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© Succes deplin lucrărilor celui mai larg forum al democrației noastre ®

hbmzih de azi — izbmzOe de miine
Orice bilanț este măsura oamenilor care au mun

cit, a dăruirii lor, a clarviziunii și competenței celor 
care au condus poporul pe drumul dificil dar frumos 
al dezvoltării. în aceste zile, cînd întreaga țară parti
cipă la marele forum al democrației socialiste, Co
municatul cu privire la îndeplinirea Planului național 
unic de dezvoltare economico-socială a Republicii 
Socialiste România pe anul 1984 scoate în evidență, in 
planul unei grăitoare statistici, rezultatele obținute de 
poporul român în anul marilor eforturi și-al izbînzi- 
lor pe măsură, 1984, succese obținute de muncitori și 
țărani, de intelectuali și tineri, de cercetători și crea
tori, de toate categoriile sociale, reunite în acest larg 
front al democrației socialiste, cadru propice de afir
mare a potențialului creator al fiecărui cetățean al 
țării. In ciuda condițiilor economice dificile, poporul 
român, sub conducerea partidului' a continuat ferm 
politica de întărire și modernizare a bazei tehnico- 
materiale. de menținere a unei rate înalte a acumu
lării, fapte ce au contribuit la sporirea producției ma
teriale, la creșterea venitului național și la creșterea 
bunăstării întregului popor. In acest dinamic proces de 
dezvoltare, industria a constituit în continuare facto
rul dinamizator al creșterii economice, iar agricultura, 
în ciuda condițiilor climatice dificile, a obținut cea 
mai mare producție de cereale din istoria țării. Anul 
1984 rămine pentru economia românească un an de 
referință, el fiind anul în care s-a dat in folosință 
Canalul Dunăre-Marea Neagră, obiectiv economic re
prezentativ pentru potențialul întregii noastre eco
nomii, pentru capacitatea de creație și forța de mo
bilizare ale poporului nostru. Anul 1984 a însemnat 
pentru economia românească un intens efort pentru 
îmbunătățirea calității produselor, România partici- 
pînd pe marile piețe ale lumii cu mărci de prestigiu, 
cu produse competitive, cu un înalt standard de per
fecționare. In condițiile unei vieți economice interna
ționale marcate de criză, România a reușit să accen
tueze ritmurile de creștere economică și, prin utiliza
rea mai eficientă a resurselor interne, a realizat o 
balanță economică activă și a redus considerabil da
toriile externe. In industrie, valoarea producției glo
bale nețe a crescut cu 8,4 % față de anul 1983, va
loarea producției globale cu 7 % iar valoarea produc
ției marfă cu 6,7 %. în agricultură valoarea produc
ției globale a crescut cu 13,3 față de 1983 iar valoarea 
producției nete cu 12,1 % față de același an. Volu
mul total al investițiilor din economia națională s-a 
ridicat la 244,7 miliarde lei iar, volumul total al co
merțului exterior s-a ridicat la 388,9 miliarde lei. De 
remarcat faptul că in anul 1984. printr7o bună orga
nizare și după o exemplară mobilizare a colectivelor 
de oameni ai muncii din țară noastră au dat în fo
losință 448 de capacități de producție industriale și 
agrozootehnice importante, o mare parte din ele* fiind 
destinate industriei extractive și producției de ener
gie electrică, în industria chimică și în industria ali
mentară.

Așa cum subliniază Comunicatul, în anul 1984, cer
cetarea științifică și dezvoltarea tehnologică au adus 
o contribuție deosebită la întreaga dezvoltare econo- 
mico-sociaîă, participînd din plin la modernizarea ba
zei tehnico-materiale, la creșterea producției indus
triale și agricolei la perfecționarea activității econo
mice și sociale. Prin aplicarea rezultatelor cercetării 
științifice naționale, în anul 1984 s-a asigurat intro
ducerea a 1 400 și extinderea a încă 1 125 de proce
dee tehnologice avansate, cu un aport substanțial la 

valorificarea superioară a materiilor prime, la redu
cerea consumurilor de energie și materiale. S-au 
asigurat, din concepție proprie 95 % din tehnologiile 
necesare realizării obiectivelor de investiții. Toate 
acestea au contribuit cu circa 50 % la creșterea pro
ductivității muncii în industria republicană.

Un alt capitol de seamă al Comunicatului cu pri
vire la îndeplinirea Planului național unic de dezvol
tare economico-socială a țării pe anul 1984 îl consti
tuie nivelul de trai al populației, preocupare cons
tantă a conducerii partidului, a tovarășului Nicolae 
Ceausescu. Realizările obținute în anul 1984 în dez
voltarea și modernizarea producției materiale și creș
terea eficienței economice s-au concretizat în obține
rea unui venit național de 709,0 miliarde lei, cu 7,7 % 
mai mult decît în anul 1983, ceea ce a permis înfăp
tuirea programelor de dezvoltare economico-socială a 
țării și creșterea veniturilor populației. Populația Re
publicii Socialiste România la sfîrșitul anului 1984 a 
fost de 22,7 milioane locuitori, aproape jumătate din 
ea locuind în municipii și orașe. Populația activă a 
țării a ajuns la 10,5 milioane locuitori iar .veniturile 
bănești obținute de la sectorul socialist în 1984 au fost 
de 361,4 miliarde lei, cu 18,8 miliarde mai mari decît 
în anul precedent. Retribuția medie nominală a per
sonalului muncitor a ajuns la sfîrșitul anului 1984 la 
2 925 lei. Desfacerile de mărfuri cu amănuntul prin 
unitățile comerțului socialist au fost de 272,2 miliarde 
lei, cu 4,8 % mai mari decît în anul 1983. în anul 1984 
au fost date în folosință noi unități spitalicești eu 
7 030 de paturi, 17 dispensare policlinică, din care 12 
cuplate cu spitale și 5 independente, precum și 1! 
dispensare medicale care au contribuit, alături de alte 
dotări, la ocrotirea sănătății populației .A sporit do
tarea tehnico-edilitară a localităților și a continuat 
procesul de sistematizare a localităților. Condițiile de 
locuit ale populației s-au îmbunătățit prin darea în 
folosință a unui număr de 131,9 mii locuințe, din care 
122,5 mii apartamente din fondurile statului și ale or
ganizațiilor cooperatiste, precum și a 9,9 mii locuri în 
căminele pentru nefamiliști.

Comunicatul oferă un grăitor tablou al unul an de 
muncă, hotărîtor pentru economia românească, des
chizător de perspective, și prezintă, sub argumentul 
cifrelor, condițiile propice de realizare în acest an a 
tuturor parametrilor planului cincinal pe care îl vom 
încheia în 1985. Pentru acest an, subliniază Comuni
catul, exigențe deosebite se pun pentru sectoarele mi
nier, petrolier și al energiei electrice în vederea spo
ririi producției de energie și a gospodăririi ei judici
oase. în spiritul exigențelor formulate de secretarul 
general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
o atenție cu totul deosebită trebuie acordată în fie
care ramură de producție în vederea folosirii întregii 
capacități a mașinilor și instalațiilor pentru realiza
rea integrală a producției planificate.

Comunicatul cu privire la îndeplinirea Planului na
țional unic de dezvoltare economico-socială a Repu
blicii Socialiste România pe anul 1984 este un bilar. 
al unui an rodnic și are puterea grăitoare a oglinzii 
în care succesele poporului nostru se văd condensa' 
și concentrate intr-un tablou al datelor care oferă no, 
perspective de evoluție și deschid spre 1985 porțile 
generoase ale afirmării, ale muncii și ale creației.

BOGDAN NISIPOIU ®

La noi, la români, năzuința spre uni
tate a fost ferment al tradiției. Al celei 
mat bune tradiții, în care s-au împletit 
lupta și voința, nicicind obstaculate din
lăuntru sau din afară, pentru dreptate 
socială și libertate națională. Și unitatea 
s-a făcut greu, cu jertfă și patos eroic, 
prin vrerea poporului. La declanșarea și 
victoria celei maj. mari revoluții din isto
ria românească, acum peste patru dece
nii, unitatea națională, așa cum se putu
se împlini peste vremuri de grea încer
care, se vedea încă văduvită de multe 
dintre atributele plenitudinii sale. Dar, 
la izvoarele unei noi structuri de condi
ții obiective și ale unei conștiințe a isto
riei ce se înălța pe temeiuri de gîndire 
comunistă, se deschideau căile pentru 
un salt de mari proporții în facerea isto
rică a unității de fond, durabilă și in
destructibilă.

Socialismul, ca practică revoluționară, 
a dat fundamentul economic obiectiv va
lorii sociale a unității. în procesul deve
nirii sale s-a afirmat cu putere pivotul 

. în jurul căruia atributele unității s-au 
rînduit treptat și progresiv : Partidul 
Comunist Român, .devenit — grație cu
prinderii și' forței sale — centrul vital al 
întregii societăți românești contempora
ne, al împlinirii socialiste multilaterale, 
în anii construcției socialiste s-a gene
rat convergența de interese a tuturor 
claselor și categoriilor sociale, ceea ce a 
clădit bazele unuia dintre cele mai com
plexe procese istorice, cel al omogeni
zării crescînde, al exprimării tăriei ma
teriale și spirituale a poporului într-un 
cadru de cea mai largă cuprindere.

Vreau să spun, așadar, că noul tip isto
ric al unității poporului' român este inse
parabil — în virtutea legilor determină
rii obiective — de' ansamblul transformă-- 
rilor socialiste, revoluționare. Unitatea 
socialistă a poporului s-a ridicat la ni
velul de valoare centrală a vieții comu
nitare, într-un cîmp de dependențe care 
o ■ fac definitorie pentru întregul sistem 
de organizare socialistă a muncii și vieții.

Au fost și ani în care, sub impactul 

unei gîndiri osificate și dogmatice, ni 
s-a propus ideea de unitate ca produs de 
import forțat sau ca expresie triumfalis- 
tă a bazelor noii orînduiri. Dar dincolo 
de prejudecata ideatică, poporul lucra cu 
sîrguință și vigoare la reala și complexa 
unitate, își rinduia experiența revoluțio
nară extrăgînd tot ceea ce a fost mai 
bun in perspectiva ideologică a spiritua
lității și în acumulările, de el știute, ale 
tradițiilor înaintate. Este un titlu de 
mîndrie patriotică pentru noi faptul că 
dinlăuntrul forțelor populare, practica 
unității socialiste a găsit resursele unei 
continuități a facerii, care n-a adresat

0 mare cucerire istorică - 
unitatea socialistă a poporului

concesii anume simplismului și îngusti
mii de vederi.

Pentru ca, după acel memorabil pas al 
conștiinței politice naționale pe care l-a 
reprezentat Congresul al IX-lea al parti
dului, după ce în fruntea mișcării noas
tre comuniste a venit omul Nicolae 
Ceaușescu, să se nască o nouă paradigmă 
a împlinirii unității, un nou model de 
gîndire și acțiune, despovărat de preju
decată și alimentat de fecundul recurs 
la dialecticitatea faptelor istorice. Sint 
iată, aproape două decenii de cînd lu
crăm la noua calitate a unității, înțele- 
gîndu-i tot mai profund mecanismele și 
izvoarele, pătrunzîndu-i totalitatea deter
minărilor, cu stăpînirea clară a mijloace
lor și cu aderență operațională la obiec
tive.

Am învățat, la scară de masă, în acești 
ani, că plenitudinea stării de unitate a 
poporului este cucerire tipic revoluțio
nară, cunoaștere științifică și acțiune or

ganizată de soluționare a contradicțiilor 
sociale, travaliu dens de modelare, 
deopotrivă, a condițiilor materiale și 
spirituale ale vieții. Făcîndu-se dinlăun
trul forțelor societății noastre, unitatea 
socialistă a "poporului a dobîndit și un 
cod programatic, o strategie îndelung 
elaborată de la -cel mai înalt nivel al 
concentrării voinței populare, de la ni
velul gîndirii comuniste. Creație istorică, 
valoric superioară, unitatea de aici și de 
acum este dobîndire a forței materiale a 
ideilor înaintate și practică a deschiderii 
ideologice către nou.

Putem spune, de aceea, că — instituin- 

du-se cu legitimitate ca autentic capta
tor al experienței' maselor și ca „labo
rator" al strategiei politice optime pen
tru dezvoltarea continuă a socialismului 
multilateral — Partidul Comunist Român 
a devenit centrul vital al funcționării 
tuturor proceselor și fenomenelor socia
le, forța în jurul căreia se întreprinde 
cel mai . cuprinzător și mai adine demers 
istoric de împlinire monolitică a unității 
socialiste a poporului.

Consecvent opțiunilor sale de princi
piu, receptiv la dialectica imanentă a 
vieții, partidul ne învață să înțelegem 
unitatea în diversitate, să valorificăm 
cadrul organizatoric al democrației mun
citorești, revoluționare pentru multipli
carea căilor de participare populară la 
întărirea unității. Departe de a mai fi ex
presia unui principiu nediferențiat, uni
tatea la care lucrăm are substanța celor 
mai variate practici ale angajării res
ponsabile în sarcină, ale împletirii activi

tății economice cu cea organizatorică și 
cu cea politico-educativă.

Este, în ceea ce spunem, o idee care 
frămîntă mult gîndirea cutezătoare a 
Președintelui României, cel care — prin 
munca și tenacitatea sa revoluționară — 
a pus pecetea numelui său pe o întrea
gă epocă de transformări calitative în 
societatea socialistă românească. Real
mente, tovarășul Nicolae Ceaușescu gîn- 
dește unitatea socialistă a poporului ca 
sinteză istorică a celor mai variate pro
cese revoluționare care traversează calea 
nouă de dezvoltare a patriei. De aceea 
insistă, cu atîta tenacitate'argumentativă, 
asupra necesității de a promova perma
nent noul, de a ne' deschide gîndirea 
spre cerințele vieții, pentru a extrage din 
legitățile obiective conștiința superioară 
a destinului comunist. Lucrînd mereu la 
ideea de unitate și împletind travaliul 
conceptual cu demersul practic, secreta
rul general al partidului prospectează 
adîncimile experienței populare, pentru 
a extrage de acolo noi atribute ale con
științei istoriei pe care o reprezintă vi
ziunea comunistă asupra vieții.

în acest sens, unitatea socialistă a 
poporului nostru în jurul partidului, al 
secretarului său general, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, care se realizează în 
cadrul Frontului Democrației și Unității 
Socialiste,, a devenit sens valoric al 
vieții noastre comunitare, premisă și 
finalitate a procesului revoluționar 
neîntrerupt, forță constitutivă a progre
sului multilateral. Cu aceste atribute de 
reală cucerire istorică, unitatea de voin
ță și acțiune a tuturor oamenilor muncii, 
fără deosebire de naționalitate, se insti
tuie in cel mai cuprinzător demers de 
valorificare a avantajelor căii socialiste 
de dezvoltare. Se instituie, în fond, într-o 
mare cucerire a epocii noastre și într-o 
forță invincibilă a devenirii Istorice spre 
comunism între hotarele experienței ro
mânești a creației istorice contemporane.

Dr. ACULIN CAZACU ■



Moment important in dezvoltarea colaborării 
româno-iugoslave

• Vizita de prietenie în țara noastră, la invitația tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, a tovarășului VESELIN GIURANOVICI •
■OOK

Relațiile de prietenie și colaborare dîn- 
boporul român și popoarele iugoslave 

v o bogată și îndelungată tradiție. Timp 
d șecole, popoarele noastre au desfășu- 

b luptă necurmată împotriva asupririi 
ș, dominației străine, pentru apărarea 
ființei naționale. In această luptă îndelun
gată și grea, poporul român și popoarele 
iugoslave s-au aflat adesea umăr lingă 
umăr, avînd același scop nobil : cucerirea 
libertății, dobîndirea independenței. ,

în anii socialismului, și cu deosebire în 
ultimele două decenii, relațiile româno- 
iugoslave s-au îmbogățit continuu, au că
pătat noi dimensiuni. In momentul de față, 
relațiile dintre România și Iugoslavia, din
tre Partidul Comunist Român și Uniunea 
Comuniștilor din Iugoslavia se dezvoltă cu 
succes în toate domeniile, pe baza traini
că a principiilor deplinei egalități în drep
turi, respectării independenței și suvera
nității naționale, neamestecului în trebu
rile interne și avantajului reciproc, a în
crederii și înțelegerii între statele noastre. 
Ridicate continuu pe trepte tot mai înalte, 
aceste relații se înscriu pe linia tradiției 
statornicite prin întîlnirile frecvente ce au 
avut loc între tovarășii Nicolae Ceaușescu 
și losip Broz Tito. Dialogul la nivel înalt 
româno-iugoslav a prilejuit de fiecare dată 
reafirmarea voinței ambelor părți de a 
amplifica și intensifica conlucrarea pe cele 
mai diferite planuri, în acest scop fiind 
*' ^venite măsuri practice privind impulsio
narea dezvoltării relațiilor și schimburilor 
dintre țările noastre, transpunerea în fapt 
a obiectivelor stabilite. în sfera vieții in
ternaționale, țările noastre .depun, de ase
menea, consecvent eforturi pentru afirma
rea și generalizarea principiilor noi de 
relații între state, pentru statornicirea unui 
climat de înțelegere, securitate și încre
dere în Balcani, în Europa și în întreaga 
lume, acționînd pentru oprirea cursei înar
mărilor și trecerea la dezarmare, în pri
mul rînd la dezarmarea nucleară, pentru 
reluarea și continuarea politicii de destin
dere, pentru soluționarea prin -mijloace 
pașnice, prin tratative a tuturor situațiilor 
de criză și conflict. In acest cadru se în
scrie și recenta vizită de prietenie în țara 
noastră, la invitația tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Rpmân, președintele Republicii 

Socialiste România, a tovarășului Veselin 
Giuranovici, președintele Prezidiului Repu
blicii Socialiste Federative Iugoslavia.

Convorbirile oficiale dintre cei doi con
ducători au prilejuit informarea reciprocă 
asupra preocupărilor actuale privind dez
voltarea economico-socială a celor două 
țări, precum și examinarea stadiului înde
plinirii înțelegerilor convenite la nivel 
înalt, pe de o parte, a posibilităților de 
dezvoltare și de extindere în continuarea 
colaborării bilaterale româno-iugoslave — 
pe de alta. Așezate pe baze trainice prin 
înțelegerile anterioare, favorizate de apro
pierea geografică, legăturile economice 
dintre România și Iugoslavia îmbracă for
me variate : realizarea de obiective eco
nomice prin eforturi comune, schimburi de 
mărfuri, specializare și cooperare în 
producție, colaborare tehnicoștiințifică, 
conlucrare în domeniul transporturilor și 
telecomunicațiilor și altele. O ilustrare 
pregnantă a acestei conlucrări o constituie 
realizarea în comun a marelui sistem 
hidroenergetic și de navigație „Porțile de 
Fier I", acestuia adăugîndu-i-se viitorul 
obiectiv „Porțile de Fier II", ale cărui lu
crări de construcție și punere în funcțiune 
sînt într-o fază avansată. Există, de ase
menea, alte importante obiective econo
mice realizate pe baza conlucrării dintre 
cele două țări. Schimburile comerciale 
dintre țările noastre as înregistrat în de
cursul anilor o dezvoltare și o diversificare 
continue. Un rol tot mai important îl au 
acțiunile de cooperare în producție.

In cadrul recentului dialog la nivel înalt 
româno-iugoslav, analizîndu-se stadiul șl 
perspectivele relațiilor bilaterale, s-a sub
liniat necesitatea de a se acționa în con
tinuare pentru ca și relațiile economice, 
tehnico-științifice și în alte domenii să se 
ridice la nivelul relațiilor politice, cores
punzător posibilităților mari de care dis
pun în această privință economiile celor 
două țări. în acest sens, s-a apreciat im
portanța completării cu noi măsuri a acor
dului de colaborare pe termen lung astfel 
încît acesta să dea o perspectivă mai am
plă relațiilor româno-iugoslave — precum 
și a promovării de noi forme și căi de 
cooperare în diferite domenii de interes 
comun. Tovarășii Nicolae Ceaușescu și

Veselin Giuranovici au trasat președinților 
Comisiei mixte de colaborare economică 
și tehnico-științifică sarcina să studieze și 
să propună măsuri pentru concretizarea 
înțelegerilor convenite în cadrul convorbi
rilor la nivel înalt.

Noul dialog la nivel înalt româno-iugos
lav a prilejuit, de asemenea, abordarea 
unor aspecte ale situației pe glob. Tova
rășul Nicolae Ceaușescu a reafirmat și în 
acest cadru poziția țării noastre în cele 
mai importante probleme ale situației in
ternaționale actuale. Conducătorul parti
dului și statului nostru a arătat că pro
blema fundamentală a epocii noastre este 
oprirea cursei înarmărilor, în primul rînd 
a celor nucleare, trecerea la dezarmare și 
asigurarea unei păci trainice în lume. Evi
dențiind că România a salutat întîlnirea 
miniștrilor de externe sovietic și american 
de la începutul acestui an, considerînd că 
înțelegerile la care s-a ajuns privind orga
nizarea de negocieri asupra unor proble
me importante ale armamentelor nucleare 
și ale Cosmosului reprezintă un factor po
zitiv și au o însemnătate deosebită, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a subliniat că 
popoarele lumii așteaptă ca și în conti
nuare cele două mari puteri nucleare să 
depună toate eforturile pentru ca negocie- 
rile sovieto-americane, care vor începe în 
luna martie, să abordeze într-un spirit de 
înaltă responsabilitate problemele încetă
rii cursei înarmărilor nucleare, ale opririi 
amplasării rachetelor americane cu rază 
medie de acțiune și a contramăsurilor nu
cleare sovietice, să deschidă calea unor 
înțelegeri corespunzătoare pentru retrage
rea rachetelor din Europa și apoi a ori
căror arme nucleare de pe continent. In 
cadrul eforturilor generale pentru secu
ritate și colaborare în Europa, a arătat 
președintele României, țara noastră acor
dă o atenție deosebită situației din Bal
cani ; milităm activ pentru transformarea 
Balcanilor într-o zonă a bunei vecinătăți, 
a păcii și colaborării, fără arme nucleare 
și fără baze militare străine. Au fost abor
date și alte aspecte ale vieții internațio
nale.

Cei doi conducători au dat o înaltă 
apreciere noului dialog la nivel înalt 
româno-iugoslav. „Constatăm cu satisfac

ție - a spus tovarășul Nicolae Ceaușescu 
— că, pe baza înțelegerilor și acordurilor 
convenite cu prilejul întîlnirilor la nivel 
înalt din ultimii ani, relațiile româno-iu
goslave au continuat să se dezvolte pe 
multiple planuri. Sîntem încredințați că șl 
această vizită va da noi impulsuri bunelor 
relații dintre țările noastre, va întări și 
mai puternic prietenia și solidaritatea ro- 
mâno-iugoslavă. Dorim să facem și în 
continuare totul pentru ca relațiile româ
no-iugoslave să se afirme tot mai puternic 
ca un exemplu de colaborare între două 
țări socialiste vecine și prietene, care con
lucrează multilateral, într-un spirit de de
plină egalitate, stimă și respect reciproc, 
pentru edificarea noii orînduiri și făurirea 
unei vieți demne, libere și fericite pentru 
popoarele lor“. La rîndul său, tovarășul 
Veselin Giuranovici a declarat : „Bizuin- 
du-ne pe rezultatele îndelungatului și fruc
tuosului drum străbătut, dorim ca, în spi
ritul bunei vecinătăți, să contribuim și mai 
mult, printr-‘o colaborare mai bogată, atît 
la dezvoltarea țărilor noastre, cît la 
crearea unor condiții mai bune în Balcani 
și în Europa. Am în vedere dezvoltarea în 
continuare a colaborării în toate dome
niile — politic, de partid, economic, teh
nic, cultural, în zone de frontieră și în 
alte sectoare de activitate. In mod deose
bit am în vedere necesitatea dezvoltării 
activității iugoslavo-române pe termen 
lung în domeniul economic, ai culturii și 
învățămîntului, tehnico-științific, întrucît 
este limpede că nu am folosit toate posi
bilitățile. Sîntem convinși că prin eforturi 
comune, bunăvoință și ținînd seama de 
interesele ambelor părți, putem să găsim 
noi căi pentru intensificarea colaborării".

Desfășurat într-o atmosferă de stimă, 
prietenie și înțelegere reciprocă, noul dia
log la nivel înalt româno-iugoslav va da, 
fără îndoială, un puternic impuls dezvol
tării tot mai intense a raporturilor de prie
tenie, solidaritate și colaborare dintre 
România și iugoslavia, dintre Partidul Co
munist Român și Uniunea Comuniștilor din 
Iugoslavia, în interesul popoarelor celor 
două țări, al cauzei socialismului, inde
pendenței, colaborării și păcii în lume,
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La realizarea marilor înfăptuiri obținute de poporul nostru pe 
drumul socialismului și la îndeplinirea planului de dezvoltare în 
cincinalul 1981—1985, toate organizațiile componente ale Fron
tului Democrației și Unității Socialiste și-au adus o contribuție im
portantă. In toate aceste mărețe realizări se exprimă capacitatea 
creatoare a clasei noastre muncitoare, a țărănimii, a intelectua
lității, a tuturor oamenilor muncii, fără deosebire de naționali
tate, a întregului nostru popor, care, în strînsâ unitate în Frontul 
Democrației și Unității Socialiste, sub conducerea politică a 
Partidului Comunist Român, înfăptuiesc neabătut politica de 
făurire a socialismului, de ridicare a patriei noastre pe noi culmi 
de progres și civilizație, de întărire continuă a forței și capacității 
de apărare a țârii, a independenței și suveranității României.

Case noi într-un
oraș vechi

în urmă eu doi ani, cind a fost numit 
președintele Consiliului popular orășenesc 
Vălenii de Munte, Florentin Oancea 
avea 32 de ani și era probabil cel mai 
tînăr primar de oraș din țară. Vor fi 
fost printre concetățenii lui cîțiva care 
s-au Îndoit că tinărul primar va putea 
cumpăni in toate împrejurările, cu calm 
și maturitate treburile obștii.

— E grea meseria de primar T
— E grea dar frumoasă. în primul'rlnd 

trebuie să știi totul despre oraș, atit ce 
se intimplă in prezent, cit și care va fi 
dezvoltarea lui in viitor. Să cunoști oa
menii, mai ales pe cei pe care te poți baza 
în acțiunile pe care le Întreprinzi. Să cu
noști problemele orașului, in special pe 
cele vechi care așteaptă de mult rezol
varea, prioritatea lor. Care este specificul 
orașului, ce li lipsește pentru a deveni 
unul modern, care să asigure locuitorilor 
o viață cit mai bună. Să știi ee poți cere 
forurilor superioare și ce poți face cu 
propriile puteri. Să mai cunoști Impactul 
pe care o nouă investiție 11 aduce și să 
faci totul pentru coordonarea tuturor as
pectelor : apartamente, școli, spații comer
ciale necesare. în general aceste probleme 
sînt avute în vedere, însă un primar tre
buie să le știe mai bine decît oricine, să 
intervină la timp, să convingă.' Dorința 
unui primar adevărat, cu vocație de bun 
gospodar, cred eu că este să lase ceva în 
urma lui.

— Care a fost problema principală ■ 
orașului pe care ați rezolvat-o în anul 
care a trecut 7 Sau pe care a-ați re
zolvat-o 7

— Problema principală a unui oraș este 
după părerea mea, dezvoltarea. E greu de 
numit o problemă anume și să te referi 
numai la ea deoarece în viata unui oraș 
ea are implicatii multiple. întreprinderi
le din oraș sînt în curs de extindere. Cea 
mai* importantă este cea de ia întreprin
derea mecanică Valea Teleajenului. Se 
mai extinde și Țesătoria de mătase, 
I.P.I.L.F. va produce sucuri naturale din 
mere, valorificîrid mai bine potențialul 
local. Toate aceste investitii vor schimba 
feța orașului, Oajnenii vor fi specializați 
în meseriile necesare producției, vor fi 
■repartizați în oraș specialiști care vor 
sosi împreună cu familiile lor. Aceasta a 
fost problema care a stat în atenția 
noastră. în anul care a trecut a fost 
terminată clădirea nouă a gării. în ace
lași timp statia a fost extinsă, corelată cu 
dezvoltarea economică a orașului. Este 
în construcție un liceu cu 20 de clase 
de cursuri. Pentru a putea construi apar
tamentele de care avem 'nevoie pentru 
specialiștii veniți din alte părți, care vor 
suplimenta planul de locuințe al orașului, 
a fost necesară o nouă canalizare. Ea tre
buia, împreună cu stația de epurare să 
fie gata în decembrie. Constructorul nu 
și-a îndeplinit obiectivul propus. După 
aprecierile noastre, în cel mult trei luni 
canalizarea,.inclusiv racordul la stația de 
epurare vor fi gata. Deasemeni, în con
strucție se află o Centrală termică de 
zonă cu combustibili solizi, cu o capaci
tate de 35 Gcal pe oră, care va asigura 
necesarul de căldură și agent termic pen
tru populație și pentru unitățile economi
ce. în anul acesta vor începe și lucrările 
la termoficarea urbană. .Cele patru cen
trale existente vor deveni puncte de dis
tribuție. Cooperația a început lucrările la 
wn hotel cu 108 locuri, dotat cu restau
rant, bar, braserie, cofetărie, cramă și la
boratoare proprii* de producție. Com-, 
plexul muzeal Nicolae îorga este în plină 
construcție. A fost refăcută casa me- 
morială. Se lucrează la refacerea și a ce
lorlalte clădiri : biblioteca, școala. Uni
versitatea populară de vară și teatrul în 
aer Mber. In anul 1836 s« împlinesc 1®® 

de ani de la nașterea lui Nicolae Tonitza. 
Este, deci, în pregătire, pentru introduce
rea în circuitul turistic a unui muzeu To
nitza. Programul de autoaprovizionare 
trebuie să țină seama deasemeni, cu dez
voltarea orașului. Pentru anul acesta 
gospodăriile populației vor avea o contri
buție și mai semnificativă : carne, lapte, 
fructe, miere de albine. Consiliul popu
lar a asigurat darea în funcțiune a unei 
mori pentru uruieli, tocmai pentru a a- 
juta crescătorii de animale. Asociația 
crescătorilor de animale din oraș orga
nizează pe perioada de vară stîne pen
tru creșterea oilor și pășunatul organizat 
al vitelor pe izlazul propriu. Cooperativa 
de producție, achiziție și desfacerea măr
furilor are o gospodărie anexă cu o cres
cătorie de porci, maternitate de scroafe, 
crescătorie de iepuri. Toate unitățile im
portante din oraș și-au alcătuit gospodă
rii anexe.

— Spuneați mai devreme că un primar 
trebuie să știe oamenii pe care se poa- 

.. te baza, cu care poate pleca la drum în 
finalizarea unor acțiuni de interes ob
ștesc.

—- Aceștia sînt foarte mulți. Un primar 
nu poate fi imaginat niciodată singur, ci 
doar ajutat de ideile și inițiativele cetă
țenilor, de participarea lor efectivă. Din 
cei 13 000 de locuitori ai orașului, 4 000 
sînt membri ai O.D.U.S. Ei activează în 
56 de organizații, din care 5 sînt de car
tier.' Potențialul gospodăriilor din oraș 
este mai mare poate decît în alte orașe. 
Avem 2 800 de gospodării. Orașul are 
25 de circumscripții electorale. Acțiunile 
întreprinse de cetățeni sub îndrumarea 
deputaților vizează în primul rînd trebu
rile obștii, binele ei. Cei mai cunoscuți 
deputați pentru inițiativele lor, pentru 
modul cum, în mijlocul cetățenilor, știu 
să-i mobilizeze sînt Gheorghe Crăciunoiu, 
Gheorghe Matei, Constantin Neagu, Ale
xandru Anton și Constantin Ghidu. Unii 
dintre ei sînt deputați de 3—4 legislații 
și vor candida și la alegerile de deputati 
pentru consiliile populare din următoa
rele zile. Sînt cunoscuti de oameni, 
căutati de ei pentru rezolvarea proble
melor care apar și putem spune că Tri
buna democrației nu se desfășoară nu
mai la datele fixe, anunțate din timp, ci 
zi de zi prin întilniri directe, prin muncă 
efectivă. Cetățenii participă la înfrumu
sețarea orașului, la repararea străzilor și 
trotuarelor ca urmare a lucrărilor de ca
nalizare, la acțiunea de creștere a anima
lelor, la întocmirea și realizarea unor cît 
mai judicioase planuri de cultură. Planul 
de sistematizare al orașului este alcătuit 
și aprobat. La întocmirea lui s-a tinut 
seamă de specificul Tocului, al orașului, 
în toamnă, cînd vor începe construcțiile 
în zona poștei, odată cu terminarea lucră
rilor de care am amintit mai devreme, 
centrul civic va fi terminat. în anul care 
a trecut și în anul acesta, în Văleni s-a 
construit și se construiește cum nu s-a 
făcut în zeci de ani înainte. Credem că 
în următorii doi-trei ani Vălenii de Mun
te, atestat documentar de mai bine de 
600 de ani, va fi un oraș în care se va 
putea recunoaște ceea ce a avut el spe
cific și, în aceiași timp, va fi un oraș nou, 
de nerecunoscut pentru cine n-a mai 
trecut de mult timp pe la noi.

OPREA GEORGESCU H

Magazinul și căminul
Tîrgoviștenii știu : de primăvara pînă 

toamna tîrziu piețele orașului sînt inva
date de țăranii din Văcărești, legumi
cultori pricepuți și gospodari, oameni 
harnici, puși pe treabă. Satul arată pe 
măsura acestui spirit : case noi, bine con
struite, cu prea multe uși din fier for
jat prea apropiate de un gust îndoielnic, 
dar solide, spațioase, cu curți împărțite 
la milimetru, cu solarii și acareturi în
grijite. E plăcută pentru ochi și tonică 
pentru suflet o întîlnire cu această co
mună Văcărești din județul Dîmbovița. 
Chiar dacă una din cete mai prizărite 

case ale comunei este cea în care se 
află sediul consiliului popular comunal, 
e greu de presupus că acesta nu-și are 
meritul său și partea sa de contribuție la 
înfățișarea celor patru sate aparțină- 
toare. Primarul Nicolae Stanciu, fost teh
nician la I.R.E.B. Dîmbovița, este un om 
din partea locului și cînd l-am întrebat 
ce preocupare „are“ mai tare în dome
niul construcțiilor de interes cetățenesc 
ne-a spus scurt : magazinul alimentar 
și căminul cultural din satul Bunget. 
Bun getul este un sat mare, cu peste 2 
mii de locuitori, și a avut și cămin cul
tural și magazin alimentar. Dar căminul 
cultural era vechi și încercat de intem
perii, amenința să se încline sub greu
tatea anilor și oamenii l-au dărâmat în 
speranța că foarte curând vor începe 
construirea celui nou. Anii au trecut, 
banii cetățenilor există, bunăvoință și 
pricepere așișderea, mai trebuie tot fe
lul de hîrtil și de semnături ca acest sat 
mare să beneficieze, prin munca oame
nilor săi de ceea ce merită și are ne
voie — un cămin cultural sau o sală de 
festivități unde să poată desfășura ne
pretențioasele activități artistice. In Bun- 
getu sînt buni meseriași și oameni să
ritori. Din banii localnicilor și cu mun
ca lor a fost construită o școală cu etaj. 
Cei din Văcărești, tot cu meseriașii lor 
și cu munca fiecărei familii, au ridicat 
o școală cu etaj. 1 Cîțiva bărbați, în 
timpul lor liber, au pus umărul și la 
construirea școlii și la cea a grădiniței. 
Aceștia, poate într-o măsură mai mare 
decît alții, sînt gata să dea o mînă de 
ajutor ca în satul lor să existe și un 
asemenea cămin șt un magazin alimen
tar. Constantin Nițu, Cornel Rădulică, 
Dan Jugulete, Stan Petrișor, Nicolae 
Condoiu și Gheorghe A. lancu, zidari, 
dulgheri, tinichigii și instalatori sînt cei 
care vor pune mina și vor ridica aminti
tele instituții. Marin laneu, președintele 
comitetului F.D.U.S. din comună e gata 
să-i cheme pe oameni la lucru. Din fie
care casă localnicii sînt dispuși să vină 
pentru a lucra la ridicarea acestor atît 
de necesare edificii. Cu magazinul ali
mentar este o altă poveste. în vara anu
lui trecut din motive mai puțin cunoscu
te oricum prometeice, magazinul ® ars 
ca o cutie de chibrituri. N-a mai putut 
fî recuperată decît cărămida, Pînă cînd 
se va deschide noul magazin, s-a recurs 
Ia unul improvizat în casa gestionarei 
Elena Dumitrache. Un bufet provizoriu 
a fost încropit în curtea altui cetățean și 
demararea lucrărilor de construcție este 
mai mult decît necesară. Comuna are 
meseriași buni, oamenii au contribuit 
fiecare cu cit a putut și aproape un mi
lion de lei așteaptă spre a fi convertit 
în două construcții necesare unui sat 
mare, cu peste 2 000 de locuitori, care în 
1985 și-a propus să inaugureze două con
strucții de mare importanță pentru viața 
localnicilor.

CORNEL NISTORESCU H

Niște țărani
care știu ce vor

La Nucet, lucrul pămîntului este o me
serie veche. Pe la 1900, cînd a fost în
ființată aici o școală de meserii, de către 
niște oameni inimoși, rostul era ca elevii, 
copii de prin satele județului Dîmbovița, 
să învețe să dea muncii pămîntului ceva 
mai mult spor decît Izbutiseră pînă 
atunci părinții lor. Muncii pămîntului și 
oricărei alte munci legate de viața satu
lui, bunăoară facerea unei căruțe, pbteo- 
virea unui cal și așa mai departe. Lo
calnicii nu uită să spună, cu simplu titlu 
de curiozitate în care se amestecă și 
puțină mîndrie, de parcă cine știe ee 
ispravă ar fi făcut ei înșiși, că unul din
te® eîbvM UsaiM agricol, sw« se

mit mai încoace școala, a-fost George 
Vraca. Si dacă el a ajuns actorul care 
a fost. înseamnă că la Nucet se învăța și 
carte, fără nici o îndoială. Se învăța și 
e sigur că se și învață, fiindcă munca 
pămîntului. veche la Nucet, este și o me
serie foarte nouă, cu cerințe și ml 
noi. Este de înțeles însă că adaptare 
mijloacele din ce în ce mai moderne "te 
acestei munci o deprind nu numai 1 
țăceii de pe băncile școlii ci și pâr.. , 
lor. iar argumentul hotărîtor în această 
privință este că, la urma urmei, rezulta
tele pe care ei le obțin în cadrul C.A.P.- 
ului din comună sînt dintre cele mal 
bune. Și ca să întărim acest argument, 
nu mai râmîne să spunem decît că, în- 
tr-adevăr, rezultatele sînt chiar bune 
acolo unde oamenii au ce duce la moară. 
Nucet fiind o comună în care oamenii 
au de măcinat. Si grîu, și porumb. în 
vremuri mai vechi, dar nu atît de înde
părtate din moment ce ele s-au întins 
cam pînă în anii colectivizării, țăranii 
din Nucet măcinau la cele două mori de 
apă ridicate cine știe de cînd pe malul 
rîului Ilfov. . Pe atunci, gîrla era mai 
mare, avea un debit mai îndrăzneț, ca 
să zicem așa, fiindcă reușea să invîrtă 
paletele roților de lemn care puneau în 
mișcare mașinăria morilor, dar de la un 
timp au fost înălțate cîteva baraje pe 
firul apei, în spatele cărora s-a întins 
oglinda cîtdrva lacuri de acumulare. Mo
rile au început să meargă, de-atunci, cu 
energie electrică și în focul modernizării 
faptul acesta a putut să aibă însemnă
tatea unui pas înainte, însă adevărul 'te 
că ele tot primitive rămăseseră, 
primărița Maria Stoienescu, din poi_.a- 
bul ajuns între rotile de piatră ce" 'ie 
ieșea cam mare bobul de mălai, I 1 
se întîmpla șî cu făina, oricît de bu*. ar 
fi fost griul, și asta într-o bună zi a 
început să nu-i prea mai mulțumească 
pe cei din Nucet, doar nu se mai găsea 
nimeni printre ei să mai vrea să mănînce 
păsat, ca altădată, li se subțiase gustul, 
scurt pe doi, și de mai multi ani s-au 
dus să macine prin alte locuri, la Mă- 
runțișu, la Finta, la Răcari, unde se 
scoate făina albă și mălaiul mărunt. No
rocul fiind că pe la Nucet mai sînt vreo 
sută de cai și oamenii au, așadar, cu ce 
să plece la drum. Dar nu e mai puțin 
adevărat că ei și-au tot zis că drumul 
cel mai scurt ar fi doar pînă în margi
nea satului lor, dacă s-ar întîmpla ca la 
Nucet să fie făcută o moară cu valțurL 
Aceasta fiind, de fapt, una dintre propu
nerile cele mai - importante, pentru co
mună, care au fost formulate în cadrul 
adunărilor cetățenești. înscrisă pe agenda 
de lucru a Consiliului popular, comunal, 
această propunere urmează să prindă 
viață cu sprijinul membrilor Organizației 
Democrației și Unității Socialiste, cu 
sprijinul, de fapt, al membrilor tuturor 
organizațiilor ce intră în componența 
Frontului Democrației și Unității Socia
liste. Din moment ce utilajele sînt pe 
cale de a fi procurate, clădirea to care 
ele urmează să fie montate nu repre
zintă în nici un fel o problemă, ne asi
gură primărița Maria Stoienescu. Și &..
ra de la Nucet, fără să însemne o inves
tiție din partea întreprinderii județene de 
morărit și panificație, va putea funcționa 
ca secție de prestări servicii pe lingă 
Consiliul popular. Iar dacă propunerea 
aceasta e, cum spuneam, pe cale de a 
prinde ființă, explicația constă ta faptul 
că, în cadrul Frontului Democrației și 
Unității Socialiste, satul își poate limpezi 
voința, își poate stabili obiective de în
semnătate certă ta viața lui și, în același 
timp, își poate regăsi resurse proprii 
pentru a le înfăptui. în cele din urmă, 
aceasta fiind și învățătura cu care putem 
rămîne din felul cum cei din Nucet au 
început să simtă, din ce în ce mai lim
pede, și din ce în ce mai mult ca o ur
gență pentru ei, că au nevoie de o moară 
ca lumea : el au propus, dar au știut 
că asta nu e totul. Adică n-au așteptat 
ca alții să vină și să rezolve, să tacă 
alții ceea oe ae vede eă pot fes® gâ 
singuri,

DUMITRU ELIADf ■
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• La Prejmer, oamenii nu mai trebuie sâ calce pe virfuri ® Izvor pierdut dar regăsit Ș

Străzile
Prin fata primăriei din comuna Prej- 

. mer trece o stradă largă, pe unde șare
tele, camioanele, căruțele și tractoarele 
pot trece nestingherite unele pe lingă 
altele. Noroiul a fost înghițit de asfalt, 
așa că oamenii nu mai trebuie să calce 
pe vîrfuri ca domnul Vucea, însă acum, 
în plină iarnă, lapovița a acoperit drumul 
și, dacă n-ar fi trotuarele, de o parte și 
de alta, cetățenii ar fi siliți să-și vîre 
bocancii în' fleșcăîală, așa cum altădată 
și-i îngropau în noroi. Mă plimb prin fața 
cetății țărănești din centru, împreună cu 
primarul Petru Sevestrean, și-mi pare 
bine că nu trebuie să mă feresc de ma
șini și mai ales că nu mai e nici o băl
toacă în care să calc, așa cum am pățit 
la coborîrea din tren. Trotuarele sînt o 
dovadă de emancipare socială dar și un 
semn de respect față de pietoni. La acest 
lucru conducerea comunei s-a gîndit de 
multă vreme și una din primele ambiții 
ale primarului, cînd a venit în Prejmer, 
acum treisprezece ani, a fost să pună la 
punct drumurile. A început cu cel care 
ducea la gară, la Ilieni, fiindcă în Prej
mer sînt mulți navetiști și Petru Seves
trean, care a activat mulți ani în sate 
cu drumuri noroioase, și-a dat repede 
seama ce bine le face acelora care stră
bat în fiecare zi o bună bucată de drum 
pe jos. Asfaltat și cu trotuarele amena
jate, drumul spre gară nu mai e acum o 
corvoadă iar cei care merg la Brașov nu 
mai trebuie să lase .capul in jos, rușinați 
de noroiul așezat oblăduitor pe încălță
minte.

Un sprijin important în amenajarea 
acestui drum l-au dat sutele de cetățeni, 
membri ai O.D.U.S. din localitate. Aici 
funcționează și un fel de întreprindere 
cotnunală de gospodărire locală, industrie 
mică, prestări servicii și sistematizare, 
dirijată de Vasile loniță, întreprindere 
care scutește sprijinul celor din afară; în. 
comună au fost amenajați 16 kilomețri, 
de trotuar numai prin forțe locale. Urmă
torul proiect al conducerii locale e de a 
pune la punct alte trei străzi : Carpaților. 
Pescăriei și Plopilor, chiar la începutul 
primăverii. Amenajarea nu va necesita 
nici o investiție, deși e vorba de aproape 
doi kilometri de trotuar. în cadrul gos
podăririi comunale, unde funcționează și 
o secție de construcții, a început deja 
confecționarea bordurilor. Cînd se va 
duce zăpada, cele trei atelaje trase de 
cai vor transporta la fața locului bor
durile gata confecționate iar de pe malul 
Tărlungului vor aduce pietrișul necesar.

Reprezentanții F.D.U.S. ne-au asigurat că 
odată cu primele zile ale primăverii vor 
purcede la lucru, iar deputății vor da ei 
înșiși un exemplu mobilizator. Comuna 
are și meseriași, dar și oameni săritori 
care să-i sprijine pe cei de la Prestări 
servicii, fiindcă e în interesul localnicilor 
să nu treacă nepăsători pe lingă grăme
zile de pietriș, ci să ajute ei înșiși la 
aranjarea drumului, așa incit tăblița de 
la colț, pe care scrie strada cutare sau 
cutare să nu stea acolo de formă, ci să-și 
merite locul.

Inițiativa aceasta de a nu aștepta pe 
altul să facă ceea ce-ți dorești tu are oa
rece tradiție în Prejmer și, dacă socotim 
că localnicii au contribuit într-o mare 
măsură la construirea spitalului, a celor 
două creșe-grădinițe, a stadionului, a zo
nelor de agrement, a celor 28 de fîntîni, 
a sălii de sport, a băilor comunale, a ce
lor două brutării și a multor altor con
strucții de interes edilitar, ne putem face 
o impresie despre ce-au făcut cei 10 000 
de locuitori din Prejmer, sub îndrumarea 
primarului Petru Sevestrean, din 1972 
pînă astăzi.

Strada din fața primăriei traversează 
centrul «imunei și, tot povestind cp in
terlocutorul nostru, < ajungem să batem 
trotuarul pînă în partea cealaltă, unde 
s-a construit un liceu nou agro-industrial 
care arată mai degrabă a sală de cultură, 
dacă mă iau după desenele care împo
dobesc pereții. Directorul Laurențiu 
Gheorghiu șe grăbește să plece la clasă, 
căci el este în primul rînd profesor și 
funcția nu trebuie să copleșească mese
ria, însă, cu toată graba, mă însoțește 
prin clasele sub formă de laborator unde 
pereții sînt acoperiți cu picturi emble
matice, după chipul și asemănarea disci
plinei respective. Bunul gust, talentul, 
simțul culorii și al proporțiilor trădează 
o mînă de artist dar, tocmai cînd sâ mă 
interesez cine e pictorul, directorul îmi 
face cunoștință cu profesorul Sorin Apan, 
autorul desenelor. Chiar dacă predă" fi
zica, profesorul suplu din fața tnea a 
hotărît să ducă singur la capăt această 
inițiativă, fără să mai apeleze la specia
liști. Și-a format un colectiv de cîțiva 
elevi care să-l ajute și a purces la treabă 
iar acum treaba e gata iar directorul 
Laurențiu Gheorghiu e bucuros că liceul 
și-a schimbat înfățișarea cu ajutorul pro
priilor oameni. Sălile de clasă de la
liceu sînt o dovadă că prejmerenii nu se 
gîndesc doar pe unde să calce, ci .și unde 
să pună ochi.

RADU G. JEPOSU ■

Și iama odihna 
oamenilor e munca

Aer alb împrejur. Drumul de porțelan 
face greoaie înaintarea spre satul Ariniș. 
Zăpezile de acum o lună se adună- cu 
altele ce cad fără încetare peste sat. în
tinderi de omături ce luminează dimi
neața de încăput de februarie. Și apoi 
frig de îngheață apa în rîuri și fîntîni. 
Al naibii de frig, ne sfătuim și ne con
vingem pe proprii noștri obraji, cu Co- 
riolan Mureșan, președintele Consiliului 
unic agroindustrial de stat și cooperatist 
Ariniș. Venim dinspre noapte spre zi, pe 
jos, de la o răscruce pe drumuri unde ne-a 
lăsat autobuzul din Baia Mare. Deci, in
trăm în Ariniș, pe jos. Dăm binețe să-, 
tenilor care trebăluiau prin curți. Oame
nii s-au sculat, cum o fac de-o viață, la 
întîiul - cîntat al cocoșilor, șf-au hrănit 
vitele, le-au adăpat, le-au muls. Așa cum 
se cade, deoarece viața la țară nu are 
somn, nu are schimburi, nici opreliște. 
Aici, în așezarea din zona Codrului, ju
dețul Maramureș, o zi cu iarnă zdra
vănă, o zi de muncă din care cîștigă în 
primul rînd oamenii. Și asta se vede, de 
cum se luminează de ziuă. Gospodăriile 
sătenilor sînt argumentul suprem al 
muncii. Curțile sătenilor sînt una și una.

Știam cîte ceva despre istoricul acestei 
așezări : era cunoscută în zonă ca loc de 
tîrg pentru sătenii din împrejurimi, avea 
o moară și o oloierniță (presă de ulei). 
Ceea ce este astăzi se vede cu ochiul li
ber, un sat renăscut din temelii, condus 
de oameni harnici, oameni care hotă
răsc ei înșiși propriul destin. Ei hotărăsc, 
ei pun umărul să facă ce au hotărît. 
Asta s-a văzut și la recenta adunare a 
Organizației democrației și unității so
cialiste, cînd sătenii din Ariniș au făcut 
și un bilanț al. înfăptuirilor în ultimii 
cinci ani dar și ce vor să facă în viitor. 
Minerva Temeș, viceprimarul comunei, ne 
arată șirul nou de case, de gospodării 
bine închegate; opera muncii oamenilor. 
Ne spune că mai trebuie să punem la 
socoteală și blocul cu locuințe, cu spații 
comerciale la parter, aducțiunea de apă 
potabilă din Dealul Mînăului unde mem
brii O.D.U.S., în frunte cu harnica depu
tată Emilia Mateșan, au introdus apa 
potabilă în 60 de gospodării. Apoi aduc
țiunea de apă pentru ferma C.A.P., pen
tru blocul comunei și .blocul în care stau 
mecanizatorii, tot arinișenii au hotărît să 
le facă; Și le-au făcut.

Sătenii hotărăsc, ei înfăptuiesc. Asta • 
spun și o fac și cej din. Tămășești : „Să 
punem umărul și să facem ordine și 
curățenie în sat și în comună, Maștei 
Mățan ; „Trebuie sâ mobilizăm toți ce
tățenii pentru amenajarea în mod cores
punzător a grădiniței și a parcului școlii , 
Augustin Sabău ; „Să înființăm noi sec
ții de prestări de servicii, care ne-or 

' aduce un venit prețios", Vaier , Iluț ; 
„Să facem mai multe și_mai eficiente 
— Tribune ale" democrației ~ foruri de 
afirmare a inițiativei și responsabilității 

•cetățenești", Vasile Cupșa din Rodina.
Oameni care gîndesc la avutul statu

lui, conștienți că numai așa poate spori 
avutul lor. Asta ne-o spune și Ioan 
Dunga, șeful de fermă zootehnică de la 
C.A.P. Ariniș care cu 'oamenii lui gos
podărește 450 de bovine și 2 000 de oi, 
efectivele fiind cu mult în adaos pe 
lingă cele planificate. Oameni gospodari, 
pricepuți ca Ioan Mateșan, un veteftm 
al îngrijitorilor ori cei șase ciobani care 
sînt aici din 1962 fac treabă bună. Ei 
știu că această sursă importantă de 
cîștiguri numai prin muncă și dragoste 
de animale poate fi ridicată la rang "în 
așezarea lor.

Apoi, anul trecut au predat1 statului 
pe b.ază de contracte din gospodăriile 
populației 2 385 hectolitri lapte făcîndu-și 
planul. Ei au hotărît, ei au înfăptuit. Dar 
gospodarii din Ariniș știu să păstreze 
frumos și neatins focul viu al tradiției. 
La școală vom găsi cadre destoinice, care 
pun sufletul și arderea pentru ca cei 252- 
de copii să poarte în viitorime harul pă
rinților lor. Directoarea Valeria Bancoș, 
un suflet al mișcării culturale din co
mună, este în primul rînd exemplu. Ne-a 
vorbit despre vestita microfermă a școlii 
cu avantaje indiscutabile, dar mai ales 
despre condițiile în care ctesc pruncii 
din Ariniș. Alături de ea profesorul 
Gheorghe Băbuț, ne poartă prin succe
sele formațiilor artistice ale comunei ; 
teatru, grup vocal (condus de Otilia Sa
bău), formație de dansuri codrenești 
(conduse de Octavian Cîmpah și Gheor
ghe Mureșan), formații care aduc în con
temporaneitate marile valori ale acestui 
pămînt.

Faptele acestor oameni nu pot fi cu
prinse și surprinse într-o zi de iarnă. îm
plinirea lor este rodul trudei de ani și 
ani, pregătind temelia sigură pentru 
viitor. Da, Arinișul era un vestit loc de 
tîrg. Și acum se fac aici tîrguri, dar cei 
ce vin din împrejurimi pot vedea oa
meni deosebiți, intr-o așezare în care se 
muncește cu folos. Acești oameni, din 
Arinișul Maramureșului au o calitate : 
ceea ce hotărăsc ei știu să se țină de 
cuvînt.

GHEORGHE P1RJA B

Constantin Dan, vicepreședinte al Con- 
iliului Popular al orașului Tîrgu Neamț, , 

aumuleștean, un om al locurilor, care 
cunoaște toată zona ca-n palmă, ne arată 

. un afiș îngălbenit de timp care datează 
din 5 iunie 1905. Afișul, scos parcă din- 
tr-un anticariat al sufletului, reprezintă ' 
de fapt o reclamă a băilor și stațiunii 
„Oglinzi". Desigur, noi nu mai cunoaștem 
nimic despre aceasta, totul pierzîndu-se 
în timp. De aceea ne permitem să repro
ducem, cît de cît, ceea ce se specifica 
în respectiva reclamă pâstrînd șl orto
grafia respectivă..

„Pe o admirabilă coastă de munte ce 
aparține Carpaților situată in partea de 
nord și la 3 kilometri de orașul Neamț 
se află Stațiunea Balneară „Oglinzi", 
care ne oferă una din cele mai plăcute 
priveliști, înconjurată de o frumoasă pă
dure, . cu parcuri ferite de orice zgomot, 
curenturi. și fum de fabrici. Aflată la 
înălțimea de 375 de metri d’asupra Mării 
Negre, Stațiunea se bucură de o climă 
dulce cu o temperatură mijlocie de 18 
grade în timpul sezonului. Deci pozițiu- 
nea și clima locului, instalațiunile cu 
parcurile bine îngrijite cum și minunatul 
efect c'e’l produce aceste băi, caracteri
zează în totul ca pe o stațiune de pri
mul rang promițînd vizitatorilor și sufe
rinzilor un sezon de fot plăcut și cu ur- 

■mări favorabile. Apele minerale sărate 
ale acestor băi după analizele făcute fac 

.„parte din clasa apelor clorurate sodice și 
bromurăte fiind cele mai concentrate cu- 
prinzînd : clorură. de sodiu, bromură de 

..magneziu, sulfat de calciu, carbonat de 
anhydridă carbonică /și bicarbonată, an- 
hydrida carbonică liberă- și altele. Boale- 
le ce se tratează cu deplin succes la aces
te băi sunt : boalele scrufuloase sub toate 
formele ; lymphademitele, artritele și 
osteitele tuberculoase, othoreele, blepha- 
ritele, eczemele scrufuloase. boalele de 
femei (leucorea, methrita peri și para- 

, methrita precum și inflamațiile ovare
lor), reumatismul muscular șl articular, 
anchilozele și contractiunile, anemiele în 
general, boalele nervoase, sifilis invete- 
rat, rachitismul și eczemele cronice și 
alte boli".

’ Un alt document păstrat ctj grijă de 
vicepreședintele Consiliului Popular, de 
data aceasta o 'monografie tipărită chiar 
de către stațiune si semnată de către me
dicul Florian Cerbu și care datează din 
10 septembrie 1895, ne specifică : „La 15 
minute depărtare de orașul Neamț, cu 
trăsura, pe un drum apărat în dreapta și 

jî in șțmga; de dealul Pometea de a lungul 
părîului Doicescu, sau 30 de minute pe 

jos peste dealul din partea superioară a 
Pometei scobori in vâlceaua Oglinzilor 
care este deschisă numai spre est, iar 
spre N.V.S. este barată de dealul Cuhe- 
gea acoperit de o pădure de stejar foarte 
frumoasă, pînă în coama dealului. Dealul 
rupe ca dintr-o dată și la picioarele lui 
se întinde orașul propriu-zis pe cînt 
coasta dealului dinspre Est formează 
sub-urbia orașului Pometea (n.a. un car
tier al Tîrgului Neamț) cu grădini fru
moase fructifere... care încă se mai gă
sesc stațiuni balneare ca aceasta în străi
nătate — cabine luminoase, cimentate, 
căzile de făcut dușuri deasupra lor — 4 
conducte — una pentru apă de Slatină 
(n.a. apă care a stat pe zăcămînt de sare) 
caldă, alta pentru apă Slatină rece, alta 
pentru apă dulce caldă și alta pentru apă 
dulce rece... Iară Neamțul din punct de 
vedere economic al prezentului (n.a.

O idee de gospodari:

a stațimii Oglinzi 
*

cînd ne gîndim că acestea se pomeneau în 
urmă cu aproape o sută de ani) și viito
rului seu care a fost odată un oraș preș— 
per, astăzi din punct de vedere al băilor 
Oglinzi și al vecinătăților sale cum sunt 
Monâstirea Neamțu, Varatic, Agapia pre
cum și a băilor Bălțătești poate să pros
pere materialicește și să înainteze pe ca
lea civilisațiunii. Este destul cînd voiu 
zice că totul se mișcă în timpul sezonu
lui și multe se mai pregătesc și gătesc 
în cursul anului pentru aceste băi — fără 
de voe sau de bună voe ne îndrumează 
spre un progres real, asfeliu că Neamțu 
are perspectiva cea mai frumoasă și cînd 
orașul va avea fericirea să aibă legătură 
cu rețeaua drumurilor de fer (n.a. — 1985 
— asta se va întîmpla chiar anul acesta 
linia ferată Tîrgu-Neamț — Pașcani, 
fiijid terminată. Este executată de către 
șantierul' tineretului. De asemenea, sus
țin specialiștii, gara orașului va fi cea 
mai frumoasă din Moldova. Altfel spus 
în mersul trenurilor, cît de curînd, va 
apărea o nouă linie ferată cu o nouă sta
ție C.F.R. Astfel, iertată să ne fie com
parația, o dorință seculară a celor de 
aid se va realiza în anii noștri) desigur . 
va cîștiga '‘însutit de "o parte cu zisele băi I 

și stațiuni climatice șt de teren etc. etc 
de altă parte cu exploatarea1 pădurilor 
vecine .și. bogatelor mine și cariere ce se 
găsesc în acest județ — facă dar Nemțe- 
nii (n.a. aici totuL pare ea un testa
ment al bunicilor noștri) tot posibilul 
pentru viitorul lor material moral și al 
fericirii țărei întregi căci cînd ne gîndim 
serios și facem o socoteală mică luând 
spre exemplu numai o mie de suflete 
ce au petrecut în acest oraș și prin ve
cinătățile lui sezonul care, nu știu 20 
dintrînșii ș-ar fi dus în străinătate pen
tru căutarea sănătății lor, restul ce s’ar 
fi făcut nefiind băile aici ?... In total 
s-au dat 5 053 băi de cadă, 145 dușuri 
plus 285 băi gratuite".’

Am păstrat, cum spuneam, întocmai 
limbajul și ortografia. Mai departe parcă 
totul ar fi un articol publicat în „Flacă
ra" anilor noștri. Asta a fost, o mărturi

sesc sincer, senzația pe care am avut-o 
descifrînd, în continuare, broșura publi- 
cată.în 1895.

„Tînărul sătean Ion St. din Răucești, 
în etate de 16 ani, îmi este prezentat de 
tatăl său la 16 iunie cu întrebarea ; dacă 
băile acestea pot să’i mai folosească ceva 
căci de peste 2 ani de cind și-a sclintit 
piciorul cu toate leacurile ce a făcut nu 
se mai poate pune în picior, bă încă 
îi e teamă că trebuie tăet piciorul, ar fi 
un bun școlar și păcat de dânsul se re- 
măe schilod"... (n.a. urmează detaliat 
descrierea tratamentului) — am crescut 
concentrația slatinei și prelungit timpul 
șederii în bae pănă la 30 minute- 
băiatul se simte din zi în zi mai bine 
be se încearcă de la a 14-a bae să se ra- 
zime în picior mai tîrziu șă’și lepede și 
bețul și după 24 băi băiatul a plecat pe 
jos acasă... D-lu Peter L, comereciant 
din lașy, în etate de 57 de ani ni se pre- 
sintă pe ziua de 6 iulie cu un reumatism 
chronic al genunchiului drept și mi arată 
cum nu mai poate îndoi piciorul, la ge
nunchi de căt foarte puțin — o pseudo- 
anchyloasă — a vizitat deja multe băi 
111 țară și feisstrăipăt^e,ca1 Ljmapul:: lingă;.: 
Odesa și Toeplitz în Soemia etc. etc. I 

s’a spus că trebuie să urmeze 3 ani d’ea 
rîndttl băile... D-lu L. a plecat sănătos 
și voios acasă... Ce să mai zic de băiatul 
M.C. în etate de 6 ani din Dorohoi pre
sărat pe ambele pi-cioare cu scrophulide 
și aci vindecat după '28 băi. De rhimita 
lu L.V. în etate de 14 ani din lașy pînă 
chiar osteitele și artritele tînărului H de 
25 de ani cu supurațiunile lui abonderite 
și infectate a fost întru atăt de bine ame
liorat. Rog dar pe Onor confrați să nu 
hezite a încerca și tratamentul' acesta".

Și stațiunea a funcționat, cu vele șase 
pavilioane ale sale, pînă în 1943. Războ
iul, neglijența și uitarea noastră au es
tompat totul. în schimb locurile n-au 
fost uitate de către localnici. Cu răbdare 
și cu grijă, o spune primarul orașului 
Tîrgu Neamț, Gheorghe Lețu (un om ho
tărît să dea o nouă strălucire locurilor), 
locuitorii tîrgului s-au interesat și au 
căutat, cît le-a stat în puteri să redesco
pere vechea stațiune „Oglinzi". Astfel, 
într-o știre din 25 februarie 1977, din zia
rul „Scînteia", la faptul divers se spune : 
„Izvor perdut și ...regăsit". In timpul 
ultimului război, în apropiere de Tîrgu 
Neamț au avut loc intense bombarda
mente. între altele a fost distrus și re
numitul izvor de ape termale de la 
„Oglinzi", pierzîndu-i-se urma. Izvorul 
nu a mai putut fi utilizat timp de peste 
33 de ani. Date fiind valoarea și impor
tanța deosebită a acestor ape în tratarea 
diferitelor afecțiuni au fost efectuate 
sondaje intense — și ce credeți ? Izvorul 
cu pricina a fost descoperit la cîțiva ki
lometri depărtare de locul de origine. 
Odată regăsit se fac pregătirile pentru a 
fi folosit din nou întru sănătatea oame
nilor". Dar, de atunci au mai trecut opt 
ani. Izvorul, cum o știe toată lumea, a 
fost găsit. S-au făcut toate studiile și 
testările necesare și s-a ajuns la con
cluzia că izvoarele au tot aceleași pro
prietăți. Dar, o spune primarul Gheorghe 
Lețu, timpul trece și apa binefăcătoare 
se pierde pe apa sîmbetei. Cei de aici, 
cu ajutorul organelor județene de partid, 
cu foarte mari eforturi au oonstruit un 
pavilion de o sută de locuri, au moderni
zat ceea ce mai rămăsese dintr-un pavi
lion și s-a refăcut alimentarea zonei 
cu apă potabilă din rețeaua orașului, 
însă mai trebuie ajutor șl din altă parte. 
Astfel stațiunea de la „Oglinzi" să-și 
privească chiar fața în oglinda pe, care 
trebuie să o punem noi și, folosind lim
bajul de acum o sută de ani, să facem 
totul pentru sănătatea oamenilor.

SORIN FOSTOLACHE S
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„Dar noi, uniți în orice vreme
• Oameni de toate vîrstele și profesiile, prezenți în miezul problemelor economice și sociale ale țării ®

Dacă economisești, ai!
La Sibiu: 12.000 MWh 
cîștigați într-un an

Oamenii muncii din orașul Sibiur ro
mâni, germani și maghiari acționează din 
plin în aceste zile, premergătoare Con
gresului al II-lea al F.D.U.S., pentru 
realizarea sarcinilor de plan al actualu
lui cincinal, premiză a trecerii la înfăp
tuirea în bune condiții a programului de 
dezvoltare economico-soeială a țării în 
cincinalul 1986—1990, elaborat de ai XlII- 
lea Congres al partidului.

Consiliul municipal Sibiu al F.D.U.S., 
Sub conducerea permanentă a Comitetu
lui municipal de partid, a antrenat or
ganizațiile sale componente pentru în
făptuirea la cote superioare a sarcinilor 
care au revenit municipiului Sibiu în 
industrie, agricultură, transporturi, cir
culația mărfurilor și în celelalte dome
nii social-culturale, în condițiile speci
fice dezvoltării de ansamblu a județului 
nostru, a patriei noastre socialiste.

Este meritul istoric al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu .— ctitorul României 
moderne de a fi creat un sistem com
plex al organizațiilor de masă și ob
ștești, parte integrantă a sistemului de
mocrației noastre socialiste care asigură 
pe deplin participarea tuturor catego
riilor de oameni ai muncii la înfăptuirea 
politicii partidului, la stabilirea și reali
zarea obiectivelor dezvoltării economico- 
sociale a patriei noastre, factor de o 
deosebită importanță a democrației noas
tre muncitorești, revoluționare.

Ne bucură faptul că putem afirma 
acum că, în perioada care a trecut de la 
alegeri și pînă astăzi, Consiliul munici
pal al F.D.U.S. Sibiu și-a orientat activi
tatea spre antrenarea tuturor organiza
țiilor componente la sporirea eforturilor 
pentru înfăptuirea exemplară a sarcini
lor profesionale, în toate sectoarele și 
domeniile vieții economicd-sociale din 
orașul nostru. Analizele făcute și măsu
rile adoptate pe 'parcurs au asigurat cu
noașterea într-un mod real a felului cum 
se derulează întreaga activitate, înlătu
ri ndu-se în mare măsură unele neajun
suri care au persistat in diferite dome
nii și perioade, stimulînd în același timp 
inițiativa colectivelor de oameni ai mun
cii pentru a obține rezultate tot mai 
bune. Astfel, de la începutul actualului 
cincinal s-au obținut rezultate impor
tante, concretizate între altele, în depă
șirea producției marfă cu 658 milioane 
lei, a producției marfă vîndută și înca
sată cu 357 milioane lei, realizări canti
tative obținute în condiții de eficiență 
ridicată, materializate în reducerea con
sumurilor de metal, combustibil și ener
gie electrică, contribuind astfel la spo
rirea beneficiului cu 656 milioane lei. 
Dacă ar fi să ne referim la anul care a 
trecut, ar trebui să menționăm că, în 
municipiul nostru s-au economisit 12 000 
MWh, energie electrică. în 1984 s-a tre
cut la revederea proceselor tehnologice 
a marilor consumatori de energie și s-au 
creat o serie de colective, formate din 
oameni ai muncii, care să controleze și 
să vegheze asupra unei mai bune gospo
dăriri a combustibilului și a energiei. Și 
tot la bilanțul realizărilor anului care a 
trecut trebuie înscris și planul produc
ției marfă, care a fost îndeplinit în pro
porție de 100,8 la sută. Merită scoase 
în evidență bunele rezultate obținute în 
îndeplinirea indicatorilor de plan de că
tre .colectivele de oameni ai muncii de 
la Independența, I.P,A.S., Balanța, Fla
mura Roșie, Victoria, 13 Decembrie, 
Steaua Roșie, cane s-au situat în fruntea 
Întrecerii socialiste. La toate realizările 
amintite — și sînt doar cîteva —■ un aport 
substanțial este datorat celor 571 orga
nizații ale democrației, și unității socia
liste existente în orașul nostru.

Comitetul municipal U.T.C. a reușit în 
această perioadă să acționeze prin for
mele specifice muncii politice și organi
zatorice, să mobilizeze tineretul în direc
ția îndeplinirii sarcinilor pe care și le-au 
asumat. Tineretul sibian are o serie de 
inițiative, dintre care aș aminti decadele 
„Record", prin care se realizează o se
rie de importante economii de combusti
bil,. energie electrică, materie primă, 
„Să lucrăm o zi pe lună cu metal eco
nomisit", „Recuperare, recondiționare, 
refolosire", „Economie, eficiență, ener
gie".

Comitetul municipal al femeilor și 'co
misiile de femei din întreprinderi, și 
instituții, prin acțiunile întreprinse con
tribuie la mobilizarea femeilor la reali
zarea sarcinilor de producție, la ridicarea 
cunoștințelor profesionale ale acestora.

Un roi deosebit îl au, sub conducerea 
și îndrumarea organelor și organizațiilor 
de partid, sindicatele. Acestea au reușit 
In bună măsură să organizeze întrecerea 
socialistă, urmărind înfăptuirea unor 
obiective prioritare cum sînt : realizarea 
producției fizice, creșterea productivită
ții muncii, reducerea consumurilor de 
materii prime, materiale, combustibili și 
energie, întreținerea și exploatarea co
respunzătoare a mașinilor și instalațiilor 
din dotarea întreprinderilor. Au fost de
seori organizate discuții în grupuri mici 
de oameni, fie la locurile de muncă, fie 
la cluburi sau la casele de cultură, în 
care s-a pus problema economisirii ener

giei a combustibilului, a materiei pri
me. De asemenea, au crescut preocupările 
pentru domeniul creației, al invențiilor 
și inovațiilor.

In aceeași măsură, au acționat pentru 
realizarea sarcinilor specifice și celelalte 
organizații de masă și obștești compo
nente ale Frontului Democrației și Uni
tății Socialiste.

Cu tocite rezultatele bune obținute, 
trebuie să arătăm in spiritul responsa
bilității comuniste, că avem și o serie 
de neîmpliniri, pentru înlăturarea căro
ra ne-am propus să acționăm cu toată 
fermitatea. Vom depune toate eforturile 
pentru realizarea sarcinilor la export, 
pentru diminuarea cheltuielilor totale și 
materiale, în activitatea de construcții, 
la sporirea contribuției tuturor cetățeni
lor noștri în ceea ce .privește activitățile 
edilițar-gpspodărești, de înfrumusețare a 
municipiului în care trăim și muncim.

In depljnâ unitate de gînd și faptă, 
aici, la Sibiu, românii, germanii, ma
ghiarii, prin dinamizarea activității tu
turor organismelor democratice, prin 
unirea eforturilor intr-o direcție unică 
— realizarea mărețelor obiective ale pro
gramului adoptat de Congresul al XIII- 
lea — vor intirirpina cu rezultate din 
cele mai bune cel de-al III-lea Congres 
al Frontului Democrației și Unității So
cialiste.

ANA OLTEAN 
Președinta Consiliului Municipal 

al F.D.U.S. Sibiu

Controlul obștei 
pe frontul calității

Echipele de control ale oamenilor 
muncii, reprezeptînd una dintre nume
roasele și variatele forme de manifesta
re clară, concretă a democrației noastre 
socialiste, prin acțiunile sistematice în
treprinse în municipii, orașe și comune, 
aduc o însemnată contribuție la desfă
șurarea normală, firească a vieții coti
diene, urmărind respectarea strictă a 
disciplinei în muncă de către lucrătorii 
din toate domeniile de activitate, crește
rea eficienței economice, reducerea con
sumurilor de materii prime, materiale, 
energie și combustibil. în județul nostru 
— Brăila — sub egida Frontului Demo
crației și Unității Socialiste, peste 900 de 
echipe de control acționează permanent 
în spiritul cerințelor actuale, pe baza 
programelor de activitate semestrială, 
circa 400 dintre ele desfășurîndu-și acti
vitatea pe teritoriul municipiului Brăila.

în scurta perioadă care s-a scurs de 
la începutul anului și pînă în prezent, 
controlul oamenilor muncii a întreprins 
acțiuni sistematice în comerț, avînd în 
atenție respectarea regulilor igienico- 
sanitare, buna servire a cumpărătorilor, 
repartizarea cît mai judicioasă a fon
dului de marfă pe localități și zone. O 
importanță deosebită s-a acordat îmbu
nătățirii activității unităților de prestări 
servicii, în vederea executării la termen 
și de calitate a comenzilor. Se poate 
afirma cu satisfacție că am început anul 
cu bine, afirmație bazată pe faptul că 
echipele noastre nu au semnalat abateri 
de natură să prejudicieze bunul mers al 
unităților vizitate, sau interesele cetățe
nilor. Aceasta nu înseamnă că ele nu 
vor mai reveni în control. Desigur, pen
tru o cît mai bilnă desfășurare a activi
tății. am avut în vedere ca repartizarea 
echipelor de control să se facă în preaj
ma unităților comerciale din preajma 
locurilor de muncă ale membrilor aces
tor echipe, experiența anterioară dove
dind eficiența acestei practici. Tot în 
această ultimă perioadă ne-am îndreptat 
atenția asupra modului în care se des
fășoară atît transportul de călători, cit 
și cel de mărfuri, ambele avînd o deose
bită importanță. Marile platforme in
dustriale ale Brăilei, aflate în bună parte 
în zonele limitrofe, impun o maximă rit
micitate a transportului în comun, con- 
diționînd buna funcționare a tuturor 
compartimentelor ce le alcătuiesc. De 
asemenea» aprovizionarea cu materii pri
me și materiale trebuie să funcționeze 
cu precizie de ceasornic. Echipele de 
control ale oamenilor muncii s-au mo
bilizat exemplar pentru urmărirea și 
realizarea acestor deziderate, avînd în 
vedere, în același timp, și preocuparea 
unanimă de economisire a combustibi
lului. Adică, dacă la capătul de linie unii 
șoferi de autobuze au continuat să lase 
în funcțiune motoarele, au fost aten
ționați, la. fel ca» și conducătorii auto
vehiculelor' de transport mărfuri care 
„uitau" să oprească motorul în timpul 
descărcării sau încărcării.

Desigur, aproape că nu există domeniu 
de activitate în care echipele de control 
să nu' se implice direct. Și aceasta, pen
tru că grija pentru tot ceea ce estp al 
nostru, al tuturor, nu trebuie nicidecum 

'uitată, pentru că de modul în care știm 
să ne gospodărim depinde în mare mă
sură binele nostru, bunăstarea noastră.

MITRIȚA CRĂCIUN 
Membru al Comisiei județene 

de coordonare și îndrumare 
a activității de control

* oamenilor muncii — Brăila

Un Galați frumos prin 
grija gospodarilor săi

Așa cum sublinia secretarul general al 
partidului nostru, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în magistralul Raport expus 
in marele forum al comuniștilor, Con
gresul al XIII-lea, și în viitor Organi
zației Democrației și Unității Socialiste 
— care asigură participarea a milioane 
și milioane de oameni ai muncii ce nu, 
sînt membri ai partidului, la întreaga 
viață economico-socială, la înfăptuirea. 
politicii interne și externe a partidului 
și statului nostru — îi revin sarcini deo
sebit de importante în înfăptuirea Pro
gramului partidului, a obiectivelor Con
gresului al XIII-lea și a măsurilor cu
prinse în planul de dezvoltare econo
mico-socială în profil teritorial.

Sub conducerea directă a organizațiilor 
de partid, cele 1 498 Organizații ale de
mocrației și unității socialiste din ju
dețul Galați, care numără în prezent 
peste 105 000 membri, au manifestat șl 
manifestă și în prezent o preocupare 
sporită pentru consolidarea lor și îmbu
nătățirea muncii pe linie organizatorică, 
pentru creșterea rolului și contribuției 
acestora la înfăptuirea planului și a 
angajamentelor, pentru îndeplinirea sar
cinilor profesionale și obștești. în acest 
sens, în conformitate eu prevederile Sta
tutului Frontului Democrației și Unității 
Socialiste, a fost depusă o susținută acti
vitate politico-organizatorică pentru des
fășurarea adunărilor generale și a confe
rințelor de dări de seamă și alegeri în 
Organizațiile democrației și unității so
cialiste din întreprinderi, instituții, fabri
ci, cartiere și comune, eveniment impor
tant în viața acestor organizații din ju
dețul nostru.

Referindu-ne la rezultatele concrete 
obținute în ultimii doi ani, putem afirma . 
că membrii O.D.U.S. au avut, în 1983, o 
contribuție deosebită la mai buna siste
matizare a teritoriului, la îmbunătățirea 
aspectului estetic al municipiilor, orașe
lor și comunelor județului, igienizarea 
și salubrizarea lor, amenajarea unor zone 
și locuri de agrement, sprijinind comi
tetele și birourile executive ale Consi
liilor populare în organizarea unor ample 
acțiuni voluntar-patriotice și executarea 
unor lucrări din contribuția bănească a 
locuitorilor. De altfel, în consiliile popu
lare județene, municipale, orășenești și 
comunale din județul Galați, dintr-un 
număr total de 1 323 deputați, 331 sînt 
membri ai O.D.U.S., iar în cele 1 185 de 
comitete de cetățeni activează 9 035 cetă
țeni, dintre care 5 911 sînt membri ai- 
organizației noastre.

De asemenea, s-au dat în folosință două 
dispensare comunale, 6 săli de clasă, două 
laboratoare școlare, 60 de locuri în gră
dinițe, au fost reparate, întreținute și 
modernizate școli, cămine culturale și 
case de cultură într-un număr de 5 loca
lități, au fost dotate unitățile social- 
culturale din municipiile Galați, Tecuci 
și din 7 comune, utilizîndu-se fonduri 
de peste 700 mii lei. Alte lucrări teh- 
nico-edilitare realizate se . referă la ter
minarea alimentării cu apă potabilă a 
populației din comuna Rediu, moderniza
rea unor străzi importante din munici
piul Galați și orașul Berești, întreținerea 
și repararea unor drumuri și trotuare în- 
tr-un număr de 6 comune. Prin acțiuni 
de muncă patriotică a locuitorilor, s-au 
realizat lucrări și obiective edilițar-gosT 
podărești în. valoare totală de 613 mi
lioane lei.

Dar și în anul 1984 au fost obținute 
rezultate bune în aceste acțiuni. Volumul 
lucrărilor edilitar-gospodăreștl a ajuns la 
10,3 milioane lei, dîndu-se în folosință un 
cămin cultural, un dispensar comunal, 4 
săli de clasă, 60 de locuri în grădinițe, 
alte 9 săli de clasă aflîndu-se în prezent 
în stadii avansate de execuție. Se con
tinuă acțiunile de reparare și moderni
zare a localurilor de școli și cămine cul
turale în 7 comune, 2 cămine culturale 
au fost dotate și modernizate, iar lucră

rile de alimentare cu apă potabilă a 
populației din comuna Tepu se află în
tr-un stadiu avansat de execuție. La 
toate aceste acțiuni. în 1984 au participat 
aproape 2,4 milioane de cetățeni, care au 
efectuat un număr de peste 8,7 milioane 
ore de muncă voluntar-patriotică, ele 
soldîndu-se cu rezultate bune in recupe
rarea unor materiale refolosibile, ca de 
pildă: 18 120 tone metal, 967 tone hîrtie, 
143 tone textile, redarea în circuitul agri
col a peste 257 ha teren din preajma lo
calităților. In municipiile Galați și Te
cuci, unde valoarea lucrărilor de muncă 
patriotică pe locuitor depășește 1 500 lei, 
deputății, comitetele de cetățeni, asocia
țiile de locatari în componența cărora 
intră și membrii O.D.U.S., au mobilizat 
oamenii la executarea unor lucrări de 
reparații, întreținere și amenajare a fa
lezei' Dunării, plajelor de la Dunăre și 
Brateș, a spațiilor verzi din noile car
tiere de locuințe Dunărea, Mazepa II, 
Țiglina I, strada Siderurgiștilor și a 
parcurilor C.F.R. și Liliacului, toate din 
Galati și a cartierelor de locuințe din 
zona sudică a municipiului Tecuci. Co
mitetul județean al O.D.U.S. a situat în 
centrul muncii politico-ideologice și cul
tural-educative dezvoltarea conștiinței 
socialiste în .scopul mobilizării și parti
cipării conștiente a maselor largi de oa
meni ai muncii la realizarea exemplară 
a sarcinilor de plan și a angajamentelor, 
la aplicarea mecanismului economico- 
financiar, reducerea consumurilor de ma
terii prime, materiale, energie șl com
bustibil. creșterea productivității muncii 
și a calității produselor, folosirea la îr 
treaga capacitate a dotărilor tehnice ale 
întreprinderilor și șantierelor, ridicarea 
producțiilor agricole și animale, la îndi 
plinirea sarcinilor edilitar-gospodăreșu 
din municipii, orașe și comune.

Desigur, pornind de la resursele și po
sibilitățile existente, va trebui să ne in
tensificăm eforturile pentru mobilizarea 
exemplară a tuturor oamenilor muncii în 
vederea înfăptuirii programelor de dez
voltare economico- socială, adueîndu-ne 
astfel din plin contribuția la efortul 
general pe care îl face poporul nostru 
în parcurgerea drumului pe calea făuri
rii societății socialiste multilateral dez
voltate, a înaintării ferme spre bună
stare și fericire, spre comunism.

Ing. ELENA-CORNELTA EPURE 
Președinte al Comitetului județean Galați 

al Organizației Democrației 
și Unității Socialiste

Omul nou în planurile 
de fiecare zi

In primii patru ani ai actualului ci 
cinai. Brașovul a putut raporta cu mîn- 
drie o producție industrială mereu ir 
mare, ajungînd în anul 1984 la 44,3 ri 
liarde lei. Realizările obținute sînt o do
vadă a dăruirii cu care toți oamenii 
muncii din Brașov, români, maghiari, 
germani, mobilizați de organele și orga
nizațiile componente ale Frontului De
mocrației și Unității Socialiste au acțio
nat cu mai multă responsabilitate mun
citorească pentru realizarea exemplară. a 
sarcinilor economico-sociale.

Doresc să subliniez că toate realizările 
noastre, ale brașovenilor, se datoresc 
sprijinului deosebit primit din partea 
secretarului general al partidului, pre
ședintele tării, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, care de nenumărate ori s-a 
intîlnit cu oamenii muncii de pe aceste 
meleaguri. Chiar la începutul acestui an, 
noi, brașovenii am avut bucuria de a-1 
avea în mijlocul nostru pe secretarul 
general al partidului care a efectuat o 
vizită de lucru în unitățile industriale ale 
municipiului Brașov, prilej cu care am 
beneficiat cu toții de noi și prețioase 
indicații.

Consiliul municipal al F.D.U.S., orga
nizațiile de masă și obștești, sub condu
cerea directă a Comitetului Municipal de
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partid, au pus în centrul muncii politico- 
educative de rhasă mobilizarea tuturor 
colectivelor de muncă pentru înfăptuirea 
prevederilor programelor speciale adop
tate de conducerea partidului și statului 
nostru, privind creșterea mai accentuată 
a productivității muncii, ridicarea nive
lului tehnic și calitativ al produselor, in
tensificarea cercetării științifice, dezvol
tării tehnologice și introducerii progre
sului tehnic. în realizarea acestor obiec
tive de o deosebită importantă pentru 

. creșterea eficientei economice prin valo
rificarea celor mai noi realizări ale ști
inței și tehnicii, colectivele din unitățile 
de cercetare, proiectare din întreprinderi 
din Universitate, au primit un sprijin 
substanțial din partea Consiliului Natio
nal de Știință și Tehnologie, personal din 
partea tovarășei academician, dr, ing. 
Elena Ceaușescu, căreia îi exprimăm în
treaga ' noastră gratitudine. Ca urmare, 
numai în anul 1984 au fost rezolvate pește 
11 000 de teme, cu o eficiență economică 
de 670,6 milioane lei, au fost aplicate 
459 de invenții și inovații cu o eficiență 

' de 135 milioane lei, la aceste rezultate 
aducîndu-și contribuția peste 51 000 oa- 

' meni ai muncii brașoveni.
în toate unitățile economico-sociale ale 

municipiului nostru, sub" îndrumarea di
rectă a organelor și organizațiilor de 
partid, organizațiile de sindicat, _ U.T.C., 

. de femei și organizațiile Democrației și 
Unității Socialiste au desfășurat acțiuni 
de cunoaștere a hotărîrilor de partid și 
a legilor țării, dezbateri, schimburi de 
experiență pe linia generalizării acordu
lui global, pregătirii și perfecționării pre
gătirii forței de muncă, folosirii intensive 
a capacităților de producție, a timpului 
de muncă, economisirii energiei și com
bustibilului.

Din realizările noastre de pînă acum 
în domeniul muncii politico-ideologice 
s-au detașat prin interesul pe care l-au 
stîrnit, acțiunile organizate în cluburile 
muncitorești, la Casa municipală de cul
tură, la secțiile Muzeului și Bibliotecii ju
dețene, cele organizate în colaborare cu 
Asociația Scriitorilor brașoveni și Uniu
nea Artiștilor Plastici, cu Asociația Oa
menilor de Teatru și Uniunea Compozi
torilor. Explicarea pe larg a momentelor 
cruciale din istoria patriei, sublinierea 
însemnătății deosebite a transformărilor 
radicale petrecute in viața politică și 
economico-socială a României, rolul ho- 
tărîtor marcat de Congresul al, IX-lea al 
P.C.R. în deschiderea spre o etapă ca
litativ superioară a dezvoltării țării, au 
fost cîteva din ideile care au dat forță 
și conținut acestor manifestări. S-au 
impus, deasemenea, manifestările bisăp- ' 
tămînale reunite sub genericul „Colocvii 
politico-ideologice brașovene" nemijlocit 
conduse de cadre de primă mînă în acti
vitatea politico-socială și științifică a 
municipiului și județului Brașov. Aș vrea 
să mai amintesc și realizările unor orga
nizații de sindicat, U.T.C., a unor comisii 
de femei de a realiza, sub directa îndru
mare a organizațiilor de partid, mani
festări complexe, cu o puternică finali
tate educativă, în marea majoritate a 
unităților economice.

Locuitorii municipiului nostru, indife
rent de naționalitate, călăuziți de istori
cele hotărîri ale Congresului al XIH-lea 
al P.C.R., de strălucitul exemplu de dă
ruire și devotament față de popor al 
-Secretarului general al partidului, pre
ședintele Frontului Democrației și Unl- 
tății Socialiste, sînt hotărîți să mobilizeze 
întreaga lor forță de muncă pentru 
transpunerea în viață a sarcinilor ce 
revin județului nostru, sarcini ce se des
prind clar din Rrogramul partidului adu- 
cînd astfel, o contribuție tot mal mare la 
dezvoltarea multilaterală a patriei noas
tre socialiste.

ANICA ILLEȘI 
Președinta Consiliului municipal 

al F.D.U.S. — Brașov

La Brebii, mai binele 
vine prin muncă

Acțlonînd în spiritul hotărîrilor adop
tate de Congresul F.D.U.S. consiliul local 
din comuna Brebu și-a orientat întreaga 
activitate în scopul îndeplinirii exemplare 
a tuturor sarcinilor ce ne-au revenit In 
profil teritorial.

O atenție deosebită am acordat în acest 
sens problemelor din agricultură și ur
mare acțiunilor întreprinse la ' această 
dată înregistrăm cele mai mari efective 
de animale din istoria localități, respectiv 
2 000 bovine, 11 000 ovine și caprine, 
aproape 4 000 porcine și 26 000 păsări ceea 
ce contribuie în mai mare măsură atît la 
.asigurarea propriilor nevoi de consum cît 
și la crearea disponibilităților pentru con
stituirea fondului de stat. Se poate afirma 
fără teamă de a greși că toți locuitorii 
comunei, mobilizați în permanență de că
tre organele și organizațiile componente 
Frontului Democrației și Unității Socia
liste acționează cu multă răspundere pen
tru folosirea cu maximum de eficiență a 
tuturor suprafețelor de teren, executînd 
la un înalt nivel calitativ toate lucrările 
din campaniile agricole, asigurînd densi- j 
tatea optimă pentru fiecare cultură, reali- 
zind în mod exemplar lucrările de ferti- I 
Uzare a pășunilor. Toate aceste măsuri au . 
condus la o activitate mai bună în ceea * 

ce privește contribuția locuitorilor comu
nei noastre la fondul de stat, livrînd nu
mai în anul ce a trecut 65 tone carne de 
bovine, ovine, porcine și păsări precum și 
4 500 hl de lapte de vacă și oaie. De ase
meni au fost preluate însemnate cantități 
de ouă, legume și fructe din gospodăriile 
individuale.

Localitatea noastră se mîndrește cu gos
podari cum sînt Frîncu Dorel, Fodac Ion, 
Topală Ion, Gratie Constantin, lordache 
Petre, Plăvan Vasile, Plăvan Alexandru, 
Stoica Constantin, Eneseu Dumitru, Boeru 
Ion, Buzoianu Ion și încă foarte muîți 
alții care folosesc cu multă grijă fiecare 
palmă de pămînt pe care o dețin, cresc 
în gospodărite lor un număr mare de 
animale, Valoroase și contribuie cu însem
nate cantități de carne, lapte, lină și alte 
produse la fondul de stat. Urmare orien
tărilor și sarcinilor stabilite de către co
mitetul comunal de partid în vederea dez
voltării și diversificării activităților de 
mică industrie și prestări servicii către 
populație, consiliul local al Frontului De
mocrației și Unității Socialiste a antrenat 
un mare număr de cetățeni la executarea 
unor lucrări în scopul punerii în valoare 
a resurselor locale de care dispune comu
na. Așa a luat ființă stația de sortare 
agregate spălate de pe rîul „Doftana", 
două cuptoare de var, o instalație de ex
tragere a uleiurilor volatile din cetină de 
brad, o moară cu ciocănele pentru reali
zarea de făină din cetină, care alături de 
celelalte secții de tîmplărie, clești ’rufe, 
capse metalice, pungi pvc, darac lină, con- 
casare, secție de reparații auto, de cea
sornicărie, reparații radio-tv, frizerie, 
brutărie, croitorie întregesc ansamblul 
acestor activități al cărui volum anual se 
ridică la peste 15 milioane de lei.

Dacă ar trebui să evidențiem cîțiva oa
meni, deși este foarte greu ne-am opri 
totuși Ia ’ cetățenii Dumitru Ion, Fecioru 
Gheorghe, Comșa Ion Gheorghe, Dumitru 
Nicolae, Baicu Gheorghe, Gratie Dumitru, 
Gîlcă Anton, Dumitru Gheorghe, Ochea 
Ion, Gherghiceanu Vasile care întotdeau
na în orice împrejurare s-au situat în 
primele rînduri în vasta muncă de dez
voltare economico-socială a acestei fru
moase așezări prahovene.

O contribuție însemnată și-au adus-o 
locuitorii berbeni membri ai organizațiilor 
democrației și unității socialiste, la buna 
gospodărire a comunei inițiind ori de cite 
ori a fost nevoie acțiuni concrete de 
muncă în vederea menținerii întotdeauna 
a ordinei și curățeniei atît în gospodăriile 
personale cit și. în locurile instituțiilor și 
terenurile ce sînt folosite în comun.

Se poate spune ca la toate ce s-a înfăp
tuit și se înfăptuiește în profil teritorial 
consiliul local al F.D.U.S. au contribuit 
la unirea tuturor eforturilor pentru reali
zarea în mod exemplar, am putea spune, 
a tuturor sarcinilor din toate domeniile 
de activitate. Acest lucru a fost posibil ca 
urmare a activității neobosite desfășurată 
de Consiliul local al F.D.U.S., de membr> 
O.D.U.S., a reușit să adopte măsurile 
poUtico-organizatorîce necesare în vede
rea mobilizării cetățenilor atît la dezbate
rea problemelor de interes deosebit cît șl 
Ia realizarea concretă a acestora.

Acționăm cu maturitate și răspundere 
pentru depistarea cauzelor și fenomene
lor negative existente încă în munca 
noastră, pentru găsirea celor mal efi
ciente forme și mijloace de muncă în 
vederea îmbunătățirii stilului și metode
lor de lucru pentru ca într-un viitor 
foarte apropiat să ne putem raporta nouă 
înșine că ne-am făcut pe deplin datoria 
ca oameni, c-a cetățeni, ca membrii în una 
din organizațiile componente F.D.U.S.

Acum sîntem ferm angajați în munca 
pentru înfăptuirea planului în profil teri
torial, învingînd greutățile pricinuite de 
zăpada abundentă ce a căzut și acționînd 
cu maximă răspundere pentru obținerea 
de noi și însemnate realizări în cinstea 
apropiatelor alegeri de deputați de la 17 
martie 1985.

VIORICA FOTA
Președinta Comitetului comunal 

al F.D.U.S. Brebu, județul Prahova

Autofinanțarea, cheia 
civilizației unui oraș

— Despre Slobozia, acest oraș de secol 
XX, răsărit dintre „ciulinii Bărăganului" 
și marea lui dc colb, s-a scris în fel și 
chip, cu neasemuit de frumoase și bine
meritate metafore. Ceea ce nu s-a spus, 
ori s-a spus doar în treacăt, este faptul 
că, urbea care a urcat atît de rapid la 
45 000 locuitori și Ia tot confortul unui 
oraș ultramodern, se și autofinanțează. 
Trăiește și se gospodărește pe bugetul 
propriu, pe spezele sale. Cum reușiți, to
varășe primar CONSTANTIN PAGHICI ?

— Municipiul Slobozia se autofinanțea
ză încă din anul 1979...

— ...Adică, chiar de cînd -sînteți dum
neavoastră la conducerea consiliului 
popular și, tocmai de aceea insistăm să 
exprimați experiența capitalei județului 
Ialomița în acest sens.

— Sursele se cunosc, le știe toată lu
mea, de regulă sînt veniturile pe care 
orice primărie și le poate realiza din im
pozite și taxe. Arta, subtilitatea, compe
tența și calitatea muncii activului unui 
consiliu popular în acest domeniu se 
vede însă, cînd începi să analizezi sec
toarele de unde provin și, apoi, «raportul, 
dialectica dintre venituri și cheltuieli. 
Dacă prin legislația noastră financiară ai, 
de regulă, un plan minim stabilit de ve
nituri și unul maxim de cheltuieli, bunul 
gospodar își dirijează astfel „visteria" 
incit să depășească încasările, să urce la 
capitolul venituri și să coboare la capi
tolul cheltuieli. Desigur, fără să-și vi- 
tregească nici unul dintre domeniile pe 
care le finanțează și le administrează. 
Deși respectiv^ activitate pare pur con
tabilă și ar ține doar de chitanțe și în
casatori ea depinde, în fapt, de întreaga 
populație și este barometrul civilizației 
unui oraș. A modului în care primăria se 
preocupă să dezvolte, în beneficiul cetă
țenilor, comerțul, serviciile, industria lo
cală, șă valorifice toate posibilitățile șl 
resursele în scopuri productive, dar și să 
antreneze pe locuitori la autogospodărirea 
unităților în care muncesc și a localității 
în ansamblu.

— în context, s-oluăm pe capitole, 
tovarășe primar.

— Iată, noi am pus’ un mare accent, în 
ultimii ani, și continuăm să punem, pe 
extinderea rețelei comerciale, a prestări
lor de servicii, prin cooperația meșteșu
gărească și prin cooperația de producție, 
achiziții și desfacere a mărfurilor, a in
dustriei locale și pe întărirea gospodăriei- 
anexe a consiliului popular. Nu la în- 
tîmplare, desigur, e logic că, dacă uni
tățile respective nu sînt rentabile, nu-și 
realizează planul nu-și pot achita nici 
impozitele și taxele către primărie și se 
dovedesc neviabile, autodesființîndu-se. 
Ne-am preocupat să gîndim bine, temei
nic amplasamentul lor și profilul lor, co
respunzător cerințelor populației. Apoi, 
ne-am preocupat și ne preocupăm de asi
gurarea surselor de materii prime ori de 
fondul de marfă pentru ele, îndreptîn- 
du-ne totodată exigența — prin repetate 
analize și controale —- folosindu-ne aici 
de largul activ obștesc alcătuit prin or
ganizațiile Frontului Democrației și Uni-, 
tății Socialiste — asupra calității produ
selor realizate și a calității prestațiilor de 
servicii. Toate Ia un loc implică, iată, 
calitatea muncii activului consiliului 
popular, relația primărie-cetățean. Pot 
să vă spun că aproape fără excepție re
țeaua noastră comercială cît și unitățile 
prestatoare de servicii ău fost amplasate 
și organizate în urma sondajelor între
prinse în rîndul populației, în urma ex
primării și cerințelor acesteia în cadrul 
adunărilor cetățenești, a întîlnirilor cu 
deputății, în sesiunile consiliului popular 
municipal, în acțiunile concrete pe străzi, 
zone și cartiere ale orașului desfășurate 
ds către . organizațiile F.D.U.S,

— Exemplificați ?
_ — Iată, cooperativa „Muncă șî produc

ție" din cele peste 56 de secții pe care 
le are, numeroase sînt înființate în anul 

I 1984, cu profite de prestări servicii so
licitate de cetățeni și care lipseau din 

orașul nostru, cum ar fi ateliere de sti
clărie, artizanat . cu motive specific ialo- 
mițene, mai ales privind costumul popu
lar ialomițean care a fost în ultima vreme 
cercetat și omologat de către etnografi, 
pictură, decorativă, închirieri de obiecte 
sportive, bobinaj, frigotehnie, blănărie, de 
împletituri din răchită și multe, multe 
altele care s-au dovedit foarte rentabile, 
deci necesare, și care aduc partea lor de 
venituri în contul bugetului primăriei. A 
găsit la noi, întotdeauna receptivitate, 
le-am pus la dispoziție, după caz și nevoi, 
spații, terenuri, clădiri, ajutor pentru ca 
unitățile respective să-i poată asigura 
materiile prime și tot ceea ce au nevoie 
pentru a-și realiza sarcinile productive. 
De pildă, am avut niște spații insuficient 
folosite la Trustul de constrticții-montâj 
și le-am repartizat- cooperației meșteșu
gărești pentru alte activități, pentru o 
secție de cărăușie, pentru o alta de ră- 
chitărie și așa rnai departe. In cartierul 
de nord am pus la dispoziție spații pen
tru o secție de închiriat obiecte, ca și 
pentru o unitate de croitorie și o alta de 
confecționat plăpumi, solicitate de popu
lația din zona respectivă. Tot anul trecut, 
și tot ca urmare a cerințelor locuitorilor 
am autorizat și înființarea unei noi coo
perative „Constructorul", de asemenea cu 
mai multe unități și care, desigur, prin, 
taxele șl impozitele cuvenite vor contri
bui la mărirea încasărilor noastre. Dar, 
cum obiectul discuției noastre nu este 
analiza activității cooperației ori a indus
triei locale, ori a ramurilor noastre anexe 
nu știu dacă trebuie să intrăm în chiar 
toate amănuntele.

— Desigur nu, reținem doar atenția pe 
care Ie-o acordați în dialectica autofinan
țare — civilizația orașului — nivelul de 
viață și de habitat al Sloboziei de azi. 
Mai permiteți-ne întrebarea, cum chel- 
tuiți, cum reușiți să reduceți nivelul chel
tuielilor planificate 7

— Aș mai vrea să remarc faptul că în 
anul trecut veniturile bugetului local au 
fost contabilizate cu o depășiră de 
6 554 700 lei, adică în proporție de 115 Ia 
sută, că am vărsat în bugetul consiliului 
popular județean o cotă parte de aseme
nea peste plan, și este firesc să fie așa, 
deoarece fiind totodată capitala județului 
avem o serie de cheltuieli comune, cum 
ar fi cele pentru asistența sanitară și să
nătatea populației, ca și multe altele. în 
privința cheltuielilor ne onorăm toate 
„datoriile" ca să spunem așa, adică fi
nanțăm întreaga rețea de învățămînt — 
și vă rog să rețineți că în orașul nostru 
aproape unul din 5 locuitori învață —= 
că avern o largă rețea școlară, începînd 
cu învățămîntul preșcolar pînă la cel li
ceal și tehnic-profesional, că ne dezvol
tăm continuu zestrea edilitară, tot din 
banii proprii, în sensul modernizării, în
treținerii și reparațiilor de străzi, în sensul 
salubrizării și igienizării orașului, ne 
menținem condiția de oraș-grădină, cu 
multe peluze, zone verzi și zone de agre
ment. Aici, intervine contribuția esenția
lă a locuitorilor orașului și activitatea 
organizațiilor F.D.U.S., a. tuturor organi
zațiilor obștești, a deputaților noștri care 
au reușit să sudeze cetățenii să-i sensibi
lizeze și să-i atașeze de cauza comună 
a orașului. Efectuăm cu cheltuieli minime 
gospodărirea și înfrumusețarea munici
piului tocmai grație sprijinului și muncii 
obștești a cetățenilor. Aportul muncii 
patriotice a fost în 1984, la acest capitol 
de peste 70 milioane lei, pe care nu i-am 
mai scos astfel din bugetul consiliului 
popular, revenind cam 1750—1800 lei pe 
fiecare locuitor. Orașul s-a mărit, obliga
țiile dar și orgoliile noastre, de oraș- 
municipiu și de oraș-poarta spre Litoralul 
românesc solicită însă și mai mult. 
Rămînind un oraș-grădină, sperăm ca 
anul acesta să ajungem la 2 000 lei pe 
fiecare cetățean, cu atît mai mult cu cît 
în actuala campanie electorală, unul din
tre obiectivele întrecerii între circum
scripții este tocmai buna gospodărire și 
înfrumusețare a străzii, a zonei, a locali
tății în care trăiesc și muncesc.

— Deci, autofinanțarea constituie cercu
rile concentrice ale activității întregii pri
mării și ale vieții și muncii întregii popu
lații a unei localități. Vă mulțumim pen
tru concretizarea acestei idei prin exem
plul Sloboziei.
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Un dialog 

între două unități agricole 

mijlocit de reporterii 
revistei Flacăra

Fapte puse pe cintar
C.A.P. NUCET

Număr de animale : 850
Pâmint pentru furaje : 190 hectare.
Producția medie, pe an, obținută de 

la o vaca : aproape 3 000 de litri.

C.A.P. VĂCĂREȘTI

Număr de animale : 742.
Pâmint pentru furaje : 255 hectare.
Producția medie, pe an, obținută de 

la o vacă : 1 300 de litri.

— Laptele, elixirul vieții.
Ing. Luiza Bărboiu, șefă de fermă ia C.A.P. Nucet: Chiar dacă ai 

animale de rasă, chiar dacă ai furaje, zootehnia fără oameni pricepuți 
și harnici nu duce la nici un rezultat.

Cintecul laptelui

O femeie vorbăreață și vioaie, scundă 
Si îmbrăcată cu mai multe haine mingile 
cu palma ei aspră crupa lucioasă a ani
malului blind. Mina îi lunecă pe spinare, 
pe burtă, o gîdilă in jurul gîtului și se 
întoarce înapoi și femeia îi tot șoptește 
ceva, în tijnp ce nu prea departe o altă 
femeie, tăcută, corpolentă, îmbrăcată cu 
șweter de lină, împinge paiele risipite pe 
interval în ieslea goală de beton. E tăcu
tă, sobră și puternică. A fost funcționară 
la Banca Națională, și multă vreme după 
absolvirea liceului a lucrat într-un birou 
manipulînd hîrtii, calculînd sume astro
nomice său cifre derizorii și în mișcările 
ei ordonate se vede și ceva din rigoarea 
unui funcționar de bancă. Dumitra Rota
ru ppartă cizme de cauciuc și-i arde una 
peste botul umed unei vaci care își bu
șește mereu vecina cuminte. Se aud și 
sorbiturile nesățioase ale boturilor înde
sate în adăpătorile artificiale și colții 
ascuțiți ai furcilor izbind cimentul și mu
getele stinse ale animalelor din grajdu
rile vecine, în vreme ce, în dreapta in
trării, femeia scundă, strigată mereu 
Țâța Mia (Maria Ene) continuă jocul în 
preajma unei vaci, marcată de un M alb, 
făcut cu var stins. Hai, fetița lu mămica, 
hai dragă, ia dă tu lăptișoru și nu mă 
necăji, și-o mingîie pe uger și-i tot șop
tește propoziții scurte, rugătoare. Se așa- 
ză pe covorul călduț de cauciuc și palma 
ei aspră îi cîntă vacii un cîntec prietenos 
și domestic, o atingere delicată, respec- 
tuasă, plină de dragoste. Pune o găleată 
și începe să mulgă. Laptele cîntă pe tabla 
zmălțuită și-n privirea femeii licărește 
bucuria, a păcălit-o iar sau au ajuns la 
o înțelegere, vaca nu-i dă un strop de 
lapte pînă nu aude toată poezia- și apoi 
liniștită, cu ochii ei blînzi și apoși, îi dă 
tot. Se aude un spsur dulce, bucolic, liniș
titor și plăcut. Celelalte femei fixează 
aparatele de muls și-o bîzîială metalică 
răsună în grajdul plin cu animale mari 
și negre, lenevoase și melancolice. Vacile 
âcestea brune, greoaie, puțin îndărătnice 
sînt mofturoase ca niște domnișoare, 
aduse din Austria, au spinarea lucioasă 
și se bucură totdeauna cînd jetul furtu
nului le izbește trupul. Vara, nu suportă 
căldura, arșița le taie respirația și le in
cendiază pielea negricoasă, de culoarea 
costumului de recepțje și atunci aleargă 
spre gîrlă și se afundă în apă pînă în 
gît. Stau ore întregi nemișcate și oglinda 
albastră seamănă cu o' mare masă de 
sticlă pe care cineva a așezat sute de 
capete de vaci decapitate cu ochii des
chiși. Chiar dacă fiecare animal poartă 
în ureche un cercel dreptunghiular de 
aluminiu pe care este bătută o serie? tă
răncile le-au pus nume. Un animal care 
ți-e drag trebuie să aibă un nume. Nu
mai obiectele au serie. Și -dacă un om își 
botează cățelul și-1 giugiulește și-i cîntă 
și-1 îmbăiază și-1 plimbă în fiecare sea
ră, între ei adîncindu-se o relație secretă, 
sentimentala, o afecțiune’ reciproc împăr
tășită, atunci de ce între aceste femei 
iuți, muncitoare, guralive și glumețe și 
animalele lor sănătoase și blînde nu_ s-ar 
instaura o relație la fel de adincă, de 
caldă, de pămîntească ? Și le-au pus 
nume, Ciufulită, Negruța, Beți, Magazia, 
Creață, Geanina, Elizabet, Negresa, Ma
rina. Fifi etc. „Odată le-am pierdut, nu 
le găseam nicăieri și-am coborît pe gîrlă 
și le-am căutat în apă, mi-era frică să 
nu se înece, proastele de ele, și nu erau 

nici în gîrlă, nici în zăvoi și-am început 
să le bocesc și să mă vait și bărbatu-miu 
mi-a zis, scoal’, tu Mio, c-ai visat urît și 
cînd m-am trezit perna era udă și fuga- 
fuga m-am îmbrăcat și-am venit la grajd 
să văz dacă n-or fi pățit ceva“. La ce oră 
vă treziți dimineața ? „De pe la trei pîn- 
desc ceasul și la trei și jumătate cînd 
sună sar din pat și la patru sînt aici-șa 
și-o văz pe Afimița, tăcută și rușinoasă, 
cum le curăță ieslea. Numa’ ea vine mai 
iute ca mine“. Ați fost vreodată la Ma
rea Neagră ? „Da, sigur, Negruța-i mare 
și dă lapte bun 1“ Nu la vacă, la Marea 
Neagră ? Femeia face niște ochi cît 
cepele. „Ce să caut acolo ?“ Eu știu, să 
vă duceți de plăcere 1 „Eu am luat 
vacile astea de pe rampă, cînd le-au adus 
și nu voiau să mă bage la ele și-am plins 
și-n ziua aia am stat nemîncată pe lîngă 
ele, de frică să nu le ia altcineva. Nu, 
nu, la mare n-am fost pentru că n-am 
de ce, da’ cîteodată ne mai facem buzele 
și unghiile și din tifonul ăla prin care 
trecem laptele ne facem voal de mireasă 
și ne dăm fete de măritat și mai glumim 
și noi cu lumulița asta pînă ce văcuțele 
se odihnesc”.

Coman Afimia e o femeie scundă, slă
buță, delicată și tăcută. Dacă o întrebi 
ceva roșește. Dacă îi spui că s-a înserat, 
roșește. Dacă o întreb cît lapte a muls, 
roșește. Dacă n-o mai întrebi nimic își 
pune furca pe umăr și piș, pîș, ca o pa
săre prin iarbă, se pierde printre anima
lele blînde. într-un alt grajd Mama Lida 
se ceartă cu vițeii. Mama Lida este o 
țărancă bătrînă, trecută de 60 de ani, cu 
un nas mare și coroiat. Chiar o compăti
meam. Poate că din cauza nasului în 
tinerețe n-a fost o fată prea frumoasă. 
Țăranca isteață îmi descoperă gîndurile 
și-mi spune, o prăpădită de junincă, una 
specioasă și fițoasă nu mă lăsa să pun 
mina pe ea și m-a lovit cu copita în 
obraz. Cunoscută de toate ca fiind Țața 
Lida a lui Băilă, Elena Popa a lucrat la 
cîmp. „Eu făceam cele mai frumoase 
șire de paie. Așa se zice, cine face șiră 
frumoasă își ia bărbat frumos. Păcatele 
mele, făceam șire și eram bătrînă și unu, 
alde Ciortan, mi-a zis să dau de mîncare 
la vitei și de atunci acolo am rămas.” De 
opt ani Mama Lida n-a lipsit la grajd 
decît o singură zi. S-a dus pin® la Sibiu 
să-și vopSească niște lînă. Și i s-a părut 
departe și i-a fost urît. Anii ei au trecut 
între vaci și viței. Cînd fată greu, ea le 
ajută. Bagă mîna în animalul chinuit de 
dureri și întoarce vițelul ca el să iasă cu 
boticul pe labe, le dă ceai de tei și de 
mușețel și de trifoi și ride de ei cînd 
caută țîțele la picioarele dinainte ale 
vacii slăbite și agitate, îi hrănește cu 
biberonul și le strigă, mă proștilor, nu 
știți să mincați ! și vițeii sînt prostuți, o 
prind de degete, de mină, de haine, o în
vinețesc și caută lapte și ea trebuie să-i 
păcălească întîi cu biberonul și apoi cu 
biberonul în găleată și de la găleată la 
jgheab și cînd îi separă de mamele lor 
tot grajdul se umple de strigătele lor 
subțiri și disperate, de boticurile care 
seamănă mai mult cu ale puilor de că
prioară decît cu ale vacilor, strecurate 

■printre zăbrele și zbierînd subțire, de 
parcă ar striga mama, mama, în timp ce 
mama .mugește și ea lung și trist, („mi-e 
milă de ele da ce să le fac ?) și le pune 
fundă roșie și serie și-i botează ca pe 
copii. Și vin copiii să se joace cu ei și 
le zice, mă amarnicilor, de joacă sînteți 
buni, da’ creșteți și ieșiti la pensie și nu 
știți să mulgeți o vacă și copiii se sperie 
și fug și Mama Lida îl prinde pe rite 

unul și-1 învață să mulgă și copilul intîi 
plînge de frică, dar n-are încotro și pe 
urmă se liniștește și mina aspră a bătri- 
nei ii arată și încet, încet învață și cînd 
laptele cîntă în găleată începe să se 
bucure. Mama Lida este o femeie mîn- 
dră și sănătoasă. „Am vro 5—6 medălii, 
m-or chemat și la Tîrgoviște să-mi dea o 
premă și-un diplom” Pentru ce ? „Nu 
știu !“ Matale bei ceai ? „Eu nici nasturi 
de cap nu iau !“ Cîte clase ai ? „Patru 1“ 
Ai scris scrisori ? „Scris, cînd era bărba
ții-miu pe front”. Acum ce i-ai scrie? 
„Că mi-e dor de el“. Și de ce nu-i scrii ? 
„Pen’ c-a murit, săracu, a venit bolnav 
din război”. Ce te-ar bucura cel mai 
mult ? „Am o nepoată, frezeriță la Titu. 
S-a măritat, are băiat bun, a făcut zece 
clase și-a vrut s-o dea la planificație la 
Titu, da’ ea n-a vrut să se facă moră- 
riță“. Și care ți-ar fi bucuria ? „Să-și 
facă liceul la seral și să-i fie bine cu 
bărbatul”.

In celălalt grajd, la capătul dinspre 
cîmp, lucrează o femeie tînără. E toată 
un ris și-o vorbă. Celelalte spun că ade
sea cîntă. O cheamă Ștefania Olifer. I se 
spune Fănica lu’ Dedu. Are doi dinți din 
metal și cîntă frumos. A fost țesătoare și 
s-a lăsat. întîi i-a fost rușine. Pentru 
mulți a te întoarce la țară e semnul în- 
frîngerii. „Zău, cînd i-am văzut și pe 
alții că-i dă la tilivizor, am zis că n-oi 
muri, că doar ai mei ce-au făcut ? Și ce ? 
vacile mușcă ? îi mușcă pe proști. De- 
pande de tine.” Tatăl ei a avut o oaie, 
în 1970 a fătat un miel. In 1971 a fătat CORNEL NISTORESCU H

— De la Văcărești la Nucet e o distanță de 10 kilometri ,ți de 1 700 litri de lapte 
Cum să ne explicăm câ tocmai C.A.P.-ul Nucet, cu vite mai multe 

și pămînt mai puțin, nu cumpără fin de la alții, așa cum fac cei de la

C.A.P. Văcărești?

A cumpăra fîn, 

a nu cumpăra
Cînd te-apuci să aduci vaci tocmai din 

Austria la Nucet, le aduci cu un rost, 
bineînțeles. în toamna lui ’77 și primăva
ra lui ’78, eînd au fost aduse, pe un tra
seu continental, cele 300 de vaci pînă la 
gara Nucet, rostul era limpede cum este 
și acum, zice președintele C.A.P.-ului, 
Ene Stan. Vacile astea, din rasa Brună 
de Austria, sînt bune și de lapte și de 
carne. E adevărat că mănîncă și mult, 
dar încă nu s-a inventat animalul care 
să dea totul pentru nimic. în cazul cel 
mai bun, unele pot să te ajute să obții 
cît mai mult de la ele, în condițiile în 
care le dai cît mai puțin. Iar vacile de 
la Nucet s-ar zice că sînt chiar înțele
gătoare. Vite de pășune și de aer liber, 
de felul lor, atunci cînd la Nucet au fost 
legate la iesle și ținute tot așa, s-a în- 
tîmplat că vițeii au avut un șoc, zice 
Ene. Stan, se cam îmbolnăveau la citeva 
zile' după ce erau fătați, însă cu ajutorul 
Laboratorului central de medicină vete
rinară s-a trecut și peste necazul ăsta. 
Vițeii au fost tratați, printre altele, și 
cu ceaiuri de trifoi, parcă ’spre a-și rea
minti de mediul prielnic rasei lor. Apoi, 
văzîndu-se sănătoși, au pornit pe drumu
rile ce le-au fost stabilite de oameni, 
adică, lăsîndu-le în urmă pe mamele lor 
în lanțuri, au plecat să ridice nivelul 
biologic al zootehniei județului, ajungînd 
pe la C.A.P. Titu, Răcari și Mănești. Și 
nu fără folos : aceste C.A.P.-uri stau as
tăzi foarte bine în privința producției de 
lapte. Și pentru că la Nucet există și 
ceea ce se cheamă mame de taur, 124 de 
vaci dintre cele mai de soi, rămîne să 
adăugăm că prețul unui tăuraș se ridică 
la 30 000 de lei, iar C.A,P.~ul Nucet se 
achită de această îndatorire conștiincios, 

doi, in 1972 a fătat 3 și-n 1973 a fătat 4. 
Au venit de la un institut de cercetări 
ca să o cumpere. Cel bătrîn a zis, decît 
fără oaie, mai bine fără nevastă. A glu
mit. Și-a păstrat oaia. Nici spînzurat un 
țăran de nădejde nu-ți vinde animalul 
său bun. Are grijă de el, îi face pe plac, 
îl spală de sărbători ea și cum și-ar în
griji mîna cu degetele de care are nevoie 
în fiecare zi. Ba mîna și-o lasă și neîn
grijită. cu unghiile netăiate, cu pielea 
crăpată pînă la carne, dar tot nu-și lasă 
animalul să agonizeze de foame, să se 
clatine pe picioare și să semene cu moar
tea. Vara, Ștefania Olifer își spal£ vacile 
cu furtunul, le perje, le tunde cozile și 
le împletește frumos. Parcă ar pregăti 
.citeva fetițe pentru plecat la grădiniță. 
Și cînd termină, după ce pune laptele în 
bidoane și-1 predă, după ce le pune mîn
care în jgheab și după ce curăță grăta
rele începe să cînte „Dorule pe unde 
treci” și vacile mănîncă liniștite și vițeii 
cu boticurile lor catifelate bîjbîie prostuți 
prin aerul cu miros plăcut de grajd curat 
și, într-un colț. Mama Mia a lui Dalimoș 
îi tot dă cu „fetița lu mămica, ia dă tu 
lăptișorul tot. nu mă necăji” și ia și ulti
mul strop de lapte și, într-un alt colț, 
întinsă pe paie, o vacă micuță, cu coarne 
frumoase, cu ochii plini de lacrimi se 
chinuie în durerile facerii. Și viața la 
Nucet merge înainte de parcă nu s-ar auzi 
decît cîntecul laptelui in găleata care se 
umple.

vînzînd in fiecare an cam 30 sau 40- 
După ce am spus acestea ca să dăm de 
înțels că a meritat, cu prisosință, să fie 
făcută cheltuiala prin care s-au adus 
cele 300 de vaci din Austria, să lăsăm 
deoparte progeniturile lor și șă vedem 
ce s-a mai întîmplat cu ele. Dintre cele 
300, doar aproximativ 100 se mai află in 
exercițiul funcțiunii, însă C.A.P.-ul a 
reușit ca de pe urma lor să-și crească 
numărul de vite pînă la 850, dintre care 
vacile sînt 367. De la fiecare s-a obținut 
anul trecut, in medie, aproape 3 000 de 
litri de lapte. Asta nu e o producție care 
să însemne că la Nucet ar fi fost găsit 
buricul pămîntului, dar este cu siguranță 
o producție bună. Și pentru că repede 
s-ar putea ivi bănuiala că rezultatul 
acesta e obținut numai de pe urma ra
sei, parcă e nevoie să spunem, din capul 
locului, că bănuiala e neîntemeiată. Cum 
ar fi și alta, că Nucetul ar beneficia de 
condiții privilegiate. Realitatea este insă 
că Nucetul, cu un număr mai mare de 
vite decît cele din comuna apropiată. 
Văcărești, are o suprafață furajeră mai 
mică decît C.A.P.-ul vecin, unde de la o 
vacă se mulg doar 1 300 de litri, adică 
nici jumătate din ce se obține la Nucet. 
La Nucet numărul vitelor e de 850, cum 
spuneam, iar suprafața furajeră de 190 
de hectare. Iar la Văcărești, vitele sînt 
742 și hectarele 255. Dacă avem în ve
dere că o vacă de la Nucet mănîncă mai 
mult decît una de la Văcărești, pentru 
că așa-i dictează constituția fizică de 
exemplar al unei rase de volum mai 
mare, aproape că e nevoie să ne punem 
întrebarea dacă nu cumva cei de la Nu
cet sînt dezavantajati față de cei de la 
Văcărești. Oricum, cei de la Nucet n-au 
deloc pășune alpină cum au, 400 de hec
tare, cei de la Văcărești, iar pășunea de 
pe lingă comună, 30 de hectare împăr
țite în trei locuri, aproape că nici nu con
tează în discuție. Cei de la Nucet pri
mesc; e .adevărat, între 30 și 50 de tone 
de tărițe, dar asta e cam tot ce primesc.
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Cine au iunește ammăieie, inseamna cu u-a avut mciodala

spre deosebire de cei de la Văcărești 
care au mai putut să procure și diferite 
resturi de pe la fabrici de spirt și zahăr. 
Fără îndoială că pînă la urmă tot spi
ritul gospodăresc poate să ne aducă o 
lămurire de ce într-o parte se mulg 3 000 
de litri de lapte de la o vacă iar în alta 
doar 1 900. Cum altfel să ne explicăm, 
bunăoară, că tocmai C.A.P.-ul cu vite 
mai multe și cu pămînt mai puțin nu 
umpără fin de la alții, așa cum fac cei 

de la Văcărești ? Nu intrăm in amănun

Cei mai slabi îngrijitori de la Nucet cîștigă mai bine decît cei mai 
buni îngrijitori de la Văcărești.

La Văcărești e 

de urcat dealul
Așa e ferma așezată : ca să ajungi la 

ea, trebuie să mergi la vale, însă nu 
prea mult, e adevărat, iar priveliștea e 
plăcută. Pe lingă parcul îngropat în ză
pezi geruite și lustruite de polei, care 
s-au așezat ca o lespede albă, parcă de 
marmură, și peste rămășițele fostului co
nac al boierilor Văcărești, ca să mergi la 
vale nici nu e greu, la urma urmei, pe 
potecile croite și ele prin zăpada înghe
țată și lucioasă ca sticla. Trebuie doar 
să nu dai buzna către capătul văii și să 

■' apropii de locul acela cu oarecari pre- 
rții, bunăoară să-ți vestești sosirea cu 

-n strigăt sau două de avertisment, ca 
7 nu nimerești chiar în haita cîinilor 
re. știu ei de ce sînt răi, pentru că au 

ce să păzească. Vreo cîțiva ciobani au 
încolțit un salcîm american, un tecar, 
cum se spune pe la Văcărești, și își taie 
dintre crengile lui, pe alese, ciomegele 
fără de care munca unui cioban nici nu 
poate fi închipuită în mod serios. Cu 
ciomege vechi și noi, ei îndepărtează 
clinii și ne șjută ca dincolo de ușa unui 
grajd să întrevedem turma blîndă a 
cîtorva sute de oi așa cum poate fi ea 
Întrevăzută in spatele unei imagini de 
prim-plan : o oaie tăiată și spînzurată în 
cîrlig. O oaie care s-a predat, cum s-ar 
zice, ultimei lovituri a destinului ei de 
oaie. Pînă de curînd se știa că poate să 
ocolească pînă și un ac cu gămălie pier
dut pe islaz, dar uite că asta a înghițit 
niște sîrme. Să fi împins-o cine știe ce 
foame mistuitoare ca să mănînce fără să 
mai aleagă ce mănîncă ? Nu, zic cioba
nii Florian și Marcel Nicolae, Aurel 
Savu, Gheorghe Gogu. Și de ce să nu-i 
credem cînd spun ei că hrană pentru 
cele 2 600 de oi ale C.A.P.-ului ar fi în
deajuns de multă ? Nu e mai puțin ade
vărat că, la cîteva sute de metri, pe fi
rul aceleiași văi, acolo unde se întinde 
ferma de vite, o privire asupra bazei fu
rajere, asupra clăilor uriașe de fîn ar 
putea să aducă impresia că nu sînt pro
bleme nici cu hrana vacilor, 254 la nu
măr, dacă nu punem la socoteală și ju- 
ntiicile gestante, însă laptele muls de la 
fiecare dintre acestea, în medie 1 300 de 
litri în 1984, arată că probleme sînt, to
tuși, fie în legătură cu hrana, fie în altă 
privință. Sigur fiind că 1 300 litri de lap
te pe an înseamnă o producție prea mică 
pentru a nu fi nevoie să aflăm și de ce. 
La 56 de ani, Gheorghe Petre, contabilul 
C.A.P.-ului Văcărești, își aduce aminte 
că părinții lui aveau o vacă din rasa 
Sură de stepă de la care tot se scoteau 
2 500—-3 000 de litri de lapte pe an, aceea 
fiind o vacă dintr-o rasă mai puțin pro-r 
ductivă decît vacile din rasa Brună pe 
care le are C.A.P.-ul. De la acestea din 
urmă, zice și președintele C.A.P.-ului, 
Tudor Constantin, și zice și inginerul-șef, 
Alecu Nicolae, ar trebui să se scoată cam 
3 000 de litri iar planul pe acest -an, de 
1900 de litri, înseamnă chiar un pas 
mare In direcția în care, cu pași obiș- 
nuiți, ar fi fost nevoie să se meargă mai 
demult. Va fi el, pasul acesta mare. în
făptuit ? Dacă grajdurile sînt bune, dacă 
vitele nu suferă de sete, dacă nu suferă 
aici de frig, dacă nimeni nu cere de la 
aceste vaci mai mult decît pot niște vaci 
dia această rasă să dea, ar mai rămîne 

te, dar metoda de a semăna trifoi în cul
tură ascunsă in grîu sau’ orz este de re
ținut, ca un exemplu de urmat, și pen
tru cei din Văcărești. Pînă una-alta, se 
vede că nu întimplător cei mai slabi în
grijitori de la Nucet cîștigă ceva mai 
bine, parcă, decît cei mai buni de la 
Văcărești. între un drum drept și sigur 
și cărarea centișie a mizeriei, cei de la 
Nucet au ales bine.
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vreun motiv să credem că nu se poate 
trece de media celor 1 300 de litri de 
lapte ? Poate hrană; cum ziceam, ar fi 
unul dintre aceste motive. Dar în afară 
de paie, coceni, fin, siloz, în afară de 
cele 56 hectare de pășune aproape inuti
lizabile pentru că sînt împărțite în 10— 
12 locuri și aproximativ jumătate din 
aceste terenuri sînt atribuite țăranilor 
din satele Văcărești și Perșinari, ale că
ror vite au și ele obiceiul să pască așa 
cum ar vrea să pască și cele ale C.A.P.- 
ului, cele 400 de hectare de pășune al
pină, aflate pe lingă cabana Padina, la 
patru zile de mers pe jos, cu turmele, 
pînă acolo, reprezintă un fel de noroc, 
să vorbim cinstit, pe care alte C.A.P.-uri 
nu-1 au. Și-apoi, la fel de cinstit vorbind, 
pe adresa C.A.P.-ului de aici sînt lansate 
uneori repartiții la care alții rîvnesc de
geaba. Distanța de numai zece kilome
tri pînă la capitala de județ, Văcâreștii 
aflîndu-se, cum se zice, în zona preoră
șenească, a fost probabil argumentul 
principal pentru care C.A.P.-ului i se 
dă posibilitatea să aducă în fiecare zi 
cite 10 tone de borhot de la Fabrica de 
spirt din Tîrgoviște. Și astea 10 tone n-or 
însemna mult, dar nu înseamnă nici atît 
de puțin incit să nu conteze la o adică. 
Mai cu seamă că, din cînd în cînd, aces
tora li se adaugă și altfel de repartiții. 
Bunăoară, C.A.P.-ul a primit de curînd 
700 tone de tăiței de sfeclă de la Ur- 
ziceni și de la fabrica de zahăr din Giur
giu. Cîtepdată, șoferii Ion Băjan, Vasile 
Dorobanțu, Mihai Dumitru, Gheorghe 
lordache sînt trimiși însă la drumuri 
mai lungi decît acela de la gara Văcă
rești pînă la C.A.P. Fie ca să ia citeva 
tone de tărîțe de pe la morile din Tîrgo
viște, și Titu ori chiar de la moara Dîm
bovița din București, fie ca să cumpere 
finul de prin satele necooperativizate ale 
județului. Pînă acum, C.A.P.-ul a cum
părat 50 de tone și se pregătește să mai 
cumpere încă 100. Astfel, judecind după 
foile de parcurs ale autocamioanelor 
C.A.P.-ului, s-ar zice că la Văcărești e o 
activitate febrilă de-a dreptul, dacă re
zultatul acestei munci, acei 1 300 de litri 
de lapte de la o vacă, n-ar veni ca un 
duș rece ca să ne dezmeticească. Și măr- ~ 
turisim că abia cînd, șefa uneia dintre 
cele două ferme de vite ale C.A.P.-ului, • 
inginera Ana Bărăcea, ține să ne vor
bească despre îngrijitorii care au lucrat 
în zootehnie pînă acum cîțiva ani, parcă 
începem să ne dăm seama că rezultatele 
nu prea mulțumitoare ale anilor din 
urmă au o explicație cît se poate de lim
pede. Aceia erau țărani de prin Mara
mureș și din județul Argeș. „Erau oa
meni harnici, zice inginera. Ei chiar 
aveau dragoste de animale. Erau în stare 
să fure furajele, adică să ia ceva peste 
ce le cîntăreau economiștii fermelor, Ma
rin Istrate și Maria Marin, numai ca să 
suplimenteze rațiile animalelor". Dacă 
tot cîștigul lor depindea de felul cum 
arătau vitele, de cîți viței fătau, de cît 
lapte dădeau, atunci e limpede că ei le 
îngrijeau ca pe ochii din cap. Acum pla
ta se face tot la fel, ba chiar, în anii din 
urmă, au sporit drepturile și recompen
sele și stimulentele pentru îngrijitori, 
dar uite că pe îngrijitorii aceștia, care 
au ajuns să fie cu toții din comuna 
Văcărești, parcă nu prea-i interesează 
să cîștige mult. Sînt unii, cei buni, care 
iau 2 000 de lei pe lună, dar alții iau nu
mai 1 000 și se mulțumesc doar cu atît. 
Maria Dumitru, bunăoară, își turnura 
cîteodată mințile cu băutură și nici nu 

mai poți să te înțelegi cu ea. Șeful de 
fe»mă îi zice să facă una, ea face altce
va. Asta s-ar chema insubordonare, adi
că o vină pentru care se poate plăti 
scump, dar ce le pasă Măriei Dumitru 
sau Bucurei Liznic sau lui Vasile Dolan 
de prețul posibil al faptelor lor, adică de 
pierderea locului lor de muncă ? Ei mi
zează orbește pe credința că alții, în lo
cul lor. nu prea se-ndeamnă să vină. 
Și credința asta, a lor este, din păcate, 
destul de întemeiată la Văcărești, unde 
mulți și-au ridicat case cu etaj doar pe 
banii.cîștigați ca muncitori în industriile 
Tîrgoviștei. Vicepreședintele C.A.P.-ului, 
Aristotel Toma, a făcut un drum, îm
preună cu inginera Ana Bărăcea, pînă în 
comuna Slobozia, în județul Argeș, că 
să-i roage pe niște țărani de-acolo să 
vină iarăși să lucreze la Văcărești și 
aceia au promis dar uite că, de data 
asta, nu s-au mai ținut nici ei de cu- 
vînt. Și C.A.P.-ul urmează să lucreze cu 
oamenii pe care-i are, în orice caz tot 
cu oameni din comună. între aceștia, în
grijitori buni precum Maria Petrișor, 
Maria Beșliu sau Ioana Ilie fiind excep
țiile sau, mai degrabă, ca să dăm cuvin
telor un ton mai optimist, exemplele de 
urmat. Ioana Ilie a ieșit de mai mulți 
ani la pensie, din zootehnie s-a pensio
nat și în zootehnie continuă să lucreze, 
așa cum a tăcut, de fapt, toată viața, și

La Văcărești, unii spun că recoltele de furaje sînt slabe. Cînd recol- 
tele sânt bune, zic ei, nu are cine să cosească fînul. Tot atunci, zic 
alții, lipsesc mijloacele de transport și o parte din fîn se pierde pe cîmp. 
Dar primarul e de altă părere: mijloace de transport există! Sînt atît de 
multe că nici nu au, toate, ce să aducă de pe cîmp.

Situația e puțin 

mai globală
La cutremurul din 1977, cooperativa ■ 

din Văcărești a pierdut 100 de animale. 
S-a dărîmat un grajd și. pagubele au fost 
mari. 35 de vaci gata să fete au murit 
sub dărîmături. Și cu toate acestea, în 
anul 1977, cooperativa din Văcărești a 
avut cea mai mare producție de lapte. 
A fost un an cînd s-a desprimăvărat 

. mai repede, a plouat la vreme și pășuni
le au avut iarbă iar recoltele de furaje 
au fost considerabile. Drept pentru care 
în 1977, cooperativa din Văcărești a reu
șit să obțină 1 700 de litri de lapte pe 
cap de vacă. Nici atît nu e mult, dacă 
stai să te gîndești și cîteva capre care 
știu să rogdă crengile mai bine, dacă le 
storci cum trebuie, în cele din urmă tot 
dau .producția record a vacilor de la Vă
cărești. Privită de departe, ferma zooteh
nică nu arată deloc rău. Are grajduri 
bune, călduroase, are locuri de depozita
re a furajelor, are un medic veterinar 
priceput, are șef de fermă cu studii, 
adică tot ce trebuie ca de aici să curgă 
rîuri de lapte. Și cu toate acestea, lap
tele nu se vede. Toate merg bine p!nă 
la furaje. Cînd discuți despre fîn, parcă 
ai aduce vorba despre uraniu sau zir
coniu. Nu. este, nu ajunge, se găsește 
greu. Pămîntul e sărac, dă puțin, e se- 
■cetă. nu e secetă, e prea multă apă. Ingi
nerul Florian Niciev, șeful fermei zooteh
nice, în ciuda bunei sale credințe și a 
experienței pe care o are la Văcărești 
(unde se află de 15 ani) se învîrte în 
acest cerc vicios și nu reușește să gă
sească o cale pe care zootehnia coope
rativei să se salte peste necazurile care 
se repetă în fiecare an. „Uneori avem o 
recoltă bună de furaje, dar vara, pentru 
că nu avem pășune, trebuie să dăm ani
malelor o mare cantitate de masă verde. 
Dacă o dăm vara, e normal ca iarna să 
avem mai puțină". Ar putea scoate 1 200 
de tone de fîn, cite ar trebui pentru un 
iernat ?. Mai că ar ieși. Dar nu are cine 
să cosească. In loc de patru coase, cei 
de la Văcărești reușesc abia trei. Cum 
fînul obținut e puțin, el devine delica
tese cu care sînt hrăniți doar vițeii pînă 

mai cu seamă de cînd bărbatu-său a stat 
șapte ani sub arme, dintre care trei pe 
front, iar-ea îl aștepta acasă. Avea trei 
copii mici și singură i-a crescut. Ca ser
gent în Regimentul 41 artilerie, zice fe
meia, oaroatu-sau a pațit-o intr-o zi, a 
nimerit sub focul inamicului, i-au făcut 
uniforma ferfeniță, cu mitraliera, dar în 
mod cu totul neașteptat el a scăpat ne
atins, așa a ajuns într-o tranșee la ai lui, 
teafăr, fără nici o rană, dar din cauza 
emoțiilor, pesemne, bietul om a dat a 
doua zi în icter, negru. După o vreme a 
și murit, în satul lui, la Văcărești, iar 
femeia tot singură șl-a ridicat copiii pe 
picioare și le-a făcut un rost. O fată a ei, 
Niculina, lucrează tot aici, în zootehnie 
și despre ea se vorbește frumos, cum ar 
fi cazul să se vorbească desnre tot! în
grijitorii de la Văcărești. Și asta s-ar 
cuveni să se întîmple mai devreme, pînă 
ce copilul care și-a lăsat întipărite urme
le încălțărilor pe zăpadă, chiar la poarta 
fermei, are să poată lăsa urme de pași 
de om în toată firea. Și o fi adevărat 
că trebuie să mergi la vale ca să ajungi 
la fermă, dar e adevărat si că în anumi
te privințe, ca zootehnia C.A.P.-ului Vă
cărești să ajungă la rezultate ceva mai 
bune, parcă este nevoie, s-ar zice, ca 
oamenii să urce dealul.
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la 6 luni și vacile gestante, cu două luni 
înainte de fătare și încă o lună după. 
De unde se deduce că finul e un fel de 
prăjitură de duminica pentru animalele 
de la care se pretinde lapte mai mult. 
Chiar dacă primesc borhoturi și tot fe
lul de alte furaje, vacile duc nostalgia 
finului. Or fi ei buni tăițeii de sfeclă, 
dar pe lîngă fîn, lucernă și trifoi, tot 
nu fac mai mult decît o gumă de meste
cat pentru un om lihnit de foame. Ingi
nerul Niciev este sau pare un om pri
ceput. Cu documentele în față demon
strează că a dat pămîntului tot ce-i tre
buia ca să obțină mai multe furaje. Și 
cu toate acestea în depozitele iernii e 
prea puțin ca să o poată traversa cu 
bine. Cei de la Văcărești erau de-a drep
tul supărați pe iarna trecută. Ținuse 
peste 200 de zile. Iarna și-a cîștigat sta
tutul de principalul dușman al zooteh
niei. Ea nu reușește, întotdeauna și peste 
tot, să cîștige pe deplin bătălia cu fri
gul, cu lipsa de furaje. Orice zootehnist 
cînd se gîndește la iarnă simte cum îl 
apucă durerile de cap.

Am purtat o scurtă discuție, cu Ion 
Uță, președintele C.U.A.S.C.-ului Comi- 
șani. din care face parte și cooperativa 
din Văcărești. Dînsul spunea „Ca dotare_, 
cooperativa are de toate. Au producții 
mici de lapte, are destul de multe ani
male tarate iar rezultate deosebite nu 
prea au. Condiții sînt, baza furajeră lip
sește". Inginerul agronom Gheorghe 
Nițu, cel care răspunde de zootehnie 
în cadrul amintitului C.U.A.S.C. spunea 
că „furajele rămîn o problemă din mul
tiple motive. Recoltele sînt slabe, cînd 
sînt bune, lipsesc mijloacele de transport 
și mult se pierde pe cîmp." Primarul co
munei, Nicolae S'tanciu spunea că săte
nii au 250 de atelaje și nu se pune pro
blema transportului deoarece cu atîtea 
căruțe oamenii nici n-au ce aduce de pe 
cîmp. Cercul vicios continuă să se în- 
vîrtească. Uneori are o viteză ameți
toare. Oricum, adevărul la Văcărești tre
buie căutat pe undeva prin propoziții de 
genul „Acum nu trebuie să se vadă situa
ția chiar critică. Noi luptăm pentru cele 
bune, că se- mai strecoară printre ele și 
altele, ce să facem ! Acum situația e pu
țin mai globală", acum spunea președin
tele C.U.A.S.C.-ului, Ion Uță. Global, 
global, dar nu dă lapte.

N. CORNELIU ■
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„Noi avem obligația 
să știm să răspundem prin îaptc“

• O firma tot mai căutată : LO.R. • Ca să reușești trebuie să fii îndrăgostit de ceea ce faci ®

; loan Costea

este, de fapt, 

un loc în care, 

muncind bine, 

facem politică"

— Cî|i ani aveți, tovarășe Costea ?
— Merg pe 41, din care 22 trăiti în 

cîmpul muncii. Am început să lucrez după 
terminarea liceului, ca laborant la A.S.E. 
In învățămînt, nu ? După aceea am trecut 
In cercetare, la I.C.P.T.T., iar din 1980 mă 
aflu aici, la I.O.R., adică în producție, ca 
muncitor cu înaltă calificare, montator 
electronist. Cînd mă întreabă cineva ce 
sînt, eu mă recomand muncitor. Alții pre
feră termenul de electronist, li se pare că 
sună mai frumos ! Nu sună ! Poate că sînt 
subiectiv, dar asta am descoperit eu, în 
primul rînd, aici, la I.O.R. : clasa munci
toare. Mîndria de a-i aparține cred că e 
cel mai -important cîștig pe care l-am do- 
bîndit în ultimii ani. Și pînă la I.O.R. 
am adunat lucruri utile, fără îndoială, dar 
saltul pentru mint aici s-a produs. în 
mijlocul aces'tei mari și trainice familii 
muncitorești. Unde timpul muncii este 
tot timpul și unde fiecare e pentru toți 
și toți pentru fiecare.

— Qare a fost, ca să mi exprim așa, 
cel dinții semn al acestui salt ?

— Respectul față de muncă. Nu că nu-1 
aveam, dar nu era așa limpede ca azi. 
încet, încet, am înțeles că fiecare loc de 
muncă este, de fapt, un loc în care, mun
cind bine, facem politică.

— Frumos spus, puteți «ă-mi dați un 
exemplu ?

— Firește, deși mi-e greu să aleg. Am 
să încerc totuși. întreprinderea noastră e, 
se știe, o adevărată „cetate11 a opticii ro
mânești, cu produse, multe premiere na
ționale, apreciate și căutate în țară -și 
deopotrivă peste hotare. Cam jumătate 
din ce facem noi merge la export. Planul 
îl îndeplinim an de an, ba chiar îl și de
pășim de fiecare dată.' în 1984, de pildă, 
l-am încheiat în octombrie. El e princi
palul _ nostra obiectiv, dar asta nu 
spune? nu-i așa, mare lucru. Astfel e 
peste tot sau ar trebui să fie. La atitu
dine însă mă refer. Cînd terminăm pla
nul, nu așteptăm aplauze și nici ghir
lande de flori. Ne gîndim, pur și simplu, 
cum să iasă, luna următoare, anul urmă
tor, și mai bine. întîi să dăm și apoi să 
cerem.

— Si iese, tovarășe Costea ?
— Iese mereu, cu dovezi. Anul trecut, 

de exemplu, printr-uh efort colectiv, la 
care O.D.U.S. și-a adus o contribuție sub
stanțială, am prestat 59 de mii de ore de 
muncă patriotică, înfrumusețînd și dotînd 
Parcul I.O.R., Parcul Titan, Livada cu 
nuci etc.. Pentru 1985, ne-am propus mai 
mult, și -vă asigur că ne vom tine de cu- 
vînt. Am colectat, în 1984, 21 de tone de 
metal. Vom aduna, anul acesta, 30 și 
așa mai departe. Angajamentele sînt. la 
noi, lege.

— Să înțeleg, întoreîndu-mă, că nu v-a 
plăcut în cercetare ?

— Mi-a plăcut, oamenii de la I.C.P.T.T. 
m-âu ajutat mult, numai că într-o zi am 
simțit că locul meu ăr trebui să fie al
tul. Făceam mult teren, măsurători, să
ream dintr-un tren în altul, mă alegeam 
cu destule, dar mă și risipeam. Nefiind 
însurat pe atunci, fără cățel, fără purcel, 
cum se zice, eram azi în Iași și a doua 
zi la Arad, vedeam țara, dar sufeream 
la capitolul meserie. Trebuia să mă rup 
și m-âm rupt.

— Ați văzut țara ?
— Cit se poate vedea în cîțiva ani, 

M-am întors, de pildă, la Miercurea Ciuc, 
unde îmi petrecusem o parte din copilă
rie. M-am minunat r parcă nu fusesem 
niciodată acolo ! Un oraș falnic, rod al 
socialismului, în locul unui cătun prin 
care, încă în anii ’50, se plimbau lupii 
prin centru. La fel la Turda, la fel la 
Constanța, la fel la Călărași. Am umblat 
mult, repet, dar n-am reușit să-mi mul
țumesc ochii, ci mai ales să mă conving 
că avem o țară minunată, cea mai fru
moasă, cred eu, de pe lume.

— E adevărat, în altă ordine de idei, 
ați urmat, și 3 ani‘ de facultate ?

Montator electronist la I.O.R., Ioan 
Costea este președinte al O.D.U.S. pe 
întreprindere, precum și membru al 
Comitetului Executiv al F.D.U.S. pe 

Capitală

— Da, la A.S.E. Mă apucasem însă de 
reparatii, radio' și televizoare, iar banul, 
înțelegeți ce vreau să spun, mi-a sucit 
mințile. Cu toate astea, nu regret că 
n-am terminat. Nu-mi conveneau scrip
tele, n-aveam vocație de contabil. Mă pă
căleam pe mine și. încă mai grav, ocupam 
degeaba un loc, pe care un altul s-ar fi 
putut realiza. Nu eram omul potrivit la 
locul potrivit. Acum, că m-am adunat, că 
Elena, fiica mea, merge pe 4 ani, că am 
primit casă, mă gîndesc tot mai des la 
Politehnică. Poate că într-o zi se va face, 
cu condiția să găsesc timpul necesar.

— Vă plîngeți de timp ?
— Tata, care a fost -ofițer de pom

pieri, avea o vorbă : cînd e de muncă, e 
de-muncă, cînd e de plajă, e de plajă. 
La mine, acum e de muncă. Faptul că 
1 400 de oameni m-au ales președinte al 
O.D.U.S. pe întreprindere mă obligă și 
mai mult. Se cuvine să fiu, într-o măsură 
și mai mare, exemplu. Nici pînă acum 
n-am stat, cele 8 ore de lucru ale mele 
au ajuns, uneori, la 16. cît a fost nevoie, 
dar de-acum, sînt conștient, va fi și mai 
greu. N-am voie să-i dezamăgesc pe cei 
care m-au votat.

— Cînd au fost cele 8 ore 16 ?
— La I.O.R., cu atît mai mult în ate

lierul de prototipuri în care îmi desfășor 
activitatea, nimeni nu muncește eu ochii 
la ceas, într-o vreme, dispozitivul de fo
tografiere automată pe microscop, des
tinat Ministerului Sănătății, ne-a dat 
mari bătăi de cap. Trebuia să potrivim 
condensatoarele, electrolitice, extrem de 
fine, cu tantal, la timpul de expunere, și 
nu ne ieșea ! Am ratat o dată, am ratat 
și a doua oară, băieții din echipă, lor- 
dache, Burcea, mai tineri, se cam spe
riaseră. Nea Ioane, a zis careva, hai să 
cerem ajutor, poate s-or găsi alții mai 
deștepți decît noi! Nu mint, dar am văzut 
negru în fața ochilor ! Adică, noi nu erain 
capabili, pe noi ne plătea statul de po
mană ? ! Vreo săptămînă nici c-am ajuns 
acasă înainte de miezul nopții, că Livia, 
soția mea, începuse să intre la bănuieli. 
După o săptămînă însă am izbutit. Cu 
alte cuvinte, tot ideea mai veche : mai 
întîi să dai și apoi, dacă ai merite, să 
ceri. Am primit casă de la I.O.R., e ade
vărat, dar n-am intrat pe poarta între
prinderii și am zis, „fraților, eu vin la voi 
dacă-mi puneți în palmă cheile unui 
apartament ? ! Cum aș fi putut face așa 
ceva ? ! M-am străduit, în 5 ani, să de
monstrez că merit și, iată, de 3 luni, 
m-am mutat pe Bulevardul Tito, la Matei 
Ambrozie. Așa arată, cred eu. politica 
adevărului, instaurată ds tovarășul 
Nicolae* Ceaușescu, nu doar să afișăm 
adevărul, ci și să-1 înfăptuim; Mai pe ro
mânește vorbind, numai de pe urma 
muncii mîncăm.

— Vă mărturisesc că mă îneîntă cum 
vorbiți...

— Am citit și citesc mult. Mai ales în 
meseria mea e nevoie. Poate că nu ci
tesc cu metodă, dar nu-mi scapă nimic. 
Ce îmi cade bine la suflet, notez.

— Ce-ați notat ultima oară ?
— Expresia „dragostea este temelia re

voluției11. De fapt, dragostea e și temelia 
vieții, în sens mai larg, mai generos. Nu 
știu cui îi aparține, dar m-a impresionat. 
Am trecut-o la catastiful meu sentimen
tal.

— Aveți dreptate. Cine v-a ajutat cînd 
v-ați mutat ?

— Poftim ?
— V-ați mutat de curînd, cine v-a aju

tat ?
— Pricep unde bateți. întreprinderea 

noastră e, am mai spus-O, o mare fami
lie. Cînd unul are nevoie, sar zece sau 
o sută, Cînd a fost să mă mut, secreta
rul de partid pe întreprindere, Mihai 
Turcescu, m-a chemat și m-a întrebat, 
ca de la om la om, dacă am trebuință de 
ceva. Pusesem ceva bani deoparte și 
am zis că nu. Acasă însă m:am trezit 
cu cîțiva colegi, colegi, rețineți, nu prie

teni, Lică Preda, Ionel Cîșlariu. Con
stantin Anghel, alții, care s-au înhămat 
la mobilă, preț de .5 etaje. Adică muncă, 
nu glumă. A însemnat, veți spune, un 
gest mărunt din partea lor, de acord, dar 
îmi fac. socoteala, și cred că nu greșesc, 
că: viața mai mult din astfel de gesturi 
se compune, mărunte, de zi cu zi, decît 
din mari decizii. . Seara m-am întins p ? 
canapea și, înainte să adorm, m-am sim
țit, deși eram frînt de oboseală, mai odih
nit ca orieînd. înțelegeam că eu, care 
n-am avut noroc nici de frați și nici de 
surori, aparțin unei familii solid înche
gate, cea a muncitorilor de la I.O.R. în 
această direcție ar trebui, consider, să 
acționeze mai viguros O.D.U.S.. să-i apro
pie pe oameni, să apropie generațiile.

— De ce generațiile ?
—■ Pentru că pe linia' asta rămîne încă 

ioc pentru mai bine. Eu, cînd ?am intrat 
în I.O.R., eram gata să. bag mina în foc 
că știu totul despre meseria mea. Nu 
știam. M-au ajutat mulți, dar și eu am 
avut, nu mă laud, dorința să învăț, să 
aflu. Constat însă, cu mîhnire, că nu toți, 
la cei tineri mă gîndesc, sînt la fel. Avem 
în întreprindere un specialist destoinic, 

■Constantin Trandafir, care se găsește în 
pragul pensiei. Nea Titi, așa îl știe toată 
lumea. El bipe, tinerii nu prea se înghe
suie să cîștige de pe urma prezenței lui. 
Fac ei ucenicie, nimic de zis, dar o fac 
mai degrabă cu mîna altuia ! Le e mai. 
ușor decît ne-a fost nouă, fără îndoială, 
dar parcă lasă impresia că li se cuvine 
totul. Respectul lor față de muncă și față 
de vîrstă există, dar la unii e parcă de 
umplutură. Să fie și să se găsească ! 
Pentru vitrină !

— Vă mai cer un exemplu, se poate ?
— Am vizitat, mai deunăzi, căminele 

noastre de nefamiliști, de care O.D.U.S. 
se preocupă în mod special. Le-am găsit 
cam vraiște. Șeful serviciului adminis
trativ, care e un om de toată isprava, 
mi-a mărturisit că se agită mereu, ba 
cu un tîmplar, ba cu un vopsitor, dar că 
rezultatele nu prea se văd. Nefamiliștii 
tot cer, dar ce oferă în schimb ? Cred 
că dacă ei înșiși pun mîna se înjosesc ? 
Proastă mentalitate. Dacă s-ar muta în 
oraș, i-ar ustura, aici nu plătesc mai ni
mic și totuși nu simt totdeauna căminul 
ca pe-al lor. Sigur, mai avem și noi, cei
lalți, datorii față de ei, în sensul că pen
tru sufletul lor n-am făcut destul, dar cu 
datoriile lor cum rămîne ?

— E rîndul meu să afirm că ■ înțeleg 
unde bateți, dar parcă o lămurire, două 
ar prinde bine. Adieă ?

— Majoritatea băieților-noștri sînt ve
niti de la țară. Impactul cu orașul poate 
deruta,, de aceea trebufe să ne simtă ală
turi, prezenți. Cu exemplul nos
tru și cu vorba noastră. Tot ce 
există. deci și căminul de nefa
miliști, ne aparține, asta trebuie să-i fa
cem să priceapă. Exemplul poate părea 
minor, dar e ? Ce înseamnă, după mintea 
mea, partidul, chit că nu sînt membru ? 
Faptul că forța politică din fruntea țării 
și-a dovedit capacitatea de a aduna în 
actul deciziei si al acțiunii interesele, 
opțiunile întregului popor. Noi a’vem obli
gația să știm să răspundem. Nu cu vorbe, 
ci cu fapte. Greșesc ?

— Nu greșiți. Cum ați interpretat ale
gerea dumneavoastră ca președinte al 
O.D.U.S. ?

— Ca pe o datorie în plus. Ca o ilus
trare, la scara unei întreprinderi, că de
mocrația noastră are un exercițiu viu, 
concret, că alți 1 400 de lucrători de la 
I.O.R., cîți numără O.D.U.S., pot inter
veni mai direct în bunul mers al- trebu
rilor. Datorăm creșterea democrației di
recte tovarășului Nicolae Ceaușescu, vi
zitele de lucru ale celui mai iubit fiu al 
poporului în toate colțurile țării, inclu
siv la I.O.R., nefiind altceva decît un 
rodnic și permanent dialog cu poporul. 
Datorită modului profund revoluționar 
de a gîndi al secretarului general, acti
viștii de partid sînt azi, mai mult ca ori
eînd, în mijlocul oamenilor muncii, nu 
doar împărțind indicații, ci punînd umă
rul și, încă mai mult, dînd socoteală 
pentru munca lor. Faptul că eu, un sim
plu muncitor, pot vorbi în numele mem
brilor O.D.U.S. din I.O.R., susținînd 
punctul lor de vedere, faptul că vorbele 
mele sînt ascultate și că ele pot schimba 
o situație sau alta, iată o dovadă, as zice 
eu palpabilă, de democrație. Asta nu e 
propagandă, ci e realitate.

— Cineva îmi spunea că brigada artis
tică a întreprinderii l-a criticat, nu de
mult, pe însuși directorul general al în
treprinderii. Da ?

— Nu l-a Iertat nici pe dînsul, cu toa
te că directorul general, inginerul Ren- 
țea, parcă șl-a mutat casa la I.O.R.-Bri
gada l-a „ciupit11, sugerîndu-i să fie mai 
mult prezent prin secții. Sentimentul do
minant al spectacolului dat de brigadă a 
fost însă mîndria pentru tot ce-am reali
zat, .devenirea uzinei fiind, oricum ai pri
vi, tulburătoare. I.O.R. e azi, v-am mai 
spus-o, o firmă și o marcă respectate 
și stimate pe plan mondial, un partener 
căutat pînă și în țări cu bogată tradiție 
în materie de optică. Stereomicroscopul 
nostru a.făcut și face vîlvă pretutindeni, 
el fiind o prioritate absolută.

— V-ați uitat vreodată la el ?
— Prin el 1 Desigur. Prima oară m-am 

speriat, descoperind firul de păr tridi
mensional.

— Tovarășe Costea, ce înseamnă ate
lierul în care lucrați ?

— Rampa de lansare, pentru că de la 
prototipuri pleacă totul. La noi e înce
putul de drum. Șeful de atelier, Dumitru 
Tutunaru, e harnic și chibzuit, știe să 

lucreze cu oamenii. Are capacitate or
ganizatorică.

— Greutăți mai sînt 1
— Unde nu sînt ? Sarcinile ne sînt, 

uneori, îngreunate de alții. Dai o piesă 
la nichelaj și nu-ți vine la timp ! Ba că 
s-a stricat mașina, ba că e plecat cutare 
și așa mai departe. Am ridicat problema 
în ședințe, democratic, sputtînd lucruri
lor pe nume, colaborarea s-a ameliorat, 
dar tot nu e ce-ar trebui. Mulți se gînr 
dese' numai la buzunarul lor. și greșesc? 
Și-ar mai fi ceva : conlucrarea cu pro
iectarea scîrțîie.

— Vreți să vă faceți dușmani ?
— La noi, la I.O.R., nu se judecă așa 1 

Orice sugestie, indiferent de unde vine, 
e bine primită și, dacă are o bază, e ve
rificată și analizată atent. Cu proiectarea 
însă mai sînt necazuri.

— în ce sens ?
— Ea își are sediul în corpul adminis

trativ, cu 8 etaje. Turnul de fildeș, așa 
l-au botezat oamenii. îți mai ajunge cîteo- 
dată tie, executant, un desen cu o cotă' 
eronată. Nu învinuiesc pe nimeni, ca 
unul care am lucrat în domeniu cunosc 
ce ușor se poate greși, un simplu semn 
e gata să transforme o tolerantă de 5 mi
nute într-una de 5 secunde, tu te chinui 
și-ți dai seama că nu iese, chemi proiec
tantul, dar acesta n-are timp, acceptă cel 
mult să-ți ofere un sfat la telefon ? ! E 
în regulă ? Jos, adică la execuție, unde 
decide acordul global, la urma urmei 
ritmicitatea, se resimte superficialitatea 
altora, dar nici asta n-ar fi nimic. De 
îndreptat se îndreaptă, dar costă. Nu 
plătește, cum ar fi normal, proiectantul, 
ci cel care face piesa,'La o uzină mamut 
ca a noastră, cu o producție tot mai di
versificată, cu o Calitate tot mai înaltă, 
e rău cînd se adună greșelile. Nu c-ar fi 
ăsta un capăt de țară, să nu fiu greșit 
înțeles, dar e loc pentru mai bine și acest 
mai bine reprezintă, susțin eu, treaba 
noastră, a tuturor. ,

— Echipa pe care o conduceți e frun
tașă ?

—• E’ o echipă mică, profilul de elec
tronică fiind, într-o unitate de optică, 
pe plan secundar. Ne descurcăm însă, 
sîntem apreciați. Băieții sînt entuziaști, se 
implică, nu fac fasoane. Deliberat, noi, 
bărbații, tragem mai tare, preluînd une
ori și din obligațiile Danielei Florea, co
lega noastră, care e și studentă. E și 
acesta, dacă vreți, un exemplu de în
trajutorare.

— Cînd ziceți dumneavoastră că un 
meseriaș e de nădejde ?

— Mă uit la el cum lucrează cu șa- 
berul și. în două minute. îi pun notă. 
Nu-i nici o filozofie, cu șaberul ajustezi 
o piesă, dar trebuie să-1 simți, să-ți fie ca 
un al șaselea deget. Cît ții șaberul ca 
pe-o mănușă, ești abia la abecedarul me
seriei. La fel cu ciocanul de lipit. O să' 
rîdeți, dar eu lucrez și acum cu primul 
ciocan. I s-a mai spart carcasa, l-am re
parat, dar mergem înainte. Omul sfin 
țește locul, dar și unealta. Cei care „ză
păcesc11 un strung, să spunem, sînt me
seriași de duzină. Nu duc la drum lung.

— Care a fost primul lucru pe care 
l-ați făcut după ce-ați fost ales ca pre
ședinte al O.D.U.S. ?

—- Am mers la cantină. Mîncare gus
toasă, nimic de reproșat, doar că, în can
tină, cam dezordine. Prin anexe mai 
ales. Mulțumiți, oamenii pot fi și mai 
mulțumiți. Nu e ca la restaurant, dar 
pentru 14 lei masa e pe cinste. M-am 
dus apoi la I.O.R. II, pe Șulea, ca să in
tru mai în probleme. M-am lămurit ce 
și cum. Am discutat apoi cu conducerea 
și cu secretarul B.O.B., Mihai Turcescu, 
care a notat o jumătate de carnet. Am 
pus la punct cotizațiile, care erau res
tante. Sînt conștient că mă găsesc abia 
la început, dar sînt hotărît să nu stau 
cu mîinile încrucișate, Mi-ar fi rușine de 
mine și, încă mai rău, mi-ar fi rușine 
de oameni. Vom avea, în curînd, și un 
sediu pentru O.D.U.S., vom face, sper, 
treabă bună. Nu pentru alții, ci pentru 
noi toți, spre binele fiecăruia și, implicit, 
al tuturor. Pilda tovarășului Nicolae 
Ceaușescu e îndreptarul cel mai viu. Nu 
ajunge că avem planuri, trebuie să le și 
îndeplinim. Numai de noi depinde. Să 
muncim și să iubim.

— Dragostea este temelia revolu
ției, nu ?

— Exact. Ca să învingem dificultățile, 
trebuie să fim îndrăgostiti de ce facem, ' 
Să punem pasiune. Fără ea nimic nu 
merge mai departe, pentru că noi, repet, 
muncind bine, facem politica partidului 
comunist. Singurul partid din istoria 
acestui popor care și-a ținut mereu cu- 
vîntul, construind o țâră nouă și, în 
același timp, un om nou. Numai bazîn- 
du-se pe adevăr, respectîndu-1, el a avut 
capacitatea de 'a făuri o țară și o istorie 
mai frumoase ca orieînd.

— O ultimă întrebare : cum vă petre- 
ceți concediile ?

— Umblînd și bucurîndu-mă. Dacă-mi 
pare rău că n-am două vieți, îmi pare 
că nu pot vedea tot ce s-a schimbat și 
s-a zămislit în acești ani ai „Epocii 
Ceaușescu11. Avem o. țară minunată, dar 
și obligația de a o sluji cu fidelitate. Iar 
cel dinții semn de devotament e, cred 
eu, să ne facem fiecare datoria bine și 
la timp. Sentimentul datoriei împlinit* 
e, cred eu, cel mai înălțător.

— Vă mulțumesc, tovarășe Ioan Costea, 
și vă doresc spor la lucru.
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O industrie grea, industria ușoară
H La vară, invazie de materiale gata șifonate 3 Ce vom purta în 1986 ? B

în pas cu moda, adică în pas cu lumea
... Cu saloanele ei elegante, cu mobilier 

alb și tapete ca in picturile flamande, cu 
hainele etalate pe stendere somptuoase, 
atrăgînd valuri de cumpărători și vizita- 
tori, invidiată astfel de orice mare ga
lerie de artă, puțini dintre noi știm că. 
de fapt, superba Casă de modă din veci
nătatea Ateneului, din centrul Bucureștiu- 
lui, nu este pur și simplu un magazin de 
lux pentru gusturile orgolioase ci, o. 
stație pilot, unde se testează și se supune 
la încercări rezultatele activității unui 
veritabil institut de cercetări și proiectări 
pentru cel mal vast sector al bunurilor 
noastre de consum. Dincolo de agreabi
lele săli de prezentare cu oglinzi veneție- 
ne și vînzătdare cochete (așa cum îi stă 
bine unei case de modă), se află atelie
rele, laboratoarele, planșetele, birourile, 
culisele unde se gîndește și se muncește 
din greu, unde se depune efort, pasiune, 
pricepere, competentă, dibăcie, seriozita
te și foarte, foarte multe emoții din partea 
unui mic colectiv de specialiști experi
mentati în materie, uniți în Centrul de 
estetică a produselor industriei ușoare. 
(Titulatură numai în parte exactă și pe 
măsura a ceea ce se înfăptuiește aici). 
Instituția ca atare nu se află tocmai în 
centrul Capitalei, ci pe o stradă modestă, 
și liniștită, cu nume oarecum simbolic 
— Vulturi —. de pe lingă Hala Traian. 
Aici nu mai este o Casă de modă ci o 
casă de creație în sensul pur al cuvîntu- . 
lui, bîntuită de ambiții, de neliniști, de 
luări și reluări de la capăt, de inspiratii 
sublime ori eșecuri ce chinuiesc spiritul, 
dar niciodată voința și sensibilitatea, 
niciodată rațiunea pentru care există și 
mume de a fi epicentrul înnoirii, diver
sificării, înobilării din punct de vedere 
estetic. și calitativ al produselor indus
triei ușoare, în pas cu tendințele inter
naționale, cu mișcările atît de trepidan
te ■ ale acestora. După cum ne informează 
directoarea centrului, inginera Eugenia 
Bulboacă, „de cînd moda nu mai este 
un capriciu — dacă a fost vreodată ?! — 
ci un fenomen social important, o ase
menea instituție care să orienteze și să 
direcționeze creația industrială este ab
solut necesară, absolut indispensabilă. Cu 
atît mai mult azi, cînd moda lumii și 
lumea modei înseamnă etaje întregi de 
industrii, înseamnă o acerbă concurență 
pe piața internațională, de la materii pri
me la desfacerea produselor finite, ceea 
ce te obligă să fii informat, să gîndești 
și să acționezi rapid pentru a realiza

competitiv, adică frumos, funcționl, du
rabil, cu cheltuieli minime și tehnologii 
moderne, eu materiile prime de care 
dispui". Și dacă industria noastră ușoară 
își menține de multi ani cotele ei im
portante în exportul de produse pe toate 
continentele lumii se datorează fără nici o 
îndoială și activității acestui colectiv com
plex format din ingineri, artiști plastici, 
desi'gneri, proiectanti de modele, sociologi, 
psihologi, etnografi..', care, prin studiile, 
cercetările și proiectele lor oferă centra
lelor și unităților productive într-o con
cepție științifică unitară, informațiile a- 
părute pe plan internațional și a cerințe
lor pe plan național privind tendințele în 
colorit, contexturi, imprimeuri și linie 
pentru ansamblurile vestimentare și de- 
corațiuni interioare. (Mai ales în domeniul 
țesăttirilor, tricotajelor, încălțămintei și 
marochinăriei, confecțiile avîndu-și, în- 
tr-un mod cu totul ciudat și paradoxal

un centru separat, deși pentru a-si rea
liza colecțiile și produsele operează, de
sigur, cu țesăturile și firele și acceso
riile promovate în strada Vulturi ; și cu 
atît mai ciudat cu cit aparțin aceluiași 
minister). Toate aceste informații, orien
tări și chiar proiecte de produse sînt ofe
rite și difuzate cu cel puțin 14—18 luni 
înainte, tocmai pentru ca întreprinderile 
să-și poală organiza din timp creația 
și colecțiile, pentru a-și gîndi tehnologiile 
adecvate, pentru a-și putea asigura mate
riile primo, precum și toate condițiile 
necesare în a ține pasul cu cererea și 
oferta pieței mondiale și a pieței inter
ne. Dacă la Paris, de pildă, „birourile de 
stil" lansează și se luptă din răsputeri 
să cîștige în fața englezilor, italienilor, 
nemților, tendințele lor privind materiile 

prime, firele, coloritul, contexturile, fini
sajele, liniile croielilor, ale încălțămintei, 
ale accesoriilor, ale întregii mode pen
tru colecțiile de toamnă-iarnă ’85—’86, 
propunind patru tendințe cu teme insoli
te inspirate de muzică (Menuet, Sonată 
de toamnă. Simfonie, Vibrație), și la 
București, cercetătorii și proiectanții noș
tri de la C.E.P.I.U. sînt foarte „in ton“. 
Sint în linia mondială. Fără a copia insă, 
aduc nota lor de personalitate și origina
litate extrasă inteligent și adaptată rafi
nat din străvechea și atît de bogata 
noastră artă populară, din inegalabilul 
folclor plastic românesc.

Inginera Eugenia Bulboacă, această 
femeie care și-a dedicat viața și toate 
resursele sale industriei noastre textile, 
ambiției de a continua și menține marile 
tradiții ale acesteia, scoate dintr-un seif 
6 tomuri cam la peste 500 file fiecare cu 
ultimele studii efectuate în centrul pe 
care îl conduce. Volume însoțite de nu
meroase mostre și diapozitive, adică fapte 
șt nu vorbe pe care le pune la dispozi
ția centralelor interesate. „Aș menționa 
pozitiv, ne spune, colaborarea deosebit de 
fructuoasă și de continuitate cu Centra
la industrială a bumbacului, cu cea a 
linii, a inului și mătăsii, a sticlei și ce
ramicii fine pentru care, pe baza unor 
contracte de cercetare, pe 'Ungă studiile 
de tendință, le și creiem anual . peste 
1 500 de modele, desene și produse noi, 
acordînd totodată asistență tehnică de a- 
similare în producție". Iată, inginera 
Elena Teodorescu din cadrul atelierului 
de cercetare, proiectare, dezvoltare pen
tru ansamblul vestimentar, la întrebarea 
„ce vom purta în primăvara și vara a- 
cestui an ?“, ne răspunde că sîntem a- 
nacronici. Dacă vrem să aflăm n-avem 
decît să și privim prin magazine ori să 
luăm drumul fabricilor. Și dată, totuși, 
insistăm,. va trebui să-i dăm răgaz să 
scoată noutățile „din arhivă", să deschidă 
alte seifuri și alte cataloage, „deoarece 
noi lucrăm pentru liniile și detaliile verii 
lui 1986, ca și pentru paleta de culori a 
sezonului toamnă-iarnă ’86—’87. Ceea 
ce ne cereți acum, am lucrat și finalizat 
in august 1983". Se spune că moda sezo
nului ce vine a pornit de la culoare. De 
la sidef, de la tainica lucrare a scoicii, a 
mării și nisipului, a soarelui și pădurilor 
irizate în dimineți limpezi de vară. De 
aici s-au pus în mișcare materiile prime 
— bumbacul, lîria, inul și mătasea. De 
aici s-a pus în mișcare arta filatorilor, 
amestecînd și combiriînd firele iar mai 
departe arta textili știlor și tricoteorilor 
creind fire neașteptate și contexturi ne
obișnuit de rafinate. Toate cu un luciu 
discret și suav. A intrat vara în iarnă, 
prin amestecurile de fire calde-reci, adică 
de bumbe cu lină, de lină cu in, de lină 
cu viscoză... Viscoza e vedetă ! Cea mai 
aproape prin tușeul ei, prin luciul ei de 
sideful scoicilor marine. Strălucirea ei 
delicată și prețioasă, moliciunea ei de 
blănuri scumpe și foșnetul ei de valuri îi 
anunță ascensiunea în toate, sezoanele. 
Pentru asta o întreagă efervescentă și 
concurență a tehnologiilor de finisaj, fi
nețea fiind, desigur, o mare dibăcie. Vo
lumul cîștigă podiumul și nu greutatea, 
dar să-1 obții pentru toate firele și în 
toate materialele, aceasta este arta. O 
artă pe care -o stăpînesc pe deplin și spe
cialiștii noștri. Finisorii sînt fachirii mo
dei de azi și de mîine, ei gofrează, gra- 
nitează, flaușează, scămoșează, catifelea- 
ză, buclează, șifonează materialele textile 
Șl tricoturile, le fac să semene cu scoar
ța copacilor seculari, cu lemnul gravat, 
cu intarsiile subtile dar și cu cănurile și 
postavurile bunicilor și străbunicelor 
noastre. Cică, la vară, în toată lumea va 
fi o invazie de materiale gata șifonate. 
Superb, absolut superb, nu vom mai 
pierde vremea cu mîna pe fierul de căl
cat ! Superb, absolut superb în epoca 
crizei energetice ! Va fi, se zice, și vara 

murilor. Supertratate și îndelung „maltra
tate" îneît vor! fi suple ca pînza de pă
ianjen. Inurile bunicilor noastre. De alt
fel, cel mai voluminos dintre tomurile pe 
care directoarea C.E.P.I.U. ni le etalea
ză, se referă tocmai la „valorificarea ar
tei populare românești pentru ansambluri 
vestimentare în contextul tendințelor 
mondiale ale modei, cit și pentru textilele 
destinate decorațiunilor interioare". O lu
crare pentru care o echipă complexă de 
cercetători ai centrului au cutreierat ani 
de zilei* zonă,eu zonă dintre cele mai re
numite regiuni, folclorice ale țării și au 
scotocit ladă de zestre după ladă și me
morie după memorie a bătrînilor din zeci 
și zeci de sate, au copiat sute și mii 
de modele, pe care apoi, în laboratoarele 
de-acasă, le-au. descompus, recompus* 
recreat și interpretat, dînd la iveală ceea 
ce se aștepta: esențe noi, creații originale 
de imprimeuri, de croieli, de linii vesti
mentare. Cum ne spune cercetătoarea 
Silvia Șerban, absolventă de Arte: plasti
ce, una din promotoarele acestui: valoros 
studiu, „nu âm copiat nimic, ci am inter
pretat. Dacă le copiem, pierdem totul, 
ajungem la kitsch, iar asta ar însemna 
cea mai neiertătoare eroare".

Se cuvine să menționăm; că studiul res
pectiv a fost rodul unui contract; încheiat 
cu Centrala industriei inului și mătăsii,1 
ceea ce' înseamnă că inerția producători
lor față de nou începe să fie învinsă. 
Ceea ce se simte nevoia mai ales în ma- 
terie de textile pentru interioarele lo
cuințelor noastre, unde gama de produse 
este încă atît de îngustă și unde avem 
nevoie încă de mai multă fantezie, bun 
gust și diversitate. Și se mai cuvine să 
nu trecem cu vederea că cea mai recep
tivă centrală industrială la nou, la stu
diile și cercetările ce se întreprind în 
str. Vulturi rămîne, precum ne asigură 

cercetătoarea Aurelia Șerbănoiu, cea a 
tricotajelor. Se știe, se știe prea bine că 
tricotul, în toată lumea, își menține locul 
pe podiumul modei și nu va mai re
nunța la el. Cu o condiție' : să inoveze, 
să inoveze, să inoveze mereu. Nu mai e 
demult doar îmbrăcămintea iernii, acapa-. 
'rează fot mai mult toate sezoanele, iar 
în vara lui '85 va fi voga lor. Ușoare, 
fluide, ca niște armuri ele mătase, le vom 
arbora și le vom prefera, cu siguranță, 
ne asigură inginera Aurelia Șerbănoiu. 
Totul e să nu rămînă doar la faza de 
proiect și creație, fabricile chiar să le 
pună la dispoziția comerțului iar acesta 
să reacționeze ceva mai rapid și să ni le 
aducă în magazine. Deci, nu doar la 
Casa de mode din preajma Ateneului...

C!C5 IORDACHE-ADAM H 
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Istoria noastră, 
viața noastră
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Din nou despre sistemul numeric ui deto-dacilor I
■ „Soarele de andezit", o poveste cu episoade pline de neprevăzut ■

După apariția articolelor noastre ~ 
Drum spre inima Daciei — despre ulti
mele descoperiri și interpretări ale stră
vechilor sanctuare de la Sarmizegetusa 
Regia, primim din partea profesorului 
Pompei ‘Mureșanu, din Cluj-Napoca, o 
scrisoare precum și articolele pe care 
le redăm întocmai in pagina de față. 
Semnatarul scrisorii ne evocă preocupări 
mai vechi, atît personale, cit și ale unui 
colectiv mai larg de cercetători clujeni, 
în direcția descifrării și interpretării unor 
semnificații ale monumentelor. Ne bucu
ră acest lucru, chiar dacă accăte- pre
ocupări ne erau în general cunoscute așa 
cum erau cunoscute și echipei pluridis- 
plinare, mai ales că ele vin să confirme, 
cel puțin o parte din ce s-a spus în 
dialogurile de pînă acum. Dai- . echipa 
pluridisciplinară nu are și nu a emis 
pretenția de a fi descălecat pe un fel 
de Terra Nova, tărîm necălcat de om 
pînă acum, ba .dimpotrivă, componenții 
ei, și in special cei doi autori al Studiu
lui „Sistemul numeric al geto-dacilor“, 
prof. Timotej Ursu și inginer Florin 
Stănescu, membri ai Asociației oame
nilor de știință, au pornit de ta cer-; 
cetări anterioare și au apreciat că ideile 
«mise pînă acum trebuie aprofundate și 
dezvoltate, așa cum, de altfel, cere orice 
cercetare. Dovadă, încă de la articolul de 
început — Flsteăra hr. 48/30 noiembrie 
1984 — și următoarele, evocam, cu re
cunoștința cuvenită, pe toți cei care au 
trudit, cu ihai'-mult sau mai puțin fo
los, la descifrarea și interpretarea enig
melor sanctuarelor dacice de la Sarmi
zegetusa Regia. Am avut grija de a 
aminti eforturile cercetătorului D.M. Teo- 
dorescu, primul care a emis ipoteza că 
sanctuarele dacice ar reprezenta un ca
lendar. Spuneam câ ideea a fost accep
tată. .în fondul ei de C. Daieoviciu, a 
fost dezvoltată apoi de Hadrian DaicO" 
viciu. Pe parcurs am pomenit de lu
crarea Flpricăi T. Câmpan, de saltul 
Important realizat în această direcție de 
cei trei cercetători de la Universitatea 
din Brașpv Ștefan Bobancu, Cornel 
fiamoilă și Emil Poenaru; despre cea de-a 
doua ediție, a cărții, de excepție, a 
doctorului .- loan Rodean, despre preocu

Dar umbra e un aer unde

lumina moare
Poate că niciodată în cursul cerce

tării „Soarelui de andezit" al dacilor nu 
®m fost mai fericit decît atunci cînd una 
dintre admirabilele cărți ale Floricăi T. 
Cîmpan m-a desfătat pe neașteptate cu 
frumusețea plină de înțelesuri a adagiu- 
îui „cunoașterea vine de la umbră și um
bra vine de la gnomon" pe care un babi
lonian inspirat îl publicase acum 32 se
cole într-un celebru „Tratat matematic 
despre gnomon". Ca român aveam, de 
altfel, motive să fiu chiar „în al nouă
lea cer" deoarece „sententia" matemati
cianului dintre Tigru și Eufrat acredita 
prin conținutul ei posibilitatea aproape de 
necrezut ca ciobanii bătrâni din Țara 
Oașului să fi știut, intr-adevăr, „în ce 
lună se află și cînd trebuie să lase ber
becii la turmă" numai după lungimea 
umbrelor purtate de un băț înfipt în pă- 
mînt lîngă stînă (Tătaru lacob, Trip, SM). 
Toate acestea erau, așadar, bune și fru
moase însă nu suficiente fiindcă autoarea 
din Iași nu prezenta conținutul „Tratatu
lui" pentru ca să aflu ce legături stabi
lise necunoscutul între umbră și cerc 
și cum aș putea, la rîndul meu, să inter
pretez forma „Soarelui de andezit" pe 
care o subordonasem, încă de la bun în
ceput, străvechii concepții că „timpul este 
o unitate de măsură precisă dedusă din 
rotațiile cerului" (Macrobius, Saturnalia). 
Nu eram deci de loc împăcat cu situația 
și n-am știut ce să fac pțnă cînd farme
cul ușor desuet și parcă melancolic al 
străvechiului adagiu nu m-a îndemnat 
să-mi construiesc, în cele din urmă, un 
cadran solar orizontal eu gnomon înalt 
de 33 mm. pentru a urmări mișcarea um- 
brei in răstimpul dintre orele 12 șl 12s8. 
Experiența nu a fost, însă, ceea ce spe
rasem în reveriile mele cele mai opti
miste, dar avea măritul de a-mi fi arătat 
că era neapărat necesar s-o repet într-o 
zi mai Semnificativă din punct de vedere 
astronomic deoarece datele numerice obți
nute prin calcule acuzau o evidentă 
schimbare a raporturilor comparativ cu 
alte perioade ale anului. Era, de altfel, 
foarte normat fiindcă la 15- august umbra 
este mai lungă astfel că distanță de 
3,454 mm. parcursă de extremitatea ei în 
răstimp de 20 minute se cuprindea, pur și 
simplu, ta lungimea gnomonului și a 
cercului avînd raza egală cu acest gno
mon de 9,55415 si, respectiv, de 60 ori 
(3,454X 9,55415=33,"00003410 și 3,454 X 60=» 
207,240 mm.) și nu-mi mai spunea, așa
dar, nimic altceva în afară de faptul că 
între umbră și cerc există intr-adevăr o 
legătură, dar șubredă și total nesemnifi
cativă de vreme ce știm că orice seg
ment de dreaptă poate fi încorporat în 
lungimea unui cerc.

Trebuia, deci să caut undeva în sub
stanța realității că „anul este u» sere 

pările, în aceeași direcție, ale altor cer
cetători: prof. Tudor Diacdnu și dr. Ilie 
Stenciu. încă din introducerea la acest 
serial, arătam că „utilizîrid metode plu
ridisciplinare la studierea complexului 
de sanctuare (metode inițiate de colec
tivele profesorului Dr. Doc. Gheorghe 
Chiș, din Cluj-Napoca, din care credem 
că a făcut parte și prof. Pompei Mure
șanu, in 1977—1978 și de colectivul din 
Brașov, în anul 1979), studiul prezintă 
numeroase elemente de prioritate știin
țifică. Afirmațiile profesorului Pompei 
Mureșanu, cum că „dînșii (membrii echi
pei pluridisciplinare și în special, au
torii studiului, n.n.) n-au căutat să ia le
gătura cu J(urmașii‘.‘ regretatului profesor 
Dr. Doc. Gheorghe Chiș, tocmai pentru 
motivul că voiau să-și asume astfel în
tregul merit nu conține nici un dram 
3e adevăr și ne mîhnește. Dovadă, la 
lucrările de verificare a unor măsură- 
ori întreprinse de echipa pluridiscipli
nară la Sarmizegetusa Regia, cum și la 
alte astfel de întîlniri de lucru, au fost 
.nvitați în scris, de Asociația oamenilor 
le știință, mai mulți cercetători de la 
lluj-Napoca, printre care și astronomul 
Dorin Chiș, fiul regretatului ; profesor 
jheorghe Chiș, cercetătorul Ioan Gloda- 

riu, coordonatorul actual al cercetărilor 
de la Sarmizegetusa Regia, alții, care 
dintr-un motiv sau altul nu au putut 
participa. Membrii echipei pluridiscipli
nare au considerat și consideră că stră
duințele pentru descifrarea deplină a 
enigmelor sanctuarelor dacico de la Sar
mizegetusa Regia trebuie să depășească 
nivelul unor eforturi , și pretenții indi
viduale, asumarea, cu orice preț, a 
unor priorități absolute, și consideră că 
viitoarele cercetări trebuie să unească 
eforturile generoase ale mai multor spe
cialiști, cercetători, oameni de știință, 
pentru a se ajunge astfel la cunoașterea 
adevăratei lor măreții. Iar dacă odată, 
cineva va beneficia de o astfel de prio
ritate, atunci acel merituos' beneficiar 
va fi poporul româh multimilenar. Iată 
motivele pentru care, animați de aceeași 
idee nobilă, publicăm ca o pledoarie în 
acest scop, contribuțiile alăturate.

N. GRIGORE MARĂȘANU ■

care se rotește în Jurul lui însuși" 
(Lydus, Despre luni) o legătură, dar nu 
una oarecare, ci aceea dintre parametrii 
mișcării umbrei și substanța cercului, 
așa că m-am hotărît pentru ziua Solsti
țiului de vară pe care am așteptat-o 
pregătindu-mi din vreme un alt cadran 
cu gnomon înalt de 65 mm. De astă dată 
a fost cu totul altceva, pentru că distan
ța de 5,6694 mm. parcursă de extremitatea 
umbrei in răstimpul dintre orele 12 și 1220 
se cuprindea *de 11,4651 ori în lungimea 
gnomonului -(5,6694 XII ,4651—65,00023794 
mm.) și de 72,000828 ori în lungimea cer
cului de rază egală cu gnomonul (5,6694 X 
72,000828=408,2014942632 mm., verificați 
prin 65X6,28 !). Nu-mi spuneau, bineînțe
les, nici acestea prea mare lucru la în
ceput, dar după câteva zile de calcul a 
trebuit să admit că era prea frumos ca 
să nu mă fi bucurat ca un copil, mai ales 
atunci când am văzut că acest 11,4651 re
prezintă, de fapt, A 10-A PARTE din dia
metrul oricărui cerc -(11,4651X3,14“ 
36,009 414, verificați prin 360 :3,14 !) și 
„trimite", astfel, tocmai la autorul „Tra
tatului" sau la compatrioții săi ee vor fi 
împărțit „și drumul parcurs de Soare tot 
în 360 de părți egale, după numărul uni
tăților de timp" (Lipin-Bdov, Cărțile de 
lut). Era, într-adevăr, primul pas pe dru
mul bătătorit odinioară și credeam că 
următorul îl voi face imediat, dar a tre
buit să caut luni întregi pînă cînd abia- 
abia găsită legendă despre, Hermes care 
furase „a 72-a parte din Fiecare zi ere- 
înd a'stfcl 5 zile adiționale" (Plutarch, 
De Iside et Osiride) avea să-mi deconspi- 
re o altă legătură, de astă dată prin in
termediul certitudinii că antichitatea nu 
putea împărți durata zilei în cele 72 di
viziuni decît folosind raportul constant 
dintre distanța parcursă de extremitatea 
umbrei ta 20 minute și lungimea cercu
lui avînd raza egală cu gnomonul utilizat 
la cadran. îmi mai rămînea să aflu cum 
anume vor fi reușit anticii să stabilească 
sfîrșitul perioadei de 20 minute, însă tre
buie să recunosc că dacă pînă La urmă 
am reușit, a fost numai pentru că gîndul 
la zîmbetul corosiv al „scepticilor de pro
fesie" mi se părea .atît de puțin confor
tabil incit am controlat de nenumărate 
ori lungimea umbrei ia orele 12 și la 
12M pînă cînd am constatat, prin calcu
le și măsurători repetate, că aceasta din 
urmă este cea mai seurtă din tot timpul 
anului și se cuprinde de 2,326 ori ta lun
gimea gnomonului.

Aveam, deci, toate elementele ca să 
pot trece de acuma la interpretarea „Soa
relui de andezit" care era, înainte de a 
fi „restaurat", o construcție compusă 
dintr-un „dise central" cu raza de 73 cm. 
mărginit jur împrejur de 10 sectoare 
așezate ca niște raze „tăiate" spre sud-

Pămintul României — pămint al unei culturi milenare. Mărturiile de preț ale trecu
tului vorbesc peste veacuri despre gîndurile și simțirea poporului român ; ocrotirea 
lor, misiune de onoare a noastră, a tuturor.

est de „bara" cu straniul ei „lighean". 
Probleme deosebite nu prea mai vedeam 
să fie. de astă dată deoarece nu puteam 
logic porni decît de la premisa că seg
mentul de dreaptă dintre orele 12 și 1220 
din ziua Solstițiului de vară reproduce 
proporțional distanța parcursă de punctul 
gnomonului prin rotația Planetei subor- 
donîndu-și, astfel, concluzia că „toate re
prezentările grafice ale calculului tim
pului au în vedere segmentările ee de
rivă direct din diviziunea spațiului" (Im- 
belloni, Formas tempiarias de los con- 
ceptos de espacio y tiempo). Nu a fost, 
de altfel, nevoie să apelez nici măcar la 
autoritatea paragrafului „Ia un diametru 

de 121 — picioare, înmulțește-] eu 3 și AVU

vei avea 365- piejoare" din „Ceu-pei"
(Radian 8c Radian, Recreații matematice) 
ca să-mi justific alegerea metodei fiindcă 
utilizarea cercului în calculul timpului mi 
se părea tot atît de naturală ca succe
siunea zilelor și a nopților încă din tim
pul experienței cu gnomonul de 65 mm de 
la Solstițiul de vară din anul 1976. Am 
considerat, așadar, de două ori raportul 
de 11,4651 decelat prin experiența cu gno
monul de 65 mm. pentru a obține, ast
fel, diametrul pe care l-am înmulțit, apoi, 
cu acel „2“ sugerat imperativ de numărul 
celor 10 sectoare și nu mică mi-a fost 
bucuria să pot nota ca rezultat exact „a 
10-a parte" din lungimea „discului cen

Elementele astronomice ale sanctuarului dacic 
de la Sarmizegetusa

Noțiuni astronomice

Pentru desfășurarea activităților sale 
productive, orice grupare umană are ne
voie de repere de orientare în spațiu și 
timp pentru a afla punctele de interes de 
pe suprafața planetei precum și pentru a 
efectua muncile strîns legate de perioa
dele de vegetație.

Pentru orientarea ta spațiu, sfera ce
rească (cerul înstelat) cu constelațiile sale 
în rotația lor diurnă aparentă precum și 
pozițiile distincte ale astrului zilei (direc
ția celei mai scurte umbre) sau ale astru
lui nopții (fazele Lunii) se oferă ca pri
me repere ce se observă cu ușurință prin 
permanența lor.

Pentru orientarea în timp, mișcările 
neîntrerupte ale aștrilor cu periodicitatea 
lor ușor de observat s-au oferit omului 
ca unități de timp și repere ale activității 
sale.

Lucrările efectuate
a) . S-a determinat eu ajutorul unui 

teodolit DAHLTA coordonatele polare 
Adaslcm, AA= 1’ ale unui număr 
de 116 puncte considerate ca esențiale.

b) . S-a determinat orientarea astroho- 
‘mică a Marelui sanctuar aflîndu-se (fi- 
xmdu-se) meridiana locului.

c) . S-a fixat sistemul utilizat de coor
donate determinîndu-se azimutul astro
nomic al punctului trigonometric de pe 
înălțimea Jigorului (A=315”24’).

d) S-a determinat latitudinea geografică 
a locului. (<pta^45e35'*„0/7

e) . S-a observat răsăritul solstițiaî de 
vară în zilele Solstițiului determinîndu-se 
azimutul astronomic al punctului răsări
tului.

— S-a determinat, de asemenea, azimu- 
tui astronomic al punctului răsăritului 

tral", sau — altfel spus — circumferința 
de 45,8604 cm. situată la numai 1,6 mm. 
față de aceea calculată ou ajutorul for
mulei L =2rrR(146X3,14=458,44 cm.). Cî- 
teva calcule încă,'și cercetarea „discului 
central" avea să se încheie arătîndu-mi 
că lungimea de 458,604 cm. obținută cu 
ajutorul raportului de 11,4651 ori prin 
formula L == are valoarea timp de 
7,6434 ore de ale noastre, sau 22,9302 uni
tăți antice de cite 20 minute (458,604 •: 60 ■=■ 
7,6434 și 7,6434 X 3= 22,9302) și reprezintă 
exact a 3,14-a parte din numărul de 24 
ore al zilei civile (7,6434X3,14=24,000276 
ore) constituindu-se, astfel, ca prim mo
dul pentru cine știe ce alte socoteli vor 
fi făcut învățatii dacilor.

Aceasta a fost povestea descifrării „dis
cului central" din „Soarele de andezit", o 
poveste cu episoade pline de neprevăzut 
și rătăciri penibile printre cele mai fan
tastice ipoteze imaginate de o minte îm
boldită de gîndul că „ceea ce omul a fă
cut, nu se poate ca omul să nu desfacă". 
Ea nu s-a terminat aci, dar despre valoa
rea de timp și funcția „Soarelui de an
dezit" în totalitatea lui, data viitoare !

...Straniul „lighean" de pe bara acope
rită cu cimenturi speciale de prea zeloș. 
constructori din Deva „privește" merer’ 
către „Marele sanctuar circular", iar î: 
preajma locurilor populate cu copaci 
seculari stăruie o întrebare veche de când 
lumea.

...Oare dacă n-ar fi umbrele, ne-am pu
tea bucură de lumină ?

Prof. POMPEI MUREȘANU ■

Regia (Roumanie)
soarelui la Echinoxul de toamnă.

Avînd direcțiile astronomice pentru ori
entarea în spațiu precum și direcțiile ră
săritului solstițial și echinoxial, a trebuit 
să le căutăm printre elementele structu
rale ale sanctuarului.

Concluzii
Din măsurile efectuate, se pot trage 

următoarele concluzii :
— toate elementele sanctuarului for

mează o unitate avînd o orientare co
mună.

— sanctuarul este orientat în spațiu ?
a), centrul „Soarelui de andezit" — 

centrul sanctuarului dreptunghiular de 
vest determină meridiana cu o eroare 
mai mică de 4’.

b). centrul „Micului sanctuar circular". 
— centrul sanctuarului dreptunghiular de 
vest determină direcția est-vest cu o 
eroare mai mică de 8’.

— sanctuarul este orientat ta timp s 
a), direcția răsăritului Soarelui la Sd- 

stițiul de vară pentru anul —100 (epoca 
lui Burebista) este dată de centrul „Căii 
sacre" și centrul de simetrie al Marelui 
sanctuar circular cu o eroare de aprox. 2’. 
(Pe teren există tacă 3 direcții paralele 
cu aceasta),

b). direcțiile răsăritului la Solstițiuil de 
iarnă precum și la Echinoxuri sînt mate
rializate pe teren pentru anul —100 cu 
erori de câteva zeci de minute de arc 
doar.

— cu ajutorul observațiilor asupra Soa
relui efectuate de pe aceste aliniamente, 
strămoșii noștri au fost în măsură să sta
bilească începutul anului și al anotimpu
rilor, iar aceasta confirmă funcția- cunos
cută de calendar a sanctuarului de ta 
Sarmizegetusa Regia.

(Comunicare prezentată Ia al XV-Iea 
Congres internațional de științe is
torice).



Foarte marele Teatru Mic
- X

Dacă Teatrului Mic i s-a conferit de 
către Măria Sa Publicul o titulatură care, 
prin metafora conținută, este. în același 
timp, și măgulitoare și exactă, aceea de 
Marele Teatru Mic, atunci confratelui 
său, Teatrul Foarte. Mic, slujit fiind de 
aceeași trupă . de actori, i s-ar potrivi, 
credem, în aceeași măsură, un nume a- 
semănător și1 el ar putea suna astfel : 
Foarte Marele Teatru Mic. Nu este vorba 
aici numai de un simplu joc de cuvinte, 
ci și de împlinirea unor aspirații și dezi- 
d-t-ate artistice cu care Teatrul Foarte 

a pornit la drum acum peste cinci 
, adică în toamna anului 1979, intr-un 

sediu care, dacă bine ne-aducem. 
s_ ante, era ocupat de două magazine 
unde se vindeau obiecte de sticlă, de 
porțelan și tot felul de vase de bucătărie. 
„Cele cinci stagiuni ale Teatrului Foarte 
Mic — afirmă scriitorul Dinu Sâraru, di
rectorul celor două teatre — s-au vrut o 

fidelă expresie a ideii de angajare poli
tică în spațiul scenei și dacă am reușit, 
într-adevăr, ceva, aceasta a fost să con
vingem că ne bucurăm de o mare și încu
rajatoare înțelegere și că numai de noi 
depinde ca teatrul să fie recunoscut de 
marele și admirabilul nostru public drept 
o autentică școală a sentimentelor nobile 
și a demnității condiției umane în socia
lism... Teatrul Foarte Mic e, azi, o reali
tate inconfundabilă, nu numai pentru re
pertoriul teatrului bucureștean, și el re
prezintă, poate, spectacolul nostru cel 
mai curajos și mai expresiv pentru ata
șamentul trupei la ideea de program po
litic și argumentul cel mai edificator 
pentru adevărul lui Se poate". Și iată 
ce-avea să scrie despre acel început de 
drum din noiembrie 1979 criticul Va
lentin Silvestru în România literară : „E 
un vechi local, transformat și amenajat, 
cu ingeniozitate și gust. Parterul a de
venit complex expozițional (de-a lungul 
celor cinci ani acest parter a găzduit ... 
peste 100 de expoziții de factură diversă : 
artă plastică, artă decorativă, design in
dustrial și vestimentar, afiș, fotografie, 
'foto-documentare etc. — n.n.), etajul este 
o încăpere de o sută cincizeci de locuri, 
în care se pot construi trei variante 
spațiale. Cite experiențe artistice, cu a- 
devărat tinerești, se vor putea săvîrși 
aici ! Cînd în diverse capitale ale lumii 
se închid săli de teatru, pentru că n-au 
rentabilitate comercială, noi deschidem 
un teatru -~ în chiar Inima orașului — 
de concepție și dotare modernă, el pro- 
punîndu-și a fi rentabil, și material și 
spiritual, printr-un program pe care ini
țiatorul și animatorul lăcașului, direc
torul Dinu Săraru, îl vestește a fi esen- 
țialmente politic*.  Care au fost, deei, 
acele „experiențe artistice cu adevărat ti- 
nerești" ? lată-îe : O șansă pentru fie
care de Radu F. Alexandru, premiera la 
14 noiembrie 1979, ziua inaugurării Tea
trului Foarte Mic, Lecția de engleză de 
Natășa Tanska. Copiii lui Kennedy de Ro
bert Patrick, Stop pe autostradă de Aldo 
Nicolaj, Premieră de John Cromwell, Un 
pahar cu sifon de Paul Everac, Necu
noscuta și funcționarul de Aldo Nicolaj, 
Baladă cotidiană, recital de Nicu Ali- 
fantis pe versuri ale poeților români 
contemporani, Mîrîială de Paul Cornel 
Chitic, Doi pe un balansoar de William 
Gibson, Politica de Theodor Mănescu, 
Fluturi, fluturi de Aldo Nicolaj. Nu poț 
să dorm de Ion Brad, La cincizeci de ani 
ea descoperă marea de Denise Chalem, 
Șoareci de apă de Mihai Rădulescu, 
Trestia gînditoare de Theodor Mănescu

*) Drumuri și zări, Editura Sport-Tu- 
rism, 1982. Antologie realizată de Ștefan 
Cazimir, Viorica Diaconescu, Florin Ma- 
noleșcu, Alexandru 'ăfețiah, Petre Nicolau.

.și Romanță tîrzie de Peter Turrini. Deci. 
17 premiere, între care 13 premiere ab
solute. Regizorii acestor spectacole : Sil
viu Purcărete, Cristian Hadjiculea, Nae 
Cosmescu, Dragoș Golgoțiu, Liudmila Sze
kely Anton. Au semnat scenografia : 
arh. Virgil Luscalov, Adriana Leonescu,

Iubirea de frumos

Prinos

Prezent în librăriile noastre cu două 
cărți una tipărită de editura Junimea 
alta în colecția clasicilor, a celor mai 
frumoase poezii a Editurii Albatros 
ca și în mai multe reviste literare cu 
grupaje de versuri Grigore Vieru s-a 
impus în conștiința cititorilor ca un 
poet de cea mal adîncă tradiție euro
peană fiind la rîndul său o conștiință 
care arde mlstuindu-se pe sine pe 
jertfelnicul Logoșului.

Am in față ultima sa carte de poezii 
tipărită recent în douăzeci de mii de 
exemplare cu o selecție prefațată cu 
ochi adine de' Mihai Cimpoi într-o 
frumoasă prezentare grafică a lui 
Gheorghe Vrabie.

Doina Spițeru, Doina Levința, Vittorio 
Holtier, Anca Pâslaru, Octavian Dibrov, 
Viorica Petrovici, Wanda Boveanu, Că
tălina lacob, Liliana Bățăgui și Mihaela 
Dulea. Cit despre actorii care au evoluat 
pe scena Teatrului Foarte Mic, iată-i 
doar pe cîțiva dintre ei. în ordinea spec
tacolelor în care au deținut rolurile prin
cipale : Leoppldina Bălănuță șl Rodica 
Negrea, Olga Tudorache și Elena Pop, 
Irina Răchițeanu-Șirianu, Maria Potra și 
Vistrian Roman, Maria Ploaie și Dan 
Condurache, Tatiana lekel și Liană Ce- 
terchi. Mariana Cercel și Florin Călines- 
cu. Remarcabile roluri au mai realizat 
Nicolae Pomoje, Nicolae Dinică, Jean 
Lorin Florescu, Nicolae Iliescu. Dar nu
mărul celor ce-au transformat scena Tea
trului Foarte Mic într-o veritabilă școală 
actoricească este, firește, mult mai mare

Este o antologie ce ar putea sta cu 
cinste în orice librărie din Europa 
semnată de un poet de prim rang care 
a plăsmuit piuă la vîrsta aceasta de 
cincizeci de ani o operă.

Gîndită poate în pragul împlinirii 
celor cinci decenii de viață cartea cu
prinde și coperți ale cărților anteri
oare ale poetului printre care amin
tim vestitul său Abecedar, Duminica 
cuvintelor. Mama făptură centrală în 
scrisul lui Vieru, Taina care mă apără, 
Un verde ne vede. Aproape și altele 
pe lingă imagini cu cărți tipărite în 
alte limbi sau fotografii arătîndu-1 pe 
post cu fiul său Călin la masa de 
lucru, sau într-o convorbire cu poeți 
străini apoi chipul Mamei sale amin
tind-o pe cea a lui Sadoveanu ex
primată intr-un vers de neuitat :

S-a lipit de ceruri luna
Ca obrazul meu de muma.
Citindu-1 pe Grigore Vieru afli încă 

o dată cu puterea cuvîntului ce con
vinge că Logosul poetic este hrană 
existențială a unei seminții căreia 
poetul îi este necesar ca piinea de 
toate zilele pentru a-i aminti de grai 
de istorie de datoriile ce-i revin în 
vederea duratei sale în virtutea legi
lor morale ale iubirii și adevărului în 
spiritul Logosului întrupat în istorie.

Grigore Vieru poetul din R.S.S. Mol
dovenească împlinește în această 
primă parte a lunii februarie o ju
mătate de veac.

_ Fie ca aceste rînduri prinos , la 
cincizeci de ani adus unuia dintre 
marii poeți ai lumii noastre europene, 
lui Grigore Vieru, întru mulți fericiți 
ani.

1 februarie 1985

IOAN ALEXANDRU ■

și ne este aproape imposibil să-i enu
merăm pe toți, așa cum, dintr-o sume
denie de cronici cu care criticii au ono
rat spectacolele acestui teatru nu ne 
putem hotărî să ne oprim asupra vreuneia 
dintre ele. O foarte amănunțită prezen
tare a celor> cinci stagiuni de pînă acum 
o puteți afla însă în ultima pagină a pro
gramului de sală Spectator, numărul 10, 
o adevărată revistă de teatru, în care se
cretarii literari ai teatrului, Adriana Po
pescu, Florina Vîlcu și Dana Dima, au 
alcătuit o excelentă micromonografie a 
Teatrului Foarte Mic, instituție căreia îi 
adresăm, cu o oarecare întîrziere, dar cu 
o nedisimulată căldură, tradiționala urare 
La mulți ani ! gi La cit mai multe pre-, 
miere I

VICTOR NIȚA B

fragmente critice

Stilul călătoriei
Există un stil al călătoriei ? Thibaudet 

spune că stilul reprezintă, în acest caz, 
un mod specific de a te deplasa și de a 
te situa față de lucrurile din afară. Cu 
alte cuvinte, stilul exprimă o psihologie 
a călătoriei. Criticul ne propune două 
tipuri de călători : cei care văd și ce„ 
care simt. Unii văd și notează totul, alții 
nu se văd decît pe ei înșiși, indiferent 
unde se duc. Pentru cei dinții realitatea 
obiectivă există, pentru alții nu există 
decît lurnea interioară. Fac o călătorie în 
Grecia și, la întoarcere, scriu o carte pe 
t-fe ar fi putut tot atît de bine s-o 
scrie fără să părăsească locul în care 
trăiesc.

împărțirea nu-i,' totuși, bună. Ea nu 
acoperă decît situațiile limită. în reali
tate nu există un scriitor care vede fără 
să simtă și nici invers. Gautier, citat de 
Thibaudet pentru cazul călătorului care 
are „un ochi care privește și o mină care 
redă“, nu se exclude-din însemnările sale. 
El notează ceea ce vede, dar se șl no
tează. Celebra lui propoziție : „Sînt un 
om pentru care lumea exterioară există" 
nu anulează un accent al subiectivității 
mîndre și pasionate. E mai degrabă stri
gătul plin de emoție ai unei mari desco
periri : lumea din afară există și eu sînt 
acela care iau act de existența ei. Dacă 
ar fi altfel, Gautier n-ar mai fi un om 
al secolului său. N-ar mai fi purtat" fai
moasa jiletcă roșie...

Toate călătoriile, vreau să spun, sînt 
subiective și, dacă se întîmplă să nu fie, 
nu sînt interesante pentru literatură. 
Răsfoiesc o Antologie a prozei românești 
de călătorie, întocmiță de. un colectiv de 
profesori de la Facultatea de limb^, și 

literatura română din București, coordo
nat de Ștefan Cazimir ♦) și încerc să 
descopăr un stil de a călători specific 
nouă, românilor. Vedem sau simțim ? 
Sîntem echilibrați, obiectivi sau pasio
nați, neliniștiți, clevetitori ? îmi verific 
unele impresii mai vechi și constat că 
starea generală a călătorului român este 
aceea de uluire. El vede și nu-i vine să 
creadă. Descoperă și se miră, se vaită (ca 
Dinicu Golescu), mereu surprins că există 
ceva ce mintea lui abia poate să pri
mească. Să-1 ascultăm pe jelalnicul Di
nicu Golescu care, ajuns la Șenbrun, nu 
mai contenește să se mire și să se pocă- 
iască : „Aceștii grădini frumusețea peste 
putință este de a putea cinevaș să-i facă 
descriere făr’ de greșală. Atît numai poci 
zice : că un om care întîiaș dată va întră, 
după puterea sau mulțimea simțirii su
fletului, negreșit una din trei trebuie să 
i se întîmple, adecă că : sau întristat 
fiind și întrînd într-însa poate să se 
bucure ; sau vesel fiind, cînd au intrat 
poate să să întristeze, sau deși nu va fi 
fost stăpînit nici de întristare, nici de 
bucurie, una dintru amîndoao trebuie să-1 
coprinză ; scăpare de a avea este peste 
putință. Un boier foarte vrednic de sme- 
rire mi-au zis că mai mulțumit este să 
fie grădinar la această grădină decît ban 
în ticăloasă Țara Românească. Cit de 
mult mi-au plăcut aceasta !“.

La urmă, vedem că mirarea și pocăința 
sînt cam prefăcute. Vede, ascultă și ju
decă. Nu-i un călător fără spirit critic. 
Călătorește de la Triești la Viena în carîta 
cea mare cu 7 neamuri și e atent la com
portamentul lor, voind să descifreze „obi
ceiurile’ naționalicești". Și ce observă ? 
Unul vorbește toată ziua și nu-i. dâ altuia 
vreme de vorbă, altul scoate numai patru 
cuvinte timp de o zi și o noapte, în fine. 

ultimul, „băgătorul de seamă", probabil 
el, memorialistul care, „mai neînvățat 
decît toți", se miră.

Alecsandri suferă de căldură, se „coace 
în pele" la Tanger și este -mereu melan- 
holic. Cînd descoperă apa se liniș
tește. Mănincă, la răcoare, pui de găină 
rumen, cașcaval de Olanda, gustă dintr-o 
butelcă de Xeres, apoi se lasă în cheful 
țigaretelor. E un călător comod și caută 
mereu o masă bună, un loc de dormit 
acceptabil și o priveliște frumoasă. 
Alecsandri iși povestește călătoriile și 
temperează senzaționalul. Este un călător 
școlit, nu mai încape îndoială, bucuros 
dar nu pasionat. Este un spirit sedentar 
(îmi amintesc că Mircea Zaciu face ob
servația că toți călătorii români din se
colul al XIX-lea au o psihologie de se- 

-dentari), îmbufnat că a fost scos din ta
bieturile lui.

Mihail Kogălniceanu este un observa
tor mai acut. El prefigurează un stil al 
călătoriei pe care îl vom regăsi, mai tîr- 
ziu, și la Ralea și, în parte, la G. Căli- 
nescu. El caută nu pitorescul peisajului, 
ci un stil al culturii. Bucătăria, moda, 
politețea, strada sînt raportate la un stil 
unic și unitar. în Spania, Kogălniceanu 
descoperă „privirea particulară" și pune 
în relație faptele vieții cu modelele cul
turii. EI lasă impresia că nu voiajează de
cît însoțit de un număr de cărți. Citează, 
iși confruntă impresiile, judecă pe cei care 
au scris înaintea lui, e mulțumit, e liric 
(„îmi place și iar îmi place"), compară 
pe spanioli cu francezii și germanii și, 
la urmă, prinde totul într-o pagină de 
mare prozator : „în Spania, un străin, 
să aibă bună recomandație, nu are să se 
ocupe de nimică. Persoana cărui ești re
comandat, dacă este o serbare, o cursă, 
un bal, vine singur, te înștiințează dina
inte, la vreme, te ia in trăsura sa, te 
duce, te readuce. îți dă bileturi pentru 
tauri, b—et, curse, teatru, muzee. Care 
din cart se silește să te inglendisască. 
Cele de mai multe ori însă străinul este 
ingrat, și, în loc de bine, zice răul. Ma- 

drileanul însă nu se descurajează și ur
mează virtutea ospitalieră, pentru că o 
consideră ca o virtute strămoșească, ce, 
ca o avere, trebuie să o lase intactă 
urmașilor.

Un lucru însă este foarte rar de a în- 
tîlni în Madrid este plăcută și bună cau- 
serie. în casa Montijo poate singură o 
găsești. Căci aiure nu auzi decît cancane 
de pelite viile, politică locală. Această 
conversație alcătuită de nimicuri, ce se 
schimbă în mică formă, ce sare de pe o 
floare pe alta, ce se mulțumește cu o 
nimică, se înalță pînă la sublim, adoarme 
ca leul spre a se reînvia iar și a se 
înălța pînă la cer, nu se găsește în Ma
drid. /Omul/ care vorbește de literatură, 
de mode, de arte, de scandal de frate 
și de dușman, de care duhul și inima se 
însătează mai mult decît de hrana ma
terială, nu se găsește decît la Paris".

Al treilea tip de călător în secolul al 
XIX-lea este Ion Codru Drăgușanu. Mai 
mobil, mai detașat decît alții, peregrinul 
transilvan vede repede și cîrtește mult. 
E un moralist cu gustul aventurii. Nu 
caută stilul existenței, ca reflex al unui 
stil de cultură, el studiază „caracteriul 
poporului". „îmi place a mă mesteca în 
popor, pretutindeni unde se află grămă
dit, ca să-i cunosc moravurile" — scrie 
el. Le află, uneori, în bucătărie : „Cuina 
francescă în adevăr e escelinte, dară 
pînea în genere nu e sărată de ajuns, 
pentrucă nu se sară ca la noi cu sară 
gemă, căci în Francia e puțină, ci cu sare 
marină ce are .gustul fad, apoi bucatele 
după gustul lor caut să le mănînci mai 
reci, altmintre te fac mocan, ca pre ma
ghiarul nostru. Francul nu poate pricepe 
că și alte popoare ar avea ceva bun. cel 
puțin ceva mai bun ca el, așa e de fan- 
farun".

Dinicu Golescu este speriat și umilit,

EUGEN SIMION B

(Continuare în pagina 27)
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Memento...
Maică, parcă tot sînt viu, ■—
Glasul din adine mă-ndeamnă — 
Dar numai sufletu-mi țiu 
Ca frunza pe ram, în toamnă.

Ca haiducul Corbea nu-s
Cu puteri miraculoase
Cu-al meu bidiviu pe sus 
Să sfidez mărimi prejoase

Rostul mi-i de luptător,
Corp la corp, spadă la spadă, 
Dar al virtuții izvor
A-nceput de-acum să scadă.

Cită viață m-am bătut 
Și am pus și cită viață 
Să vedem in loc de slut 
Numai omenească față.

Singe mult, multe sudori 
Au udat adine pămîniul 
Copleșindu-mi deseori 
Și gindirea și cuvintul.

De-asta, mamă, parcă-s viu 
Cum se spune în baladă 
Dar numai sufletu-mi țiu 
Dreaptă, ascuțită spadă.

Jertfe intime
Nici în socialism nu-i operetă viața.
Sint și bolnavi și oameni care mor.
Oricît te uiți tot nu-ți arată fața 
Ce îi așteaptă înlăuntrul lor.

In zori de zi poetul îmi da mina 
Puternică-n strînsoarea ei cea grea, 
Ca-n miez de noapte pulsu-i cu-anasina 
Să-l simt strîngîndu-l-se-n palma mea.

Dar mai ales cum aș putea vreodată 
Să dau uitării — acel deznodămint 
Prin care fiului ii fuse dată
Cea mai stupidă moarte pe pămint.

Se prefăcu de-odată-n torță vie 
Din aburi de benzină și din volți 
Cel ce-mi era nu numai băiat mie. 
Ci deopotrivă tată bun și soț.

Nu-i operetă, oricît de-omeneaseă, 
întreaga viață noi cu toți am vrea 
Entuziasmul — veșnic postura mea 

firească
Un pic și bocet e-n cîntarea mea

NICULAE STOIAN ®

Unirea s-a iacul, 
unirea sc iacc încă 

„Du-te undeva in Vlașca sau pe Bărăgan, să vezi 
pămint, sclipiri de soare și de secere, să vezi fe
mei care-și alăptează copilul la snopul de griu. 
Toată truda românească străveche e aici. Du-te și 
dacă vei putea fură o taină de acolo, ca să înțe
legi legătura cu pămintul și moștenirile unirii 
noastre".

(O. Goga)

îndemnul lui Goga, răsunînd ca din alt veac, îșl avea 
Înțelesurile lui adinei, pentru cei care cunoșteau prea 
puțin temeiurile Unirii noastre, așezate cu „toată truda 
cea românească străveche", pentru urmași.

Unirea Moldovei și a Munteniei s-a făcut acum 126 
de ani și s-a întregit în toate ale ei, cu Transilvania, 
la 1 decembrie 1918.

Unirea s-a făcut într-o „sorbire" de suflet, în sufle
tul unor vremuri de credințe mari și de idealuri ce 
stăpîneau fiecare culme și drumeag de țară românească, 
de pe obcinele Bucovinei și dincolo de ele, învăluind 
toată blinda Moldovă și zările de soare ale Munteniei 
și Dobrogei, pînă spre Banat, Crișana și Maramureș, 
înfiorate de gîndul ce numai răsărise atit de semeț, de 
la Mihai Viteazul încoace. Dar atunci, Unirea s-a făcut, 
prin gîndurile și simțirile românilor de pretutindeni, 
chemați de legea cea vie a originilor, prin care traiul 
vieții noastre era unit.

De aceea, și poate nu numai de aceea, Unirea nu ține 
numai de o dată istorică, și nici n-a fost o simplă legi
ferare politică, din simpatia altora pentru noi, cum s-a 
putut spune odată. Iar celor care au spus astfel, îndem
nul lui Goga venea să-i dezmorțească din starea și ne
putința lor de a înțelege cum unirea aceasta era de-o 
vîrstă cu pămintul și cu ‘oamenii pămîntului acesta, cu 
taina acelui pămînt, pe care numai ei, truditorii-, o cu
noșteau șl o puteau cunoaște. •

Unirea s-a făcut dar ea nu aparține numai trecutu
lui, care a introdus-o în paginile istoriei românilor. 
Unirea s-a făcut dar nu s-a oprit la o dată însemnată 
în calendar, ca să nu fie uitată. Unirea s-a făcut, dar 
nu pentru a fi catalogată în șirul acțiunilor favorizate 
numai de împrejurările de moment.

Unirea s-a făcut, unirea se face încă. Ea devine, de 
la acea zi a istoriei, o permanență a vieții noastre. Uni
rea lucrează dinlăuntru spre în afară, pentru tot ce tre- 
pulsează întreg în șirul faptelor șl acțiunilor noastre 
de fiecare zi. Timpurile de încercare și de opresiune îi 
apropie imediat și-i unește pe oameni, pentru a stăvili 
năpăstuirile. în timpurile de liniște și de creație, uni
rea lucrează dinlăuntru spre în afară, pentru tot ce tre
buie înfăptuit,' bine, temeinic, omenește. Unirea se face 
încă și ea ne duce' dintr-o dată spre oameni. Unirea se 
face încă, cu fiecare străduință de apărare a ceea ce 
ne aparține și ne leagă mai statornic de viața celor 
mulți, de istoria și tradițiile acestei vieți. Unirea se 
face încă, în rosturile constructive ale zilei de azi și de 
rniine, în prețuirea pe care o dăm vredniciei și omului, 
Unirea se face încă, prin toate cele de mai sus, revăr
sate într-o singură putere, de care mereu și mereu avem 
nevoie : dragostea de țară.

Unirea se face încă 1 Și se va face mereu !

VASILE VET1ȘANU H

Criteriul lidclitâțil 
in spirit

Orice ecranizare este •— timpul a 
dovedit-o — un act de curaj. Cu
rajul de a opune o. viziune altei vi
ziuni, de a opune o lectură — ope
rei. Opera literară presupune, prin 
definiție, o multitudine de lecturi. 
Filmul (ecranizarea) absolutizează 
insă una dintre ele, conferindu-i 
statut de-egalitate cu prototipul li
terar. Inutil a redeschide aici pro
blema legitimității și șanselor ecra
nizării cinematografice. Fiecare în
cercare de acest fel trebuie jude
cată, pe cît se poate, în sine, prin 
prisma intențiilor (declarate sau 
numai implicite). Și dacă e lim
pede că, in această chestiune, insti
tuirea de criterii ține de mentalități 
procustiene, nu e mai puțin adevă
rat că măcar un criteriu și-a dove
dit, în timp, eficiența :criteriul fi
delității în spirit față de opera li
terară devenită film.

în Adela, misiunea regizorului (și 
scenaristului) Mireea Veroiu a fost 
și grea și ușoară vis-ă-vis de 
această cerință. Romanul lui 
G. Ibrăileanu, construit în ideea 
analizei psihologice, „este poate ro
manul nostru cel mai puțin cine
matografic" — e de părere Grid 
Modorcea într-o prezentare con
densată și inteligentă făcută filmu
lui în plîantul-program. Puținătatea 
materialul epic (litera romanului) 
solicită regizorului soluții compen
satorii, dar tot ea îngăduie și ma
nevrarea liberă a spiritului cărții, 
dincolo de preocuparea — uneori 
ambarasantă — a ilustrării pur și 
simplu a detaliilor epice. Mireea 
Veroiu nu trădează sensurile ro
manului — și asta într-un film care 
simplifică itinerariile idilei dintre 
Adela și doctorul Emil Codrescu, 
care schimbă datele unui personaj 
(doamna M., mama Adelei, este în 
carte o apariție complementară ; în 
filmul lui Veroiu, ea devine prota
gonista unei crize de vîrstă, pan- 
dant al crizei lui- Codrescu), care 
elimină numeroase personaje se
cundare, care creează un personaj 
principal (Tuliu Drăgan), care 
schimbă ordinea unor situații1 și în- 
tîmplări, etc. Filmul lui Mireea Ve
roiu este înainte de toate o creație 
limpede. Esența morală (chiar mo
ralistă !) a Adelei lui Ibrăileanu 
iese, în film, de sub incidența con
diționărilor strict psihanalitice, că- 
pătînd o tentă de diafană spiritua
litate.

Adela e un film de atmosferă, cu 
participare epică minimă, a cărui 
forță de persuasiune stă în tran
scrierea admirabilă a pasionalității 
conținute. Un film de mare încăr
cătură emoțională, în care erotis
mul subiacent nu trece — în expre
sie — pragul fascinației. Interpre- 
tînd rolul dificil al doctorului 
Codrescu. George Motoi este o re
velație. De la eleganța rafinată a 
ținutei sale și pînă la vibrația stă- 
pînită cu efortul voinței, jocul său 
aproape nu are fisuri. In rolul Ade
lei, tînăra actriță Marina Procome 
aduce o frumusețe mîndră, orgoli
oasă și în același timp ingenuă, dar 
și o undă de blazară și sensibilitate

Precizare

N. Manolescu îmi atri
buie în cadrul interviu
lui acordat tovarășului 
Virgil Sorin' (Flacăra, nr. 
5, 1985) idei care nu-mi 
aparțin, dovedindu-șc ex
trem de generos față de 
mine, ca întotdeauna de
altfel.

„I. Lăncrănjan a seris 
în cîteva rînduri (susține 

■ N. Manolescu) că priori
tatea esteticului este o di
versiune. A uitat probabil 
că, în artă, orice poate fi 
instrumentalizat, în sco
puri diversioniste, mai 
puțin valoarea".

Iată însă ce spuneam 
eu în articolul „Radio
grafia intoleranței"; („Vo
cația constructivă", pag. 
238) :

„E de remarcat, în ce 
privește intoleranta, o a- 
numită mutație anțivalo- 
rică, asupra căreia) cred 
că voi reveni. Dacă înain- 

• te vreme, motivele pentru 
care erau combătute sau 
„excluse" din literatură a- 
numite cărți erau pre
ponderent ideologice (fals 

lesne iritabilă. Rolul e frumos con
dus, însă cu momente de reală 
adecvare numai către final (scena 
bolii Adelei, scena despărțirii), în 
care interpretarea înclină către ac
cente tragice. Chipul Adelei, devas
tat de așteptare, mindrie, revoltă și 
abandon, susține un admirabil dia
log mut cu partenerul (George 
Motoi). în rolul mamei, Valeria 
Seciu reușește o gamă extraordi
nară de tonuri, inflexiuni, atitudini 
din care și-a compus- un personaj 
pe muche de cuțit între dispe
rare și isteric; reprimată. Lui 
Ștefan Sileanu (Tuliu Drăgan), 
regizorul i-a rezervat rolul de 
raisoneur, pe care îl interpre
tează cu farmec discret. Tuliu 
Drăgan e, în parte, o creație 
a scenaristului, dar întru to
tul plauzibilă, prin. ameste
cul de excentricitate și me
lancolie, prin felul în care schimbă 
geometria cuplurilor din carte. In
tr-un rol episodic (ceasornicarul 
Haim Duvid), Adrian Pintea izbu
tește un portret, performanță care-i 
atestă, o dată mai mult, înzestra
rea. în alte roluri, Florina Luican 
(într-o ipostază care-i repetă alte 
evoluții pe ecran), Matoșa Raab, 
Jana Gorea.

Imaginea este semnată de Doru 
Mitran. Filtrată de irizări romanti
ce, totuși străină de orice dulcegă
rie, captînd atmosfera de epocă 
mal ales din rafinate dozaje de lu
mină, imaginea acestui film apar
ține unui artist inteligent. Decoru
rile (Călin Papură) și costumele 
(Hortensia Georgescu) sînt compo
ziții de neîndoielnic bun gust. In 
sfîrșit, muzica semnată de Adrian 
Enescu, este aici mult mai mult de- 
cît fundal sonor : lied-urile compo
zitorului, pe versuri de Eminescu și 
Blaga, interpretate de Octăv Enigă- 
rescu sint, prin melodicitatea lor 
bizară, vag distorsionantă, mărci 
ale prezenței spiritului modern, lu
cid, dizolvator de convenții care 
tutelează acest film ce pare o pas
tișă la filmul (și literatura) de 
epocă.

Adela e un film „de artă" — ca 
să folosim o expresie ce ar trebui 
să fie tautologică -- cu rafinamente 
aparte (de pildă, modul în care co
loana sonoră transcende imaginea, 
ridicînd filmul din postura ilustră
rii la nivelul comentariului intelec
tual), al unui regizor care traduce 
în limbaj cinematografic o mare, 
evidentă iubire : arta literară.

TANIA RADU Q

Freamăt interior
Găzduită de sălile galeriei Sime- 

za, expoziția pictorului Grigore 
Spirescu etalează, în primul rînd, 
un cromatism exuberant, încărcat 
de emoții eclatante, și, totodată, o 
viziune aparte .insolită dar nu ne
apărat originală, de atitudine, asu
pra capacității limbajului plastic, 
recte al picturii, de-a ■ povesti 
lumea înconjurătoare, o viziune ce 
s-ar situa, deocamdată, între figu
rativ și nonfigurativ, între real și 
abstract. Vom întîlni, deci, peisaje 
și naturi statice ușor de recunos
cut, chiar dacă elementele compo
ziției sînt puse în pagină după 
un mod ce-ar ține mai mult de 
grafică, decît de pictură, dar vom 
întîlni, într-un număr mult mai 
mare, lucrări a căror semnificație 
rămîne, cu tot efortul depus, am
biguă. Dar, și într-un caz, și în 
celălalt, frapează copleșitor de bo
gată, disponibilitatea cromatică a 
pictorului, frenezia și; fervoarea cu 
care o pată de culoare — un verde 
veronez, de exemplu, sau un roșu 
permanent, sau un galben de nea- 
pole — este scoasă în prim plan. 

ideologice forțat poli
tice), acum ele sint 
estetice (fals estetice, 
fals valorice) cum ara 
mai arătat. Scopurile 
au rămas neschimbate, 
urmărindu-se aceleași 
obiective : minimalizarea 
unor cărți, șicanarea unei 
orientări, ostracizarea va
lorii — pentru atingerea 
cărora e nevoie de cîte
va condiții, E nevoie și 
aici, oricît ar suna de 
ciudat, de foarte multe 
însușiri, dintre care nu 
trebuie să lipsească tu
peul și abilitatea, lipsa de 
scrupule și ura față de 
valoare, privirea strîmbă 
și mersul cam șleampăt, 
hidoșenia morală și sora 
sa de suflet, intoleranța".

în articolul „Nostalgia 
obiectivitătii" („Vocația, 
constructivă", pag. 177) 
spuneam, referindu-mă 
la aceleași instrumentali- 
zări fals estetice și anti- 
valorice:

„Altă schimbare constă 
în faptul că valoarea a 
devenit ceea ce era altă
dată ideologia, a fost 
transformată in punct de

sprijin pentru „pîrghiile 
critice" cu care s8 în
cearcă uneori să se răs
toarne cite o carte sau 
cîte un autor. Nu mai e 
nevoie să stărui, se știe 
și se cunoaște că în anii 
de aur ai dogmatismului 
(de aur cam pentru ace
iași oameni, pentru a- 
celași spirit nihilist și 
disructiv) era suficient să 
fie lipită pe o carte sau 
pe o operă întreagă o e- 
tichetă anume : greșit 
ideologic, fiindcă pe 
urmă toate argumenta
țiile, toate demonstrațiile 
curgeau într-un singur 
sens (și cîte n-au curs a- 
tunci, cîte cărți n-au fosi 
murdărite în acest fel !), 
cum se intîmplă și în pe
rioada pe care o am îh 
vedere, cu deosebirea că 
acum nu mai scrie pe e- 
tichetă greșit ideolo.-î 
gic ci : lipsit de vaS 
loare estetică (și poa
te că și cleiul s-a mal 
îmbunătățit, amănuntul 
acesta fiind însă neesen- 
țial). în rest, aceleași și 
aceleași despletiri păti
mașe, aceleași și aceleași

susținută fiind de-o sumedenie de 
accente și ritmuri cromatice com
plementare. O astfel de lucrare 
poate fi o aripă de fluture văzută 
la microscop, sau, de ce nu, re
lieful unei țări văzut dintr-un sa
telit. Firește, în cazul de față este 
foarte puțin important ce anume 
vrea să fie fiecare lucrare în par
te, ce anume semnifică ea. Im
portantă este, credem, în pictura 
lui Grigore Spirescu strădania ar
tistului, năzuința și credința să că. 
prin jocul savant al culorilor, al ze
cilor de tonuri și griuri, dispuse, 
ca-ntr-un mozaic aflat mereu în 
mișcare, se poate traduce un anu
me freamăt interior, o febrilitate 
emoțională și, deopotrivă, spiritua
lă. Chiar dacă — în unele lucrări 
se simte limita propriei lui manie
re, acestea, din fericire, sînt pu
ține la număr și ele scot în evi
dență, prin contrast, intensa ar
dere internă a celorlalte, în cu
prinsul cărora artistul a tins să 
surprindă „invizibilul prin vizibil", 
formulă definitorie pentru arta 
unui Paul Klee, sub al cărui semn 
vizionar Grigore Spirescu xse află, 
fără doar și poate, nu epigonic, pur 
și simplu, ci cu merite personale 
evidente a căror primă calitate este 
trăirea autentică, explozivă, vi
guroasă.

VICTOR NBA Q

Japonia *, amintiri 
esențiale

•Rareori considerate ca atare, că
lătoriile sînt și niște examene, dacă 
nu cumva unele din cele mai draw 
tice examene ale cugetului și ah 
sensibilității. Destui oameni dese 
peră, adunîndu-se acasă, că nu 
în stare să simtă și să înțeleagă 
lucrurile, pe care atîția alții le 
simt și le pricep în călătorii, că 
pentru a te rafina privind și afli nd 
e nevoie de tajent. Simțirile cu a- 
adevărat selective izbutesc să și 
exprime ce simt, să așeze infor
mațiile după importanța lor. Mai 
mult, persoanele capabile să se
pare bine esențialul de neesențial 
au îndemnul de a-și povesti călă
toriile. Toată chestiunea e cum le 
povestești, fiindcă una e să descrii 
un drum cu întîmplările lui și alta 
să înfățișezi spiritul unui loc.

Compunînd albumul „Japonia", 
Florea Țuiu, gazetar reputat și 
umblat, a îndrăznit o privire asu
pra felului de a fi al japonezului, 
astfel că, la finele cărții, senti
mentul multelor distanțe ce există 
între european și asiatic se ame
liorează considerabil, și dacă unele 
particularități ne apar încă hotă- 
rîtoare, în portretul omului simplu 
din îndepărtatul arhipelag, el ne 
inhibă măi puțin, E o realitate 
că legendele despre Japonia și • 
ponezi fac întotdeauna impresie 
cei care caută să le pătrundă și 
naiv să crezi că minimalizînd e 
men tele deosebitoare atenuezi mis 
terci. Nu toate misterele trebuie 
dezlegate. Mulți autori de Însem
nări din călătorii încearcă să do
vedească din păcate acele lucruri 
ce nu se cer tot timpul dovediți 
și anume că nevoile, bucuriile și 
tristețile omului sînt pretutindeni 
cam aceleași. Trăind mai multă 
vreme într-o țară ai revelația fap
tului că tot ceea ce pare, a fi pre
tutindeni la fel este adeseori în 
mod esențial altfel, că nimic nu 
e atît de simplu cît se arată. „Ci
neva — scrie Florea Țuii/ — îmi 
spunea că japonezii sînt un fel de 
narciși învederați și poate că nu 
greșea de vreme ce se uită Ia 
ei înșiși cu deosebită atenție, 

denigrări (directe sau a- 
luzive, fățișe său pie
zișe), făcute de multe ori 
de aceiași oameni, sau de 
oameni ceva mai tineri 
dar de același fel, pe 
care ii animă. în or.ițș 
caz, aceeași „ideologi

Nici vorbă, cum îșî 
poate da seama orice om 
de bună-credintă, de 
considerarea „priorității 
esteticului" drept o di
versiune, cum susține 
N. Manolescu, fără a in” 
strumentaliza preă mult, 
răstălmăcind doar, ispra
va aceasta a Iui, ca și 
altele de altfel, neavînd 
nimic comun cu va
loarea, într-adevăr, fiind 
străină totodată de cea 
mai elementară onesti
tate.

ION LANCRANjAN ■

• Albatros și Sinteze 
Două ziare județene. Vre
muri Noi, din Călărași, și 
Tribuna lalomiței, din 
Slobozia, au editat spre 
finele anului trecut două 
suplimente, Albatros, și 
Sinteze. Ne oprim asupra 
lor întrucît, se Vede lîm-
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adesea cu ochii cu care cred că 
sînt cercetați de către străini. Pri- 
vindu-se in oglinda proprie, cu 
ochii celor din afara arhipelagu
lui, ei se văd de multe ori, cu sur
prindere, dedublați în ceea ce cred 
că sînt în realit/ite și în ceea ce 
cred sau bănuie'sc că cred străinii 
despre ei“. Să recunoaștem că e 
un început de jurnal cel puțin ne
protocolar.

Florea Țuiu a cunoscut Japonia 
îndeaproape un număr bun de 
ani. Â avut posibilitatea să-și con
struiască opinia și să și-o reveri- 
fice. A mai avut putința să mear
gă la nuanță, să nu se lase co
pleșit de exotism și monumental. 
Textul albumului are două sec
țiuni: o introducere în psihologia 
nației și o suită de explicații la 
fotografii, explicații, care frecvent 
au calitate de eseu. E surprinzător 
ce face cunoașterea intimă a unei 
realități ! Iată un volum de di
mensiuni impresionante, care ne 
inițiază și ne informează, fără a 
avea niciodată aerul că voiește 
aceasta. Florea Țuiu își deslușește 
încă o dată sieși — de astă dată și 
cu participarea cititorului — amin
tiri esențiale despre Japonia. Tre
buie spus că imaginile, selectate 
din mii de diapozitive realizate de 
autor, n-au nimic din. justețea de 
carte poștală a atîtor ilustrații de 
voiaj. Sînt nu imagini realizate de 
un străin care se minunează de 
tot ce-i iese în cale, ci mărturii 
ale unei inteligențe care s-a pă
truns de duhul locului. Ar fi exa
gerat să spunem că vedem Japo
nia cu ochii japonezului, dar nu-i 
lipsit de interes faptul că japonezii 
care cunosc albumul referă pozitiv, 
cu o nedisimulată satisfacție, asu
pra calității privirii ziaristului ro
mân, asupra adevărului observa
țiilor sale.

Editura Sport Turism are fai
ma de a tipări bine. Albumul 
,Japonia" e redactat șî tipărit foar
te bine.

TUDOR OCTAVIAN H

călător ii și memorii
La 17 octombrie 1970 profesorul- 

medic Petre Vancea, a fost sărbăto
rit de Academia Română cu prile
jul împlinirii a 70 de ani.

Cu această ocazie a fost înfăți
șată și apreciată bogata sa activi
tate de medic oftalmolog, de profe
sor universitar și animator cul
tural.

în anii care au urmat, Petre 
Vancea și-a continuat aceeași 
rodnică activitate, dedieîndu-se, în
deosebi, pe lingă cercetările de spe
cialitate, scrisului memorialist ști
ințific, aducind in acest domeniu 
una din cele mai elocvente contri
buții românești.

într-adevăr, pînă acum cîțiva 
ani, memorialistica științifică româ
nească era puțin reprezentată, mai 
ales privitoare la călătorii, cei 
mai multi dintre memorialiștii noș-

i călători, pe lingă cei vechi, ca 
.«icolae Milescu, aparținînd dome
niului literaturii : Dinicu Golescu, 
Ioan Codru-Drăgușanu. Vasile 
Alecsandri, Dimitrie Bolintineahu,

A. Rosetti, M. Kogălniceanu și
i. Dar și aceștia se refereau, în 

..imul rînd, la călătorii făcute în 
Europa — rar și in Africa —, ce
lelalte continente bucurîndu-se de 
mai puțină atenție. Pe aceleași căi 
s-au mișcat și călătorii memoria
liști mai apropiați de zilele noastre, 
istorici și scriitori : Nicolae lorga, 
care a vizitat totuși și Statele 
Unite, Liviu Rebrăanu, M. Sado- 
veanu. Ion Petrovici, Tudor Vianu 
ș.a.

Ca și înaintașii lor, nici acești 
călători nu s-au depărtat prea mult 
de meridianele Europei — o excep
ție fericită oferindu-ne Mihai Ti- 
can Rumano — lăsînd această sar
cină urmașilor lor. Printre aceștia, 
un rol proeminent, ca și Mircea 

pede, au fost alcătuite cu 
pasiune, cu multă muncă 
și cu nestrămutată con- 
rtagere că-n inima Bără
ganului literatura, arta și 
cultura sînt la ele acasă, 
ca și-n alte părți ale țării. 
Dar, se cuvine să preci
zăm, alături de literatură, 
ambele suplimente au a- 
cordat un substanțial nu
măr de pagini vieții la zi 
efortului eroic al oameni
lor din aceste locuri pen
tru transpunerea în viață 
a politicii economice a 
partidului. Revenind la 
literatură, vom consemna 
că în suplimentul editat 
la Călărași, în Albatros, 
semnează, alături de nu
meroși oaspeți, printre 
care Mihai Beniuc, Virgil 
Teodorescu, Tudor Geor
ge, Florin Costinescu, Fă- 
nuș Neagu, Ion Lăncrăn- 
Jan, $1 alții (nu știm unde 
anume să-1 încadrăm pe 
poetul George Alboiu 
care, dintr-o eroare, cre
dem, a fost pus în pagină 
eu poeziile cîtorva debu- 
tanți !), o sdmedenie de 
nume ee sânt îndeobște 

Malița, îl joacă și profesorul Petre 
Vancea, remarcat, ca atare, în ulti
mii ani, prin participarea la nu
meroase congrese și conferințe in
ternaționale.

Cu memoriile profesorului Van
cea memorialistica științifică româ
nească face un enorm pas înainte, 
volumul, asupra căruia ne oprim, 
cuprinzind — pe Ungă noi evocări' 
europene — și numeroase amintiri 
de călătorie din Asia și America, 
abordînd astfel teritorii asupra că
rora memorialistica românească 
insistase prea puțin pînă acum.

Prin memoriile intitulate Călăto
rii în clarobscur, memoriile lui 
Petre Vancea aduc sub ochii citi
torului român uriașe teritorii din 
Asia (China, Japonia), și America 
(Mexic, Canada), lărgind astfel în 
mod considerabil sfera științifică a 
.călătorilor și memorialiștilor ro
mâni.

Recentul volum memorialistic 
privește apoi toate domeniile cer
cetate printr-o prismă modernă, 
totul fiind văzut și apreciat din 
punct de vedere al noului, descrip
ția pitorescului mergînd mină în 
mînă cu înregistrarea și comenta
riul științific contemporan.

Perimetrul călătoriilor doctorului 
Vancea a început în satul Rudari 
din Oltenia, și după ce a făcut nu
meroase popasuri în largul țării, 
cunoscând Craiova, Clujul, lașul, 
Bucureștii, a ajuns să cuprindă în 
60 de ani peste 20 de țări din trei 
continente. A călătorit, astfel, din 
Mexic pînă în Japonia, din Canada 
în China, din Anglia în Uniunea 
Sovietică, din Spania și Portugalia 
în Iran, din Franța în Grecia, din 
Irlanda în Republica Federală Ger
mania, din Republica Democrată 
Germană în Turcia, în Finlanda, 
Polonia și în atîtea alte țări.

Cu alte cuvinte, a vizitat astfel, 
în misiuni științifice, aproape toate 
marile orașe ale lumii — Londra, 
Paris, Tokio, Pekin, Moscova, 
Roma, Viena, Praga, Madridul, Li
sabona, Teheranul — cunoscînd 
pretutindeni cele mai înalte insti
tuții științifice — universități, aca
demii, muzee, expoziții, teatre —..și 
o bună parte din cei mai străluciți 
savanți oftalmologi și de alte spe
cialități.

Prin lungile sale călătorii profe
sorul Vancea s-a impus ca un ade
vărat „om umblat", iar prin cerce
tările și lucrările sale de oftalmo
logie, ca un savant unanim apre
ciat.

Preparatul său medical — E.T.O. 
(extract total de ochi) — a fost in
trodus în nenumărate țări, iar une
le societăți și institute l-au procla
mat membru corespondent activ 
sau de onoare. Printre ele, mențio
năm diferite societăți de la Paris, 
Heidelberg, Miinchen, în fruntea lor 
aflîndu-se Academia germană a oa
menilor de știință ,,Leopoldina“.

La unele din aceste congrese a 
prezidat ședințe festive, la altele a 
condus lucrări din secții, la toate 
remareîndu-se ca persdnalitațe ac
tivă și prestigioasă. Și, iarăși, la 
toate s-a manifestat ca un patriot, 
mîndru de țara, de poporul său și 
de cultura românească.

între ieri și azi, doctorul Vancea 
a aruncat, prin memoriile sale, o 
punte dintre cele mai largi, con- 
statînd cu competență dezvoltarea 
progresului și a societății româ
nești.

Vrednic de relevat, din acest 
punct de vedere, este capitolul 
Remember (pag. 54—64), în care 
este cuprinsă într-o seducătoare 
antiteză vremea de ieri și vremea 
de astăzi, aruneîndu-se, totodată 
îndrăznețe priviri spre viitor. Prin, 
aceeași prismă e scris și capitolul 
Confluențe : Culoare-sunet-euvînt, 
dedicat, după vizitarea marilor 
muzee — Luvru, Prado, Ermitaj 
ș.a. — picturii, muzicii și literatu
rii, ai cărui piloni sînt Tudor Ar- 

> ghezi și Baudelaire.
Aceasta a făcut-o cu atît mai 

sigur, cu cit el este nu numai un 
om de știință, un memorialist cu 

cunoscute revistelor lite
rare și cititorului de poe
zie și proză, din țara 
noastră, precum Marin 
Lupșanu, Șerban Codrin, 
Viorel. Cozma, Ștefan 
Bratosin, Marius Stănilă, 
Florin Grigoriu, Ion Stra- 
țan, și- alții oare, la o adi
că, ar putea oricînd, prin 
forța și talentul lor, să 
editeze o'veritabilă revis
tă literară. Aceeași forță 
literară o etalează și su
plimentul Sloboziei, Sin
teze, în cuprinsul căreia 
întîlnim aproximativ ace
leași nume, dacă ne vom 
referi Ia numele consa
crate, dar și semnăturile 
unor poeți și prozatori lo
cali ce au depășit de mult 
granițele județului : -Cos- 
tel Bunoaica, Mihai Vi- 
șoiu, Iulian Talianu, Con
stantin Tache, Vaiere 
Burlacu, Ion Teosorescu, 
Aurel David, Aurel Sef- 
ciuc, Vasile Radu, Gabriel 
Georgescu și alții. La loc 
de cinste și de mîndrie 
sînt prezentate cărțile ia- 
lomițenilor Nicolae Stan 
(Boarede Waterloo, pro

ze), Șerban Codrin (înte
meietorii, teatru, o ex
trem de ihteresantă trilo
gie privind nașterea sta
tului dac) și Vasile Poe- 
naru (Investigații, poezii). 
Așteptăm, cu alte cuvin
te, cu un justificat inte
res apariția viitoarelor 
suplimente ce vor face o 
și mai convingătoare do
vadă asupra valențelor 
cultural-artistice din a- 
ceste două județe. (Victor 
Niță).

■ Cîntee neîntrerupt. 
Drice nouă antologie de 
poezie patriotică (gen li
ric încă nedefinit pe de
plin) poate fi un bun 
cîștigat pentru întreaga 
noastră suflare literară, 
mai ales atunci cjnd ea, 
antologia, se vrea a fi, 
încă din start, nu doar o 
înșiruire de poeme gru
pate tematic în jurul 
aceleiași idei (dragostea 
de patrie, dragostea pen
tru meleagurile natale, 
cinstirea marilor eroi și 
evenimente din istoria 
patriei, extazul în fața

nivel de scriitor — de ales scriitor 
—, ci și un niare iubitor de oa
meni, un iubitor al muncii, un spi
rit etic, un pedagog șî, totodată, un 
român, care a adunat în gîndirea 
și în inima sa cele mai vibrante 
coarde patriotice din sevele Mara
mureșului — familia sa este origi
nară din acest ținut — și ale Olte
niei. — unde s-a născut — fiind 
un strălucit exponent al muncii și 
al conștiinței patriotice.

La vîrsta de 83 de ani, departe 
de a-și considera misiunea înche
iată, doctorul Vancea luptă cu a- 
ceeași energie și pasiune împotriva 
întunericului, atît la propriu cit și 
la figurat, în finalul ultimului ca
pitol al memoriilor sale, aflind de
clarația că „acesta nu este ultimul 
capitol".

Lupta doctorului Vancea va con
tinua, deci, și în viitor pentru lu
mină, pentru știință, pentru pace, 
pentru progres, fără a uita de 
munca pentru ridicarea maselor, el 
fiind un militant înzestrat și neobo
sit în toate aceste domenii.

Un exponent de elită al culturii 
românești !

Cronica literara

James Joyce

Descripții sensibile
Poezia cu care Carmen Firan și-a 

alcătuit recentul său volum, îmblin- 
zitor de vieți furate (editura Alba
tros), configurează un teritoriu liric 
aparte, cu versuri de-o rafinata și 
elegantă forță de sugestie („aer/aer 
cu umbre / așezat pe o farfurie al
bastră"), sau, dimpotrivă, în cuprin
sul aceluiași poem, Mă ating, mă 
apropii, cu versuri aparent seci, 
aparent lipsite de metaforă („în 
curtea interioară / noroiul curăță 
zăpada"). In consecință, într-un 
decor îndeobște banal, descris une
ori cu lux de amănunte, ceea ce 
duce la o diluare a poemului, se 
intîmplă cîte un fragment dinir-o 
poveste de dragoste de mai dede- 
mult, 1 cîte 6 poveste de dragoste 
din care au mai rămas doar obse
siile : „...obsesii de ieri in ceașca 
de cafea / pe care nimeni nu o mai 
încălzește / ca pe o ramură deasu
pra hainelor de eter / arse perfid 
în dreptul inimii violete / în turnul 
orașului care își vinde / podoaba 
stricată a toamnei / pe câteva răs
punsuri abile". Această aplecare 
înspre descripția cinematografică 
(„La început mirosul de medicament 

/ pe care 11 aducea femeia / natură cu 
fazan și mere / umăr proptit negli
jent 7 cioburi bucăți resturi / 
resturi / natură cu gutui și cărți pe 
zidul ca un orizont în care se înro
șesc ochii / ...“), concepută după 
toate regulile poeziei noi, ultramo
derne, pe-alocuri contrafăcută, se 
salvează, totuși, la Carmen Firan, 
printr-un șir de metafore în spatele 
cărora se simte o apăsătoare durere 
si singurătate („lucrurile nu mai au 
nevoie de mine / mă aruncă înainte 
de cîntatul cocoșilor / și_ rămîn să 
deretice / ca după o rudă din pro
vincie"). Fără să exceleze prin con
strucții savante, alambicate, ceea ce 
nu înseamnă că le ocolește, fără să 
forțeze printr-un metaforism' exu
berant, lipsit de limite, ceea ce iar 
nu înseamnă că poeta îl evită, Car
men Firan își cunoaște pe deplin 
teritoriul și încearcă să-i dea un 
cît mai limpede contur : „Sînt doar 
eu / fără de orizonturi / în furtuna 
de vise / saturat ca un burete _ud / 
ca o cocoașă mototolită / moară de 
vint, convenție H măsură prea 
mică / în nostalgiile Orientului".
(Urc și înghit).

VICTOR NIȚĂ

noilor prefaceri ale țării, 
erej, ci și un îndreptar 
estetic. Cu alte cuvinte o 
adevărată antologie de 
poezie patriotică trebuie 
să aibă în vedere spusele 
lui Mihai Beniuc : „Așa 
cum se deosebește un cal 
arab de o mîrțoagă răp- 
ciugoasă, tot așa se deo
sebește poezia patriotică 
de nătînga versificație 
patriotardă". Am citat 
din prefața pe care poe
tul o semnează la volu
mul Cîntee neîntrerupt 
(Editura Albatros, antolo
gie alcătuită de Domnița 
Ștefănescu), apărut de 
curînd, antologie despre 
care, în continuare, va 
afirma : „Prezenta anto
logie, pătrunsă de spirit 
patriotic și alcătuită din 
slovele unor condeie mai 
tinere sau mai în vîrstă, 
dar cu vîrful din metal 
nesupus ruginii, a fost 
lucrată cu grijă, nu nu
mai pentru valoarea ei 
artistică, ci și pentru 
evantaiul de lumină ce-1 
răspîndește peste timpul 
nostru". (N. Victor)

S-a vorbit puțin în epoca dintre cele două, războaie, 
epoca marilor sale opere, de James Joyce la noi. 11 
pomenește, cred, Camil Pețrescu în eseul Noua struc
tură și romanul lui Marcel Proust, combătîndu-1 (for
malele asociații de senzații și expunerea conținutului 
faptic al conștiinței nu știrbesc interesul) și G. Călinescu 
care distinge intre optica lui Cezar Petrescu din Dumi
neca Orbului și Ulise de’James Joyce (primul urmărește 
obiectiv ce se petrece subiectiv cu eroii, intr-o singură 
zi în al doilea). Voga scriitorului irlandez crește sub 
ochii noștri. O recentă traducere din Ulysses abia a ajuns 
în librării. Că din toți cîți au cumpărat-o, n-o vor citi în 
întregime nici zece, e mai mult ca. sigur. Sau o. vor citi 
și n-o vor înțelege decit fragmentar, ori deloc. Lucrul 
l-a explicat într-o prefață la Oameni din Dublin Valery 
Larbaud. E nevoie de un ghid precum cel al lui W. Y. Tin
dall A Reader’s Guide lo James Joyce (New York, 
1959) sau de o biografie-monografie ca aceea a lui Ri
chard Ellman, James Joyce (London, 1959). Cam de acest 
fel este cartea lui Dan Grigorescu Realitate, mit, sim
bol — un portret al Iui James Joyce (Univers, 1984), o 
carte foarte informată (din bibliografie nu lipsește ni
mic, de la Herbert Gorman pînă la Thomas Brook).

Născut Ia 2 februarie 1882 Ia Rathgar în Irlanda. Ja
mes Joyce a urmat colegiile Clongowes Wood de la 6 ani, 
cel de la Belvedere de Ia 11 ani și University College 
din Dublin de. la 16 ani, terminat prin ^bacalaureat la 
20 de ani. Revoltat împotriva scolasticii și a vieții po
litice din Irlanda, pleacă să studieze medicina la Paris. 
Renunță din cauza condițiilor materiale și, revenind la 
Dublin, se însoară la 22 de ani cu Nora Barnacle. La 
23 de ani e la Triest, la 24 la Roma, la 25 iar la Triest, 
la 33 se fixează la Ziirich pentru patru ani, la 38 se 
instalează la Paris unde stă 20 de ani, pînă în 1940, cînd 
revine la Zurich. Dar la 13 ianuarie 1941 moare de un 
ulcer duodenal perforat, după ce avusese un glaucom 
la ochiul sting și suferise numeroase operații, amenințat 
de cecitate. A trăit numai 59 de ani, din care peste 30 in 
exil. Cunoștea bine italiana, franceza, multe alte limbi, 
dar a scris exclusiv in englezește, tenace, surd la orice 
obiecție, greu acceptat de editori, provocind un proces ' 
pentru așa zisele obscenități din Ulise, lucrind cu inter
mitențe din cauza bolii de ochi, publicînd lent, cîștigind 
puțin, exasperîndu-și familia, veghind alături de soția 
sa amenințată de un cancer în spital (Nora i-a supra
viețuit). îngrijindu-se de fiica schizofrenică. Primul său 
volum, publicat la 25 de ani, Chamber Music, n-a fost 
remarcat. Nici volumul de nuvele Dubliners, publicat la 
32 de ani. începe să atragă atenția cu Portaît of the 
Artist as a young man de la 34 de ani, publicat la 
New York (celelalte apăruseră la Londra). Romanul 
Ulise, început în 1918, apare în 1922 cind avea 40 de ani, 
la Paris. în 1918 tipărise la New York piesa Exiles, 
jucată mai tîrziu, întîia oară la Miinchen. Ediția din 
Dubliners a fost cumpărată toată și distrusă de un irlan
dez fanatic necunoscut. Ulise e urmat de un volum de 
poezii, lieduri, Pomes Penyeach, publicat tot la Paris în 
1927. Ultimul roman, Finnegans Wake, început îndată 
după Ulise, s«a publicat cu aceleași dificultăți în 1939, 
de data aceasta la Londra și New York, după ce' se 
tipărise fragmentar prin reviste sub titlul Work in Pro
gress. îl semnala ca atare Ion Biberi într-un articol 
din Revista Fundațiilor Regale (1935, nr. 5). Joyce a 
pătruns greu în conștiința contemporanilor. L-au apre
ciat parțial compatrioții W.B. Yeats și G.B. Shaw, Proust 
nu l-a cijit (nici Joyce nu vedea la el vreun talent deo
sebit), D.H. Lawrence pretindea că scrie prost și suferă 
de precocitate senilă, Virginia Woolf îl găsea indecent, 
Katherine Mansfield îl socotea greoi și obscur, Aldous 
Huxley îi atribuia un ghiveci lipsit de gust. Ezra Pound 
care l-a încurajat la început, l-a părăsit mai tîrziu. în 
privința surselor, justă e trimiterea lui Larbaud la Sa
muel Buttler (The Way of All Felsh, 1903) pentru Portret 
al artistului în tinerețe, a altcuiva la Charles Lamb 
(The Adventures of Ulysses, 1808) pentru Ulise. Prin 
1929, la Paris, Brâncuși i-a făcut cîteva portrete din 
care unul nu-i decit o linie în formă de melc.

Toți au observat conținutul autobiografic în înțeles 
moral al scrierilor lui Joyce, faptul că decurg una din 
alta. Centrul universului său imaginar este» orașul Du
blin, înfățișat topografic amănunțit cu păstrarea denu
mirilor străzilor și magazinelor și adesea eu numele 
reale ale personajelor. Stephen Dedalus din Potretul 
artistului e proiecția autorului însuși pînă la plecarea 
din Irlanda. Eroul revine în Ulise ca alter ego al auto
rului și ca opus al eroului principal al cărții. Leopold 
Bloom, pe care-1 completează, înfăptuind identitatea con
trariilor. S-a vorbit de Ulise ca de o alegorie sau chiar o 
parodie a epopeii homerice. Joyce -a profitat de cerce
tările concomitente despre Iliada și Odiseea ale lui Vic
tor Berard. Corespondențele dintre Ulise și Odiseea au 
fost analizate de Stuart Gilbert în James Joyce’s Ulysses 
(Londra, 1930). Romanul are 18 capitole din care primele 
trei alcătuiesc o Telemahie (numele Telemah înseamnă 
departe de luptă), 12 în continuare conțin aventurile lui 
Ulise (dar acest nume apare în carte doar de patru 
ori), iar ultimele trei se referă la ■ întoarcerea (Nostos) 
Iui Ulise în Itaca. Fiecare capitol expune un episod, are 
o scenă sau un loc, o oră din zi (toată cartea se desfă
șoară într-o singură zi, ziua de 16 iunie 1904) de la 
8 dimineața pînă la 2 noaptea), un organ al corpului 
omenesc, o disciplină sau o artă, o culoare, o temă sau 
un simbol și-o tehnică sau un stil.De exemplu, capitolul 
8 e rezervat Sirenelor (după Homer situate la Capri), 
are ca loc de desfășurare (la Joyce) o sală de concert 
(Osmond bar) se petrece Ia ora patru după amiaza, orga
nul angajat e urechea, arta muzica, culoarea e dată de 
metalele bronz și aur, ca simbol apar chelnerițele, iar- 
ca tehnică, fuga canonică. . Telemac simbolizează pe 
moștenitor, Nestor calul. Proteu mareea, Calypso nimfa, 
lotofagii euchariștia, Hadesul pompele funebre. Eol pe 
editorul unei gazete, lestrigonii pe jandarmi, Caribda 
și Scylla Stratford on Avon și Londra, stîncile flotante 
pe cetățeni, ciclopii pe revoluționarii irlandezi, Nausicaa 
e fecioara, boii soarelui reprezintă maternitatea. Circe e 
prostituată, Eumen pe marinari, Itaca ar fi cometele. Pe- 
nelopa pămîntul (Gea). Berard vorbise de sursele semitice 
ale Odîseii. Poate de aceea Joyce își alege de erou pe 
Leopold Bloom, fiul lui Rudolf Virag, evreu ungur, în 
care însă a contopit persoane reale, pe un anume Hun
ter, pe un italian cu prenumele Leopold, pe romancierul 
Italo Svevo („suabul"), pe Charley Rance a cărui soție 
era cîntăreață ca Molly (numele e al băuturii care ferise 
pe Ulise de otrăvurile Circei), Tweedy, soția lui Bloom, 
Marion. Romanul se încheie cu monologul interior al 
acesteia, tehnică pe care Joyce o învățase din cartea lui 
Edourd Dujardin Les lauriers sont coupes (1887).

Finnengans Wake a fost considerată cea mai dificilă 
carte scrisă în limba engleză. Ea conține într-un vis de o 
noapte intreaga istorie a speței umane. Imaginile visu
lui traduse în impresii auditive sînt o recuperare a ele
mentului mitic din subconștientul colectiv al poporului 
irlandez, fără ca Joyce să fi citit pe Freund sau pe 
Jung.

AL PIRU ■
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Dunărea, oglinda de gheața pentru un oraș cald...

Din avion totul este poveste.

Fotoreporter PAUL AGARIC!

Toader Larie, la 66 de ani ca toți oamenii locurilor, se odihnește muncind.

Viața 
la părți

Ninge. E frig și bate vîntul. U 
Sănii. Drumuri albastre, lupii, noic 
înghețată os, plauri înțepeniți în vîrt 
roșu, vulpi scheunînd, case îngropc 
ca niște fluiere ale Nordului. Porțik 
amiaza iernii. Ce poveste bogc * 
Dunării ies oamenii să asculte cur 
vrăjit al Dunării. Tot ce se vede spr 
niciodată n-a țîșnît mai multă Tăriei 
ocna odihnși, în osteneala sca .rîr 
sînt acum de aur și se ademenesc ci 
e o lume de basm străvechi, deasu 
patima vieții. Uri cîntec uluitor cure 
gheață, ca să ne răcorim sufletul în 
cat al Deltei. Sloiurile au luat chip 
rile se întind la drum, zarea neche 
crimi de mărgăritar și cade, la vrei 
Miracolul nostru și făgăduința iert 
vîrfuri o taină etern repetată
,,Dunăre, Dunăre M
Drum fără pulbere..." . ■ <

Seară de... gheață.



SHIIIII

Ecou de primăvară... .

e Deltei
Crivățul. Și se desvelesc legendele. Vifor. 
3 povești, stuful însîngerat de vulpi, Dunărea 
zăpezilor. Senin de scoică, stufuri învălmășite 
i uimirea copilăriei, bărci sunînd sub Crivăț 
la vărsarea Dunării sînt de cleștar și de 
t' a și de-a lungul celor trei mari crengi ale 
snește gheața. Se risipesc fulgere în trupul 
:u prinsuri e o mărturisire a frumuseții. Parcă 
9 piatră rară din clipele maicii Dunărea. In 
ne. .țări și bucurii a marelui fluviu toți peștii 
>te de argint spre vărsarea în mare. Dedesupt 
întem noi, buluciți în sănii, în gura vinului, în 
5 vînt. Lîngă Tulcea se sparg pogoane de 
:ul verii. E o durere viorie în tot ținutul ferme- Acasă I

sbâdă, sălciile visează cai sfârâind, drumu- 
îămîntul sclipește în diamante, ninge cu la- 
3 seară, bob de poveste. Dunărea și Iarna, 
id cum trosnește gheața și se despică spre

Ospăț soldr...

Tulcea, oraș timonă...
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— Cine sînleți dumneavoastră, Vasils 

Deac ?
— Eu îs Moșul.
— Vă țineți bine. Cîți ani aveți ?
— 55 la 2 august am împlinit.
— Și aruncați lumii la virsta asta o 

privire de moșneag ?
— Păi, știi cum e, îs pe la jumătate, 

da’ am stagiu de Moș.
— De tînăr, Moș ?
— De tinăr. De la căsătorie... Și n-o să 

mă sfădesc acum cu țara toată. Nevas- 
tă-mea e moașă. Moașă de stat. Și la 
noi, pe văile astea, valea Izei și valea 
Vișeului, dacă un flăcău se însoară cu o 
moașă i se spune „Moșul“ de-atunci. 
Unii se supără, dar eu parcă l-am îndră
git ș-am zis că dac-o fi s-ajung eu. zile
le acelea oi fi și moș ca lumea... Și-s tăt 
Moș de vreo douăzeci și șase de ani.

— Și cînd o s-ajungeți de 91 de ani ca 
tatăl dumneavoastră...

— Dac-o s-ajung, păi atunci o să-mi 
spună Moșneagu’. O să fiu dublu, dar 
să-mi' spună cum mi-o spune numai 
s-ajung virsta tatii...

— în Maramureș v-ați născut ?
— Da, aici m-am născut, aici s-or năs

cut părinții mei, aici am fost eu copil și 
i-am cunoscut pe bunicu și pe bunica... 
Aici au fost rinduri de oameni, cred că 
de la Bogdan încoace, aici am fost, 
și-aici sintem, și-aici om fi. Aici m-am 
născut, am crescut și am ajuns, cum mă 
vedeți, o jumătate de moș.

— Ați fost primar aici, în Bogdan 
Vodă.

— Opt ani de zile am fost primar...
— Și cum e cînd nu mai ești primar ?
— Vedeți dumneavoastră, mie nu mi-o 

zis nimeni primar atunci, și nici acum 
nu-mi zice viceprimar, ce sînt acum. 
Mie toată lumea mi-o zis și-mi zice 
„Moșu"...

— Viceprimarul de-acum e altfel de- 
eît primarul de-atunci ?

— Sufletul mi-e tăt ăla. Și munca tăt 
aceea. Că nu contează funcția, contează 
dacă ai sufletul pentru funcție, și dacă 
vrei intr-adevăr să faci ceva, apăi nu 
gradele acelea și mărirea aceasta lu
mească, să te laude tăți... Nu-i treabă 
asta?

— Dat fără funcție, poți să faci ceva 
pentru oameni, pentru binele lor ?

— Pentru binele lor poți să faci, pen
tru câ dacă nu s-ăr face decît numai de 
către cei care au funcții, oamenii ăștia, 
țara asta, ar muri, s-ar duce de ripă, în
țelegi ? Oamenii e normal să facă, tre
buie să facă bine oamenilor. Tăți. Cu sau 
fără funcții. Eu m-am legat de această 
comună de copil. Cînd m-au dus pe mine 
de primar eram, ca și acum un simplu 
țăran. Prin -67 m-au pus primar că și-au 
zis ei cred că Moșul o să facă treabă...

— Și-a făcut Moșul treabă ?
— Ce să zic ? Ar mai încape, dar am 

făcut și se vede ce-am făcut, numai 
că-i o zicală românească : lauda de sine 
nu miroase-a bine. Nu-i frumos să spui : 
mă, uite ce-am făcut eu și cine sînt eu 1 
Lasă sâ vadă alții, să spuie ei, nu să le 
spui tu să spuie...

— Da-i frumos să le poți mîndri c-ai 
făcut ceva !

— E-adevărat, sînt mîndru c-am reu
șit să fac ceea ce este astăzi. în comuna 
noastră.

— Ce este ?
— Sînt lucruri mari și frumoase. Gîn- 

dul meu a fost mereu pentru oameni. 
Mai ales cînd am fost pus primar, 
și-acum ca viceprimar. E normal, atunci 
cînd ești conducător, să te gîndești pri
ma dată la oameni. Nu la tine. Oamenii 
te-aduc in fruntea obștii lor, să-i con
duci, să-i orînduiești, să le faci ceea ce 
le trebuie lor. Mă gîndesc — și nu mi-e 
rușine să spun — la situația care atunci 
era destul de slabă. Alergam dintr-un 
capăt la altul al țării să ne cîștigăm o 
bucată de piine. Vreau să spun că n-am 
reușit pentru tăți nici astăzi să facem 
să aibă unde să muncească aici. Vedeți 
dumneavoastră dealurile și văile noastre 
îs frumoase și mindre cum zicem noi, 
însă nu se poate trăi numai de-aicea.„ 
Avem păduri și atîtea locuri dragi, dar 
pământ de -piine avem mai puțin. Noi 
mergem în țară — așă spunem noi — că 
tăt țară-i și-aicea și dincolo. Mergem în 
sud, trei-patru luni pe an, cînd îi de 
secerat, de cosit, cînd îi de adunat po
rumbul toamna... Lucrăm acolo și venim 
iarna s-aducem la familie.

— Deci pîinea maramureșeană nu se 
face numai-in Maramureș...

— Nu. Mai ales în Maramureșul isto
ric. Noi avem bogății. Minereu și păduri 
și alte lucruri, dar pentru pîine trebuîe 
să ne-ajute și ceilalți români din Româ
nia noastră. M-au cunoscut într-adevăr 
o țară de oameni, buni la suflet, care 
m-au ajutat de-am înfiripat o făbricuță 
aici.

— Cum v-a venit ideea ?
— Visa Moșu lucrul ăsta, dar nu-1 pu

team spune nimănui. Ce s-a întâmplat ? 
Un eveniment deosebit în viața noastră 
și în viața țării : prima Conferință pe 
țară a primarilor și a secretarilor de 

, partid, organizată de șeful statului ro
mân in ’71. Am avut fericita ocazie să 
particip la acest forum unde era aduna
tă toată cîrma : de jos și pînâ sus. Am 
avut cinstea să iau cuvîntul, dar nu 
în plen ci la o secțiune. Nu eram 
înscris la cuvînt dar mi l-a dat și-am 
vorbit. Cinci minute era limitat cuvîn
tul, dar lui Moșu din Maramureș, țăran 
în opinci și în sumah de lină , maramure
șeană și cald la sufletul românului, i 
s-au acordat treizeci și una de minute...

— Era cam tînăr Moșu atunci !
— Eram, da, eram acum treisprezece 

ani !
— Și mai știți ce-ați spus atunci ?
— N-am uitat ! Cuvintele nu le-aveam 

scrise. Mă gîndeam cum s-o-ncep sâ 
plac tuturor. Mulți din sală ziceau : mâ, 
ce-a mai spune și ciobanul ăsta îmbră
cat moroșenește ? Era spre sfîrșitul zilei. 
Și m-am dus la tribună. Mă gîndeam 
două cuvinte să pot să spun și tăt îi 
bine. Și-am început să spun de unde 
sînt : că sînt urmaș de-al voievodului 
Bpgdan Vodă. Și sintem în valea Izei

Va sile Deac:

„Bogdan Vodă 
trebuie să stea

la porțile de nord
ale României"
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români get-beget și că noi, cei din Ma
ramureșul istoric încă nu ne-am încălzit 
de razele socialismului, . de 26 de ani, 
atît era atunci... Dar am spus-o că nu 
mâ-ndoiesc cînd la cîrma patriei avem 
cei mai scumpi fii ai poporului român 
câ proverbul nostru moroșenesc și ro
mânesc stă și in prezent : cei ce sînt 
lingă foc se-ncălzesc. Eu aș zice să se 
tragă ,să nu se ardă, să ne-ncălzim și 
noi cei din nordul patriei. Toată sala a 
izbucnit in rîs. Un rîs dulce. Și-am zis 
și cealaltă : un părinte bun dă cite trei 
zestre într-o viață la un copil, nouă, din 
păcate nu ne-o dat-o nici pe cea dinții. 
Acuma zic. dati-ni-le tăte tre.i odată. „Vi 
le dăm pe toate trei acum", a zis cel 
care conducea ședința. Și-am În
ceput să spun ce dorim : vrem și 
noi o industrie, acolo. Vrem și noi 
să iasă batir trei-patru hornoaie 
că noi nu fugim de poluare. Avem 
numai fumul de la slănină. Apăi, dați-ne 
și-un pic de fum. Adevăru-i că după doi 
ani de zile, în valea Izei, îh fosta reșe
dință a lui Bogdan a ieșit un fum care 
arde și-acuma. Și tăt mă gindesc că 
ne-am încălzit și noi de razele socialis
mului. îs tare fericit că sînt și cîte doi 
și trei lucrători dintr-o casă. Noi n-am 
avut bani în casă decît numai din ce 
vindeam la Vișeu și la Sighet, și-acum, 
iată că putem să cîștigăm ' bani acasă. 
Sintem acasă, nu dormim prin ieslele 
țării și prin gările patriei. Ieșim de la 
slujbă, de la servici și mergem cu gre
bla și cu coasa la ceea ce vedeți dum
neavoastră pe pămîntul de-aici. E'mare 
lucru. Noi sintem și muncitori, dar și 
țărani.

— Și se poate așa ? E bine ?
— Se poate și-i bine.
— Numai muncă mereu ?
— Numai muncă. Acuma n-o să spun 

că iarna mergem să răscolim munții și 
zăpada. Dar vara muncim dublu. Vara îi 
musai de agonisit. Și maramureșeană șție 
asta. El nu doarme nici patru ore într-o 
noapte. Oriunde ar munci. Nu doarme în 
Bărăgan sau pe altă cîmpie a țării. El 
seceră, cosește, greblează, numai să vie 
cu pîinea acasă, la familie, la coconi. 
Avem cite trei, patru ,cinci, șase, șapte, 
și unii și zece coconi. Și fără pîine nu 
cresc.

— Dar omul mal simte nevoia să cînte, 
să povestească...

— Maramureșenii sînt de-aceia. Păi 
să-i auzi cînd horesc !

— Cum horesc ?
— Astăzi horele îs tare dulci. înainte 

horeau săracii cu mîncare rea, dar aeuma, 
pe masa românului din Maramureș îi 
pită ca la Paști. îi drept, adunată cu su
doarea frunții din grinarele țârii. Și omul 
altfel horește. Și-mi aduc aminte că 
și-nainte, cînd maramureșeanul se simțea 
străin, tot horea. La muncă sau cînd 
se-ntorcea de la muncă.

— Și ce horea ?
— Horele spunea / Toată viața ta / Și 

cea bună / Și cea rea. Și de fericire, și 
de bucurie, și de durere, înțelegi, că noi 
am știut de toate. Azi, ce să zicem, putem 
hori horele noastre cele dulci, de buburie.

— Și de durere nu mai horește nimeni?
— Ba și de durere că, necazuri și pro

bleme au fost dintotdeauna și vor fi. Sînt 
necazuri în familie, sînt nenorociri. Pe 
sufletul omului apasă multe. Dar mara
mureșenii au trăit mult — dovadă e și 
tatăl meu — poate și pentru că nu le-au 
pus tăte la suflet.

— Se poate să nu pui totul la suflet ? 
Puteți ? Dacă nu se făcea fabrica ? Cu 
sufletul ați cam făcut-o !

— Nu se poate, așa-i ! Eu tare multe 
le pun la suflet. Și dacă nu le-ai pune 
acolo, nici nu le-ai rezolva. Niciodată. 
Să le porți, că într-ddevăr, trebuie pur
tate mult, mult și cu răbdare, că nu se 
fac bătînd din pălmi. Și-așa‘ miști ceva, 
faci ceva. Unii rid și zic : „mă, ăsta nu-i 
cu toate caprele acasă, cum se zice pe'la 

noi, poate-i mai lipsește vreo doagă"... 
Numai gîndindu-le șl stringîndu-le la su
flet le și faci, că dacă le-ai lăsa, lăsate 
ar fi... Eu nu le-am lăsat dar nu le-am 
nici terminat. De făcut am făcut cîte 
ceva. Asta-i drumul întotdeauna : de la 
gînd la faptă. Dacă nu gîndești nu poți 
nici să-nfăptuiești !

— Și-acum la ce faptă vă e gindul ?
— Acum, vorba ceea : de mușcat avem. 

Și s-or . mai face" niște treburi că nu se 
stă lumea asta în loc. Gindul lui Moșu 
și-al maramureșenilor, acum, e așa : noi 
dorim statuia voievodului Bogdan.

— De ce ?
— Pentru că sîntem români, și ne-a 

lăsat el români, aici, și ca să rămînem 
români, și să se vadă c-am fost și sintem 
și-om fi, ne trebuie astă mărturie. O sta
tuie măreață, impunătoare, călare pe cal. 
Că mulți mă tăt codățesc c-ar fi fost 
voievodul stind pe scaun. Apăi în jilț, 
apăi nu știu unde. Am spus : nu ! Pen
tru că el în vremea aceea n-au șezut ! A 
avut în vremea aceea probleme și n-o 
fost modru și rînd de șezut în scaun. Și 
cînd o plecat în Moldova, o plecat călare. 
Așa-1 descrie istoria neamului românesc, 
că au descălecat în Moldova. Am spus : 

' dacă nu-1 faceți călare sâ-1 vadă Moșu, 
faceți-1 descălecînd, sau încălecînd... 
Atunci spuneau că-i mai greu să-l facă 
încălecînd sau descălecînd. No, faceți-1 
călare ! Și cu sceptrul spre Moldova 
c-acela i-o fost, țelul și gindul. Și dacă 
el și-a înfăptuit gindul și-o făcut o țară 
cu care țara întreagă se mîndrește, cred 
că e modru și rînd, astăzi cînd conduce 
Partidul Comunist Român, pe-aceste 
locuri binecuvintate și sfinte ale neamu
lui nostru românesc, să să-mplînte aceas
tă măreață statuie. Dorim o statuie, așa 
cum o au și alți voievozi. Nu din piatră, 
cum era vorba, din bronz. Să rămînă ! 
Trainic, așa cum ne îndeamnă șeful sta
tului să ne cinstim înaintașii. Să nu ne 
rîdă cei ce vor veni, să spună : no, or 
pus o piatră aici. Să-i cinstim că este 
pentru ce să-i cinstim ! După ce am făcut 
atîtea în țara asta binecuvintată, apăi un 
voievod ca Bogdan, ar face mult. De sta
tuie zic. Nu numai că-1 vezi călare, dar 
trebuie să fie, să rămînă ! Dacă Ștefan 
cel Mare stă la porțile de răsărit, apăi 
trebuie la porțile de nord ale României 
dragi și scumpe să stea și-acest voievod !

— Au nevoie maramureșenii de monu- 
. mentele istoriei lor !

— Ca apa, avem nevoie, pentru noi și 
pentru cei ce vor veni după noi. Nu se 
poate trăi altfel. Dacă nu-ți cinstești nea
mul, dacă nu știi de unde te-ai tras, nu 
știi cine ești și-ncotro te duci, nu ești 
nimeni. . E un gol ! Mulți mă tot rod la 
suflet : Moșu e așa, trăiește numai cu 
istoria. Da, așa am fost eu și sînt : ori
unde, și-n primărie, și-n casa țării, și-n 
județ, peste tăt, nu l-am dat uitării pe 
voievod. Pentru că de cine ți-e dor și 
sete — cum e vorba ceea — tăt îl vezi și 
tot te vede. îl port în suflet cum îl poartă 
tăți românii. Și de drept că sînt pe-aceas- 
tă vatră, și-am rămas și șu de peste șase 
sute de ani să cîrmuiesc această vatră 
străveche, fosta reședință a voievodului 
Bogdan, mîndru că sjnt ‘urmașul lui. 
Statuia ar fi o zestre nemaipomenită 
pentru noi, și ținem s-o vedem în fața 
ochilor.

— Dar nu v-ați gîndit că și ceea ce ați 
făcut pînă acum, aici, și fabrica și tot ce 
lucrează azi maramureșeanul, sînt tot mo
numente ale acestui timp ?

— Acestea ce le facem noi astăzi vor 
mărturisi ce-am fost noi astăzi. Dar dacă 
astăzi voievodul răsare sîntem orașul 
Bogdan Vodă, și cred că ar merita acest 
nume, să se poarte și să rămînă pentru 
totdeauna. N-o fost — cum zicem noi — 
fiece sau fiecine. O fost bărbat de seamă. 
Asemenea bărbați nu se nasc în toate 
zilele, pe toate gardurile și pe toate uli
țele. Că sînt oameni și oameni. Și-un 
astfel de bărbat mare o avut și Moldova 
cînd o descălecat el acolo. Sintem legați 
trup și suflet de Moldova cea frumoasă 
și dragă. Ce mi-i maramureșanu, ce mi-i 
moldoveanu. tăți românii îs români. Su
fletul românului. e mare. El n-ar zice 
odată că-i mică odaia lui și n-ai loc în 
casă. Ce-i asta ? Omenia românului care 
încununează totul. Fără omenie ești un 
om pierdut. Orice școli ai avea, orice 
ranguri ai avea, orice funcție ai avea, 
n-ai omenie, nu ești nimic. De-aceea — 
șeful statului român bine zice : comunist 
de omenie și om de omenie. Omenia am 
avut-o, o avem și trebuie s-o păstrăm. 

- De-aceea vin la noi mulți. E drept că 
uneori sîntem mult prea darnici. Dar 
aista-i românul. Sufletul lui îi cît o țară. 
Cît îi tara lui. Și pe tăți i-au primit el. 
I-au primit și pe cei cărora ar fi trebuit 
să le pună picioru-n prag. Dar, vorba 
ceea, cînd or trebuit să-i scoată, apăi, cu 
toată omenia, românul o știut să-și apere 
glia străbună. Aici e-a nost* ! Aici am 
fost, sîntem, și-om fi întotdeauna. Aici, 
și mai încolo, e-o zicală pe la noi, e hol
dă, nu-i de intrat că-i lanul, adică hotar !

— Vf place să citiți ? Ați citit mult la 
viața dumneavoastră ?

— îmi place. Acuma să spun drept. 
Prea multe cărți n-am prea citit, c-apăi 
și cu funcțiile astea n-a fost timp de lec
tură multă, da-n orice caz mi-a plăcut să 
citesc și citesc, dacă nu multe cărți, pre
sa noastră. Mi-a plăcut întotdeauna șă 
cunosc, să știu, și uneori pe unii i-am și 
supărat : măi. țăranul ăsta prea mult vor
bește, de unde le știe el pe toate, înțe
legi ? Dar, să spun o vorbă : ca să-ți fie 
dragă țara să-ți fie drag neamul, să-ți fie 

. dragă comuna, nu-ți trebe școli multe. 
Românii noștri au știut să-și iubească 
glia fără multă carte și multe școli.

— Dar trebuie să înveți. Trebuie să ai 
carte acum.

— Trebuie. în vremea aceea nu s-o 
putut avea carte. Acum avem școală, 
avem liceu, avem rînduială la învățătură.

— Dragă ml-a fost întotdeauna istoria 
' neamului românesc. Și-acuma am pe 

masă, c-am primit cadou de la Arhivele 

statului din București, „Mihai Viteazul 
în conștiința europeană". Despre acești 
bărbați de preț pe care i-a avut neamul 
românesc trebuie și-un țăran din Mara
mureș, cu mai puțină școală, să știe des
pre ei. Moșului nu poate să-i scape. Și 
dacă nu poți toată cartea dar, batir, cu
prinsul ei, și ceea ce-i mai important, 
trebuie să știi. Dragă mi-o fost cartea, 
dragi mi-au fost cei ce-au scris-o pentru 
că din dragoste au scris-o. Vedeți dum
neavoastră, fără carte nu se poate. Fără 
carte nu știi de unde ești, a cui ești, de 
unde-ai venit. E bine să păstrăm și să 
scriem, nu numai ceea ce-o fost, de-aceea 
și Președintele nostru drag tot zice sase 
scrie de-acuma, să se lase-n urmă ce-am 
fost. Fiecare generație face cîte ceva. Or 
acuma trebuie să se scrie și să rămînă 
document și despre societatea socialistă 
pe care o facem acum. Și se scrie, eu asa 
mă gîndesc că avem scriitori, oameni de 
mare rang, și zic eu, că de se scapă pe 
undeva, să se scrie, să să-ntoarcă să să 
vadă unde s-a greșit să se pună ceea ce 
trebuie_ pus. E păcat ! Urmașii n-au de 
unde să știe dacă noi n-om scrie și n-om 
lăsa. Și dacă mîncăm sau dacă bem, asta 
trece. Dar dacă se scrie, pentru cultură 
și pentru civilizație, e sfînt si cel mai 
de preț! Dacă nu se face treaba asta, 
atunci înseamnă că nu s-o făcut nimic !

— Viața dumneavoastră a fost și este 
presărată cu bucurii, cu frămîntări, cu 
supărări, sau cum le ziceți...

— Mihniri, da, am fost foarte mult 
mîhnit. Pînă la bucuria cu făbricuță dacă 
ați ști dumneavoastră cile necazuri m-au 
mincat ! O bucurie mare se face, se în
temeiază pe foarte multe mihniri, crește 
din ele !

— Ați trecut peste ele, nu v-au oprit 
din drum 1

— Nu, nu m-au oprit. Am călcat- jude
țul, deși sîntem la o distanță mare, peste 
o sută de kilometri și pînă cind am pus 
fabrica in picioare, cred că n-o fost zi in 
căre să nu fiu în capitala județului. Și 
de-acolo în București. Am fost sancțio
nat, muștruluit, chemat, că de ce pără
sesc comuna. Și, astăzi m-o probozit, cum 
zicem noi, și mîine am plecat in capitală. 
Așa au fost necazurile. Cu proiectul, cu 
finanțarea ei, să vedem să mai tăiem, 
că-i prea mare, că n-ajung banii, că nu-s 
cutare, și-am fost pe la tăți miniștrii și 
pe la tăți oamenii, și-am dat de oameni 
cu suflet...

— Numai de oameni eu suflet ?
— Nu, să vă spun sineer, că acum nu 

mai contează, am dat și de oameni răi, 
am dat și de oameni, cum zicem noi, ca 
și păretele, unde dai și nu se prinde ni
mic. Dar am dat pînă la capăt și de oa
meni buni. Poate că unii s-or fi gîndit :. 
mâi, hal să scăpăm și de Moșu ăsta ! Dar 
eu azi am fost in capitală, mi ine iară mă 
duc ! Și n-au scăpat. Că eu de-atunci mă 
gîndeam și la statuie. Dar nu s-au putut 
amîndouă odată. Acum, hai, că pe lingă 
mușcat, trebuie și mărturia asta spiritua
lă, sufletească. Fără piine nu se poate 
trăi, dar nici fără suflet și zestre spiri
tuală. Ești gol ! Și noi ne mindrim că-n 
vremuri de restriște, maramureșenii, ai 
noștri românași au scris românește. Și-i 
negru pe alb, nu se șterge !

— Dar pe dumneavoastră, cînd vă mai 
aplecau necazurile...

— Nu dormeam de loc. Așa îs eu. Nu 
dorm nici cînd îs bucuros, nu dorm nici 
cînd îs supărat. S-a ales doar cind am 
ațipit un pic, înțelegi ? Parcă vedeam 
fabrica de-adevărat, și ea era numai pe 
hîrtie, parcă vedeam că intră strungurile 
pe bandă, iese fum și-așa mai departe. 
Eram eu peste necazuri și bucuros și 
parcă mă odihneam în bucuria aceea, 
dar de dormit nu puteam dormi.

— Cine vrea să facă ceva nu prea tre
buie să doarmă...

— Nu, ăia care dorm puține lucruri 
realizează. Noaptea vin cele mai bune 
ginduri și le poți judeca. Ziua nu prea 
le poți. Ba te cheamă unul, ba celălalt, 
treburile, chestiile... Intr-o noapte mă 
gîndeam că dacă mă scol — numai că nu 
vroiam să-i smintesc dip, somn pe ceilalți 
din casă — puteam scrie un roman.

— Și n-ați încercat ?
— N-am incercat, să nu-i trezesc, dar 

nu le-am uitat, și nici nu le pot spune 
la tăți c-ar zice : mâi. aista-i mai mult 
decît un om ! Dar sînt mîndru că după 
toate strădaniile, și toate drumurile — că 
multe perechi de opinci mi-am rupt in 
Capitala României — că n-o fost zadar
nic. Și cred că și visul Moșului cu Voie
vodul și nu numai al Moșului că sînt și 
alți oameni cu gindul ăsta, se va înălța. 
Nu numai fiece lucrare acolo, o piatră, 
să se plătească de mine... Că nu-i vorba 
să se plătească de mine !

— Ce spune acum pămîntul ?
— Pămîntul ăsta spune : măi, de nu 

mă lucrezi, tu nu trăiești. Eu sînt tatăl 
tău și mama ta. Eu sint viața ta. Deci 
dacă nu ești tu cu el, nici el nu-i cu 
tine. Asta o fost și este iubirea de glie 
și viața românului. De-aceea — cum e 
vorba — din moșia strămoșească nici o 
brazdă. Nu dăm. Din păcate au mai dat 
alții cîte-o brazdă. Dar brazda asta care-o 
avem nu o dăm nimănui. Că-i a noastră 
și de pe asta trăim. De-asta trebuie să 
comunicăm, cum zicem noi, să ținem 
legătura strînsă. Fără a ține legătură 
strînsă cu pămîntu-âista scump și drag, 
nu mai poți, nu se mai poate. Te înstrăi
nezi, plutești nu știu pe unde... Mergi în 
prăpastie. De-aceea românul a ținut atî
ta la mejdă, cum zicem noi, la hotar. Noi 
am plecat, cum spuneau bătrînii mei, la 
apărarea de hotar întotdeauna. Am fost 
una cu glia asta. Și sîntem, și vom fi 
întotdeauna. Că românului i-o fost mai 
drag pămîntul ca oricui.

— Ca la Rebreanu T
— Ca la Rebreanu șl ca la alți mari 

scriitori...
— E mai puternică dragostea de pămînt 

în literatură decît în realitate ?
— Păi n-ai putea-o separa că e aceeași. 

Dar trăînd-o și simțind-o s-a adunat și-i 
făcută stîncă, stîncă de granit. Și-asta, 
știți dumneavoastră, nu-i de doborît...

MARILENA ROTARU S3
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Marina Albastru: Prea E. Chelaru: 'Citeva pa- genți artistică. între 

gini de menționat: „Trișmulte vorbe (uscate, re
torice, banale, în repe
tări și reluări nesfîrșite, 
etc.), prea puține idei și 
imagini, prea puțină vi
brație lirică. Mai încer- 

Ș câți.
A. Roneanu: în sfîrșit, 

o scrisoare mai firească 
, și mai sinceră, care ne-a 

bucurat. Am primit-o, 
însă, cam după o lună de 
la expediere, ceea ce a 
întîrziat considerabil și 
răspunsul nostru. Care 
nu poate fi, deocamdată, 
decît acesta: multe mul
țumiri și reciproca! (La 
celelalte eventualități nu 
ne vom mai gîndi).

A. Valoni: Lucruri mai 
palide, în general, de ru
tină și inerție. Ceva, în

tețe", „Cifoză*" „Două 
lucruri", „ Definitorie".

ginile mai aproape

„Răniți și păsări", 
sînt piatra". Din

„Eu 
alte

plicuri: „în fiecare dimi-
neață", „Te strig", 
sen interior". (Și 
gămlnte: pe viitor, 
dactilografiate).

C.G. Măcicășan: 
unele semne bune

„De- 
o ru- 
texte

Sînt 
(mai

ales în „Patriei", _ „Vrem
viață' .Prefer adevă-
rul“), printre multe alte 
semne ale lipsei de ex
periență (stîngăcii, șovă
ieli, etc.). Să vedem, în 
continuare.

C. Ionescu: Un plic să
rac, cu lucruri uimitor de 
slabe, neinspirate, în 
mare pierdere de sub
stanță. Ceva, oarecum, în 
„Revers", „Metopă".

Marius 
bune, și 
recent 
bordată: 
țămînț",

D. : Lucruri 
acum, pe linia 

(și inspirat) a- 
„Orbire", „Sim- 

„Renunțare",
„Doar o figură de stil", 
„întîmplare simplă". (Vă 
rugăm să ni le retrimi
te ți dactilografiate).

Șamali Șefchl: Se pare 
că lucrurile merg bine, 
noile texte demonstrînd o 
serioasă aplicație, stăru
ință, progres („Căutare", 
„Captivitate", „Nu", „Ma
rionetă", „Teama de 
viruși"). Pe viitor, faceți 
un efort și bateți-vă la 
mașină manuscrisele. Ti
pografia nu primește de
cît texte dactilografiate.

Fiorin Boetlu : Sînt 
unele semne, încă nesi
gure, care par să deschi
dă un drum („Asemenea 
pietrelor", „Pe fața ta"). 
Vom vedea, în continu
are.

Mirela Christescu: E 
un început promițător, 
mai ales prin îndrăzneala
și densitatea
încă de lucrat, 
țat, de exersat, 
vința tehnicii, a 
gului poetic, în

ideilor. E 
de învă-
în pri- 
meșteșu- 
căutarea

expresiei adecvate, a 
„cuyîntului ce exprimă 
adevărul". Ceea ce im
plică mai puțină grabă și 
înfrigurare, mai multă 
răbdare, străduință, exi-

reușită 
noi",

pa- 
de

.Tablou", „Semi-
, Tuturor",

de stradă". între
„Colt 

lucru-
rile interesante, pline de 
perspective, dar încă ne
ajunse la expresia lirică 
plenară pe care ar 
merita-o: „Mediocritate", 
„Joc", „Vrem căldură",

M. Scînteibară, Letiția 
Dinu, FI. Rusu, Ulrich 
P. Blemovici, Nicoieta 
Munteanu, M. Moșoianu, 
K. Kăciuleanu, Adrian 
C-tin, Ionel Novac, Al. 
Pal, Milica Proca, T. B„ 
Corina Florea, C. Vișan, 
E. Ciobănescu, Bogdan 
Oprea, Liliana B. (mai 
bine în proză), Hyperyon, 
V. Pul ude, L. Druia, I. 
Mihuț, Rod. Berariu, V.
Maia!, V. Oprinca,
Vlăduț, Em. Pop, El 
rado D. Solomon, Y
del, Voiculeț,

N. 
Do- 

Hei-
S.

Cum ard neiștoviți. cărbunii tăi, 
Intru combustia secretă-a înălțării 
cum capătă contururi noi steaua de sare, 
pe buzele-n mișcare

: iile Mării ;
cum trecem

Vida, S. Surugiu, V. Lă- 
zăroiu, C. Ferăseu, O. 
Bangău, David Alex., B. 
Demetrian, Thespis, St. 
Voinea, M. Gb. Zeno, VI. 
Agurei, C. Mișca, Elisa- 
beta, C. Ștefeșteanu, A.S. 
Roland, G. Paloșanu, I.
Durnea, 
Palada,

D. Chițiba, D.
P. Mănguță, F.

Stăncescu, Viorica Pătru, 
Aii Crania, M. Frîncu- 
ieseu, Oana Oprea, S. 
Claudia, Sion : încercări 
de nivel modest.

N.R. Manuscrisele nu se 
înapoiază.

unii 
moi 
cum 
cum

peste alții, cum trecem...
cînteee cu-același laitmotiv ; 
dăruie,
năruie,

— mediator intuitiv,
in spațiul dintre fluture și lampă, 
subtilă decantare, 
Poezia...

NICOLAE ROMÂNDAȘU

De cînd m-ai lăsat 
Ca un fir de iarbă 
în bătaia vîntului 
Un gînd însingurat 
S-a fixat undeva 
în durere
Și versurile nescrise 
Foșnesc în mine 
Neliniștite ca inima.

Privește-mâ
Cu ochii de dinainte 
întoarce clepsidra, 
Sparge-o
Și dă-ml din ea 
Bobul de nisip

■ Ce cădea
La primul tău sărut.

INA BUCULEI

de timp.

FLORIN TEODOR DUMITRESCU

Bunicul a murit pe front 
bunicul meu. este mort 
totuși

ochii Iul
ieri mă priveau 
dinăuntrul meu

la început mi șe. făcuse teamă 
deși o simțeam doar ca o părere 
că el nu m-ar .mai putea ști 
decît din aburul vreunui ulcior 
poate chjaf din ulciorul cumpărat 
duminică

de tata
mă gîndesc 

acum, mă mai gîndesc și 
tocmai de aceea poate cu ulciorul

în mîini
am senzația că sînt văzută 
dinăuntrul

meu
oare

fără să știu am băut lumina .
ochilor bunicului cu laptele

de dimineață ?...

VIOLETA MIHALCEA

Mă prinse ploaia 
, distanța era mare 

iar cineva folosea 
întinzînd-o ca pe 
anincîndu-mă la

și noaptea pe drum

șoseaua
elasticul praștiei 
marginea unei tarlale

de porumb în lapte
Ungă focul și coliba unui paznic 
locul unde m-am dezbrăcat în costumul 

lui Adam 
atîrnîndu-mi hainele de colțul. lunii 
care ieșea și ea udă de după ploaie 
apoi am pmdit împreună cu paznicul 
porumbul, mistreții și hainele puse la 

uscat
pînă a venit hoțul 
și l-am prins la locul faptei 
spunind poezii.

'■ i

ti

MONALISA MAGHERUȘAN
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Simpozionul național de ceramică fină — Baia Mare

Un produs frumos
Toate cele cinci teme propuse concu- 

renților la cea. de a 2-a ediție a „Sim
pozionului național de ceramică fină" 
șl anume : 1 — Elaborarea unui prototip 
de serie industrială ; 2 — Decorarea unui 
serviciu de masă pentru 6 persoane ; 
3 — Decorarea unui panou de faianță 
vertical ; 4 — Obiect decorativ ambien
tal ;. 5 — Decorarea unui bol sferic, cu 
diametru ‘ de 900 mm — au largă aplicație 
In producție. Cele mai reușite . modele 
realizate și premiate în cadrul Simpo
zionului au și plecat lă avizare la comi
sia de specialitate și o parte din ele vor 
intra curînd în producția de serie.

Remarcabil, tonifiant și dătător de în
credere este că avem în întreprinderi 
tineri artiști plastici care an înțeles spe
cificul proiectării de, modele fără să-și 
trădeze vocația de creatori de artă, care 
știu să se aplece la obiect, la tema de 
proiectare. Ei fetăpînesc cunoștințe teh
nice — superioare celor de nivel mediu 
— și înțeleg bine sufletul obiectului, sau 
mai bine zis îi dau suflet in conformi
tate cu structura și funcțiile lui. Se pot 
pune în valoare atît prototipurile' unei 
categorii de lucrări, cît și unicatele de 
mare preț, lucrări de artă care pot sta 
cu mîndrie lîngă cele chineze, persane, 
ori din occidentul european, fiindcă, aduc 
o frumusețe nouă, aparte.

Să avem încredere în tinerii .artiști, 
designer! de clasă excepțională, să-i spri
jinim și truda, să le-o valorificăm în in
teresul întregii țări, a civilizației ei ma
teriale și spirituale.

A produce frumos este eficient, A 
produce urît înseamnă a stoca, a nu 
vinde, a face pagubă, gest iresponsabil, 
deci antisocial. A te supune poneîfelor 

este eficient!
venite dinspre bîlci și tombolă, înseamnă 
a produce kitsch-uri, pseudoartă, înseam
nă a vinde sub prețul de cost, în arie re- 
strînsă, pînă la urmă în pierdere. A 
merge în coada prostului gust nu-i o 
tactică de design. Asemenea atitudini 
fac deservirii publicului și conduc la 
eșec estetic și comercial. De la o ase
menea gîndire clară, tranșant exprimata 
de conducerea întreprinderii „FĂIMAR" 
și de participănții la simpozion, am por
nit lucrările realizate în atelierele“băi- 
mărene. *

Reușitele s-au văzut în sinteza a două 
expoziții, una din ele redeschisă la Mu
zeul colecțiilor de artă, din București. 
Se demonstrează astfel că o bună cunoaș
tere a tehnologiilor moderne ajută ca 
din comorile tradiției plastice să străba
tă un suflu de viață veșnică în creații 
originale, într-un stil propriu, care să ne 
impună în lume.

Pămînbul se poate transforma în aur 
și prestigiu artistic, aici unde au fost 
mulți căutători de aur. Industria cea 
nouă dă teceastă posibilitate prin munca 
talentată și dăruită a designerilor ei, din 
această vatră de legende maramureșene, 
întrecerea s-a dat între 30 de. creatori, 
mulți veniți de la Sighișoara, Alba Iulia, 
Cluj Napoca, Suceava, București. Im
presionează plăcut felul aplicat la regu
lile producției seriale, cu linie simplă, 
forme echilibrate, elegante, culori îneîn- 
tătoarei bine glazurate, cum au rezolvat 
tinerii artiști temele de proiectare. Pre
miile acordate,’ insuficiente ca număr 
pentru a'; arăta mnjlțnmirea juriului, l-au 
desemnat pe Mihai Olos, membru ■ al 
U-A.P. drept cîștigătar al marelui premiu 
pentru concepția decorativă demonstra- 

dulii ornamentali, cit și cu pictura pe 
tă de întreaga participare, atît cu mo- 
faianță, iar pe Nicolae Suciți, designer, 
absolvent al clasei Dan Hatmanu, de la 
Iași, cîștigător al premiului juriului, 
pentru pictură ambientală pe faianță. 
Geometriile primului și compozițiile fi
gurative policrome ale celui de al doilea 
dovedesc gîndire proprie, personalitate 
bine conturată. Calitatea artistică a mo- 
dulilor și culorilor decorative gîndite de 
cei doi. pictori, așa.îndt să poată fi ușor 
reproduse, copiate, multiplicate, fac po
sibil transferul lucrărilor în valori de se
rie mică. Premianții- pentru prototip de 
serie industrială sînt Cornel Bizuleari, 
cu un set de bokiri semisferice, al căror 
brun se pierde în griuri albăstrui la ex
tremitatea pieselor, Virgilius Moldovan, 
ou un serviri de cafea în indigo mat, 
frumos ca siluetă, Roxana Jiteov, foarte 
talentată în regia de obiecte decorative, 
ca și în pictura manuală pe servicii de 
masă, cafea ș.a. La fel de bine se putea 
acorda primul premiu serviciului de ceai 
„Cucuteni" de. Klara Turoezi, meșteră 
în armonizarea formei, culorii cu dese
nul arhaic în impresiuni subtile. De 
menționat arhitectura și ritmul setului 
semnat Monica Ionescu.

Premianții decorării „Serviciului de 
masă 123“ stat Ioan Mezei, cu o dexte- 
ritate a culorii în degrade, apoi Cornelia 
Manea și Gheorghe Crăciun cu desene 
și culori pastelate, vesele, bine gîndite 
ea funcție ergonomică, menite să stimu
leze tonusul vital al comesenilor.

Valentin Gonță a fost premiat pentru 
ritmul realizat prin succesiunea supra
feței de culoare pe panoul vertical de 
faianță. Anul trecut s-a remarcat prin 
forma și culoarea unei lucrări de mari 
proporții după un tors de „Venus neoli
tic". I-au urmat Laszlo Lugosi și Vasile 
Corneștean, cu pictură figurativă și res
pectiv un „Motiv radial" ca un crater 
văzut de sus, axial. Bine ritmată și lu
crarea lui Valentin Tînc.

în domeniul obiectelor ornamentale de 
ambient fantezia și bunul gust al concu- 
renților au făcut departajarea imposibi
lă. Atît „Caii pe malul mării" cit și 
„Panoul în relief orizontal", „Cupă", 
„Decor", „Compoziție liberă" soiicitînd 
atenția. S-au decis totuși 3 cîștigători : RADU NEGRU

Bogdan Manea cu âl său „Concept spa
țial" și o compoziție înscrisă sferic. 
Lucia Atanase cu un spiritual „Pusy“, 
foarte bună și la celelalte probe, de 
pildă cu un „Serviciu de dulceață" In 
culoarea șerbetului de cirește amare; 
apoi Edith Lugosi cu o serie de deco- 
rațiuni parietale și pentru spațiile verzi.

Marile vase cilindrice, care crude de
pășeau un metru diametru, au pus pro
bleme complexe tehnic și componistic, 
atît la ornare cît și la ardere. Au ex
plodat cîteva la probe, dar cele cane au 
rămas sînt unicate de mare ținută, im- 
presate. și pictate în stil extrem oriental: 
albastru pe alb (Gheorghe Crăciun), în 
culoare fauvă (Nicolae Suciu), în ritmuri 
rupestre (Valentin Ține). De fa.pt și cei
lalți concurenți pot fi trecuți printre 

. premianți.
Expoziția finală este o oglindă- ou mal 

multe fațete, îndreptate spre un public 
diferit, spre țări și continente diferite, ; 
care își pot recunoaște aici dorințele de 
util și frumos satisfăcute într-o _ gamă : 
de servicii, vaze, seturi de bucătărie, de ; 
serie mică și in obiecte de artă decora
tivă unicate, invitații la un decor de ar- . 
hitectură interioară modernă, cu un grad 
de originalitate și rafinament foarte ele
vat. Este un domeniu în,care tradiția 
milenară și noutatea își dau- mîna pen-, : 
tru a duce cît mai departe faima cera- ț 
miștilor romtai.
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Un muzeu în labirint

o poveste oarecare
Pînă la un punct, povestea 

.unu vesel... A fost odată un co- 
p.l, fiu al unui țesător de pin-
zotuii din Anvers, 
de mic înclinații

care a arătat 
neobișnuite

lem 
cînd 
dare

pentru desen. Mai mult decît să i 
scrie și să citească, băiatului îi / 
oiăcea să mîzgălească portrete. 1 
Mai tîrziu, familia țesătorului de 
pinzeturi s-a mutat la Haarlem j 
unde băiatul a început, firește, J 
să studieze pictura și a devenit ț 
pictor. Era mare nevoie de pic- l 
ori în Olanda în vremea aceea, / 

adică pe la începutul secolului J 
al XVII-lea, deoarece nu se i 
descoperise încă fotografia, iar 7 
onorabilii negustori din Haar- ) 

nu puteau să aștepte pînă în secolul al XlX-lea i 
urma s-o inventeze Daguerre. Ei ardeau de nerăb- i
să-și vadă chipurile imortalizate, să se asigure îm

potriva nepăsării timpului. N-aveau atiția bani îneît să-și 
ridice piramide proprii, ca faraonii, dar puteau să co
mande portrete, în care să se vadă surîzînd, rîzînd, îm- 
brăcați în hainele cele mai bune, singuri sau cu alții, cu 
prietenii de pahar ori cu colegii de breaslă. Incît pictorii 
nu se plîngeau de clienți... De cum și-a terminat studiile, 
tînărul nostru pictor s-a pus pe treabă și, înțelegînd spi
ritul epocii, nu și-a pierdut vremea cu peisaje, compo
ziții istorice sau religioase ; s-a concentrat asupra por
tretelor. S-a căsătorit și a avut șapte băieți, dintre care 
cinci au devenit, bineînțeles, pictori, și trei fiice. Desti
nul flirta cu el. Sau invers. Puțin îi păsa artistului nos
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tru că regii Franței preferau pictura italiană, care idea
liza istoria, și că Ludovic al XlV-lea, văzînd tablouri fla
mande va cere să fie scutit de vederea unor aseme
nea „mizerii". Știa și el că regii de tipul lui Ludovic ai 
XlV-lea au fost totdeauna indispuși de realitate, iar la 
Haarlem nu ducea lipsă de comenzi. Dimpotrivă, putea 
să aleagă ., li prefera pe cei stăpîniți de pasiuni puter
nice sau mînați de un egoism tenace, fiindcă putea aș
terne pe fețele lor propria sa poftă de viață ; dar din 
aceiași motiv nu i-a ocolit pe tinerii petrecăreți și pe 
cîntăreții de bilei, mai ales că nu-i displăcea, se pare, 
nici lui să aducă uneori ofrande lui Bacchus. Nu era 
deloc un pictor discret, rezervat, ca Velăsquez și chiar 
culoarea îi trădează prin strălucirea ei sonoră. Sau, 
Dumnezeu știe, poate n-a făcut decît să înțeleagă mai 
bine ca alții că bravii săi concetățeni vedeau în buna 
dispoziție un indiciu al reușitei sociale, pe care puneau 
atîta preț. Fapt e că mulți, cei mai mulți rîd sau cel 
puțin surîd în portretele sale. Asta pînă cînd destinul 
se decide să se răzbune pe un epicurean atît de con
secvent, arătîndu-i că lumea știe și altceva decît să 
zîmbească... Mai întîi îl face să vadă că, treptat, numai 
e la modă. Trebuie să cedeze întîietatea unor artiști 
mai tineri. Apoi, izbucnește scandalul. Mobilierul îi este 
confiscat din pricina unei datorii. Singurătatea se insta
lează în locuința pictorului și, cu timpul; nu mai vrea 
să plece de-acolo. Clienții se răresc. Se răresc atît de 
mult incît rugina se așează pe țîțînile ușilor. Prietenii se 
împuținează și ei. Fiii și fiicele ? Nu se știe ce fac. Pro
babil, sînt ocupați cu propriile lor probleme, deoarece 
bătrînul Frans Hals, căci acesta e numele pictorului, 
trebuie să ceară ajutorul municipalității care îi acordă 
un ajutor anual de două sute de guldeni și cinci căruțe 
de turbă pentru a se încălzi. Va muri într-un azil.

Despre „Eforii azilului de bătrîni" pictat de Hals la peste 
optzeci de ani, Claudel a scris : „Nici în Goya, nici la 
El Greco nu există ceva atit de magistral și de înspăi- 
mîntător, căci infernul însuși are mai puține terori pen
tru noi decît zona intermediară". Ce* l-a înfricoșat pe 
Claudel ? In tabloul respectiv se află șase bărbați 
îmbrăcați în negru, cu gulere și manșete albe, 
scrobite, așezați în așa fel incît nici unul să nu fie jig
nit că nu se vede bine. Cinci au pălăriile, tot negre,' pe 
cap. Numai unul, care stă în picioare, a renunțat să 
pozeze cu pălărie. Figurile sînt reci, serioase, preocu
pate să. adopte o mină avantajoasă ; figuri de oameni 
convinși că adevărata catastrofă nu e moartea, ci să
răcia. Nici vorbă să fie emoționați că pătrund în istoria 
artei. La urma urmei (își spun probabil), ce valoare are 
arta dacă Frans Hals a ajuns la mila lor ? Eforii azilului 
au ceva de magistrați ai destinului, care decid cine are 
dțeptul să compătimească și cine are dreptul să fie 
compătimit. S-ar încrunta, fără îndoială, dacă le-ar 
șopti cineva că peste trei secole nimeni nu va mai ști 
numele lor, în vreme ce numele bătrînului care-i pic
tează va înfrunta timpul. Din fericire, nu e nimeni prin 
preajmă care să le zgîndăre vanitatea. Mai bine. Igno- 
rînd ce se va întîmpla în posteritate (care își face mereu 
d® _caP)< unul dintre acești distinși cetățeni și-a pus 
pălăria pe~ o parte, ca un chefliu, pentru a demonstra 
probabil că situația sa îi îngăduie și această mică extra
vaganță. Izbește, de asemenea, faptul că dintre toate cu
lorile pe paleta lui Hals au rămas aproape npmai ne
grul și albul. Să fie de vină pentru această austeritate 
vederea slăbită ? Sau viața ? După cum atrage atenția 
că eforii nu rîd, nici nu zîmbesc, amănunt căruia e și 
mai greu să-i găsim o explicație fiindcă optimismul era 
la modă în vremea aceea la Haarlem, și ce e mai opti
mist decît un zîmbet ? Oare Hals s-a săturat să mai fie 
un fel de Rabelais pictor? Sau se va fi gîndit că nu se 
cădea ca niște persoane atît de serioase să zîmbească 
unui bătrîn sărac ? A auzit, poate, de pățania lui Rem
brandt și de scandalul provocat de „Rondul de noapte" 
care n-a plăcut cliențiîor. Nu vrea să riște. își temperea
ză verva — dacă o mai are — și nu se preocupă nici de 
viața interioară prea mult. Celor șase domni puțin le 
pasă, desigur, de viața interioară. Important e ca gule
rele și manșetele albe să .strălucească.

Dar, ajungînd la sfîrșituf poveștii, îmi dau seama că 
personajul care stă în picioare, fără pălărie, surîde im
perceptibil și mă încearcă o bănuială : că zîmbetul 
acesta abia schițat e, de fapt, al lui Frans Hals.

OCTAVIAN PALER H

Bacovia — inedit
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Intr-o zi de duminică, de început de an, o zi pu
drată cu zăpadă și estompată cu ceață, Cenaclul Fla
căra s-a aflat în sanctuarul lui Bacovia, într-o casă 
cu numărul 13, pe o stradă ce-i poartă numele, din 
Bacău. Acolo l-am găsit pe scriitorul Ovidiu Genaru 
cel. care, cum o spune, întoarce zi de zi pendula ră
masă în perete și care măsoară trecerea noastră prin 
timp cit și drumul poetului către eternitate. Plin de 
amabilitate, Ovidiu Genaru a deschis un dulap, parcă 
era un seif al inimii sale, și ne-a pus la dispoziție

cîteva fotografii inedite pe care ni le-a încredințat 
spre tipărire. Ele au fost executate după un film in 
anul 1956, atunci cînd Bacovia a fost sărbătorit la 
„Casa scriitorilor" din București... Bacovia și Arghezi, 
Arghezi și Bacovia. Doi mari titani ai liricii româ
nești candidați la soclul literaturii universale. Fumea
ză parcă aceeași țigară... Bacovia și Arghezi privin- 
du-ne, de peste ani, de pe același piedestal al liricii... 
Bacovia și soția sa, scriitoarea Agatha Grigorescu 
Bacovia..,. și, poate, un ultim zîmbet jl atît de întris
tatului Bacovia...

Despre alte cîteva taine aflate în casa lui Bacovia 
din Bacău, șoptite nouă‘de către Ovidiu Genaru, in 
numărul viitor al revistei noastre...

sa

Profil

Silvia Voinea
Sînt un admirator declarat al a- 

cestei mari artiste și am mai scris 
și — probabil — voi mai scrie 
despre dînsa. deoarece consider că 
t— la ora actuală — este nu doar 
cea mai valoroasă soprană de co
loratură a noastră dar și una dintre 
marile voci ale lumii, situîndu-se 
deci în marea galerie a primado
nelor pe care le-a zămislit și dă
ruit, în timp, scenelor de operă 
strălucita școală de canto româ
nească. Mulți dintre acei care ci
tesc aceste rînduri au văzut-o și au 
ascultat-o fie în emisiunile TV, fie 
la radio, fie evoluînd cu grația și 
cu arta sa vocală neobișnuită direct 
pe scena Operei Române. Puțini 
sint însă aceia care cunosc amă
nuntele cu privire la modul în care 
fosta elevă a secției reale din 
liceul bucureștean „Gheorghe La- 
zăr“ s-a apropiat de muzică și de 
scenă. In continuare, voi transcrie 
cîteva din gîndurile, ideile și isto
risirile Silviei Voinea, pe care mi 
le-a adresat în multe zile, săptă- 
mîni și luni, mult premergătoare 
acestui articol.

„Cred că dacă aș fi putut vorbi 
înainte de a mă naște, aș fi spus 
ceea ce abia la doi ani am rostit : 
„vreau să mă fac artistă" I... Și 
asta în timp ce fredonam „Du-mă- 
acasă măi tramvai"... Mutați de 
curînd în București, eu fiind născută 
in Moldova, la Bacău, tramvaiul era 
o noutate pentru mine și faptul că 
•auzisem un șlagăr care cînta a- 
ceastă noutate," m-a făcut să rețin 
imediat linia melodică. Vocea am 
moștenit-o de la mama, care ar fi 
dorit să îmbrățișeze această carieră, 
dar cum vechile prejudecăți asupra 
artei mai erau încă în floare, am 
preluat eu, mai tîrziu, făclia ce-mi 
lumina și-mi încălzea sufletul. Cînd 

.aveam 4 ani, părinții au început să 
mă ducă la spectacole de operă și 
de operetă. Atmosfera de teatru, 
aerul cu mirosul specific al deco
rurilor mă atrăgeau cu o forță 
căreia cred că nimic pe lume nu 
i s-ar fi putut împotrivi. Pentru 
dobîndirea grației mișcării, mama 
mă dăduse la balet (am făcut 5 
ani). îmi plăcea să dansez, dar tot 

’ muzica era aceea care mă stăpi- 
nea. îmi amintesc de o dedicație, 
scrisă pe un roman primit de la 
vecinul nostru, celebrul scriitor 

. Victor Eftimiu și în care îmi pre
vedea o carieră de mare dansa
toare. Iată însă că n-a fost să fie 
așa... între timp, am auzit la radio 
un anunț în care se vestea un con
curs pentru corul fie copii Radio. 
Am hotărît să mă’ prezint și în
tr-o duminică de primăvară, în stu

dioul T8, am fost întîmpinată de 
cel care mi-a sădit primele note 
muzicale în suflet, acela care iubea 
nespus copiii, dăruindu-le fără re
zerve tot ce știa, minunatul om 
Ion Vanica. Văzîndu-vă prima dată 
cu „Voces Primavera", mi-ați a- 
mintit de el, aceeași lumină în 
ochi, zimbet chld și severitate pli
nă de dragoste. Multi dintre copiii 
de atunci au îmbrățișat muzica, 
iar alții medicina. Dacă nu aș fi 
ajuns artistă, aș fi făcut — sigur 
— medicina, deoarece medicii vin
decă trupul, iar artiștii mlădiază 
sufletul și, împreună, aceste mese
rii sînt unite prin dragostea ne
țărmurită pentru semenii noștri.

Anii au trecut și fosta coristă a 
corului de copii a hotărît să bată 
la porțile Conservatorului. Am 
început lecțiile de canto cu Viorica 
Teișanu și după 8 luni m-am pre
zentat la concursul de admitere, 
cu emoții mari, deoarece existau 
19 candidati pe un loc, toți avînd 
la activ mulți ani de canto și cu 
mulți animai in virată decît mine... 
Am reușit ! Și astfel, la nici 13 
ani, am devenit studentă la Con
servatorul „Ciprian Porumbescu" 
din București. Maestrei Teișanu îi 
datorez tehnica mea de azi și tot 
ceea ce cu generozitate mi-a dă
ruit, făcîndu-mă să pătrund în 
tainele acestei meserii. Azi, în sala 
de spectacol. Ia 84 de ani, își ur
mărește cu ochii în lacrimi eleva, 
care în semn de omagiu îi spune 
simplu : „mama Viorica"...

După terminarea studiilor, am ur
mat o specializare mozartiană la 
Weimar — R. D. Germană, cu pro
fesorul Walter Ludwig. înapoia
tă în țară, am fost remarcată de 
Opera Română, într-o audiție in
formativă, după care a urmat 
imediat un concurs, iar debutul 
l-am avut cu rolul Olimpiei, în ca
drul premierei operei Povestirile 
lui Hoffmann, de Offenbach. Suc
cesul fiind deplin, presa publicînd 
articole elogioase, am fost angaja
tă definitiv Ia Opera Română. Mare 
mi-a fost bucuria cînd celebra so
prană Elena Drăgulinescu-Stinghe, 
ce crease acest rol — alături de 
marele Leonard — cu mulți ani în 
urmă, a venit personal să mă cu
noască și să mă felicite ; și eram 
atît de tînără... Am fost distribui
tă apoi în toată gama rolurilor de 
mare anvergură. După doi ani de 
la angajare, dirijorul elvețian Pierre 
Colombo, care se afla în România 
împreună cu directorul operei din 
Klagenfurt — Austria, m-au ascul
tat într-un spectacol ; a urmat o 
invitație la Geneva și, respectiv, la 
Klagenfurt. Așa a început cariera 
mea internațională, care, de atunci 
și pînă astăzi, a mers paralel pe 
marile scene ale lumii, dimpreună 
cu cea bucureșteană. Drumul n-a 
fost ușor, el a însemnat foarte 
multă muncă și seriozitate, tre
buind, neavînd nici un alt sprijin.

să-mi pun la contribuție foarte 
des și capul și vocea mea, asta ca 
suprem argument. Ce pot spune 
însă, deschis, este faptul că mă dă
ruiesc fără precupețire fiecărui 
rol, fiecărei apariții pe scenă și 
consider — de fiecare dată — că 
am trăit încă o viață în plus, în 
acea zi. Poate acesta să fie și 
motivul că după spectacol nu mă 
pot desprinde prea repede de per
sonajul interpretat, care mă obse
dează toată noaptea, cu retrăirea 
fiecărui moment și analizarea lui, 
o dată și încă o dată.. Caut, - cint 
și iar caut... există, oare, un drum 
spre perfecțiune, poate fi atinsă 
vreodată, cu adevărat, perfecțiunea 
artistică?"

Ce am mai putea adăuga la a- 
ceste emoționante istorisiri ? Doar 
ceea ce, în modestia ei, marea ar
tistă a uitat să ne amintească, re
pertoriul și încununarea acestor 
roluri cu succese de seamă. Dintre 
personajele importante, în afara 
Olimpiei, amintită, să notăm și 
Gilda, din Rigoletto de Verdi, Re
gina nopții, din Flautul fermecat, 
de Mozart, ori Despina, din Cosi 
fan tute. Blonda și Constanza, din 
Răpirea din Serai, opere ale ace
luiași compozitor, Norina, din Don 
Pasquale, ca și Lucia, din Lucia di 
Lamermoor, ambele purtînd sem
nătura corifeului belcanto-ului ita
lian, Gaetanno Donizetti ; Rosina, 
din Bărbierul din Sevilla, Lakme, 
din opera cu același nume de De
libes, Julietta, din Romeo și Ju
lietta de Gounod, Zerbinetta, din 
Ariadna din Naxos, de Richard 
Strauss, Melisande, din capodopera 
impresionismului francez Peleas si 
Melisande, de Debussy, iată doar 
cîteva alte roluri, din sumedenia 
de întruchipări artistice aflate în 
repertoriul permanent al Silviei 
Voinea, jucată atît pe scene ro
mânești, cît și pe cele din Austria, 
Belgia, Bulgaria, Cehoslovacia, El
veția, R. F. Germania. R. D. Ger
mană, Iugoslavia, Grecia. Franța, 
Olanda, Polonia. Uniunea Sovieti
că etc. Ar fi imposibil să consem
năm aici măcar titlurile articole
lor, care s-au tipărit — de-g lungul 
timpului — în marile cotidiane eu
ropene, analizînd calitatea inter
pretărilor Silviei Voinea ; să in
serăm doar pe acesta : „Opera (e 
vorba de Don Pasquale) ar fi tre
buit să se intituleze Norina, deoa
rece interpretarea Silviei Voinea a 
reunit, într-o manieră ideală, spi
ritul, capriciul, căldura, alăturate 
extraordinarelor sale calități voca
le" (Volkszeitung — Austria).

îmi declaram dintru început ad
mirația fată de Silvia Voinea. Oare 
ce este mai nobil decît să-ți scoți 
pălăria în fața unui artist care-și 
slujește, prin artă, țara sa ?

CLAUDIU NEGULESCU S
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Hm Să gindim
cu capetele noastre

Așa cum am promis, continuăm să vă 
ținem la curent cu experimentul Torjescu 
in boli de piele incurabile. Aproape tie
care zi înseamnă pentru farmacistul 
clinician nu numai un număr sporit de 
pacienți din toate colțurile țării, ca . și de 
peste hotare, dar, mai ales, noi confir
mări ale metodei sale terapeutice și ale 
ipotezei sale privind cauza și mecanis
mul de producere a acestor maladii, dar 
și noi observații, noi concluzii asupra 
cărora, cum am încercat să sugerăm în 
articolul anterior, ar fi momentul să se 
aplece și să se pronunțe, în spiritul 
deontologiei medicale, forurile noastre 
științifice și institutele de cercetări spe
cializate, sub controlul Ministerului Să
nătății, fiind un bun cîștigat al medici
ne! românești. Iată, de curînd, farmacis
tul a încredințat Direcției generale a 
asistenței sanitare din minister „Com
pletări și noutăți privind psoriazisul", 
îucrare prin care relevă date științifice 
inedite menite să contribuie la o cunoaș
tere măi aprofundată, mai exactă, mai 
fină a acestei boli care a invalidat și 
invalidează atâția oameni, care schilo
dește atîtea suflete. „în psoriazis, no
tează Alexandru Torjescu, se observă o 
creștere marcată a cisteinei, cistinei, 
alaninei, precum și o creștere, de aseme
nea marcată, a leucinei și izoleucinei în 
ser. La aceiași bolnavi se constată eli
minarea crescută de cistină și cisteină. 
Dacă se știe că în urina normală se eli
mină 0,5 mg acizi aminați în 24 de ore, 
în psoriazis ajunge la 10,2 mg și se sem
nalează prezența anormală a cisteinei, 
cistinei, lizinei și . histidine). Totodată,, 
se observă o scădere în plasmă a vitami
nei B12, o creștere a colesterolului, cu 
scădere a indicelui de esterificare și o 
modificare a spectrului lipoproteinie. 
Diviziunea și diferențierea keratinocite- 
lor e controlată de un hormon tisular 
neidentificat epinefrinodependent. Acest 
hormon transformă adenozinmonofosfatul 
(AMP) în ANP ciclic, care are acțiune 
inhibitorie asupra mitozelor din epiderm. 
Vitamina C participă la biosinteza cate- 
cholaminelor în proces de hidroxilare, 
iar activitatea acestora determină activi
zarea adenilciclazei cu formarea AMP-u- 
lui ciclic, care intervine atît în sinteza 
acizilor nucleici cît și în metabolismul 
hidrocarbonațelor, așa putîndu-se explica 
și acumularea - glicogenului în epidermul 
psoriazic"... Continuă apoi cu o largă 
documentație și cazuistică asupra consi
derațiilor sale privind faptul că majo
ritatea bolilor de piele grave și socotite 
pînă acum incurabile sînt „manifestări 
genetice ale unor dereglări endocrine ce 
se pot transmite ereditar la urmași".

Am reprodus acest fragment, desigur, 
inteligibil mai ales pentru specialiști, 
încă o dată ca argument al faptului că 
farmacistul brăilean este un profesionist 
corect, care face știință în adevăratul 
sens al lucrurilor, care își fundamentează 
tratamentele prescrise bolnavilor pe te
meiurile unor cuceriri moderne ale ge
neticii, imunologiei, biologiei celulare, 
farmacologiei... Repetăm aceasta deoarece 
mulți dermatologi — și din păcate chiar 
dintre cei mai reputați — îi contestă 
munca și rezultatele, fără să-1 cunoască 
măcar, fără să fi purtat vreodată un dia
log sau să consulte vreunul dintre bol

navii tratați și vindecați de Alexandru 
Torjescu. Și, mai ales, fără argumente! 
Fără argumente științifice. E, desigur, 
criza neputincioșilor care, pe lingă fap
tul că nu eontrapun „metodei Torjescu" 
o metodă proprie prin care să vindece, 
ori să amelioreze cel puțin ătîția pacienți 
cîți a ameliorat și vindecat farmacistul 
pînă acum, nu publică — noi oferim co
loanele revistei oricărui schimb de idei 
fructuos și onest, în profitul științei și al 
bolnavilor — lucrări bine fundamentate 
prin care să demonstreze că ipoteza Tor- 
jeseu ,și metoda sa de tratament nu sînt 
valabile. Dealtfel, înțelegem asta, nu este 
ușor, cînd peste 1 500 de oameni pot de
clara „m-am făcut bine cu tratamentul 
prescris la Brăila".

Iată, Victoria Drăghiță din București, 
str. Poenița nr. 69, sector 5, 49 de ani, 
casieră la un complex alimentar, pe care 
am întîlnit-o — revenită la un control 
— în cabinetul farmacistului din cadrul 
policlinicii județene, bolnavă de 20 de 
ani de lupus eritematos sistemic, ne 
povestește cu lux de amănunte odiseea 
suferinței sale. A umblat din spital în 
spital, din medic în medic, obișnuindu-se 
să audă replica fără speranțe «noi în
cercăm să te ameliorăm, dar de ce su
feri dumneata n-ai să te vindeci nicio

Experimentul Torjescu își confirma rezultatele

Bolnavi vindecați de lupus

dată», „Ani în șir1 am fost în tratamen
tul reputatului profesor Longhin, cu 
vaccinul pe care îl pusese la punct, dar 
fără nici un rezultat. Apoi am rămas 
pacienta permanentă a Policlinicii der- 
mato-venerice din Calea Șerban Vodă, la 
dr. Raica, iar în ultima vreme mă inter
nam și de cîte 2 ori pe an la Spitalul 
„Dr. Stâncă" de care aparțin cu locuința. 
S-au încercat numeroase tratamente, 
le-am urmat eu sfințenie, și cu toate 
acestea la fiecare nouă biopsie celulele 
lupice erau prezente. Starea mea era de 
nedescris. M-am tîrît nu am trăit, m-am 
chinuit nu am muncit, n-am cunoscut 
zîmbetul ori bucuria. Port de 20 de ani 
după mine o nesfîrșită oboseală și o 
tristețe aproape de moarte. Eforturile 
mele la serviciu au fost chinuri ; mai fă
ceam un bon, mai lăsam capul în mîini, 
noroc că lucrez la o unitate mică, fără 
prea mare vad de clienți. Tremuram ca 
bețivii cînd mergeam pe stradă. Pe 19 
septembrie am venit prima dată aici, la 
Brăila. Eram cu analizele la pămînt, așa 
cum le puteți vedea din fișă. După 20 
de zile de tratament mi-a revenit pofta 
de mîneăre și pofta de viață. Înțelegeți 
ee-a fost pentru familia mea și pentru 

mine, cînd am murmur-at prima dată o 
melodie ? ! înțelegeți, simțeam nevoia'să' 
cintj eu care nu suportam un zgomot, care 
nu sufeream să ascult radio, să aud 
muzică ! La o lună de zile mi-a cedat 
starea ajceea groaznică de oboseală. Iată, 
vin la Brăila cu acceleratul de dimineață 
și plec cu cel de după amiază, după 
vizita medicală de aici mă plimb prin 
oraș și nu mai am senzația de cădere, 

-mă țin bine pe picioare, suport călăto
ria cu trenul... Am început să fiu un om 
normal. De altfel, o spun și analizele, 
oricine le compară poate să-și dea seama 
ce am fost și ce sînt. Cine nu crede, să 
vină să-i povestesc viața mea de sufe
rință. Tratamentul farmacistului Torjes
cu pur și simplu m-a renăscut. In 2 luni 
am luat 7 kilograme în greutate".

Constantin Popescu din Ploiești, Piața. 
Libertății, bloc B est, seara F, ap. 85. 
Fișa 1 204. 45 de ani. Lupus eritematos 
cronic, cu debut acum 2 ani, în urma 
unei cure heliomarine. Internat, diag
nosticat și tratat (fără nici o eficiență) 
la Institutul de medicină internă „Dr. 
N. Lupu". „Luăm tot ce aflam, tot felul 
de medicamente injectabile, de vitami
ne, de produse apicole și, nimic. La 
analize, celulele lupice — prezente iar 
eu mă simțeam tot mai rău, mai nepu

tincios. Numai eu doctoriile prescrise de 
farmacistul Torjescu . resimt o ameliora
re. Deocamdată n-am încheiat cura, o să 
vă țin la curent pe parcurs". —

Elena Barha din comuna Mihalț, jud. 
Alba, Ion Șerban din București, str. 
Valea Călugărească nr. 5., bloc A 6, sc. 
B, ap. 6, sînt alte două cazuri total vinde
cate prin metoda Torjescu de lupus eri
tematos diseminat. Ca și în psoriazis, 
boala lupică, și în special lupusul erite- 
matoș, cedează vizibil și spectaculos la 
tratamentul cu corticoizi după „Schema 
Torjescu", putîndu-se ușor constata, cum 
ne demonstrează farmacistul cu buleti
nele de analize ale numeroșilor pacienți, 
aflate în fișele acestora, îmbunătățirea 
formulei leucbcitare, a VSH-uluț, reve
nind la majoritatea bolnavilor la normal. 
Adesea, chiar după prima cură, dispar 
formele ganglionare și atropatice, dispar 
evidențele dermice, roșeața . caracteristi
că de pe obraji și. gît, dispar rănile, sub 
formă de arsuri de. pe urechi, nas, obraji 
sau buze. Starea generală anxioasă, de
presivă, de prostrație este în primele 
zile ameliorată, apoi dispare cu desăvîr- 
șire. Bolnavii resimt, cu toții, o stare de 
ușurare fizică și tensională, vioiciune, 

le .crește pofta de mîncare, pofta de 
viață". • .

Ca și în psoriazis, farmacistul și-a con
tinuat și-și continuă cercetările, studiile 
și experimentările, făcînd noi observații 
pe baza cărora își perfecționează tehno
logia terapeutică. A inclus și alte medi
camente, făcînd și o operă de redes
coperire și de reconsiderare a unor sub
stanțe .active și droguri farmaceutice 
pînă acum mai restrîns utilizate. De pildă, 
în lupusul eritematos discoid sau disemi
nat a introdus anumite doze de vitamina 
B12 gama „deoarece am constatat că în 
serul bolnavilor lupici cantitatea de co
balt este extrem de diminuată". Redes
coperă noi valențe, în asociație cu anu
miti corticoizi, și Alfachimotripsinei, vi
taminei PP și așa mai departe... Precum 
vedem, mereu își justifică tratamentele 
și le fundamentează pe baze științifice. 
In lucrările pe care le trimite ministe
rului aduce, firește, întreaga documen
tație. Socotim. astfel că ar fi de un mane 
folos pentru bolnavi dacă s-ar organiza 
un simpozion sau o masă rotundă de 
specialitate prin care farmacistul și-ar 
putea expune punctele de vedere, putîn- 
du-i-se oferi în felul acesta prilejul unui 
dialog cu medicii dermatologi și alți cer
cetători pe tărîmul medicinei. Totodată 
s-ar putea recunoaște deschis și s-ar pu
tea proteja prioritatea iootezei și metodei 
sale terapeutice în bolile grave de piele, 
socotite, precum se știe, în toată lumea' 
încă incurabile. Lucrurile se petrec, în 
schimb altfel, farmacistul este „stimu
lat" printr-o adîncă tăcere. Toate soli
citările pentru aprovizionarea farmaciei 
din cadrul Policlinicii județene Brăila 
(unde funcționează cabinetul experimen
tal), cu medicamentele necesare pacien- 
ților săi, se opresc nu se știe unde. Deși 
zeci și zeci de oameni suferinzi vin zilnic 
la Brăila, ei nu pot fi tratați cu toată 
solicitudinea cuvenită, tocmai pentru că 
nu li .se pot onora rețetele prescrise în 
farmacia de la parterul policlinicii, tre
buind să facă alte și alte drumuri, prin 
alte orașe, în vederea procurării medica
mentelor. Nu puține sînt înSă cele pe 
care farmacistul însuși le prepară ori, 
tocmai aici întâmpină greutăți în aprovi
zionarea eu substanțele de care are 
absolută nevoie. Sîntem încredințați că 
asemenea fapte nu se cunosc la condu
cerea Ministerului Sănătății, care a apro
bat organizarea cabinetului experimental 
de la Brăila și care, fără îndoială, va lua 
măsurile corespunzătoare.

C!CI IORDACHE-ADAM ■
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Nu o dată în istoria științei și tehnicii, 
aceeași problemă care frămînta mai multe 
creiere omenești a fost rezolvată, practic 
simultan și fără a ști unii de alții, de că
tre mai mulți cercetători. Iată că o știre, 
aparent ca oricare alta, publicată recent 
în revista „Lumea", ușurîndu-ne accesul 
la un interviu apărut în ziarul moscovit 
„Trud", sub semnătura lui E. Uhov. con
firmă regula hazardului de cane vorbeam 
la început. Titlul interviului din Trud este 
„Elixirul vieții" și ne permitem să repro
ducem trei fragmente, într-o traducere 
neoficială. Primul fragment : „Apa vie în 
pilule — așa s-ar putea vorbi pe scurt 
despre unele preparate farmacologice, ori
ginale, care stimulează regenerarea rapidă 
a celulelor și țesuturilor, permit omului 
să se însănătoșească mai repede in urma 
unor afecțiuni. Asemenea preparate au 
fost realizate in Laboratorul de cercetări 
științifice privind reglarea proceselor de 
reeondiționare (unic în țară) cu ajutorul 
unor mijloace medicamentoase. Acest la
borator funcționează în cadrul Universi
tății de stat Marijsk (Uniunea Sovietică — 
n .n.).

Imaginea despre „apa vie" și „apa moar
tă" o cunoaștem din povești. Țineți minte... 
atunci cu apă vie a fost stropit Ruslan 
care înviorat și cu puteri noi, plin de să
nătate și tinerețe..."

Al doilea fragment : „Descoperirea ade
vărată, științifică care și-a propus ca 
sarcină primordială crearea unui adevărat 
panaceu medicamentos pentru toate cazu
rile de vindecare și întărire a organelor 
umane, are menirea de a regla procesele 
de regenerare din respectivele organe și 
din țesuturile organismului viu. Spre'deo
sebire de elixirul din poveste, preparatele 
noastre se produc sub formă uscată și iau 
contact cu apă obișnuită numai în momen
tul administrării lor pe cale orală, ca ori
care alte tablete — afirmă șeful catedrei 
de anatomia și fiziologia omului, fondato
rul și șeful laboratorului, prof, doctor în 
științe medicale Gabriel Lazarevich Bi- 
lich. Așa că „apa vie" se produce în pilule. 
Trebuie' însă remarcat faptul că însăși 
natura a manifestat preocuparea ca orga
nismul omenesc să se descurce și fără un 

doping farmaceutic... S-au înmulțit cazu
rile de complicații postoperatorii, orga
nismul uman are acum o capacitate mai 
mică de a lupta împotriva microbilor și di
feritelor infecții. Organismul omului are, 
deci, nevoie de ajutor. Iată de ce una din 
direcțiile principale de care ne ocupăm o 
constituie elaborarea, pe plan experimen
tal și clinic, a unor stimulenți farmaceu
tici de regenerare a celulelor și țesuturilor.

Mecanismul acțiunii acestora se bazează 
tocmai pe accelerarea sintezei proteinelor 
celulare. Trecind în singe, aceste proteine 
obligă celulele să se di vidă mai activ și 
să sporească în volum. O asemenea îma-
gine o observăm în construcții : casele se să-i felicităm pe colegii sovietici pentru 
pot zidi mai repede dacă în locul cărămi- viteza cu care au transformat în realitate

Competiția valorilor

Elixirul vieții
zîlor se folosesc prefabricate. Cam în felul 
acesta am experimentat unul din prepa
ratele noastre pe drojdia de bere. Aceasta 
a început să se dezvolte eu o Iuțeală ne
maipomenită..."

Iată și al treilea fragment : „La elabo
rarea celor 14 preparate analoage „apei 
vii" au participat toate cadrele didactice 
ale catedrei. Un număr de 7 din aceste 
preparate se produc industrial. Interlocu
torul meu, spune E. Uhov, îmi pune pe 
masă niște mostre de noutăți denumin- 
tfu-le : riboxin, orotat de potasiu și al
tele... Am în palmă, în țiplă transparentă, 
tablete galbene de riboxin.

— Să presupunem, explică profesorul 
G.L. Bilich, eă unui bolnav i-a fost extir
pat un plămîn. Sub acțiunea acestui pre
parat, plămînul rămas începe să se mă
rească, atingînd asemenea performanțe 
eare-i permit să suporte o sarcină dublă 

pînă Ia sfîrșitul vieții, să îndeplinească, în 
mod stabil, funcțiile respirației, in condiții 
normale, inclusiv în cazul unor eforturi 
fizice sporite. Omul aflat în această situa
ție poate chiar să prâa&ce sportul. Fără 
un asemenea preparat, fwriîtîe plămînu- 
lui rămas ar fi fost puternic dereglate. 
Baza noastră de producție o constituie 
uzina de vitamine loshkar-Olinskij..."

Cele de mai sus mi-au generat un puhoi 
de sentimente contradictorii. în primul 
rînd, dacă lucrurile cu „elixirul vieții" — 
prezentat de ziarul „Trud" — stau așa cum 
bănuim noi, adică sînt legate de anumite 
forme structurate ale apei, nu putem decît 

industrială ceea ce cu ani în urmă, la noi 
ca și la ei, părea o simplă legendă. Pe de 
altă parte, cititorii revistei Flacăra au avut 
prilejul, în mai multe rînduri, începînd cu 
septembrie 1982 (iar cei ai revistei Știință 
și Tehnică își vor fi amintind de articolul 
„Apa vie“ din august 1981) să ia cunoștință 
de unele rezultate originale, românești, 
privind producerea și proprietățile apelor 
structurate pe care le-am putut identifica, 
datorită naturii și influenței lor, cu „apa 
vie" (apa B) și „apa moartă" (apa A), ea 
și în legendă. Publicarea acestor rezultate 
românești a trezit nenumărate reacții — 
unele de bucurie și entuziasm, altele de 
prudență cinstită și dreaptă, dar și neân- 
dreptățită respingere sub motivul că „ce 
nu știm noi nu există !“ Astăzi, cînd ală
turi de multe alte documente știihțifice și 
tehnologice, din întreaga lume, aflate pe 

atestă. în multemasa noastră.

chipuri, existenta apelor structurate în ce
lulele vii, alături de numeroasele testări 
de laborator și tehnologice pe care le-am 
realizat noi înșine cu aceste ape structu
rate, constatăm că, fără a zîmbi, cu întrea
ga seriozitate, colegii din Uniunea Sovie
tică ne pot informa că au lansat un pro
gram extrem de ambițios — este drept că 
nici noi nu ne plîngem de lipsa ambiției 
în ceea ce privește țelul programului nos
tru — legat de aplicațiile „apei vii" în ca
drul profundelor mutații ce au loc în bio
logie, agricultură și mai cu seamă în me
dicină.

Ca să fiu sincer, aș fi preferat ca ase
menea confirmări, ca și cele din „Trud", 
cu privire la existența aplicațiilor apelor, 
structurate să vină și din clinici româ
nești. Aș fi preferat ca, cel puțin acet care 
știu cît și cum am realizat noi, ceea ce am 

’ făcut pînă acum în domeniul structurării 
apeloa- și aplicațiilor acestora, să dea nă
vală peste noi și să aibă curajul de a porni 
pe un drum extrem de pasionant, dificil 
e drept, dar teribil de pasionant. Frontul 
mondial al marilor descoperiri și creații
nu așteaptă pe nimeni, nici pe cei prea 
prudenți și cu atît măi puțin pe oei orbițL 
do propriul lor orgoliu și de dispreț față 
de descoperirile altora. Noi credem că 
avem datoria să mergem mai departe, 
neabătuti, așa cum ne-o cere conducerea 
partidului. Programul aprobat de cel de-aî 
XIH-lea Congres, indiferent de părerile 
subiective ale unora, cu atît mai mult cu 
cît acum am aflat că și alții în lume, în 
țări cu o puternică bază științifică și teh
nologică, s-au înscris pe căi similare eu 
ale noastre și fac mari eforturi pentru 
întâietate. Putem afirma, cu toată răspun
derea, că realizările altora, oriunde s-ar 
petrece pe pămînt și oricît ar fi ele de im
portante, pe noi ne stimulează și mai 
mult, ne dau forțe înzecite să ne batem în 
cea mai nobilă dintre luptele internațio
nale — lupta pentru cea mai omenoasă și 
mai utilă dintre creațiile științei și tehno
logiei, lupta pentru înălțarea și fericirea 
omului.

Prof. univ. dr, 
ION MÂNZATU ■



Cenaclul Flacăra al
Tineretului Revoluționar

Tinerețe - libertate. România - unitate!
iMiUiăab

• Cîntece de țară, cîntece de pace •

Sub seninul heraldic 
al Cetății Neamțului

Localitatea : Tîrgu Neamț, 30 ianuarie 
1985, oreie 15 și orele 21, sala Casei de 
cultură.

Număr de spectatori : 2 000 în două 
spectacole.

Atmosfera : spectacole dramatice, cu 
unele momente grele dar cu finaluri stră
lucite.

Calitatea spectacolelor : foarte bună.
Aportul organizatorilor : foarte bun.

Am găsit la Tîrgu Neamț un public 
deschis și receptiv a cărui dragoste de 
cultură ne-a copleșit de îndată. Impre
sionant era felul în care oamenii primeau 
mesajul cîntecelor noastre, implicindu-ne 
cu tot sufletul în efortul de-a edifica o 
atmosferă de excepție, felul în care se 
dăruiau în fiecare moment, incitîndu-ne 
și inspirîndu-ne și, mai ales, felul în 
care au știut să asculte versul doinit al 
eminescului cu nume de Domn, Mihai. 
Este momentul ca, o dată cu cântecele de 
țară și pace, să testăm forța lor de parti
cipare prinși uneori intr-o nefirească sta
re de comoditate și imobilism pe care 
terapia Cenaclului Flacăra o risipește și 
de această dată. Și dacă, reacția tuturor, 
aduși în situația de a-și contempla sin
guri propria verticalitate, după consu
marea acestor momente a fost aeeea de-a 
scanda numele țării, ni s-a părut că ma
nifestarea noastră, lecția de patriotism 
pe care o propunea, își atinsese ținta. 
Ne-au întărit această convingere, dove
dind-o cu prisosință, mesajele celor pre- 
zențiv în bilețele scrise în întunericul să
lii, pe genunchi, bilețele din care pri
meam întreagă lumina sufletelor lor : 
„Avînd în vedere că au trecut doar pa
tru zile de cînd am sărbătorit pe secre
tarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, aș ruga Cenaclul 
Flacăra să interpreteze și la Tîrgu Neamț 
cîntece dedicate acestei semnificative 
aniversări" (V.L.).

Pentru un astfel de public care_ a 
știut să trăiască fiecare moment al în
tâlnirii noastre la intensitatea trecerii lor 
în nepitare am adus în scena cenaclului 
nu un spectacol restrins, deși concentrat, 
ci unul din care n-a lipsit nimic din ceea 
ce am crezut că este important să vadă, 
să asculte pentru a putea mai apoi să 
povestească. Ne-am despărțit făcînd o 
incursiune în diversitatea spiritualității 
noastre, trăgîndu-și seva din profunzi
mile pămîntului românesc și cu privirea 
spre lumea de care nu ne izolăm și spre 
care ne deschidem. Ne așteptau afară 
alți oameni și o nouă întîlnire avea să 
continue încercarea noastră de-a resti
tui întreagă una dintte imaginile de su
flet ale oamenilor din Tîrgu Neamț.

Cel de-al doilea spectacol confirma, 
prin simplul contact cu acest nou eșan
tion, impresia despre publicul din Tîrgu 
Neamț. Intrarea în substanța comunică
rii se face dar nu încă la temperatura 
cea mai de sus. Ca planta sub ploaie, 
Lelia Vaida crește sub aplauze. într-un 
recital larg, bine meritat pentru talentul 
și seriozitatea sa. pentru consecvența cu 
care și-a urmat vocația după debutul 
strălucit, se exprimă Camelia Daj. La ea 
acasă, transfigurîndu-și în cîntecele sale 
ce se impun tot mai mult gustului pu
blic întreaga sensibilitate, ea n-a făcut 
decît să, dovedească încă o dată că nu e 
suficient ca talentul să fie descoperit Ia 
vreme ci să și beneficieze de un cadfu 
care să-i stimuleze dezvoltarea. în acest 
caz Cenaclul Flacăra a făcut ceea ce fă
cuse pentru atîția alții, dînd oamenilor 
bucuria de-a se regăsi în valorile pe care 
le conțineau latent.

Propunem tuturor cîntecele noastre de 
țară și pace și sîntem surprinși de. imo
bilismul reacției unora dintre partici- 
panți. Ni se pare că pînă și Cetatea 
Neamțului piere uitată. Noi, cei din sce
nă, ne întoarcem unii către alții și cîn- 
tăm într-o izolare ce avea să trezească 
în toți ceilalți orgoliul și nevoia unei re
plici imediate. „E nevoie de noi în fie
care clipă a patriei". De adevărul acestei 
afirmatii aveau să se convingă toți cei 
prezenti dar pentru aceasta fusese ne
voie de o acțiune hotărîtă prin 
care atunci cînd atmosfera scăzuse 
la exprimări (e drept din partea 
unora) submediocre's-a găsit modalitatea 
cea mai potrivită prin care să se trezească 
dorința de-a fi la înălțime, o altă stare 
latentă a cărei 'eliberare a adus' atmo
sfera la polul opus. Din nevoia de-a mo
difica oamenii prin sensul aspirațiilor lor 
nu ne era indiferentă reacția publicului. 
Am reluat momentele afectate de acea 
stare de dispersie a spiritului și oamenii 
aveau să ne convingă cu totul de această 
dată de marile lor posibilități, de marea 
deschidere spre cultură. Participarea la 
cîntecele de țară este totală. Cîntecele 
de profunzime găsesc și ele un alt ecou 
in sufletul oamenilor și. atitudinea lor 
va fi de o verticalitate impresionantă. 
Tirgnemțenii fac să înflorească de cîn- 
tec inimile și Cetatea Neamțului, semnul 
heraldic al vieții lor. Au fost^două spec
tacole dramatice, cu începuturi grele și 
finaluri strălucite, distinse și prin stră
dania remarcabilă a organizatorilor lor,

CONSTANTIN DRAGOMIR 0

„Cea mai brilantă
luminăție...*4

Localitatea : Piatra Neamț, 31 ianuarie 
1985, orele 15, Sala sporturilor.

Număr' de spectatori : 7 000.
Atmosfera : o sală dificilă in materia 

ei fizică dar atît de frumoasă prin oame
nii ei, parcă mâi frumoasă ea niciodată 
la Piatra Neamț.

Calitatea spectacolului,; excepțională.
Noutăți : prezențe locale — Claudia 

David și Ion Sezonov, Viviana Muscă și 
Cristina Irimescu, surorile Cristina Și 
Mihaela David, surorile Liliana și Nicu- 
lina Pipelea și excepționala revenire a 
Oanei Hanganu.

Aportul organizatorilor : în toată staț 
giunea din județul Neamț Ia cele mai 
înalte cote ale implicării, înțelegîndu-se 
exact nevoile culturale ale oamenilor.

Urmașii acelor moldoveni care în înce
putul de an al celui de acum 126-lea pri
meau pe aceste meleaguri vestea alegerii 
lui Al. I. Cuza Domn al Moldovei și 
Valahiei cu o bucurie rar întîlnită (și 
am transcris înadins din arhive această 
consemnare : „Seara orașul cu toate ma
halalele și cei doi munți dimpregiur s-au 
iluminat cu cea mai brilanță luminăție 
plăcută la privire, care a rămas pînă că
tre ziuă pe lingă care atît orășenii cit și 
locuitori de prin megieșeștile sate, ce 
se adunaseră în mai multe grupuri... ben- 
chetuiau pe toate ulițele, prin veselie și 
cîntări de muzică, fluiere, cimpoaie și 
cîntece vocale, iar dimineața au răsunat 
în oraș buciumele") au îmbrăcat la sosi
rea Cenaclului Flacăra haina de sărbă
toare a spiritului. Codrii dorm trăindu-și 
visele hieratice pe spinarea uriașilor pă
duroși Cîrloman. Cozla, Pietricica, Cer- 
negura, ape clipocesc sub cenzura gheții, 
ferăstraie. șuieră spintecînd în pulberi și 
arome seva înlemnită a gîndurilor vege
tale, retorte fumegă 'în alchimia substan
țelor savante, iar pe bănci de școală ca
iete se deschid la noi pagini ale vieții, 
în diadematica așezare încrustată cu ar
gintul undelor Bistriței Piatra Neamț.

„Și totuși există iubire..." Reînvață un 
alfabet al încrederii în oameni. „Acest 
spectacol este ultimul pe care îl reali
zăm prin acest turneu în județul Neamț. 
„Ce frumos e omul" într-o vreme plină 
de zbuciume în care fiecare devine erou 
pentru mai binele semenului". Sala 
pulsează spre scenă ca o unică respira
ție. „Dați-vă puțin mai departe, să ne 
poată bate inima". Trupa „Totuși",-deloc 
„In grabă", ne convinge în recital că ve
chea modă a „Marilor iubiri" este de 
fapt mereu la zi, într-o seară cum nu
mai marilor săli de spectacole ale lumii 
le mai e dat să cuprindă. întreaga su
flare devine fluid de „molecule" vibrînde 
în ritmul trepidant al energiei muzicii și 
versului, dornică de seva pe care lecția 
de istorie și cultură ținută de Cenaclul 
Flacăra al Tineretului Revoluționar ne-o 
dăruie cu generozitate. întîmplarea ar
tistică se deschide cu cea mai pa
triotică poezie a celui mai mare poet_ al 
firii române, continuînd apoi prin a în
demna... glasurile în „Jurămînt la 
Putna". Cînd argumentele „filozofice 
nu-i mai ating pe tirani", „Lancea lui 
Horea" este o armă din mii de inimi clo
cotitoare. „Lumină ! Luptă ! Libertate !" 
spun brațe ridicate. „Deșteaptă-te româ
ne" străbate ca un fior ființa umană, de
venită acum cu mult mai tare, după 
„Trăiască România", pentru patrie și al 
ei conducător. Totul într-o impresionan
tă ținută artistică cu public coautor. Braț 
de braț se prinde în ritmul Horei Unirii, 
căciuli sar în slavă ca-n vremea lui 
Roată. Se scandează îndelung „România", 
pînă la înfiorare și epuizare. Se cîntă a- 
poi „Treceți batalioane române Carpații", 
cu tăria afirmării propriei conștiințe na
ționale. O mare de oameni tălăzuiesc 
sub briza de sunet a cîntecului de pace.

LUCIAN G. LIVESCU S

„Nu-i român ca 
*

moldoveanu’ și nici 
om ca băcăuanu’44

Localitatea : Bacău, 1 februarie 1985, 
orele 17, Sala sporturilor.

Număr de spectatori : 10 080.
Atmosfera : excepțională pe totalul în- 

tîlniriior noastre.
Calitatea spectacolului : participarea 

scenei s-a ridicat și de această dată la 
nivelul marilor exigențe ale publicului 
băcăuan.

Noutăți : prezențe locale — Leonid 
Furnică, Dumitru Păunescu» Liliana Be- 
jenaru.

Aportul organizatorilor : cu totul re
marcabil, îndatoritor.

Am citat In titlu versuri ocazionale, 
destinate Bacăului și întregii Moldove, 
ca un omagiu adus publicului de pe în
treg traseul moldav, public în totalitate 
de nota 101.

Identici în reacții 'și patos cu muntenii
I.tori'; ■■ i ■£ i. i Aș, 

.. ■ ■ ,'ri1 .to tototoM îto* to toc to'! I

și ardelenii, sentimentali și tandri, des
chiși și puternici, moldovenii ne-au 
ineîntat cu... propriile noastre cîntece și 
cu o capacitate extraordinară de adap
tare la cerințele cursului spectacolului.

Bacăul, după nici o săptămînă de la 
spectacolul precedent, ne-a primit cu 
„pîine și sare" într-o sală arhiplină, cu 
sloganul „și totuși există iubire" scris 
mare în fundal ca o garanție a senti
mentelor ce leagă publicul de scenă.

Nou venițli în cenaclu. Florin Pișau și 
Andrei Almași (revenit), au prestații de 
marcă, piesele lor fiind aplaudate și în 
scenă. La fel, recitalul lui Gil loniță 
care și-a adăugat repertoriului un cîntec 
admirabil pe versuri de George Bacovia, 
„Nocturnă", oferă o deschidere către sin
ceritate și sentiment. Trei voci deosebite 
ca timbru, trei maniere componistice și 
o caracteristică proprie tuturor — va
loarea. Deși nu respectăm ordinea „de 
bătaie" ca să zic așa, mă gîndese că e 
locul să amintim excepționalul debut al 
Oanei Hanganu, elevă de 16 ani din 
Bicaz, a cărei dotare interpretativă și 
coregrafică depășește orice așteptare. 
„Moldovenii" la ei acasă prind aripi și 
constituie deja împreună cu Camelia 
Daj și Nica Zaharia un „grup" artistic 
extrem de puternic în cenaclu.

Cîntecele de patrie și de pace declan
șează răspunsul tuturor, publicul solida- 
rizîndu-se cu sinceritate mesajului nostru 
aclamînd în picioare numele țării. Atmo
sfera este mirifică, zeci de lumini se-a- 
prind în Sala sporturilor, în timp ce oma
giem memoria „trecuților noștri". O oră și 
treizeci de minute, minunatul public 
băcăuan cîntă pentru țară și pentru 
binele ei, ca un singur gînd, ca o singură 
voință.

Sarcină grea pentru Flapo, trupa care 
cu fiecare zi adaugă noi piese pe care 
le susține instrumental, susținînd astfel, 
implicit, ținuta interpretativă a autorilor 
acestora.

Rock-ul declanșează opțiunea publicu
lui tînăr pentru ritm și melodicitate ; 
trupa Totuși ridică sala umplînd parcă 
pînă la refuz împrejurimile de aplauze 
și strigăte.

Excepționalul , grup Partaj, al celor 
două „nesurori siameze" — Magda 
Pușkaș și Tatiana Filipoiu — este aplau
dat la scenă deschisă. Un public bun 
simte și diferențiază genurile de mu
zică, primindu-le atent pe fiecare. 
Sub steagul roș-galben-albastru încap 
toți cei ce-1 respectă : Majay Gyozii si 
Carmen Antal împreună cu Magda Puș
kaș cîntă în limba maghiară superbe 
cîntece populare în acompaniamentul 
tribunelor care știu deja refrenele și le 
iubesc.

Atmosfera de sărbătoare a Bacăului 
serii _de 1 februarie ' IsȚB se încheie în 
nota lirismului : Adrian Păun eseu recită 
din lirica proprie într-o liniște deplină, 
încununată de aplauzele îndelungi ale 
asistenței. Rămas bun și la, bună vedere 
în primăvară. Bacău — Campion !

AUGUSTIN FRAȚI LA S

Hai Buzău, Buzău!
Localitatea ; Buzău, 1 februarie 1985, 

oreie 17, Sala sporturilor Dacia.
Număr de spectatori : 5000.
Atmosfera : formidabilă, egalînd — a-, 

proape — atmosfera eclatantă de pe sta
dion.

Calitatea spectacolului : foarte bună.
Noutăți : prezențe locale Sorin Popa. . 

S-a cîntat în premieră piesa „Amăgire" 
(versuri Adrian Păunescu, autoarea mu 
zicii Oana Hanganu).

Aportul organizatorilor : foarte bun.
Despărțindu-ne de umbra lui Bacovia. 

de la numărul 13, străbatem drumul spre 
Buzău — „și casele sînt albe de parcă 
vin încoace" — în liniștea deplină a șo
selei, alunecînd, parcă, pe razele unui 
soare primăvara tic ce a scos asfaltul de 
sub mantaua albă ce protejeaaă, acum, 
numai culturile agricole...

La Buzău, la Sala sporturilor Dacia, 
într-o zi în care devenim cu toții „buzo- 
i>eni“, atmosfera liniștită, i spectatori cu
rioși parcă să afle' noutăți printre cînte
cele cenaclului și cele moștenite. O 
atmosferă care îl face pe poetul Adrian 
Păunescu să-și aducă aminte de momen
tele pioase din casa Bacovia și să vor
bească sălii despre „marele pot al aces
tui veac, cel mai profund poet al româ
nilor, George Bacovia".

„Construim cu sudoare și credință". 
Castelul spiritual al culturii adevărate, 
tranzitive se înalță ! Respirăm acum, îm
preună, cîntecele de patrie ! „Doamne ju
răm din Buzău! / Ce amintirea ți-o leagă / 
Că vom păstra peste veacuri / Patria noas
tră întreagă". Lancea lui Horea se ridică 
și la Buzău. Un Tricolor este dăruit ce
naclului. Pentru noi este din nou 24 și 26 
ianuarie. Se scandează: PACE, PACE ! A- 
pare în mîinile tinerilor o inscripție: FLA
CĂRA — IUBIRE — PACE — ÎNFRĂ
ȚIRE". Se scandează : „ROMÂNIA, 
ROMÂNIA !“, „TRĂIASCĂ. TRĂIASCĂ, 
TRĂIASCĂ. SĂ TRĂIASCĂ MOLDOVA, 
ARDEALUL ȘI ȚARA ROMÂNEASCĂ !“. 
întreaga sală se înlănțuie, mină în mînă. 
inimă lingă inimă, într-o imensă Horă a 
Unirii. E 24 ianuarie ! Se scandează : 
„CEAUȘESCU — PACE ! E 26 ianuarie ! 
„Sîntem ca niște regimente înfășurate-n 
pace / Și fiecare țurțur e-un dulce zur
gălău". Bombardăm Geneva cu un pro- 
iecUl .puternic, , necruțător ;: „O./șansă pă

cii !“ Un cîntec dedicat. Implicit, condu
cătorului României moderne, garantul 
libertății noastre, președintele Nicolae 
Ceaușescu, care nu s-a sfiit să arate ade
vărul întregii lumi. Nu s-a sfiit să spună 
că nici o bombă nu e bună. Sala cîntă 
spontan : „POPORUL, CEAUȘESCU, 
ROMÂNIA". Mari momente de vibrație 
patriotică ; ele ne fac să credem în pa
cea lumii — „Să fie pace în lume !“ — și 
în libertatea țării — „Treceți batalioane 
române Carpații !“

Este rîndul unei atmosfere interioriza
te, creată de cîntecele grupului Partaj, 
ale Cameliei Daj, ale lui Gil loniță și 
Majay Gybzo. Buzoienii dovedesc și un 
înalt simț al umorului atunci cînd Ni
colae Cenan, umoristul nostru de excep
ție și inventivitate inteligentă, alunecînd 
pe „linoleumul sălii", ne transmite, pa
rodiind, noi știri sportive prin voci ale 
unpr comentatori cunoscuti și cînd pre
zintă timpul probabil buzoian : „cerul 
este poroios, cad traverse de ploaie". Ne 
speriem. Credem că - au erupt vulcanii 
noroioși. Afară, pe cer, se vedea numai 
Carul Mare. al lui Frățilă. Sala e un ho
hot de rîs.

Atmosferă buzoiană că-ți vine „Și sîn- 
gele din toamnă al viilor prea coapte / 
Să-ți cadă în artere, ca într-un trup pie
tros / Să-1 simți cum se-nfășoară defi
nitiv pe os / Ca fulgul iernii aspre în 
sine să te rabde". Moment de poezie, în 
care poetul Adrian Păunescu recită, in 
premieră, împreună cu sala, poezia „Cap
tivi la Buzău". Ne aducem aminte de 
captivitatea dulce din timpul marilor 
zăpezi, de anul acesta, ce ne-a prins 
pe aceste românești meleaguri.

Trupa „Totuși" cîntind un hard rock, 
de foarte bună calitate, aduce, timp de 
o jumătate de oră, atmosfera la califi
cativul formidabil, eclatant ca și în ul
timul mare spectacol de pe stadionul 
„Gloria".

Un spectacol complex în care ne-am 
recunoscut unii pe ceilalți, spectatori și 
artiști, iar la încheiere : „Și gazdele să-ți 
spună că pentru tine»au scos / Covrigi și 
nuci și struguri și niște boabe coapte".

VICTOR RADULESCU ■

Bucurie împlinită
Localitatea : Brăila, 3 februarie 1985, 

orele 16, Sala sporturilor.
Număr de spectatori : 10 000.
Atmosfera : participare incandescentă. 
Calitatea spectacolului : foarte bună.
Noutăți : prezențe locale Radu Tu

dor, Wanessa Radu, Asiueta Răducanu, 
Emilia Tăulea, Doina și Vangheie Gogu 
(acesta din urmă, debut excepțional).

Aportul organizatorilor : foarte bun, ca 
de fiecare dată la Brăila.

Promisesem la precedenta noastră în- 
tilnire o revenire grabnică.

Cu aceeași mare generozitate ne-au 
primit și acum tinerii Brăilei. O pancar
tă sintetiza aspirațiile tuturor și avea 
să guverneze și această nouă seară de 
spirit revoluționar : „Ceaușescu — Pace".

De publicul brăilean substanța demer
sului nostru artistic avea să ne apropie 
fără prea iriulte tatonări. Așteptarea 
acestei revederi îi pregătise și ne pregă
tise în egală măsură. Am simțit-o de 
îndată ce, în încercarea de-a ni se apro
pia mulți dintre cei pare nu mai aveau 
loc în tribune ocupînd de-a valma spa
țiul nepopulat al terenului de joc au fost 
nevoiți să se reîntoarcă de Unde veniseră 
pentru a reveni mai apoi în ordine. Ceie 
patruzeci de. secunde pe care le au la 
dispoziție sînt numărate cu voce tare de 
întreaga tribună, un ceasornic al înaltei 
conștiințe. Fuziunea cu scena o face șirul 
cîntecelor de țară și pace. Atmosfera își 
rotunjește contururile și sala arată parcă 
altfel. Ne vin în memorie imaginile săli
lor de la Bacău și. Galați și suprapunerea 
aceasta ne dă un sentiment de familia
ritate. Din public, mesajele primite ne 
întăresc această senzație : „Este o atmo
sferă teribilă. Respirăm istorie, comunism, 
dragoste, pace. Un glas uscat dictează și 
o mînă înroșită scrie. Și gîndurile noas
tre se aștern pe hîrtie. Vă iubim, vă do
rim, vrem ca totul să iasă din acest tot 
unitar. Actor și spectator, vrem șă tră
iască și să respire această atmosferă. Vă 
mulțumim pentru ce ați făcut. Vrem ea 
simțirea • transmisă prin cînteeul și poe
zia dumneavoastră să atingă nota maxi
mă. Totul e sublim aici, totul e minunat. 
Trăiască România ! Trăiască Tricolorul ! 
Trăiască partidul, Ceaușescu și poporul !“ 
(Un grup de tineri care vă iubesc, o mică 
parte din marea care freamătă alături de 
dumneavoastră.) Se scandează tulbură
tor : „Trăiască, trăiască, trăiască, să tră
iască / Ardealul, ’Moldova și Țara Româ
nească !" O inscripție pe care n-am mai 
văzut-o nicăieri ne îndeamnă la cîntec : 
„Ne trebuie Lancea lui Horea". Alte in
scripții inspiratoare vorbesc edificator 
despre înaltele aspirații ale tinerimii 
române : „Pacea e viața", „Lumină. 
Luptă, Libertate". Steaguri tricolore spală 
aerul cu lumina lor roș-galben-albastră. 
Mîini tinere înalță din mulțime portretul 
președintelui Nicolae Ceaușescu. Atmo
sferă de mare ținută. Ne reamintim de 
cea mai bună interpretare a cîntecului 
„O șansă păcii" înregistrată tot aici cu 
un an în urmă. Găsim aceeași mare dis
ponibilitate și egalăm re.cordul. Inter
pretare excepțională ! Atmosferă inspira-



Amintire cu Domnul (uza Memoria documentului

• Un inițiator d invâțâmintulug modern din România ®

toare. Adăugăm alte două versuri unei 
binecunoscute formule ce caracterizează 
spiritul tînăr : Trăiască, trăiască, trăiască, 
®ă trăiască / Planeta și Pacea și vița 
românească. Nici nu se putea găsi un loc 
mai bun în care să fie lansat acest nou 
strigăt decît aici, unde totul fusese „din 
vole“.

Din această atmosferă vizibil creatoare 
(manifestările- cenaclului scot în ultima 
vreme cu mai multă expresivitate în 
evidentă calitățile publicului, ale oame
nilor care prin participare directă mo
delează prin cei care-i reprezintă pe sce
nă propria lor alcătuire spirituală) nu 
putea să nu apară,proba brganicității ap
tului nostru artistic. Astfel debutul re
marcabil al fraților Doina și Vănghele 
Gogu, cîntînd cu simplitate și talent cîn- 
tece ale celor mai sudici dintre români, 
frații noștri aromânii, a fost senzațional 
doar diri. perspectiva acelora care n-au 
descifrat încă mecanismul de depistare 
și punere în valoare promovat la nivelul 
acestei manifestări. Debutul acestor copii 
ne-a bucurat cu atît mai mult cu cît con- 
firma, aici la Brăila, o observație făcută 
în întreg turneul moldav referitoare la 
felul deschis și cald în care au fost pri
mite cîntecele tuturor compatriotilor noș
tri, indiferent de naționalitate. Astfel, 
cîntecele în limba maghiară interpretate 
de Magdalena Pușkaș și Carmen Antal 
sau de Majay Gyozb au avut un enorm 
succes la publicul doritor de-a împărtăși 
în întregul ei arta din România. Este și 
aceasta o modalitate de-a proba coeziu
nea unui popor, unitatea unei națiuni.

Âm încheiat aîci un turneu deosebit de 
greu și, _ de aceea, cu atît mai lăudabil. 
Sipteza întâmplărilor sale îi va scoate în 
evidență meritele în amănunt. Un singur

lucru ne mai rămîne de subliniat, dorința 
noastră, de-a reveni cît mai curînd prin
tre minunatii oameni care ne-au dilatat 
mult peste limita acestui anotimp lumina 
zilelor scurte de iarnă.

Arhiva și document

CONSTANTIN DRAGOMIR H

(Ati citit cronicile manifestărilor cu 
numerele 1514, 1515, 1516, 1517/ 1518, 
1519, 1520).

Turneul în date sintetice
* Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar, organizat de C.C. al U.T.C. 

și revista blacăra, condus de poetul Adrian Păunescu, a încheiat primul turneu 
ai anului 1985, turneu început de fapt în 1984, desfășurat în perioada 22 decem
brie 1984 — 4 februarie 1985 (pe parcursul a 45 de zile), totalizînd 50 de mani
festări (1 471—1 520).

® Moment de referință în istoria cenaclului : Ziua președintelui Nicolae 
Ceaușescu, ziua de 26 ianuarie 1985, a fost sărbătorită de Cenaclul Flacăra îm
preună cu 10 000 de tineri Ia Bacău.

® Traseul acestui turneu a traversat 13 județe. în 9 dintre acestea am sus
ținut spectacole organizate (Prahova, Buzău, Brăila, Galați, Iași, Botoșani, Su
ceava, Bacău, Neamț). Ialomița, Giurgiu, Vaslui, Vrancea sînt județele prin 
care am trecut dar în care nu am susținut manifestări. în cele 45 de zile de 
turneu s-au parcurs 9 850 km.

® Din cele 50 de manifestări, 40 au fost organizate, cu public, iar restul de 
10 au fost manifestări spontane sau cu diferite ocazii.

® La cele 40 de manifestări au luat parte 128 600 spectatori, pe durata a 306 
ore de spectacol.

• Numărul spectatorilor prezenți la manifestările Cenaclului Flacăra de la 
înființarea sa pînă în prezent a ajuns la cifra de 6 254 600.

• Media de spectatori pentru fiecare din manifestările cu public 
neului este de 3 315.

ale tur-

® Au primit nota 101 spectacolele de la Iași, Suceava, Bacău și 
stagiunile noastre din județele Prahova și Neamț.

pe total

® Manifestarea cu numărul 1 500 a avut loc la Suceava, în 19
mareînd debutul galei 1 500 care avea să continue și la Putna, în 20

ianuarie.
b.uw x vaic avea sa vuui-iuue și ia ruma, in ^0 ianuarie.
® In acest turneu media de vîrstă a Cenaclului Flacăra a fost 24 de ani 

și 3 luni.
• 24 ianuarie, Ziua Unirii Principatelor Române, a fost sărbătorit de Ce

naclul Flacăra împreună cu publicul din Cimpulung Moldovenesc.
® Ca o dovadă a marii deschideri spre nou. Cenaclul Flacăra a. primit pe 

scena sa în acest turneu 84 de prezențe locale, intre care 15 grupuri vocal- 
instrumeniale, 2 grupuri satirice și 67 prezențe individuale.

• Au fost lansate în această perioadă 9 piese noi : „Colindul rock", „Sîntem 
egoiști" (Totuși), „Povara ceasurilor", „Cîntee pentru Mihai Viteazul" (Constan-
tin Dragomir), „Celelalte fîntîni" (Mirela Atudorei),
Frățilă), „Țața e bolnav" (Camelia Daj), 
versurile poetului Adrian Păunescu și „ 
Bacovia).

.Convertire" (Augustin
, „Amăgire" (Oana Hanganu), toate pe 
.Nocturnă" (Gil loniță, versuri George

9 Au intrai în acest turneu în rindurile membrilor Cenaclului Flacăra suro
rile Oana și Alice Ionescu din Ploiești, Oana Hanganu din Bicaz, Florin Pișcu 
din Bacău, frații Gogu (Doina și Vănghele) din Brăila. Au revenit pentru o 
seară sau mai multe pe scena cenaclului : Mirela Atudorei, Ducu Bertzi, Ion 
Hagiu, trupa Holograf, trupa Krypton, Gil loniță, Iulia losipescu, Sarossi Endre, 
Sorin Minghiat, Doru Stănculescu, actorii Adam Erzsebet și Mihail Stan, poetul 
Ioan Alexandru.

® Momente de neuitat pentru care ținem să mulțumim și pe această cale
conducerii organizației de 
1984 o dată cu înmînarea 
Comunist, tovarășul Nicu 
activitatea pe anul 1984.

tineret din România, au avut Ioc in 26 decembrie 
de către primul secretar al Uniunii Tineretului 

Ceaușescu, a premiilor Cenaclului Flacăra pentru

• S-a cîntat și s-a recitat în limbile : engleză, franceză, rusă, italiană, 
greacă, arabă, sîrbă, spaniolă, maghiară, română și în dialect aromân.

® La Mizil, in 7 ianuarie 198^, a avut Ioc primul dialog cu publicul pe pro
bleme ale științei de-a fi sănătos, -

® în acest turneu s-au cîntat și s-au recitat versuri ale poeților : William'* 
Shakespeare, Mihai Eminescu, Serghei Esenin, Evgheni Evtîișenko, Rainer Maria 
Rilke, Omar Khayyam, Vasile Alecsandri, George Coșbuc, George Bacovia, Lu
cian Blaga, Gheorghe- Bocu, Andrei Mureșanu, Octavian Goga, Nicolae Lăbiș, 
Zaharia Stancu, Radu Stanca, Miron Radu Paraschivescu, Tudor Arghezi, Mibu 
Dragomir, Emil Botta, Radu Cârneci, Nichita Stănescu, Meliusz .Tozsef, Mihai 
Beniuc, Eugen Jebeleanu, Dumitru Popescu, Alexandru Brad, Nina Cassian, 
Mircea Micu, Grigore Vielu, Ioan Alexandru, Ion Horea, Ion Gheorghe, Ana 
Blandiana, Constanța Buzea, Mircea Dinescu, Daniela Crăsnaru, Augustin Fră
țilă, Adrian Păunescu.

® Componența maximală a cenaclului în. acest turneu : Adam Erzsebet, 
Andrei Alinași, Carmen Antal, Mirela Atudorei, Ducu Bertzi, Dinu Bodocan, 
Octavian. Bud, Victoria: Catană, Nicolae Cenan, Cămelia Daj, Constantin Dra
gomir, Laurențiu Pompiliu Dumitrescu, Flapo (Alexandru Zărnescu, Jerry 
Schwartz, Romeo Beianu, Nicolae Enache, Adrian Moise), Augustin Frățilă, Vali 
Gerea, Ion Hagiu, Oana Hanganu, Sorina Hașigan, Adrian Jacotă, Liliana loniță, 
Gil loniță, Krypton (Gabriel Golescu, George Lungu, Marius Vintilă), Măjay 
Gyozo, Sorin Minghiat, Ion Mânzatu, Emilian Onciu, Partaj (Magdalena Pușkaș, 
Tatiana Filipoiu), Florin Pișcu, Poesis (Marius Bațu, Eugen Baboi), Valeriu 
Popa, Sarossi Endre, Doru Stănculescu, Mihail Stan, Florin Șerban, Vali Șerban, 
Maria Tănase, Totuși (Andrei Păunescu, Ioana Păunescu, Cristian Mincuiescu, 
Dan Cărăbaș, Nicolae Dinescu), Lelia Vaida, Valentin Văran, Mirela Voiculescu, 
Nica Zaharia și conducătorul cenaclului, poetul Adrian Păunescu.

• Echipa auxiliară a cenaclului a fost compusă din Roland Pantelî, con
stantin Ionescu, Sandu Petre, Romeo Marian șl George Chircă (sunet și lumini), 
Alexandru Stoicăn, Nicolae Matei, Nicolae Vărășteanu și Vasile Căzănel (șoferi), 
Victor Rădulescu, Paul Agaricî și Sorin Postolache (fotoreporteri), Alexandru
Medar (organizare).

CONSTANTIN DRAGOMIR ■ 
NICOLAE CENAN ■

Spiru Haret despre fondarea

Universității din lași
E cunoscut faptul că omul de știință și 

marele pedagog Spiru Haret (1851—1912), 
a inițiat și a realizat în bună parte mo
dernizarea învățămîntului din România, 
dîndu-i o organizare unitară șl o orien
tare mai realistă. Tn calitate de ministru 
al Instrucțiunii Publice, a sprijinit din 
răsputeri toate elementele talentate, ast
fel i-a acordat o bursă poetului Octavian 
Goga, trimițîndu-1 la o specializare, în 
1910, în Anglia, l-a sprijinit pe Aurel 
Vlaicu să i se acorde premiul Academiei, 
acesta din urmă scriindu-i la 17 septem
brie 1912„Reîntors în țară după o că
lătorie făcută în toate centrele de peste 
munți, ale Românilor, unde în măsura 
puterilor mele am aprins flacăra entu
ziasmului național, primul meu gînd s-a 
îndreptat spre Dumneavoastră, care la 
primele mele începuturi, cît și mai în 
urmă, m-ați încurajat atît de mult" (Arh. 
St..Buc., fond Spiru Haret, dos. 4, f. 9). 
Nu trebuie uitat că ilustrul pedagog Spi
ru Haret, primul doctor în matematică 
din România, a cărui lucrare privind in
variabilitatea axelor mari a orbitelor 
planetare s-a bucurat de o valoare mon-* 
dială și a avut serioase preocupări în do
meniul aviației. Acest lucru reiese din 
corespondența sa cu vestitul inginer 
francez Alexandre Gustave Eiffel, cel 
care a proiectat și construit vestitul turn 
din Paris ce-i poartă numele.

P-roblemele la care ne-am referit mai 
sus și multe altele provin dintr-un fond 
de 16 dosare, intrate în patrimoniul, arhi
vei istorice centrale din București în anul 
1967, iar semnatarul acestor rînduri a 
avut primul acces la ele. în fondul amin
tit . se păstrează manuscrisul lui Spiru 
Haret, intitulat „Amintiri de la fundarea 
Universității din Iași‘\ în care sînt de
scrise festivitățile de inaugurare a Uni
versității din Iași din anul 1860. Mate
rialul a fost redactat la 20 septembrie 
1911 și trimis lui S. Halița, fost inspector 
școlar, pentru a fi publicat în periodicul 
„Mișcarea". Haret îi scria : „Vezi, te rog, 
oare o fi nimerit articolul alăturat pen
tru „Mișcarea", dacă s-ar publica în una 
din zilele serbărilor aniversare ale Uni
versității din Iași ? Poate ar fi de actua
litate. Dacă crezi că da, binevoiește, te 
rog, a-1 trimite acolo". Cum în cele 11 
volume de documente, privind viața și 
activitatea lui Spiru Haret (apărute în 
perioada 1934—1938 sub îngrijirea lui Gh. 
Adamescu), sus-numitul manuscris nu
este reprodus ci numai menționat, de
asemenea nu se fac referiri la el nici în . 
cele 2 volume apărute la Iași în 1960, cu 
ocazia centenarului (Contribuții la isto
ria dezvoltării Universității din Iași. 1860- 
1960), iar periodicul „Mișcarea" lipsește 
chiar din patrimoniul bibliotecii Acade
miei Române, iar materialul publicat de i 
noi în „Sargetia" (1968) a apărut într-un 
tiraj foarte redus, ne-am gîndit să pu
blicăm integral acest document, pentru 
numerosul public care citește revista 
„Flacăra".

Materialul, deși redactat în 1911, poartă 
amprenta ■amintirilor copilului precoce de 
9 ani, dornic să înregistreze cît mai mult. 
„Ziua de 26 octombrie 1860, era o zi po
somorită, rece și umedă. în ajun, profe
sorul nostru Dl. Tomâ Săvescu ne spusese 
că trebuie să venim pregătiți ca să mer
gem la paradă, avea să se înființeze o 
școală mare, care se chema Universitate 
și era să vie și Vodă.

în mintea noastră de copii, nu era deloc 
lămurită ideea cam ce ar fi o Universi
tate. Eram în clasa 3-a primară, și școa
la noastră din Sărărie nu avea o altă cla
să superioară. Pe atunci, în tot lașul 
singura școală de la Trei-Sfetitele avea și 
clasa 4-a, la care era profesor bine cu
noscutul Derzlu. De aceea, nouă ni se 
părea. că școala de la Trei-Sfetitele erau 
deja o școală mare, iar colegii noștri 
Apostolescu, frații Machedon și alții, cu 
un an mai mari decît noi, cari urmau 
acum acolo, erau înconjurați de tot res
pectul nostru cînd binevoiau să vie să 
ne mai viziteze uneori în rîpa de vale 
de la biserica vulpii, unde se adăpostea 
modesta noastră școală. . .

Mai știam că este o școală și mai mare 
decît cea de la Trei-Sfetitele, era Acade
mia, azi Liceul Național, unde cu cîteva 
luni mai înainte ni se împărțiseră pre
miile în mijlocul unei înghesuieli grozave, 
a unei călduri năbușite și a unei surzi
toare larme de discursuri, de coruri și 
de muzici militare. Dar mai departe nu 
mergeau cunoștințele noastre și eu unul 
nu-mi puteam deloc închipui ce putea fi. 
o școală unde să mai învețe văru-meu 
C.R. căruia deja începuse să i se arate 
mustața.
• Oricum, în dimineața de 26 octombrie, 
plecarăm de la șcx>ală, cam tremurînd 
sub umezeala rece, ploaia ne muia hăinu
țele. Steagul școlii îl purta camaradul 
meu de clasă I.G., azi trecut dintre cei 
vii, ca și cea mai mare parte, vai, din 
camarazii cari ne însoțeau în ziua aceea : 
blîndul și cumintele P.C., neastîmpărații 
I.D. și N.N.,, tacticosul P.D, și atîția, și 
atîția alții. Nu prea eram mulți. Se vede 

Ică părinții îngrijați de vremea cea urîtă, 
nu avuseseră curajul să lase pe mititeii.

lor să meargă la paradă. Iubitul nostru 
dascăl mergea pe lingă noi.

Ajunserăm prin ulița Tîrgul de Sus, și 
după cîteva schimbări din loc în loc, fu
răm înșirați pe două rînduri în colțul din 
stingă dintre strada Tîrgul de Sus și stra
da Universității, sub balconul unei case 
cu două etaje, care a subsistat pînă nu 
de mult, și în care balcon se aflau o 
mulțime de .doamne și domnișoare. ‘ 
Mi-aduc chiar aminte că coada cea lun
gă a steagului nostru și spiritul neastâm
părat al colegului I.G. le-au supărat des
tul pentru ca, la un moment să ne adre
seze unele aspre admonestați!.

Am tremurat destul de multă vreme, 
înghesuiți și din dreapta și din stînga și 
din față, de mulțimea de lume și de po
liție care se silea să țină liber mijlocul 
stsadei. Pe dinaintea noastră treceau unh 
după alta multe trăsuri, cu . cîte unul 
sau doi domni, și intrau în curtea Uni
versității. De o dată, profesorul nostru se 
întoarse spre noi și ne spuse : „vine 
d. Kogălniceanu". Aproape în același mo
ment trece repede o trăsură. însoțită de 
urate puternice. Pe Kogălniceanu însă nu 
am avut vreme să-1 văd. De altfel, des
pre dînsul eu nici nu știam alt-ceva decît 
că cu vre-o doi-trei ani mai înainte îl 
văzusem intrînd într-o casă de lingă 
Patru-zeci de sfinți alături în care șe
deam și noi, și că servitoarea ■ care ne în
soțea ne spusese că pe domnul acela îl 
cheamă Kogălniceanu și că e Ministru. 
Nu și-a dat însă osteneala âă rie spuie 
ce va să zică Ministru. Nu tîrziu după 
trecerea lui Kogălniceanu, alte urale 
anunțară sosirea trăsurii domnești. O fur
tună de strigăte asurzitoare, un șuvoi ’ de 
lume ce alergau pe lingă o trăsură cari 
mi s-a părut înaltă pînă la cer, o îm- 
pinsatură violentă înapoi, o viziune, re
pede și nedeslușită de mult aur amestecat 
cu crep roșu, și atîta tot : Cuza trecuse, 
în mare uniformă, în trăsura cu livrele 
roșii ă la frangaise. .

Așa am văzut eu pe Cuza pentru întîia 
oară. De atunci l-am mai văzut de multe 
ori, uneori foarte de aproape. Ultima da
tă a fost la 24 januar 1866, cînd, înconju
rat de o mulțime de uniforme străluci
toare, primea defilarea armatei pe podul 
Mogoșoaiei, din balconul cel mare dintre 
coloane de la Palatul Domnesc din Bucu
rești. Curînd după trecerea lui Vodă, 
ploaia începu să cadă de-a binelea. Pro
fesorul nostru, care ne îngrijise ca pe co
piii; lui, ne adună pe lîngă dînsul, ne nu- . 
mără cu băgare de seamă, ca să nu se fi 
rătăcit vreunul și, pornirăm spre casă". 
(Arh. St. Buc., Fond Spiru Haret, dos. 16, 
f. 1—3).

Se cuvine să facem remarca că Univer
sitatea din Iași lua ființă cu 4 ani îna
intea celei bucureștene. Explicația : dacă 
Bucureștiul devenise capitala politică a 
țării, se dădea satisfacție lașului spre a 
fi capitala culturală și aceasta la insis
tențele marelui om politie, Mihail Kogăl
niceanu.
. Rîndurile demni sus sînt un pios oma
giu adus lui Spiru Haret, cel care făcuse 
atît de mult pentru învățămîntul româ
nesc.

NICOLAE CIACHIR H

Mere de toamnă

Te chem ploaie măruntă de umeri 
căzătoare

Să ne așterni în pleoapă povești de zi 
bătrină

Sînt vorbele din lună, sînt sfaturi de la 
soare

Să ne înveți în' drumuri cu glasul tău 
de zină.

Sădește-n noi virtutea trăirii de-o 
secundă

în eare viața uită că este trecătoare 
Sădește-n noi dorința luminii furibundă 
Fîșii rupînd în negru deși pe noi ne 

doare.
Băurăm primăvara ce ne dorea doar 

muguri
Și-am înflorit în vară sărutul pe-un 

chilim
Acuma bem iubirea ca must spumos de 

struguri
Iubirea pentru-o frunză și pentru ce nu 

știm.

în rod să fim, o, suflet, ne-om regăsi 
în ramă

EI cavaler în zale, nălucă eu, mă zbat.
Tu, toamnă ne cuprinde în haina de 

aramă
Nedespărțiți cînd mărul l-am rupt și 

l-am mîncat.

IRINA DIMITRIU ■



dumneavoastră
Flacăra ia dispoziția

Mă numesc Dumitru Savu, locuiesc în București pe Aleea 
Someșul Cald nr. 4, blocul 0.2, scara 1, apartamentul 3, sec
torul 4. Fiind grav bolnav în tot decursul anului 1984, 
am fost internat de urgență la - Clinica medicală a 
Spitalului sectorului 4, și, prin transfer, la Clinica chirur
gicală a aceluiași .spital, unde am fost supus unei grele
operații de stomac, care 
eminentul chirurg conf. dr.

a durat aproape 6 ore, de către
ALEXANDRU GRIGORESCU.

Acesta a realizat una dintre cele mai rare și dificile operații 
de stomac, efectuînd o gastroctomie totală (înlocuirea stoma
cului ulcerat cu unul nou, confecționat din colon și intestinul 
subțire), salvîndu-mi astfel viața și redîndu-mi satisfacția de 
a trăi și activa în plină senectute. Mulțumesc din suflet acestui 
om și întregului său colectiv, care m-au făcut să renasc ca 
o pasăre Phoenix, din propria-mi cenușă a durerii. Laudă 
acestor oameni !

«• Sesizări propuneri, soluții un dialog fructuos între cetățeni și autorități •
■ în ziua de 18 ianuarie a.c. băiețelul 

meu,, aflat la virsta jucăriilor și a pozne
lor, a vrut să-și cumpere el însuși o ju
cărie de. la așa numita „Unitate nr. 11 — 
Produse zaharoase", din Calea Moșilor. 
I-am dat 40 de lei, cit costa, de fapt, 
jucăria. Iată însă ce s-a întîmplat : cele 
două vînzătoare, profitind, desigur, de 
naivitatea piciului, i-au luat banii și i-au 
dat, în schimb, o jucărie despre care știau 
că este stricată. Am mers cu băiețelul la 
magazin și le-am spus că este de două 
ori mai rușinos să inșeli un copil decît 
un om mare. Vînzătoarele mi-au răspuns 
într-un mod incalificabil, accentuînd că 
nu-i treaba lor dacă o jucărie funcțio
nează ori ba ! Dat fiind că nu aveau 
ecusonul, că. n-au binevoit să-mi dea 
nici condica de sugestii și reclamațli și, 
că, practic, m-au dat, pur și simplu, afară 
din magazin, mă întreb și vă întreb, tot
odată : care este, de fapt, treaba pe care 
o au de făcut cele două vînzătoare ? 
(Georgeta Rojojanu, Calea Moșilor nr. 277, 
București). Exact la aceeași întrebare aș
teptăm și noi răspuns din partea direcției 
de resort a sectorului 2.

■ Primim de la Consiliul popular al 
municipiului Cluj-Napoca. în legătură cu 
unele probleme ridicate de un grup de 
cetățeni din municipiul'Cluj-Napoca (car
tier Mănăștur), vă informăm : referitor 
la asigurarea unei copertine cu rol de 
adăpost în stațiile de transport în comun 
din fața complexelor comerciale „Mi
nerva" și „Sirena", ambele situate în 
strada Lingurarilor, din cartierul numit, 
acestea se vor executa în primăvara anu
lui curent. în legătură cu asigurarea 
transportului în comun din respectivul 
cartier spre gară, menționăm că între 
orele 8 și 13 funcționează toate liniile, 
călătorii din cartierul Mănăștur avînd 
pînă în centru liniile de troleibuz 25 . și 
26, iar din centru spre gară, liniile 3 și 4. 
In cursul primului trimestru al anului 
1985 se va realiza și legătura troleibuze
lor cu gara.

■ Dorel Burea din Ocna Mureș (str. 
S3 August nr. 71), și-a cumpărat în no
iembrie 1984 de la magazinul de încălță
minte din Ocna Mureș, o pereche de 
ghete, care l-au costat 260 lei. După nu
mai 2 zile talpa încălțărilor s-a dezlipit. 
D.B. s-a gîndit că cel mai nimerit ar fi 
să trimită ghetele cu bonul respectiv care 
atesta data cumpărării, celor care_ le-au 
fabricat : întreprinderea de încălțăminte 
„Argeșeana", din Pitești. Neprimind nici 
un răspuns, expediază pe 12 decembrie o 
nouă scrisoare. S-a încheiat anul și 
aceeași tăcere din partea fabricanților ! 
Dacă pachetul respectiv n-ar fi fost tri
mis cu aviz de primire, ș-ar fi putut cre
de că ghetele s-au rătăcit pe drum. Ele 
au ajuns însă conform recipiselor poștale, 
în mod cert, la destinație. Proprietarul 
lor ne întreabă dacă va mai avea ocazia 
să le încalțe în această iarnă ? Așteptăm 
răspunsul „Argegenei".

H Un exemplu de birocrație crasă. Mă 
numesc Ion Semen și domiciliez în Bucu
rești, str. Carol Davila nr. 93, sector 5. 
în data de 7 ianuarie 1985 soția mea a 
născut cel de-al doilea copil, pe nume 
Bogdan Ionuț Semen. Nașterea s-a pro
dus la Spitalul „Colfea" din Capitală. Cu 
adeverința eliberată din spital m-am pre
zentat la consiliul popular al sectorului 3, 
pentru a primi certificatul.de naștere. Mi 
s-a răspuns stupefiant : să revin pe data 
de 19 februarie 1985 ! Adică, aproape o 
lună și'jumătate. în această situație dacă 
nu prezint măcar c copie după certifi
catul de naștere nu primesc alocația de 
stat pentru copil, iar soției nu i se eli
berează concediu postnatal și implicit sa
lariul cuvenit".

■ Primim de la Tribunalul județean 
Prahova : Popa Ioan-Dan a sustras din 
locuința lui Alexandru Pantea, din Tîr- 
goviște, suma de 1 065 lei și un costum 
bleu-jeans marca .,Winston", producție 
Italia, astfel că a fost trimis în jude
cată pentru infracțiunea de furt calificat. 
Judecătoria Ploiești a condamnat pe in
culpat la .2 ani închisoare. Prin execu
torul judecătoresc, de la judecătoria 
unde-și are domiciliul inculpatul, partea 
vătămată poate intra în posesia despăgu
birilor materiale și bănești.

■ Organizăm o excursie în Zvolen 
(Cehoslovacia) acolo unde își dorm som
nul de veci eroi ai neamului, căzuți pe 
câmpul de luptă pe teritoriul țării fră
țești în ultima -conflagrație mondială, în 
9 mai 1985 se împlinesc 40 de ani de Ia 
zdrobirea mașinii de război naziste. Noi • 
aveam rude apropiate nrintre cei căzuți 
pe cîmpul de luptă , din Ungaria și Ce
hoslovacia. Publicând . rîndurile de față, 
poate se vor găsi și alți doritori în ve
derea unui pelerinaj la mormintele bra
vilor noștri Ostași, în locurile unde fap
tele de arme ale oștirii române trebuie 
rememorate și cinstite. (Ioan Dan, »tr. 
Muncitorului nr. 9, Satu Mare).

■ Mă numesc Șuciu Nicolae Ui.e și lo
cuiesc în Orăștie (str. Libertății nr. 55) 
și lucrez la întreprinderea mecanic* 
Orăștie (județul Hunedoara). Am o fetiță, 
Iulia Daniela, în vîrstă de 2 ani și 6 luni. 
Suferă de o deficiență enzimatică denu

mită medical fenilcetonurie. Datorită 
acestei boli fetiței nu-i este îngă
duit să mănînce decît legume și fructe 
proaspete. Alimente, totuși, insuficiente 
pentru dezvoltarea normală a unui copil. 
Institutul de ocrotire al mamei, și copilu
lui București ne eliberează un concen
trat de proteine numit „Balophen", și 
acesta insuficient pentru hrana și dezvol
tarea armonioasă a fetiței, care cere mm- 
care cu insistență. Există un fel de^făină 
specială, fără fenilanblină, cu care se 
hrănesc copiii cu astfel de boli rarisime. 
Făină care se află sub numele DAMIN- 
EIWISSARM (Germania) și SMES-VI- 
TAPROTAN (Cehoslovacia). îi rugăm pe 
cei ce ne pot ajuta cu aceste medica
mente să ne comunice deoarece situația 
noastră este disperată și soția mea nu 
poate avea un alt copil.

H La sesizarea adresată revistei de că
tre Alexandru Hardon, din București, 
Procuratura Generală răspunde : persoa
nele care au participat la lovirea peten- 
tului au fost trimise in judecată, iar față 
de minorul Alexandru Simion care i-a 
provocat vătămare corporală gravă, in
stanța de judecată a dispus _ -internarea 
acestuia într-o școală specială de muncă 
și reeducare pe timp de 3 ani .

■ în data de 19 septembrie 1984, fiul 
meu Doru Crăciun, a plecat de-acasă.. 
Copilul meu este în vîrstă de 17 ani și 
este redus mintal. Nu știe să indice adre
sa tinde locuiește. Doar atît sțwne că îl 
cheamă Doru. Cîteva indicii despre el : 
este înalt de 1.50 m, blond, ochi căprui. 
A fost îmbrăcat sumar : bluză de trening, 
pantaloni de culoare gri, iar în picioare 
purta teniși. (Mihai Crăciun, Tecuci, 
Dacia nr. 48, județul Galați).

■ întreprinderea pentru construirea șl 
vînzarea locuințelor ne înștiințează că 
cele relatate în revista „Flacăra" nr. 49, 
din 7 decembrie 1984, privind deficiențele 
din' apartamentul lui Valentin Radules
cu, din București, bd. Chimiștilor nr. 61, 
bloc 26, ap. 58, sînt reale, și pentru în
dreptarea situației există un termen de 
execuție a lucrărilor fixat în trimes
trul I 1985.

■ Soția mea, Mioara Mihai, a părăsit 
domiciliul conjugal în primăvara anului 
1983. Avem împreună 4- copii (Romică, 
Elena, Marcel și Șucarina). Din ultimele 
informații am aflat că s-ar găsi în ju
dețul Dolj. Nu știu nici azi pricina ple
cării și din nefericire nici nu știu exact 
unde se află. Este absurd să mă gîndesc 
la pensia alimentară, cîtă vreme nu am 
nici o veste despre ea ! Publicînd aceste 
rânduri mă gîndesc, totuși, că voi afla, 
ceva și voi putea da o speranță și puș
tilor mei care o așteaptă (Nicolae Mihai, 
sat Cuza-Vodă, com. Costelu, județul 
Constanța).

9 Consiliul popular al sectorului 1 
București ne aduce unele lămuriri cu 
privire la minorul Tudor Adrian Bogdan, 
crescut de Oprea Sofica, de 81 de ani. 
Copilul are diagnosticul oligofrenie și psi
hopatie impulsivă și are aprobarea pen
tru internarea la Căminul-spital Șiret, 
întrucît mama sa l-a abandonat la virsta 
de cîteva luni. Organele de miliție au 
obligat-o pe Zamfira Tudor să interneze 
copilul la Căminul-spital Șiret

■ Din str. Smîrdan nr. 12, București 
am cumpărat un aparat de radio. în cîte
va zile s-a defectat. Mă prezint la coope
rativa unde scria pe foaia de garanție, 
adică, la Reprezentanta tehnică „Tehno- 
ton“, str. Smîrdan nr. 18. Am plimbat și 
eu și soția acest aparat de radio (Bucur 6) 
de nenumărate ori, dar tovarășii de la 
„Tehnoton" refuză să.ni-1 repare. (Preda 
Marin, București, Aleea Solidarității 1 A, 
sc. II, bl-. Y 6, etaj IV, ap. 40).

a U.J.C.A.P. CĂLĂRAȘI ne informea
ză, urmare a scrisorii adresate revistei 
de Către Gheorghe Beșleagă : Sus-numi- 
tul a muncit 11 ani în C.A.P. și are drep
tul la pensie din acest sector (el fiind și 
pensionar de stat). Conform Legii nr. 3, 
art. 5 și Legii nr. 4/1977, art. 8, suma re
zultată din pensiile cumulate Jiu poate 
depăși, niyelul pensiei de asigurări sociale 
ce s-ar fi cuvenit persoanei respective, 
în cazul cînd întreaga activitate ar fi fost 
prestată într-o unitate de stat.

■ „Mă numesc Aricleia Craioveanu și 
locuiesc în str. Căpitan Demetriade nr. 5, 
sector 1. Locuiesc la adresa de mai sus 
din anul 1957. împreună cu soțul am mun
cit 4 ani pentru a face dintr-un spațiu 
degradat un spațiu de locuit. Ne-am tras 
gazele împreună cu familiile Plugaru, 
Rusu și Ferariu. în locul lui Feraru s-a 
mutat însă Marcel Ghiță. Acesta este cer
tat cu munca și din martie trecut nu lu
crează nicăieri. Astfel că are mari res
tanțe la plata luminii electrice și a ga
zului. întreprinderea de rețele și instala
ții de distribuție a gazelor naturale Bucu
rești ne-a tăiat gazele. Spuneți și dum
neavoastră ,de ce să suferim noi, eu, fe
meie bătrină și o nepoțică, pentru un 
ins care nu-și achită obligațiile către 
I.R.I.D.G.N. și I.R.E. București ?“

■ „Mă numesc Dincă Valentin și am 
32 de ani. La vîrstă de 3 ani m-am îm
bolnăvit de „Maladia Sittlle", o formă 
mai ușoară de poliomelită» După mai 
multe operații, prin grija unor medici 
inimoși, am reușit să pot merge și eu, 
e adevărat, destul de greu, cu ajutorul 
unui baston. Nu mi-am pierdut nici 
un moment încrederea în viață. Unica 
mea plăcere este munca pe care o fac. 
Lucrez la o cooperativă cu munca la 
domiciliu și mă descurc foarte bine. 
Numai că, deplasîndu-mă foarte greu, 
nu prea pot să ies din casă și nu am 
prieteni. Singurătatea este un lucru 
foarte trist. Dragă redacție, vă rog, 
dacă este posibil, publicați în revistă 
scrisoarea mea, poate se vor găsi în 
țară tineri de virsta mea care vor dori 
să corespondeze cu mine. Am putea 
schimba impresii, gînduri, opinii, poate 
mi-aș face astfel, cițiva prieteni. (Valen
tin Dincă, Aleea Șelimbărului nr. 8, 
sc. B, et. 1, ap. 23, Hipodrom I, cod 
2400, Sibiu).

8 In scrisoarea adresată redacției 
noastre, Ionescu Corbu Ăndronache din 
Galați, strada Partizanilor nr. 40, bloc 
C 30, ap. 20 reclama infiltratii de apă 
în apartamentul în care locuiește. Iată 
răspunsul primit de la Consiliul Popu
lar Municipal-Galați, sesizat prin inter
mediul revistei: „Din analiza făcută îm
preună cu E.G.L. s-au constatat urmă
toarele: cele sesizate de petent au fost 
reale, astfel că E.G.L. a refăcut hidro- 
izolația de pe terasa blocului C 30. Din 
verificările efectuate după reniedieri, 
ultima dintre ele fiind în zilele de 27 
și 28 decem'brie 1984, în timpul unor 
ploi de durată, nu s-a mai constatat 
apariția infiltrațiilor în apartamentul po
tentului. întrucît lucrarea este în ter
menul de garanție, E.G.L. va urmări 
în continuare starea hidroizolației, in
tervenind în cazul reapariției infiltrațiilor 
de apă".

■ Am citit în revista FLACĂRA des
pre miraculoasele efecte obținute de me
dicamentul „Cibotusin", realizat de har
nicul colectiv al Farmaciei nr. 37 din 
Sebeș — Alba, medicament indicat mai 
ales în bolile respiratorii. Sîntem doi oa
meni în vîrstă de 85 și 81 ani, și avem 
nevoie de acest medicament pentru a ne 
potoli accesele de tuse ce ne cuprind 
uneori din pricina unor vechi afecțiuni. 
Vă rugăm ca prin intermediul acestor/ 
rînduri să ne ajutați în a obține cît mai 
cufînd acest produs, contra cost firește, 
drept pentru care v-am scris și vă dăm 
adresa noastră : Ilinca și Alexandru An
ton, strada Șoimuș nr. 36, sectorul 4, of. 
poștal nr. 7, cod 75318 — București.

□ Ion Munteanu din Tîrgoviște, bd. In
dependența bl. Al, sc. C, ap. 34 are ur
mătorul necaz : „Foloseam de mulți ani, 
în condiții excelente, mașina de spălat 
Alba Lux 2, fabricată la întreprinderea 
30 Decembrie din Cugir, mașină care 
executa șase operații. Dar s-a rupt capa
cul de la tija care acționa motorul cen
trifugii și patru dintre operațiuni nu mai 
sînt executate. Din cauza acestui capac, 
care costa 25 de lei și care se găsea în 
magazinele de specialitate, nu mai pot 
folosi mașina. Am căutat în multe ma
gazine de specialitate piesa respectivă, 
dar ea nu se mai fabrică, deoarece nu 
se mai fabrică nit i acest tip de mașină. 
Ce să fac ?“ Nici noi nu știm exact, dar 
îi rugăm pe cei de la „30 Decembrie" să 
caute o soluție, poate mai găsesc pe un
deva piesa pomenită.

■ Fiica mea, Vasilica Alice Romanes- 
cu, are 16 ani șl lucrează la întreprin
derea „Autobuzul" din București, la sec
ția CSC, ca muncitor necalificat. în ace
lași timp frecventează liceul seral, fiind 
elevă în clasa a Xl-a la liceul patronat 
de întreprinderea bucureșteană sus men
ționată. Cursurile serale încep de regulă 
la orele 16,30 și sfîrșesc la orele 21,30. în 
aceste condiții este,' practic, imposibil să 
urmeze cursurile serale. (Livia Roma- 
neseu, str. Baciului nr. 5, bl. 9, ap. 66, 
sector 5 București). Rugăm conducerea 
„Autobuzului" să găsească înțelegere și 
pentru Vasilica Alice Romanescu, așa 
cum alte conduceri de unități economice 
dau sprijin seraliștilor.

■ Ion Obadă din Vaslui, str. Vasile 
Alecsandri bloc 123, ap. 11 ne înștiințea
ză că a bătut mai multe magazine cu 
materiale fieroase și nu a găsit o pilă 
pentru ascuțit fierăstrăul sau securea. De 
asemenea, lipsesc din aceleași magazine 
cuiele de diferite dimensiuni, în special 
cele mici și mijlocii.

Ne-am deplasat prin unele magazine 
din Capitală și am constatat că petenții 
(inclusiv Ion Obadă) au dreptate.

9 Am funcționat că învățător-educator 
la Școala generală sanatorlală Govora. 
Direcțiunea școlii și-a pus avizul pe ce
rerea mea, deoarece am 12 ani vechime 
și s-au convins de calitățile mele. Nu

• ^Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime șl nu pri
mește acte originale. Scrieți-ne cît mal concis. Și nu uitați să vă 
iscăliți. Precizați eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele 
se țin zilnic între orele 10—13.

mai că, Inspectoratul județean școlar 
Vilcea a numit pe Vasilica Lupu în pos
tul ocupat de mine atîția ani. (Mariana 
Popa, com. Mihăești, județul Vilcea). 
Rugăm Inspectoratul județean școlar 
Vilcea s-o lămurească pe M.P. care au 
fost cauzele schimbării sale de la școala 
sanatorială din Govora.

■ Din anul 1959 lucrez ca medic vete
rinar la ,,Abatorul", Ploiești. S-a scos la 
concurs postul pentru formațiunea sani
tar-veterinară de pe lingă „Abatorul" 
Ploiești. La data de 29 august 1984 a avut 
loc concursul scris și oral. Am obținut 
la acest examen media cea mai mare, 
9,06. Deci prioritatea de a fi numit în 
acest post. La numai 5 zile după con
cursul desfășurat, de altminteri, cu acor
dul și avizul Ministerului Agriculturii și 
Industriei Alimentare. Laboratorul Cen
tral București și Direcția Sanitar-Veteri- 
nară din cadrul aceluiași minister au ho- 
tărît redistribuirea postului scos la con
curs altei formațiuni sanitar-veterinare. 
(Marcel T. Manole, Ploiești, str. Republi
cii nr. 122, ap. 2). Ce s-a întîmplat de 
fapt, după concurs ? De ce nu s-au res
pectat rezultatele comunicate ?

■ în anul calendaristic 1984 am con
tractat cu statul și, deci, predat fondului 
centralizat o junincă și un tăîiraș. De 
asemenea, am predat 200 kg caș de oaie. 
Prin cooperație âm predat, la preț de 
achiziție, circa 700 kg de fîn. în aceste 
condiții bănuiesc că nu este normai — ne 
scrie Ioan Arlea din comuna Vadul Izei, 
județul Maramureș — să nu-mi pot cum
păra unele produse alimentare din comu
nă. Intr-adevăr, nu este normal.

■ Purtînd corespondență cu întreprin
derea ,,Tricodava“ din București, în ve
derea ridicării garanției J3? gestionară a 
fiicei mele, pe nume Nadia Stanciu, ni 
s-a expediat de la unitatea respectivă 
reconiandata cu nr. 4540, din 21 martie 
1984. Au urmat și alte apeluri, căci 
această scrisoare recomandată nu ne-a 
parvenit : pe confirmarea de primire 
sînt semnat în fals. Miliția și procuratu
ra din Focșani au întreprins unele mă
suri, dar situația mea a rămas nelămu
rită. (Vasile Stanciu, Focșani, Piața In
dependenței, nr 1, ap. 33, județul 
Vrancea).

Pagină realizată de
DORIN SALAJAN ■

Poșta redacției
Marius' Preda — Caracal: Sporul pen

tru vechime neîntreruptă în muncă se 
acordă în cote procentuale din retribu
ția tarifară celor care au continuitate în 
aceeași unitate. în situația dv. continui
tatea în muncă decurge de la 1 mai 1970. 
■ Gheorghe Lupu — Iași și Grup de 
cititori — Cluj-Napoca: Gratuitățile pre
văzute în Decretul pe care îl menționați 
se referă, numai la invalizii încadrați in 
gr. I de invaliditate H Viorica Takacs — 
Timișoara: 1) La inspectoratul școlar ju
dețean; 2) în raport cu munca prestată. 
K Gheorghe Falcă — Pitești: Pentru cei 
încadrați în muncă după 1 ianuarie 1975, 
aprobarea schimbării domiciliului se face 
în limita unui număr de locuri reparti
zate, în acest sens, prin decret preziden
țial 8 Aurica Rusu — municipiul Gh. 
Gheorghiu-Dej : Perioada în care un om 
al muncii nu realizează producție nu i 
se consideră vechime în cîmpul muncii, 
în cazul dv., timpul cît ați fost cu munca 
la domiciliu, însă nu ați executat lucrări, 
nu se poate echivala cu vechime în 
muncă ■ Simion Lăcătuș — Tîrlișna 
(Bistrița-Năsăud): Indemnizația de înso
țitor se acordă persoanelor pensionate ca 
urmare a unor accidente de muncă, dacă 
sînt încadrate în gr. I de invaliditate. 
8 Ion lancu — București: La consiliul 
popular al sectorului în care domiciliati. 
■ Constantin Boboc — Craiova: Nu pu
teți face reconstituirea vechimii în mun
că cu martori deoarece nu mai sînteți în
cadrat în muncă 9 Nicolae Flech — Biled 
(Timiș)/ Forurile locale hotărăsc în func
ție de situația reală ■ Petru Roman — 
Bîrsana (Maramureș): Anularea deciziilor 
de pensionare a fost legală ■ Nicolae 
Mustață — Fîrliug (Caraș-Sevețin): In 
situația în care nu prezentați actele la 
care faceți referire nu este posibilă acor
darea pensiei I.O.V.R. potrivit Decretului 
245/1977 ■ Anica Gafencu — Ploiești : Vi 
s-a stabilit legal. în decursul unui an, 
boala se poate agrava sau ameliora. De 
aceea, se fac si revizii medicale.

MARGA NEDELEA ■
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Dacă iaci un lucru, îă-I bine! Cu simțul datoriei 

față de cetățean

9 Papucul de plastic - parfumul litoralului • in așteptarea unei adevărate „revoluții" in materie de lustre

Șlapul —

încălțăminte manuală

Șlapul este un papuc celebru care « 
revoluționat încălțămintea secolului XX. 
Scump cit un pachet de țigări fine, cu 
el nu ești nici încălțat, nici desculț, te 
simți ușor, poți să^l abandonezi oriun
de și dacă te enervezi poți să-l vîri in 
buzunar. Pentru veacul nostru, șlapul 
este mai celebru decit opincile de oțel 
din poveste, el e măsura vitezei și-a 
superficialității, ă economiei de metal și 
a umorului. Vreți să vă simțiți fantas
tic ? Cumpărati papuci de plastic ! Ori
ce ghenă dacă nu are și cîțiva papuci 
de plastic abandonați înseamnă că este 
folosită ca depozit, ca magazie. Papucul 
de plastic este parfumul litoralului, e 
aliatul gospodinelor plecate la alimen
tara cu părul pe bigudiuri și capot mat- 
lasat, și dușmanul omului cu bătături. 
Dacă are o bavură / Veți avea o bătătură ! 
Cine produce papuci de plastic ? Mai 
tatii, cine nu produce ! întreprinderi din 
Iași, Drăgășani, București etc., plus fe
lurite cooperative. în București producă
torul autorizat și specializat este Coope
rativa „încălțămintea manuală" (să nu 
vă imaginați că aici s-ar produce în
călțăminte pentru umblat în mîini), afla
tă pe Calea Rahovei, într-o clădire cu 
9 sau 10 etaje. Este o cooperativă cu 
tradiție, cu buni specialiști în domeniul 
încălțămintei, inclusiv al șlapilor. Aceș
tia din urmă reprezintă o preocupare 
constantă pentru îmbunătățirea sorti- 
timentelor, a calității, a formelor. Fiind 
o problemă de picioare, șlapii dau des
tulă bătaie de cap. Am aflat de la vice
președintele cooperativei, Gheorghe Ni
colau, că decanul șlapilor are venera
bila vîrstă de 10 ani. Cel mai tînăr mo
del are abia 2 ani și are toate șansele 
sâ îmbătrânească. Cum se naște un șlap 
(varianta din plastic a popularilor tîrlici) ? 
în primul rînd că nu se naște. Meșterul 
de la un atelier merge la mare și obser
vă șlapii mai acătării. Umblă după ei, 
încearcă să-i cumpere și dacă nu ține îi 
desenează din mers sau le memorează 
forma. Apoi vine cu desenul și anunță 
grav : uitati un șlap ca -ăsta aș vrea eu să 
fac. O altă cale trece prin reviste. Șlapii au 
intrat în arsenalul civilizației mondiale 
(Șlapen sie bitte ?) Trage cu ochiul si 
cînd dă de un șlap interesant rupe foaia 
și-o aduce la cooperativă. începe munca 
la matriță. Dar matrițele se fac greu. 
Oamenii de la mecanică n-au experiență 
de artiști. Drept pentru care noul șlap 
e un fel de frate necăjit al celui de pe 
litoral sau din revistă. Are bavuri (orice 
bavură / vă provoacă bătătură) și niște 
margini care seamănă cu traseul omidei 
In stare de ebrietate. Culoarea e de cele 
mai multe ori pesimistă. Vicepreședintele 
cooperativei ne spunea că „nu primim 
decit granule negre sau albastre. Le mai 
amestecăm noi cu ceva alb, cu ceva 
translucid șl mai ies ceva derivate, dar 
tot derivate de negru rămîn". Treci peste 
formă, treci peste culoare și-i iei în pi
cioare. Abia atunci descoperi că sînt 
rigizi, tari ca lemnul (aici s-a păstrat 
tradiția opincilor de fier), ca atare au 
meritul de a fi atît de incomozi cit sînt 
de ieftini. Spun tovarășei vicepreședinte 
Elena Pece că șlapii de față (cei pre- 
zenți la discuția noastră) sînt cam bădă
rani. Dînsa a spus că „așa-i, dar la țară 
merg. Din păcate, plasticul e prea tare 
și nu numai că sint inconțozi, dar se și 
rup". ..Șlap ai vrut / Șlap ai avut". Cum 
sînt, delicați, nedelicați, simpatici, poso
moriți, ieftini și tari,' dar fără rezis
tență, șlapii, ziși papuci de plajă sau de 
casă, se caută. Cu cincizeci de lei îți iei 
două perechi. Una de lucru si una de 
duminica. Important este să-i -găsești. 
Tovarășul vicepreședinte Gheorghe Ni
colau spunea : „Ministerul Comerțului 
Interior a organizat o vizionare și o con
tractare. Beneficiarii ne-au cerut o ju
mătate de milion de papuci de plastic. 
Dar noi n-am primit încă p.v.c. Așa că 
în aceste zile le trimitem adrese prin 
care le comunicăm că nu le putem onora 
comenzile de șlapi". în secolul XX fra
tele mai celebru al șlapului este fer
moarul. Cooperativa „încălțămintea ma
nuală" folosește doar fermoare pentru 
cizme. Dacă la șlapi plasticul este' prea 
tare și-ți cauzează bătături, cel de la 
fermoare este prea moale și se tocește 
repede. Cînd nu se tocește după cîteva 
folosiri, atunci știrbește de la prima. 
Cine nu pățește nici una, nici alta în
seamnă că are noroc. Cooperativa nu 
prea primește fermoare de la Metalo- 
globus. Ori de import, ori din producție 
proprie. Orgoliu îndreptățit : unele din 
import sînt mai slabe decit cele produse 
de Metaloglobus. Dau un rateu de pînă 
la 80%. Pentru nevoile ei cooperativa 
Și-a propus să le confecționeze singură. 
Deocamdată au un necaz : se rup dinții. 
Pentru cizmele comandate la Casa de 
mode se folosesc fermoare bunicele. Dar 
sînt roșii sau verzi. Lumea comandă ciz
me negre sau maro. Fermoare maro sau 
negre nu se găsesc. Atunci se adoptă o 
soluție creatoare, adică se vopsesc cele 
existente. După două săptămîni desco
peri că fermoarul negru a înverzit. „Vă 
dați seama ce surpriză ?“ „Ei, măcar 

să-și vopsească fermoarul din două în 
atîta lucru poate să facă și o femele, 
două săptămîni". Mare belea fermoarele 
pentru încălțăminte, mai ales la ..încăl
țămintea manuală". „Unele fermoare se 
strică înainte de-a ajunge la cumpărător" 
spunea tovarășa vicepreședintă. Iar 
șeful atelierului de încălțăminte pentru 
Casa de modă, maistrul Nicolae Cristea. 
zicea : „La unele fermoare se rup din
ții. Dar nu în cantitate prea mare". Dacă 
fermoarul rămîne cu cîțiva dinți înseam
nă că este rezistent.

Șlapul și fermoarul, două obiecte sim
patice care și-au dat mina ca să ne 
încurce picioarele.

CORNEL NISTORESCU H

Dispozitive... 

nedispuse 

să funcționeze

întîlnim la Alexandria, în magazinul 
etalon al capitalei județului Teleorman —‘ 
„Crinul" — pe merceologul cooperativei 
„Tehnometalica" din București, demon- 
strînd practic cum funcționează cîteva 
din produsele de uz casnic și gospodăresc 
livrate pe piață de întreprinderea pe care 
o reprezenta. Demonstrație la obiect, cu 
efect direct asupra publicului consumator 
prezent. Nu în direcția acestui aspect ne 
concentrăm atenția ci asupra cîtorva pro
duse aflate în rafturile raionului de me
naj, produse vechi, uzate, depășite de 
vreme încă de la naștere. Vînzătoarea 
Mihaela Găleteanu ne mărturisește că le 
încercase, practic, pe toate, dorind să afle 
de ce nu au căutare la public, conclu
zia fiind una singură: nu dau randament! 
Prezentăm și noi cîteva astfel de produse 
care nu fac decît să acopere neizbutit un 
spațiu de autoservire, să se degradeze în 
rafturi și, ceea ce este mai grav, să con
ducă la lipsa de interes a cumpărătoru
lui pentru măruntele articole de uz gos
podăresc chiar dacă unele dintre ele se 
dovedesc, cum o arăta demonstrația prac
tică la care asistasem, excelente! Dispo
zitiv pentru tăiat felii — firma „Electro- 
mureș": pe un suport, dispozitivul în 
cauză — un disc zimțat, deloc așcuțit 
însă, o manivelă — extrem de greu de 
mînuit — și un gen de aparat mic de 
reglare care, fie că nu merge de la bun 
început, fie că se defectează blocîndu-se, 
după două-trei folosiri. Preț — 175 lei ; 
dispozitiv pentru cartofi piure — produs 
al întreprinderii ploieștene „Metalica" — 
cu o aceeași greoaie manipulare care de
pășește, ca timp și efort, oricare alt pro
cedeu fără... dispozitiv al unei gospodine 
în realizarea piureului; forță herculeană 
presupune și folosirea dispozitivului pen
tru tăiat cartofi pai; întreprinderea de 
nasturi și mase plastice București oferă 
castron cu capac. Castron galben, capac 
alb, care capac, cu toată stăruința, nu se 
lasă fixat pe castronul în cauză!

Din păcate, exemplele pot continua! Și 
te întrebi, cui ajută sâ existe astfel de 
sortimente care nu se vînd? Ce ar tre
bui să se facă pentru ca măruntele 
obiecte de uz casnic și gospodăresc — 
dar atît de necesare — să fie cu ade
vărat utilizabile? Discuția despre im
pasul unora dintre aceste produse o pur
tăm cu șeful serviciului comercial al co
operativei . „Tehnometalica" București, 
Ștefan Șerpescu. Problemele, ni se spu
ne, sînt mult mai complexe decît la pri
mă vedere. Cea a diversificării, de pildă, 
ține nu numai de interesul producătoru
lui, ci și de cel al celor care le desfac. 
Or, articole mărunte fiind, costul lor 
este foarte mic, criteriul de ' interesare 
neexistînd deci, diversificarea acestor 
produse rămîne în umbră. Așa se întîm- 
plă că în magazine se găsesc produse de 
acest gen depășite și nu-și găsesc încă 
locul unele cu mare eficiență. înființa
rea unor magazine specializate pe aceste 
mărunte articole de uz casnic, cu vînză- * 
tori specializați în folosirea lor — ei în
șiși demonstrînd practic utilitatea — nu 
numai că ar scoate din anonimat aceste 
produse dar le-ar face și competitive ! 
Sigur că pentru a se ajunge aici ar tre
bui ca problema articolelor mărunte să 
fie îmbrățișată la toate nivelele! Mai ta
tii, pentru întreprinderile cu un astfel de 
profil ar trebui ca valoarea planului să 
țină cont de prețul mic al acestor pro
duse pentru că dacă planul va fi prea 
.mare și aceste articole vor dispare cu . 
încetul de pe lista preocupărilor celor în 
cauză; marea industrie ar trebui să le 
pună acestor întreprinderi la dispoziție 
M.R.R.-urile nu numai prin repartiții pe 
hîrtie ci efectiv; cum aceste produse nu 
sînt de serie foarte mare, cum finisajul 
lor necesită migală precum și niște dis
pozitive pentru acest finisaj din nou se 
face apel la marea industrie de a tran
sfera utilajele de care nu mai au nevoie, 
întreprinderilor sau cooperativelor în dis
cuție care vor ști să le readapteze.

înțelegem că viața măruntelor dar atît 
de necesarelor obiecte de uz casnic și 
gospodăresc nu depinde numai de produ
cători — care fac eforturi pentru scoa

terea lor în lume — ci de numeroși alti 
factori — verigi importante — în acest 
proces al impunerii pe piață a produse
lor de acest gen. Dar despre acest lucru, 
cu altă ocazie!

GEORGETA ȘTEFANESCU ■

Candelabrul auriu

Intrară, ținindu-se de mină, în Maga
zinul „Electrolux" diri Calea Victoriei, 
cu intenția de a cumpăra o lustră sau 
un candelabru pentru noua lor sufrage
rie. El, tînăr, longilin, cu alura aruncă
torului de suliță, ea minionă, cu păr ne
gru, buclat ; se vedea, din sclipătul vioi 
al ochilor, din toată ținuta lor, că sînt 
de curînd .căsătoriți și vor să-și pună la 
punct căminul. Așa că, venind aici, în 
cel mai mare magazin de corpuri de 
iluminat al Capitalei, privirile li se îriăl- 
țară grabnic, cercetătoare, spre lumea 
policromă a candelabrelor, lustrelor, lam
padarelor, aplicelor și veiozelor de tot 
felul. Dar cu cît căutați mai mult și cu 
mai multă înverșunare, cu atît parcă en
tuziasmul lor scădea. Binevoitoare și 
amabilă, o vînzătoare se oferi să le vină 
în ajutor. Ea le propuse, mai întîi, o lus
tră cu cristale de sticlă, prismatice, foar
te frumoasă intr-adevăr, realizată de 
I.S.M. Gherla. Apoi, cu același calm și 
cu aceeași bunăvoință, le atrase tineri
lor căsătoriti atenția asupra unui cande
labru pătrat, cu brațe verticale, formate 
din succesiunea mai multor farfuriuțe de 
semicristal.

— ...Este una din noutățile magazinu
lui, mai zise vînzătoarea.,

_ _ Nu-s urâte nici ele — rupse, într-un 
tîrziu, tăcerea tînărul soț. Magazinul are, 
e drept, un sortiment divers, nu-i însă 
ceea ce ne dorim. Pentru sufragerie și 
ta general pentru camerele apartamen
tului nostru aproape toate corpurile de 
iluminat de aici sînt prea mari. Au ga
barit supradimensionat, cu prea multe 
brațe încărcate cu fel de fel de orna
mente și abtibilduri inutile. Cui i-ar tre-- 
bui, de pildă, candelabrul acela cu zece 
sau douăsprezece brațe, pe care abia dacă-1 
poți duce în spinare ? ! Sau iată aplica 
aceea S 117, produsă de IPPS Timișoara, 
al cărei suport conține, cred, mai mult 
de două kilograme de metal ?

— Noi — se amestecă în vorbă tînăra 
soție — am fi voit un candelabru așa, 
mai gingaș, mai fin lucrat și cu mai mult 
bun-gust. Am fost și la „Bucur-Obor", și 
la „Cocor" și la „Unirii" și tot n-am gă
sit... â

—- Dumneavoastră aveți dreptate ! in
terveni prompt Nicolae Tudor, șeful uni
tății. Cel puțin o bună parte din corpu
rile de iluminat pe care ni le furnizează 
IPPS „Victoria" Timișoara, „Electrome- 
tal" Cluj, „Curtea Sticlarilor" București 
sînt depășite și ca model, și ca design, 
și ca execuție generală. Prea puțină in
vestiție de ingeniozitate și imaginație, 
prea mare consum de materiale, metale 
neferoase și sticlă în special ; sîntem tri
butari față de cumpărători atît în ceea 
ce privește estetica,' gingășia execuției, 
cît și în privința economicității. Și cel 
mai deficitar șîntem la corpurile de ilu
minat fluorescent ; aici avem doar două- 
trei modele, și astea-s prea puțin izbu
tite. Ceea ce doriți dv. șe producea o 
dată la „Vitrometan" Mediaș. Ați încer
cat, totuși, la „Unirii" ?

— Da, găsisem acolo un candelabru 
aurit — răspunse tînărul longilin. Era 
tocmai ceea ce ne doream : cu cristal 
filigranat, cu cinci brațe, lucrat cu mult 
rafinament. Ce mai, era o bijuterie cu 
3 600 lei, dar pînă a ne decide noi, a ve
nit unul de la Constanța și l-a cumpă
rat imediat. Și noi am rămas fluierând a 
pagubă, privind la candelabrele acelea 
mari cît roata de moară... rămase de ani 
și ani nevîndute...

MIHAI STANESCU H

P.S. Am intrat în legătură directă cu 
directorul IPPS „Victoria" Timișoara și, 
recunoscînd deschis avatarurile sau „sta
rea de fapt" a corpurilor de iluminat, 
ne-a asigura că foarte curînd vom fi 
martorii unei adevărate revoluții în ma
terie. DORIN GHERGHINESCU ®

Printre pixuri

și stilouri
Puțini mai scriu frecvent cu stiloul 

Cel mai mult se scrie cu așa numitul pix 
cu pastă. Vremea pixurilor este în floare. 
Nenumărate modele, de la cele exclusiv 
de plastic, pînă la cele numai de metal și 
cu ceas elctronic incintă o lume întreagă. 
Copilul care învață literele, pensionarul 
care scrie scrisori, ceva mai lungi decît 
adresa de pe plic, toți, absolut toți cei c® 
scot din buzunar un pix îl privesc și ca 
pe o mică jucărie de care vor să fie 
mîndri. Instrumentul de scris are, pe 
lingă o componentă practică, de condei 
propriu zis, și una psihologică încorporată 
în valoarea sa, valoare pe care o are 
pentru cel ce îl folosește : place sau nu, 
place mai mult, ori mai puțin, provoacă 
admirație, satisfacție, stare de zîmbet sau 
dimpotrivă — dispreț, indiferență, în ge
neral o undă psihologică opusă față de 
cealaltă situație. în ultima vreme, libră
riile vînd și cîteva modele agreabile de 
pixuri românești, ieftine. La întreprin
derea industrială de stat „Flamura roșie" 
Sibiu, cunoscută mai ales după emblema 
FLARO, directorul tehnic Ioan Blaga, 
inginer de mecanică fină, ne spune că, 
în cadrul unității, obiectele de scris ocupă 
o secție, secția stilouri, condusă de mais
trul Teodor Cernătescu și cam un sfert 

,din personalul întreprinderii. FLARO este 
singura fabrică din țară de instrumente 
de scris." Sîntem invitați in secție să 
vedem cît este. de curat. Și vedem. Un 
singur lucru nu este curat : aerul rtdar ni 
se spune că așa este numai în hala în 
care se toarnă reperele de plastic, apoi 
că mai e și chestie de obișnuință. Proba
bil este vorba de faptul că șefii s-au 
obișnuit sâ considere situația, aceasta 
normală. Și directorul tehnic și șeful 
secției așa o socotesc. Inginerul Ioan 
Blaga este aici de 21 de ani. Ne destăi- 
nuie, ca pe un lucru dramatic pe care 
l-a descoperit în acest timp : Nu există 
cărți, nu există bibliografie pentru pro- 
iectanții de instrumente de scris". (Facem 
o paranteză și spunem că lucrurile n-ar 
sta atît de dramatic dacă, de pildă, spe
cialiștii cu zeci de ani stagiu în fabri
carea stilourilor, cei care au avut posibi
litatea să învețe bine cum se realizează 
un stilou sau un pix ar umple acest gol 
și ar scrie cărțile de care chiar FLARO 
are nevoie) Maistrul Cernătescu este la 
FLARO de 31 de ani. Amîndoi se zbat 
cu greutățile specifice producției de scule 
de scris. Coloranți adecvați n-avem. Pen
tru stilouri nu primim decît material 
negru. Pentru penițe, de stilou, ni se 
dă oțel cu altă compoziție. Materialul 
plastic negru pe care îl primim este de 
șapte feluri, toate nuanțe de negru. Un 
grup de proiectanti de instrumente de 
scris este condus de inginerul Ion Goji- 
nevschi, lucrează toți aici, dar sînt aî 
filialei din Sibiu a Centrului de cerce
tări și .inginerie tehnologică pentru arti
cole casnice. Ac«m vreo opt ani am făcut 
o comandă de cercetare să ne propună 
noi modele. Prin 1977 au prezentat foarte 
multe modele noi. N-am luat niciuniil. 
Unele erau foarte șocante. Menți
nem în fabricație ce ni se cere. 
Stiloul 61 S se fabrică din 1961. Am vrut 
să nu-I mai facem, dar ni-I cere comer
țul, că se vinde. La 19 lei e frumos.
Adevărul este că după aspectul exterior 

este o rușine acest „veteran" al stilouri
lor FLARO-. Cu aceleași materiale și eu 
același cost, este limpede că fabricantul 
ar putea face un stilou cu o formă fru
moasă. N-ar trebui decît să fie desenat 
frumos. Directorul întreprinderii, ingine
rul Lucian Ghindea crede că pentru îm
bunătățirea aspectului instrumentelor de 
scris nu trebuie, în principiu, decît un 
spor de. fantezie creatoare la proiectare. 
Inginerul Gojinevschi are în subordine și 
un specialist — la nivelul grupului pe 
care-1 conduce — în design : este o absol
ventă ' de liceu de arte plastice. Ni se 
arată o mică expoziție cu ce se produce. 
Un stilou mic. pentru școlari, mai bun 
decît cele de pe piață, de doi ani este 
refuzat de comerț doar din neîncredere 
nejustificată.
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0 O experiență de la Gura Humorului © Sucurile naturale au cîștigat teren. Acum urmează cruditățile •

Reportaj dintr-o sanie cu zurgălăi.

Povestea unor 
de milioane

Am lăsat orașul Gura Humorului 
undeva în urmă. La sania noastră cu 
zurgălăi doi cai frumoși aruncă în mer
sul lor zăpada. Mergem pe sub o alee de 
paltini. Soarele stă să cadă imbrătișînd, 
parcă, întreaga Bucovină. Este atîta liniște 
incit îți vine s-o iei lă fugă prin zăpadă. 
Doar toaca pașilor de cai și fîșîitul tăl
picilor- de sanie pe zăpada proaspătă se 
aude precum un ecou al trecerii noastre. 
Bărbatul care ne conduce, între două 
virate, se descurcă bine. Știe să ducă sa
nia în așa fel încât nici nu simțim deni
velările de' zăpadă. Este orășean dar asta 
n-o poți ghici. Vorbește mai mult cu cei 
doi cai decît cu noi. Parcă sîntem răpiți 
și duși într-o poveste. Oprimi după ce 
trecem rîul Moldova, lingă o buză de pă- 
dur^. Omul nostru a coborît din sanie 
și-a proptit mâinile in brîu și a început 
să strige :

—- Haiduc, Baron, Bălan, Bujor, Căli- 
man, Tușea, Pamele...

Și, au început să apară de după copaci 
7, 8, 9, 10 câini de toată frumusețea și de 
toate culorile.

— Ne aflăm la stînă a început să ne 
povestească omul nostru parcă atunci 
amintindu-și de noi. Oile sînt ceva mai 
încolo. O să vă placă. Sînt foarte fru
moase. Totul a plecat de la o donație, de 
câteva oi, în urmă cu trei-patru ani, a 
unor țărani de prin partea locului. Să 
facem cunoștiință ? Chiar nici măcar— 
n-am avut timp să facem prezentările. 
Mă numesc Gheorghe Moroșanu și sînt 
directorul complexului de producere și 
industrializare și valorificare a legumelor 
și fru<Sblor din Gura Humorului. Cum am 
ajuns la. animale ? Altfel nu se putea. 
La început am tratat totul ca niște gos
podării anexe iar apoi a devenit o înles-' 
hire de bază... Și directorul- Gheorghe . 
Moroșanu aid, la margine de pădure, în
cepe 4ă-și dezlege, cum se spune, limba 
și să-și depene amintirile... De aproape 
douăzeci de ani conduc această întreprin
dere care este destul- de mare. Numără 
peste 700 de oameni și ne exercităm acti
vitatea în zona Humorului și a orașului 
Câmpulung Moldovenesc. Deservim și 63 
de magazine de desfacere. în ciuda fap
tului că nu se poate vorbi despre un 
mare bazin pomicol, el totuși există.

oameni
Există și o tradiție în ceea ce privește 
creșterea legumelor. în special, a cartofu
lui și a rădăcinoaselor. Și, pe lingă toate 
acestea, întreprinderea noastră are o su
prafață de 45 de hectare de teren dintre 
care doar 35 este arabil. Baza o repre
zenta, cum este și normal,' secția de con
serve de legume și fructe. în prezent am 
ajuns să valorificăm peste 2 500 de tone 
fructe și peste 4 000 de tone legume... 
Dar ne-am pus întrebarea : Cum să facem 
mai mulți bani î Ce soluții noi să găsim T
--Și cum ați reușit să faceți bani ?
—■ Acum ni se pare foarte ușor. Dar, la 

început a fost greu fiindcă a trebuit să 
mișcăm din ioc anumite prejudecăți. Ve
deți : noi nu sîntem nici fermă zooteh
nică și nici un trust I.A.S. Sîntem, cum 
dealtfel ne și numim, o întreprindere de 
producere și industrializare a fructelor și 
legumelor... S-a acționat în două sen
suri. în primul rînd am extins raza de 
acțiune care ne caracteriza prin definiție. 
S-a mai făcut, în timp, o ciupercărie care 
are o suprafață de aproape 1 800 de me
tri și care ne aduce un mare câștig, Altfel 
spus producem anual peste 50“ de tone de 
ciuperci.' Investiția a fost foarte mică, 
cam 200 000 lei, și am utilizat niște spații 
pe care nu le mai foloseam. De asemenea 
s-a mai făcut o secție de sucuri care 
produce anual 350 000 de litri. Sucurile 
noastre sînt naturale, fără adaus de zahăr 
reprezentînd suc de mere în combinație 
cu cel de zmeură. în toată zona este 
foarte căutat și apreciat. în momentul de 
față putem spune că lumea privește cu 
alti ochi sucurile naturale. O altă secție 
pe care am făcut-o este cea de semi-in- 
dustrie. Anual producem și vindem peste 
600 de tone de murături. Varză și gogo
nele — păstrînd tradiția de conservare a 
zonei noastre. Și, să nu rîdeți, a mai luat 
ființă o secție de pufuleți. Asta ne aduce 
anual un beneficiu de aproape două mi
lioane lei și o secție de îmbuteliat ulei. 
Și. tot la acest capitol a mai luat naș
tere și o secție de borș.

— De borș ?
— Exact. Anual vindem cam 50 de 

tone de borș care este făcut ea la mama 
acasă. Din tărîțe de grîu și din tărițe de 
porumb. Asta dovedește că gospodinele 
noastre au început să capete încredere în 

ceea ce facem noi. Pe lingă toate acestea 
gospodărim poate cel mai mare siloz de 
cartofi din țară. O singură celulă de 
15 000 de tone.

— Dar să revenim și la zootehnie. Cum 
v-ați apucat să creșteți animale ?

— Simplu, Acum pare simplu. Creș
terea animalelor reprezintă cel de-al 
doilea capitol al activității noas
tre. V-am spus că întreaga supra
față de. teren de care dispunem este 
de 45 de hectare. Doar 35 sînt arabile. 
De pe ele în anul care a trecut am obți
nut 582 tone de legume și 137 tone de 
cartofi. Pe șase hectare am pus arbuști. 
Coacăze, zmeură, mure... Obținem anual 
peste opt tone pe care le transformăm în 
gemuri și dulcețuri. Dar, mai rămîneau 
cîteva. Patru la număr. Două sînt de 
luncă și alte două finețe. Și, dacă tot 
produceam fîn, re-am pus întrebarea : de 
ce să nu creștem și animale 1 Și ne-am 
apucat. Totul a plecat de la niște donații. 
Niște oameni de-ai noștri ne-au adus 
într-o bună zi cîteva oi și, îmi amintesc 
exact, șase scrofițe. Numai într-un an și 
jumătate am vîndut porci din care am 
cumpărat 5 vaci și o vițică, iar în anul 
trecut, la cantina noastră, s-âu valorificat 
55 de porci. întreaga zestre zootehnică 
este următoarea : 365 de oi, 121 de porci, 
15 bovine dintre care 9 sînt vaci cu lapte 
și 11 cai. Mai avem și nutrii, iepuri cît și 
cîteva sute de porumbei. Am predat către 
fondul de stat 2,5 tone carne ovină, 2 ca
pete taurine care depășeau 900 de kilo
grame, 750 . kilograme de lină,. iar la can
tina noastră s-au consumat peste 2 200 de- . 
kilograme de brînză.

— Faceți ce faceți și mereu pomeniți 
de cantină.

— Organizația Democrației și Unității 
Socialiste din cadrul întreprinderii noas-- 
tre a acționat cu promptitudine în ideea 
construirii unei moderne cantine. Are în 
prezent 350 de locuri și, fără să ne. lău
dăm, la noi mănîncă toți acei care mun
cesc la unitățile industriale vecine. Șl 
fiindcă sîntem aproape de oraș vin foarte 
mulți să mănînce chiar pînă la noi. Pen
tru cantină noi nu cumpărăm mai nimic. 
Avem de toate. Și carne și lapte și smîn- 
tină și, nu mai vorbim, legume și fructe. 
Știți cit costă o masă ? între opt și zece 
lei. Uitați ce s-a mîncat astăzi. Asta o 
spune Grigore Brădițean care conduce 
bunul mers al lucrurilor de aici și care 
păstrează tradiția bucatelor zonei noas
tre ; Ciorbă de oase cu orez, o friptură 
de porc la tavă cu salată orientală și plă
cintă cu mac. La toate acestea se adaugă 
pîinea care este făcută la noi.

— Oamenii cît cîștigă ?
— Lună de lună ne-am realizat retri

buțiile cu un coeficient de 10—15 la sută 
mai mare decît retribuția de bază. Iar 
beneficiul a fost de ‘3, milioane șl jumă
tate.

— Defai, tovarășe Gheorghe Moroșanu, 
se poate.

— Cine a spus că nu se poate înseamnă 
că nu-i place munca. Se poate numai 
atunci când găsești soluții constructive. 
Noi n-am fi ajuns la asemenea rezultate 
dacă nu ne-ar. fi ajutat organele jude
țene de partid care ne-au sprijinit din 
toate punctele de vedere în timp ce foarte 
mulți sceptici, și birocra.ți spuneau că în
călcăm legile. Asta s-a demonstrat, Nu 
era vorba de încălcări de lege ci era 
vorba, dacă îmi este permis, de curajul 
de a face ceva. Altfel, după părerea mea, 
nu se poate. Fără curaj, cum dealtfel se 
desprinde din toate documentele de par- * 
tid, viața este monotonă.

— Aveți foarte mare dreptate. Ce aveți 
de gînd în continuare ?

—• Pînă să ies la pensie mal doresc sâ 
fac un tunel pentru uscarea fructelor, un 
iaz pentru păstrarea murăturilor, exact 
ca-n zona pădăuților, și două hectare de 
sere reci.

—• Care sînt oamenii pe care vă bazați 
tn toate acțiunile dumneavoastră ?

— Toți. La noi totul este democratic, 
hotărîrile se discută cu toată lumea. Cînd 
ne distrăm ne distrăm cu toții iar cînd 
se muncește nimeni nu trage chiulul. 
Sîntem, dacă vreți, o mare familie în 
care ne cunoaștem cu toții. Dar, dacă tot 
trebuie să dau cîteva nume, atunci i-aș 
numi pe : Vasile Vasiliu șeful micro- 
fermei anexe (așa am botezat-o), Mircea 
Nicuțar la preluarea și depozitarea carto
filor, Ilie Ignat la conservarea uleiului, 
Ion Manolache de la depozitarea și păs

trarea legumelor și fructelor și Lidia 
Blahu de la ciupercărie. Și, vă mai spun 
o dată: v-am dat cîtava nume fiindcă 
mi-ați cerut.

La întoarcere se inserase. Zăpada ofta 
sub greutatea săniei. Ne-am oprit, preț 
de cîteva minute, la o clădire ascunsă în 
zăpadă și-n întuneric. Gheorghe Moro
șanu s-a. reîntors cu cîteva andive.

— Cu asta ieșim acum pe piață. Cei de 
aici nu prea le cunosc dar ele sînt foarte 
bune și gustoase. Sper să-i învățăm să le 
prepare și să le consume. Așa a fost la 
început și cu sucurile, naturale..; Și an
divele ale căror frunze Ie striveam între, 
degete miroseau a primăvară. Sania cu 
noi parcă traversa două anotimpuri.»
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Un an de la publicarea articolului : „Ce conțin plantele de la Virciorog ?“ *

0 REALIZARE DE EXCEPȚIE 
în tratamentul bolilor hepato-biliare

Sintem astăzi în măsură să răspundem 
celor ce ne-au solicitat amănunte in le
gătură cu destinul plantelor de la Vircio

rog, specii a căror valoare terapeutică in 
bolile hepato-biliare a fost pentru întîia 
oară probată științific de către doi doc
tori din Oradea. După mai bine dă un 
an de la publicarea primului nostru arti
col, tratamentul propus și experimentat 
de xnedicii Aristina și Ladislau Elthes se 
recomandă prin rezultate cu adevărat 
senzaționale, așa cum o demonstrează o 
bogată cazuistică și părerile mai multor 
specialiști în materie. Vom vorbi pe lasg 
despre toate acestea în rîndurile-care ur
mează, dar nu înainte de a reaminti ci
titorilor noștri citeva din datele ce au 
prefațat această fericită descoperire.

Doctorul Elthes își notează primele ob
servatii în 1980, constatînd neașteptatele 
efecte curative pe care le dovedesc citeva 
specii vegetale în combaterea leptospiro- 
zei aviare (maladie ce provoacă adevă
rate dezastre în lumea galinaceelor). 
După sumare analize de laborator, admi
nistrează preparatul unui lot restrîns de 
bolnavi. Din nou, surpriză : pacienții 
anunță ameliorarea subiectivă a suferin
ței, iar analizele de laborator indică reve
nirea parametrilor la valori normale sau 
mult îmbunătățite. Este momentul în 
care cei doi medici înțeleg că au devenit 
autorii unei descoperiri de factură puțin 
obișnuită, că faptul s-a petrecut în 
România și că tocmai de aceea descope
rirea'trebuie să se bucure de îndată de 
atenția și protecția forurilor în drept. Cei 
doi medici cer sprijinul unor așezăminte 
medicale dar după cîteva tentative in
fructuoase. se adresează „Flăcării", care 
publică o primă jelatare în 11 noiembrie 
1983. Preluînd cu prudență și discernă- 
mînt declarațiile interlocutorilor noștri, 
am cerut instituțiilor medicale să supună 
preparatul unor prime cercetări biochi
mice și testări clinice. Dar n-a fost să 

„fie așa. Mai grăbiți, mai interesati de 
valoarea plantelor s-au dovedit a fi în 
primul rînd miile de bolnavi din țară, 
care, de la o zi la alta, au luat pur și 
simplu cu asalt locuința din strada Brei- 
ner Bela 72. Din fericire, prin larga în
țelegere și omenie a unor conducători de 
întreprinderi din Oradea, Alumina (di
rector ing. Constantin Ștefănoiu), IREC 
(director Traian Copil) și a unor per
soane 'mărinimoașe — prepararea și di
fuzarea ceaiului a devenit posibilă.

în ianuarie 1984 au fost depuse actele 
pentru înregistrarea invenției. Aceasta 
primește aviz favorabil din partea Insti
tutului de cercetări chimico-farmaceutico 
din București și mai apoi din partea sec
ției de plante medicinale a Institutului 
pentru controlul de stat- al medicamentu
lui și cercetării farmaceutice. Referatele 
de specialitate apreciază invenția drept 
„o noutate mondială absolută". Labora
torul „Plantavorel" din Piatra Neamț este 
desemnat ca titular de brevet, iar la 
începutul acestui an, Oficiul de Stat pen
tru Invenții și Mărci acordă soților Aris
tina și Ladislau Elthes brevetul de inven
tatori prin Hotărîrea 3763 din 28 XI 1984, 
iar în cursul lunii ianuarie 1985 invenția 
este înregistrată, pentru protejare în mai 
multe țări cu industrie farmaceutică dez
voltată.

în iulie 1984, pe baza unui protocol în
cheiat la Direcția sanitară a județului 
Bihor, Spitalul județean pune la dispo
ziția celor doi medici 10 paturi la sec
ția interne pentru testarea produsului pe 
un lot de 70 bolnavi în scopul prelucrării 
statistice pe calculator a eficienței tera
peutice. Mai notăm, in sfîrșit, că în 
scopul intensificării lucrărilor de cerce
tare, se preconizează încheierea unui con
tract de cercetare între Consiliul Națio
nal pentru Știință și Tehnologie și 
ICSMCF, ce urmează să cuprindă prin 
subcontracte mai multe instituții medico- 
farmaceutice 2: I.M.F. Cluj-Napoca, I.M.F. 
Tîrgu Mureș, Institutul de endocrinologie 
din București și Direcția sanitară jude
țeană Bihor. Investigațiile vor fi dedicate 
obținerii unui medicament care să valo
rifice intensiv virtuțile curative demon
strate de descoperire.

în continuarea relatării noastre, ne vom 
opri pe larg asupra rezultatelor înregis
trate de tratamentul ^Elthes" pe par
cursul unui an. Sîntem informați, de 
asemenea, că cei doi medici orădeni 
urmează să primească un număr sporit 
de paturi, în cadrul unui spital, pentru 
testarea produsului pe un mai mare 
număr de bolnavi.

Este necesar să amintim în primul .rînd 
că, pentru înscrierea terapiei într-un pe
rimetru riguros științific, cei doi medici 
au întocmit fișe de urmărire detaliate 
pentru fiecare caz în parte. Astfel, bol
navii au efectuat la intervale de 2—3 luni 
analize clinice și păraclinice. La fie
care pacient au - fost urmărite 13 simp- 
tome, 17 semne obiective și 7 principale 
sindrdame funcțional biochimice. în total, 
25 de analize de laborator și un set de 
alte explorări funcționale : colicisto-cd- 
langiografie, scintigrafie, ecografie, exa
men barital, examen de scaun, sondajul 
dundenal, amilazernie, amilazurie și exa

men de urină. Iată acum un tablou sta
tistic privind repartizarea bolnavilor pe 
grupe de suferințe și rezultatele dobîn- 
dite după un an de tratament :

— Din totalul celor 1 700 de pacienți 
aflați in tratamentul nostru — ne declară 
doctorul Ladislati Elthes — 20% au pre
zentat eolecistopatii cronice nelitiaziee, 
10% eolecistopatii cronice litiazice, 15% 
hepatite cronice persistente, 40% hepatite 
cronice evolutive și 15% ciroze hepatice 
din care 12,5% forme decompensate și 
2,5% compensate. în urma tratamentului, 
98% din bolnavii cu eolecistopatii cronice 
nelitiaziee (dischinezii biliare hipo și hi- 
pertonice, colecistite cronice) au ajuns 
asimptomatici, puțind relua o alimenta
ție completă, fără restricții, la fel ca 
înainte de instalarea bolii. Menționez că 
în această grupă, au dispărut concomi
tent și dereglările hormonale coexistente 
biliopatiilor (în special cele legate de tul
burările menstruale). Au încetat de ase
menea fenomenele alergice sateliteurti
caria, sindroamele astmatiforme, „migre
nele" biliare.

în cazul colecistopatiilor cronice litia
zice, tratamentul și-a demonstrat eficien
ța într-o proporție de 40% (eliminarea 
calcuiilor biliari), ceilalți bolnavi puțind 
renunța la o alimentație restrictivă.

La pacienții cu hepatite cronice de 
toate formele am putut constata o ame
liorare subiectivă importantă pînă la dis
pariția totală a suferinței. Probele de la
borator au indicat într-o proporție da 
75% o evoluție favorabilă pînă la reve
nirea probelor funcționale biochimice la 
valori normale în cazul hepatitelor cro
nice persistente, și într-o proporție de 
80% la cele cu forme evolutive, trata
mentul durînd la acestea din urmă între 
8—12 luni.

în ceea ce privește cirozele hepatice, 
tratamentul îndelungat (9—12 luni) ne-a 
relevat dispariția lichidului ascitic la 50% 
din bolnavii decompensați vascular și 
ameliorarea maladiei pînă la restabilirea 
probelor de laborator. Din punct -de ve
dere obiectiv și al explorărilor paracli- 
nice au fost înregistrate aceleași rezul
tate și la aproximativ 70% din formele 
compensate ale cirozelor hepatice. De su
bliniat că, din punct de vedere subiectiv 
în toate formele de ciroză s-a putut con
stata, în proporție de 90%, o apreciabilă 
remisiune a senzației de suferință.

La un număr redus de cazuri, trata
mentul nu a dovedit nici o eficiență, dar 
după aprecierile și cercetările noastre 
acest lucru s-a produs deoarece pacienții 
nu au respectat indicațiile de regim igie- 
no-sanitar, factor indispensabil în resta
bilirea funcțiilor ficatului. O altă cauză 
o constituie fie existența unei maladii 
grave asociate, fie abandonarea trata
mentului după cîteva luni. De reținut în 
primul rînd faptul că, în cazurile hepati
telor cronice evolutive cirogene sau al 
cirozelor hepatice, rezultatele dobînckte 
oglindesc restabilirea capacității funcțio
nale a ficatului, situație care, după ști
ința noastră, nu s-a obținut pînă în pre
zent prin nici un fel de tratament, în 
nici un așezămînt spitalicesc din lume.

Iată în continuare cîteva cazuri con
crete așa cum se înfățișează ele prin 
compararea analizelor de laborator. Pri
ma cifră reprezintă situația bolnavului la 
începutul tratamentului, iar indicatorul 
din paranteză, valoarea obținută după 
cîteva luni de tratament. Aurelia Grigo- 
riu, 32 ani. București. Diagnostic : ciroza 
hepatică. Albumine 36.6 (55.5), gamaglo- 
btiline 46 4 (22.2). lipide 585 ml% (860 
ml%), VSH 115 (30), bilirubînă 1,3 (sub 1), 
trnnsaminaze TGP 52 (5). leucocite 5 000 
(7 600). Alexandra Tunaru, corn. Țință- 
reni. Diagnostic : ciroză hepatică decom
pensată parenchimatos. Fosfatazâ alcalină 
6 UB (4UB). albumine 47 (51), gamaglo- 
buline 29 (20), indice de protrombină 50 
(70), VSH 97 (44). ionograma sodiu 127 
miliechivalent/l (142). Traian Vereș, Ora
dea. Diagnostic : hepatită cronică. Albtl- 
mină 40 (61), gaifiaglobuline 30 (14), li
pide 598 (750), VSH 55 (8), imunelectrofo- 
reză Ig G 380 UI (140), Ig A 220 (105), 
Ig M 170 (180). Daniela Gavrilut, Paș
cani, 11 ani : Diagnostic : hepatită cro
nică agresivă. TGP 30 (15), sideremie 90

Stilul călătoriei
(Urmare din pagina 13) 

complexat, rareori ironic (cu fe
reală, dind sentimentul că-și duce 
mina la gură), mai totdeauna înspăi- 
mîntat ■ de ceea ce a lăsat în urmă 
și uluit de ceea ce vede in față. E tipul 
călătorului sedentar, jelufTm^ și pasionat. 
Kogălniceanu poartă cu sine >un simț ai 
confortului și o sensibilitate hrănită de 
cultură. E tipul călătorului intelectual, 
tot sedentar, însă avizat, intrat în alt 
ciclu de. civilizație. El redescoperă lumea 
pe care o descoperise, întîi, în cărți. Ca

(80), leucocite 3 600 (6 100), albumine 39 
(69), gamaglobuline 39 (19), timpul Quick 
19/14 (11/12), timol 17 (7).

In continuare, citeva păreri și apre
cieri încredințate redacției noastre de 
cercetători, cadre universitare, medici 
curanți și .pacienți. Din scrisorile și de
clarațiile semnate de beneficiari ai trata
mentului, am ales în mod deosebit pe 
cele aparținind unor medici de diferite 
specialități, considerînd că aceștia pot 
aduce deslușiri mai exacte în legătură cu 
rezultatele subiective și obiective ale tra
tamentului „Elthes".

Domnica Falnița, medic generalist, Ti
mișoara : „Am urmat tratamentul „El
thes" timp de 8 luni. Am putut constata 
ameliorarea sensibilă a hepatitei cronice 
de care sufăr. A dispărut sindromul dis- 
peptic bilioduodenal și jena din hipo- 
condrul drept. Mi s-a ameliorat de 
asemenea o colopatie veche. A dis
părut totodată urticaria, iar migrenele 
și starea de fatigabilitate s-au rărit con
siderabil, Se remarcă și o mai bună to
leranță alimentară. în tot acest răstimp 
am renunțat la tratamentul cu prednison 
pe care l-am urmat timp de 8 ani".

Marina Motreanu, medic generalist, 
Sibiu : „Explorarea ecografică mi-a in- 
didat prezența litiazei biliare. Două pie
tre de mărimea unor alune. Am urmat 
tratamentul propus de medicii Ladislau 
și Aristina Elthes și după o nouă eco
grafie, una dintre pietre a apărut de mă
rimea unui bob de mazăre, iar cealaltă 
mult mai mică. Am repetat examenul în 
octombrie cînd s-a putut constata dimi
nuarea în continuare a calcuiilor. Mai 
notez faptul că o prietenă, Ioana Chia.1- 
da, economistă Ia întreprinderea meca
nică din Mirșa, a urmat același trata
ment, avînd același diagnostic. In cazul 
ei, ecografia a indicat dispariția completă 
a litiazei biliare".

Romeo Elefterescu, medic specialist ra- 
diolpg. Spitalul județean Sibiu : „Am 
efectuat ecografii mai multor pacienți ai 
doctorului Elthes. La aceștia examenul 
ecografic nu a mai prezentat în proporție 
de 40% imagini de calcul. Este o mare

surpriză, dar concluziile sînt premature. 
Trebuie să efectuez explorări mult mai 
diverse astfel îneît voi putea comunica 
rezultate riguros științifice abia peste 
cîteva luni".

Ion Gavrilă, medic primar, medicul șef 
al Aeroportului internațional Otopeni : 
„Folosesc ceaiurile doctorului Elthes în 
tratamentul unui pacient pe care îl cu
nosc foarte bine : soția mea. Consider 
preparatul ca o realizare de excepție în 
domeniul aplicării plantelor medicinale 
în terapia „bolilor hepato-biliare. Am putut 
constata îmbunătățirea probelor biologice 
hepato-excretorii. Boala, o veche hepa
tită cronică moderat activă, și-a stagnat 
evoluția. A reapărut pofta de mîncare, 
au dispărut stările de oboseală".

Emil Petai, medic primar, directorul 
Spitalului județean de obstetrică-gineco- 
logie Oradea : „Am o hepatită cronică, 
depistată clinic și paraclinic. Am folosit 
ceaiul colegilor mei Ladislau și Aristina 
Elthes cu intermitență, în momentele de 
disconfort digestiv. Din punct de vedere 
subiectiv mă simt mult mai bine. N-am 
repetat probele de laborator. Așa sînt 
medicii, uită să se îngrijească de propria 
lor sănătate".

filozoful cunoscut, caută ceea ce deja 
știe. Călătorul este un eseist, un proza
tor pentru care detaliul intră într-o for
mă de- existență și de cultură. Un sim- 
țualist care știe să trăiască și o minte 
ageră care știe să disocieze! Gastronomia 
și catedrala din mijlocul orașului îi sti
mulează, în egală măsură, o judecată 
despre modpl de a fi (stilul) unei națiuni.

Ion Codru Drăgușanu este cel dintîi 
călător român care! nu mai are o menta
litate de sedentar supărat că este pus (de 
soartă, de interese) pe drumuri. Călăto
rește din plăcere și este mereu bucuros 
să treacă dintr-un loc în altul. Dinicu 
Golescu întreprinde, ca și clasicii, o că
lătorie unică. E călătoria vieții lui și. 
din ea, se întoarce alt om. Cazul cel mai

Ion Papitian, medic primar interne, 
Spitalul Cantacuzino, București : „Am 
utilizat preparatul colegilor mei orăden: 
în tratamentul unei vechi afecțiuni hepa
tice. Intr-o declarație încredințată „Flă
cării" in iarna lui 1983 am arătat că re
zultatele s-au dovedit peste așteptări, 
îmi mențin declarația și îmi exprim tot
odată speranța că se va face totul pentru 
ca acest produs să devină un bun pu
blic".

Dumitru Pepescu, com. Amara, jud. Ia
lomița : „Nu poate fi exprimată în cu
vinte bucuria și recunoștința mea și a 
familiei mele față de doctorul Elthes. 
Ani la rînd am așteptat moartea că pe o 
izbăvire iar acum mă simt minunat, ex
celent, am o poftă nebună de mîncare și 
nu mai iau nici un medicament. La Spi
talul județean unde nu mi se acorda nici 
o șansă, medicii s-au crucit cînd mi-au 
văzut ultimele analize. Doctorul Constan
ța Sotîngeanu care a cunoscut toate fa
zele bolii mele a exclamat : „Fantastic, 
uite-1 pe omul care a murit de două ori 
ce tînăr arată !“ Nu exagerez. Trec pe 
stradă și lumea nu mă mai recunoaște. 
S-a produs o adevărată minune !“

Mircea Cucuianu, profesor dr„ șeful 
laboratorului Clinicii medicale nr. 1, 
Cluj-Napoca : „Produsul se află în tes
tare la clintea noastră, dar este prematur 
să formulăm vreo concluzie. Bolnavii ne 
declară că se simt bine, ceea ce ne deter
mină să apreciem că ceaiul doctorului 
Elthes ar putea avea o acțiune favora
bilă in suferința căilor biliare. Oricum, 
preparatul merită toată atenția și noi vom 
urmări cu interes desfășurarea experi
mentelor".

Roman Vlaicu, profesor dr. doc., șeful 
Clinicii medicale 1. Cluj-Napoca : „In 
baza unui protocol încheiat, vom proceda 
la testarea riguroasă a preparatului. Dar 
acest lucru necesită timp și o cazuistică 
bogată".

Octavian Contz, dr. farmacist, șeful la
boratorului de plante ‘medicinale 

. ICSMCF : „L? scurtă vreme după ce 
doctorii Ladislau. și Aristina Elthes au 
cerut ajutorul ICSMCF pentru eluci
darea problemelor de fitochimie legate 
de speciile de plante descoperite, un co
lectiv din Laboratorul de plante medi
cinale al institutului a trecut la efectua
rea unor analize preliminare a speciilor 
respective. S-a constatat că aceste plante 
conțin principalele categorii de principii 
active întîlnîte în plantele utilizate in 
tratamentul bolilor hepatice și mai conțin 
în plus unele substanțe mai rar întîlnite 
dar cu acțiune deosebit de interesantă. 
Cercetările sînț de durată și vor continua 
și în anii viitori chiar dacă medicamentul 
va fi elaborat".

Obținerea unui medicament cu efi
ciență sporită în tratamentul bolilor he
patice și biliare se înscrie sub semnul 
celei mai mari urgențe. Conform stătis- 
t teilor mondiale, la ora actuală, o per
soană din trei suferă de o boală de ficat 
sau de colecist. Numai în țara noastră, 
în 1972 — pbtrivit unui studiu efectuat 
de regretatul profesor dr". O. Fodor — 
bolile hepatice și biliare au provocat o 
incapacitate de muncă de 25—30 zile la 
.100 persoane. O altă statistică, efectuată 
de data aceasta de către O.M.S., indică 
ciroza drept cauză a unui număr anual 
de 310 000 decese. Adevărate ravagii fac 
în egală măsură hepatita virală, hepatita 
cronică, litiaza biliară. O situație care, 
sperăm, se va ameliora simțitor, odată cu 
valorificarea pe cale industrială a desco
peririi medicilor orădeni. Acest lucru va 
avea loc într-un viitor apropiat dacă 
avem în vedere promptitudinea și larga 
solicitudine de care s-au bucurat pînă in 
prezent doctorii Ladislau și Aristina 
Elthes. Aceștia, de altfel, ne-au rugat să 
transmitem mulțumirile lor călduroase 
tuturor celor care au intervenit sau au 
lucrat efectiv pentru promovarea desco
peririi și în primul rînd Consiliului Na
tional pentru Știință și Tehnologie, Insti
tutului pentru controlul de stat al medi
camentului și cercetării farmaceutice. 
Oficiului de Stat pentru Invenții și Mărci, 
Institutului de cercetări chimico-farma- 
ceutice, conducerii Laboratorului „Planta
vorel" și Direcției sanitare a județului 
Bihor. Cei doi medici sînt nevoiti de 
asemenea să înștiințeze publicul larg că 
se află în imposibilitatea de a mai primi 
noi pacienți în tratament, că noile pro
gramări vor deveni posibile abia înce- 
pînd cu 1 iunie.

LIVID TIM3US S

cunoscut este acela al lid Montaigne (ci
tat și de Thibaudet) : a plecat de acasă 
o singură dată, după îndelungi pregătiri. 
La întoarcere a scris cartea a treia din 
Eseuri. Tot astfel Golescu nostru. Nu 
are psihologie de călător, e limpede, • nu-i 
plac drumurile, e bucuros să vadă altă 
lume, dar gîndul lui e tot, acasă. Ion Co
dru Drăgușanu este, dimpotrivă, un spirit 
migrator, nu are astimpăr,. nu are com
plexe,. se preface și își dă pe față (în 
scris) prefăcătoria. Neastimpărul lui in
dică un alt stil de a călători într-un veac 
de sedentari : stilul unui moralist bîrfi- 
tor. cu temperamentul iute și mintea 
ageră.

Despre călătorii moderni, cu alt prilej.
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Tot felul lucrurile mici nu sînt neapărat și lucruri măruntei
•Idei bune, idei păguboase • Urmările unui control al Miliției Capitalei •

Vasile Gregorlev' din București a in
ventat un cort de două persoane,- greu 
de numai două kilograme. L-a brevetat 
și l-a oferit întreprinderii de articole 
sportive din Urziceni care continuă să 
producă doar corturi mai grele de 5 ki
lograme. • Colea Hău tu și elevul-actor 
Sorin Morarii vor intrepreta rolurile Bă 
trînului indian și tînărului indian în fil
mul „Atkius" produs de studiourile 
DEFA (R.D.G.) • La I.I.L. Tulcea un 
primitor distribuitor (Alexandru Ahtăliiț) 
desfăcea bidoanele cu smîntînă, le înju
mătățea conținutul șl apoi le completa 
cu iaurt. Oamenii cumpărau lapte d« 
brînză • în comuna Geoagiu din jude
țul Hunedoara este cea mai bună echipă 
de călușer din Transilvania. Hotărîrea 
aparține juriului la ediția a XVI-a a Că- 
lușerului transilvănean. • „Opinia stu
dențească" din Iași, o revistă vie, intere
santă, dedică o pagină regretatului poet 
și pictor Petru Aruștei. Decedat în 198J 
și transformat într-un subiect de umor 
îndoielnic, Petru Aruștei swia cîndva : 
„Atîta timp cît mai există printre noi un 
strop de puritate, de credință, de soare 
și cîmpii verzi, incă nu e prea iirît pe

continuă să rămînă sub controlul direct 
al agenților naturali. • -Campioana 
iernii: Un gospodar din zona Bran a 
pierdut o oaie în toamna anului trecut 
și după cîteva luni a regăsit-o într-o vă
găună cti un miel frumos. De foame, oaia 
rosese tot lăstărișul din preajmă. • In 
perioada 16—22 ianuarie producția de 
huilă, lingnit și Cărbune brun a crescut 
cu aproape 25 Ia sută față de intervalul 
9—15 ianuarie. Cărbunele înseamnă eiier- 
gie. • Familială : în urma unui scan
dal izbucnit în familie, soția (proprieta
ră) îi spune soțului : „Și așa n-ai făcut 
nlrriic aici. Casa-i a mea, ușa-i a ta“. Și 
în acest ianuarie .soțul ă scos frumușel 
ușa din țițîni și s-ă cărat. • Citire : Re
vista „Săptămîna culturală a Capitalei4* 
Scrie despre rubrica „Tot felul" din re
vista noastră „Amuzantă rubrica FEL DE 
FEL semnată în revista Flacăra de Cor
nel Nistoreseu". .Asta-i ca și cum ai citi 
cascadorul ceh Szobyceh. © Peste 75 000 
de vizitatori au trecut în 1984 
pragul Muzeului Unirii din Alba 
Iulia. 9 Pe Aleea Ucea nr. 1—2 din 
Capitală un constructor grijuliu a pus

Pâmînt". 
dat în 
© Radio

0 La 
folosință 
București

chiar la ora exactă.

Alba Iulia s-a 
un nou patinoar 
anunță ora exactă 

Dar adesea o anunță
și printre ele © Se discută că în ju
dețul Gorj, lupii au devenit periculoși 
0 Se discută : Ștefan Sameș de 
la Rapid ar fi fost transferat la 
Slobozia. Cine știe ce a primit Rapidul 
în schimb și guiță ? ® în ziua .de 22 ia
nuarie din cauza centralistei de la spi
talul „Nicolae Bălcescu" din Pitești nu 
se putea obține nici o legătură cu inte-

Să folosim de h început

mintea cea de pe urmă

rioarele spitalului în unele uni
tați alimentare nu prea găsești apă mi
nerală. © La unitatea de spălătorie nr. 7 
din Ploiești vînzătoarea sau joacă țin
tar sau te sfătuiește să-ți mai speli ru
fele și acasă. © în plină iarnă, în jude
țul Prahova, au apărut două lebede îm
preună cu un pui. Chestie de busolă • 
Florea Păduroiu din Cindești județul Dîm
bovița .1 -a păcălit pe Mihai State din Vas
lui str. Călugăreni nr.17. cu suma de 
162 000. Ca să fie cît mai latăi-a mai luat 
și 9 căciuli, 21 de piei de miel, 5 purcei, 8 
curcani, o curcă, 3 rațe, 3 cocoși și o 
găină. Unde mai găsești un asemenea 
om? 0 Cătați prin unitățile alimen
tației publice să vedeți cine vă oferă pe 
uri asemenea frig un pahar de vin fiert? 
• Mihai Vîrlan, șofer la I.T.S.A.I.A. 
transporta coniac de la Vaslui la Iași. A

ceva beton Ia păstrare. Sînț doi masto
donți de citeva zeci de tone care vor fi 
valorificați abia atunci cînd se va des
coperi o soluție pentru topire. Sau o alta 
pentru curățenie. © O măsură ingenioasă 
a luat Centrala PECO. Ea a început să-i 
învirtă pe vînzătorii de benzină de la 
stafiile bucureștene. Ori uită din practi
cile folosite, ori trec la Schimb de expe
riență. 0 în Brezoi există un bloc (16/1) 
în care nu mai stă decît un singur loca
tar. Ceilalți au plecat care încotro și-au 
lăsat în urma lor o stare de lucruri că 
la întoarcere să fie siguri că își vor găsi 
apartamentele goale. 0 La Dorohoi con
structorii aveau o restanță- de 100 de a- 
partamente. 0 Un camion a intrat într-o 
unitate de desfacerea produselor lactate 
din Deva (cea aflată în fața Casei de 
cultură). Peretele s-a dărîmat iar camio-avut o idee : a înlocuit oaniacul din 54 , , . . .. . - — ;—,

de sticle și-n locul lui a pus ceai. • Zia- "l11 n-a adus lapte. Bucuroși c-au scapat, 
rele tipărite azi la Casa Șcmteii ajun?

■ ptiri bună-voința poștei în redacțiile din 
clădire a Casei Scînteii abia 
„N-ai să inline. n-ăl să

aceeași 
tnîine..

vînzătorii au astupat gaura cu placaj 
• înfrățire : La restaurantul hotelului 
Bucegi chelnerițele s-au înfrățit cu con- 
sumatprii și beau cot Ia cot cu ’ei iar

ieri / Șapte oi la ciți oieri !“ © Sprijinit 
din plin. Eugen Anca, barman Ia restau
rantul București, a pus la cale o afacere 
înfloritoare cu casete video. Și-a luat 
drept partener soția și cînd banii nu i-au 
mai ajuns s-a „convertit" și la valută; 
Urmează decontul. • în București

pe alți consumatori flămînzi 
nîncă din ochi. © în ziua 
ianuarie la Teatrul Ion 
s-a jucat piesa. Nota -zero 
tare de Virgil Stoenescu și

îi mă- 
de 24 

Creangă 
la pur- 
Octavian 
secundarSava. Că' a lipsit un personaj 

nu-i necaz, dar piesa s-a terminat mai' 
am sunat îa 030 si am cerut numării! de repede decît de obicei. .Adică fără final,am sunat la 030 și am cerut numărul de e Am intrat Regteurantul Grădinița

din Capitală ca să cumpărăm un pachet 
cu țigări. Mai lipseau trenurile și parcă

- tefelon al hotelului Union. Am primit 
două numere. Nici unul nu era bun. Am 
sunat iar la 030. Am. primit alte două 
numere. Amîndouă inexistente; Am sunat 
la 40 93 60 la care răspunde supraveghe
toarea nr. 3. Ea mi-a mai dat trei nu
mere de telefon, din care două greșite 
și unul bun. Am sunat la cel bun. Cel 
bun era defect. 0 Magazinul alimentar 
din satul Șirnea, județul Brașov, se află 
într-un serios „control și inventar" al 
factorilor externi : vînt, ploaie, frig. De 
mai multă vreme cei în drept au solioitat 
sprijin pentru ridicarea unui complex 
comercial nou, dar deocamdată mărfurile

eram în Gara de Nord. © Directorul 
Școlii generale din Piscoiu-Stejari (jude
țul Gorj) a luat din porumb de pe lotul 
școlii pe care cu onor o conduce pentru 
a-și hrăni iepurii. Dar a luat cu camio
nul. precizează Gazeta Gorjului • La 
sfîrșitul lunii decembrie în stația C.F.R. 
Iași a fost găsită o fetiță. Singurul cuvint 
pe care-1 știa era mama. Prindeți Si adu
ceți • în Medieșu Aurit se vor renova și
moderniza moara și presa de ulei

.Arta- este o minciună care ne ajută

să înțelegem adevărul" (Pablo Picasso) 
• La Tilișca (în județul Slbiti) se află un 
cal murg cu buza tăiată. Așteaptă de 6 
luni un stăpîn păgubit • Se dis
cută despre posibila demolare a casei 
marelui lingvist EmiT Petrovici din Cluj- 
Napoca. Mai bine s-ar vorbi “despre 
opera sa • Vasile Tănasă, din comuna 
Scînteia, paznic al cimitirului „Eternita
tea" din Iași, a fost amendat cu suma de 
500 de lei pentru că dormea în timpul 
serviciului. Să fim vigilenti ! Dacă venea 
un răufăcător ? • Cînd a venit un con
trol legat de activitățile cultural-artistice, 
primarul comunei Mogoșești-Siret din ju
dețul Iași a răspuns „Nu puteți să ne 
săriți 1“. Era și asta o activitate • La 
patinoarul din Poiana Brașov nu exista 
de închiriat decît o singură pereche de 
patine cu numărul 38. Cînd se prezintă 
doi turiști, primesc fiecare cîte o patină 
0 Se zice că la Baia Mare e o afacere 
dacă ai și vinzi gumă de mestecat © în 
comuna Nucet -ș-a dat în folosință un 
bloc pentru specialiști. Pînă acum nimeni 
n-a putut fi convins să se mute în casă 
nouă 9 La Pucioasa în județul Dîmbo
vița ființează o asociație sportivă cu nu
mele „Trainica" • într-o farmacie din 
Rimnicu Vîlcea există un aparat topogra- s 
fio de valoare. Cine o fi greșit folosind 
loțiunea Diana pentru altceva? 9 Gheor
ghe Nicolae Fîrtat din comuna Fîrtățești, 
județul Vîlcea, ca să se răzbune pe un 
vecin al său a băgat briceagul în vaca 
acestuia. Voilâ de vezi ! • Pe strada 
Mihai Eminescu nr. 14 din Capitală, în 
apropiere de A.S.E. funcționează barul 
Cisnădie, cu program video. E ceva, mai 
ales pentru studente.. Responsabil de idee: 
Ion Hîrcilă. • A apărut numărul 9 al re
vistei „Gazeta matematică". După ritmul 
de apariție elevii ar trebui să se afle în 
perioada corigentelor. © Abia1 deschisă. 
Mina Lupeni sud produce din plin • Ce
tățenii din mai multe comune ale jude
țului Hunedoara transmit mulțumiri șo
ferului de pe autobuzul 31—HD—3576 
pentru punctualitatea cu care îl aduce 
la serviciu. Mulțumirile ar trebui să le 
primească un om care se numește Du
mitru Giurgiu. • După ce mai multe 
echipe ale E.G.C.L. Slatina au descins 
la blocul CAM 3 din municipiu, defec
țiunile, în loc să dispară, s-au înmulțit. 
Ba s-a făcut și o „îmbunSîățire": apa 
caldă în loc să urce la locatari se scurge 
și încălzește, canalul. • Mihaela Nedelcu 
gestiohară la punctul alimentar al 
Cooperativei de producție, achiziții și 
desfacere a .mărfurilor Drăgotești, jude
țul Gorj, a vîndut pîinea de 4,25 lei cu 
5,50. Ciupeala dintr-o zi a fost de 625 
lei. Se caută alt vînzător. © în maga
zinul alimentar cu autoservire de pe 
strada Compozitorilor <Un Capitală erau 
cițiva cumpărători in vreme ce afară 
cincizeci așteptau să facă rost de un coș 
de plastic în care să-și pună cumpărătu
rile. © în județul Bistrița toate semin
țele pentru acest an sînt pregătite și 
așteaptă primăvara. © Dacă ar fi trăit 
Elvis Presley ar fi avut 50 de ani. 
© La Satu Mare, pe Bulevardul Cloșca 
hr. 72 se execută : recondiționări de mo
bilă. Comenzile se primesc luni și joi. 
© Teodor Teodorescu din Iași, pensio
nar C.F.R., n-a mai primit pensia din 
luna noiembrie. încurcătura provine de 
Ia o funcționară a oficiului de pensii 
câre a greșit domiciliul pensionarului, 
trecînd în loc de str. 1 Mai unde acesta 
domiciliază, strada 9 Mai unde se află 
sediul Oficiului de pensii © Ziarul In
formația Harghitei a organizat în anul 
trecut concursul „Cel mai isteț". A cîști- 
gat o fată: Doina Mirela Emac. Cine 
cîștigă în anul acesta?

■ CORNEL N1STORESCU

Dincolo de oparenfe

De ce un asemenea risc?
Desigur, este preferabil „un semnal de 

alarmă'* în locul relatării epilogului catas
trofal. Ar fi bine să se rețină insă că pe
ricolul grav asupra căruia dorim să re
ținem atenția nu este pur ipotetic sau 
imprevizibil, ci cît se poate de iminent și 
concret, iar consecințele pot fi incalcula
bile. Cine nu știe că unele întimplări cu 
urmări tragice sînt cauzate de mentalități 
retrograde, care duc la sfidarea condam
nabilă a celor mai elementare, dar și 
esențiale, în același timp, reguli de evi
tare a ireparabilului ?

De la cunoscutele zicale „prevederea 
este mama înțelepciunii" ori „paza bună, 
trece primejdia rea", „nu te juca cu fo
cul !“ etc., etc. pînă la stipularea expresă 
în regulamente de ordine interioară și 
chiar în acte normative cu caracter repu
blican, regulile de protecție împotriva in
cendiilor ori accidentelor de muncă, ava
riilor și distrugerilor au un rol colosal în 
viața noastră personală, ca și în cea so- 
cial-economică, a colectivității din care 
facem parte.

. Cu toate aceste considerente majore 
incontestabile, întîlnim uneori asemenea 
cazuri de ignorare a obligațiilor menite 
să evite pericolul, încît, la prima vedere, 
constatarea ni se pare halucinantă.

Recent, o echipă a Miliției Capitalei, fă- 
cînd un control pe linia respectării nor 
melor cuprinse în Decretul nr. 400/1981 
privind ordinea și disciplina muncii, pre
venirea pericolului de avarii și distruger 
etc. l-a surprins pe șoferul Mihai Wet
gang de la PECO, fumînd în incinta sta
ției de îmbutfeliere — loc de muncă unde 
pericolul de izbucnire a incendiului este 
deosebit de ridicat.

„Ei, și ? ! Pentru o' țigară, atîta caz 1 !“ 
ar fi, poate, înclinat să exclame cineva.

Da, o • țigară, o banală țigară, o simplă 
sfidare de acest gen, care putea duce Ia 
pierderi de vieți omenești și mari pagube 
materiale, dacă avem în vedere ce se pu
tea întîmpla acolo în orice fracțiune de 
secundă !

Cum tot atît de bine putem să ne ima
ginăm ce se putea întîmpla la întreprin
derea „Danubiana", unde muncitorii Va
sile Constantin, Ghetea Dumitru și Vasile 
Lucian au fost găsiți consumînd băuturi 
alcoolice in incinta depozitului de carbu
ranți sau la întreprinderea „Electroapara- 
taj“, unde Ânghel Popescu și Dumitru 
Marin au fost, de asemenea, găsiți la con
trolul miliției consumînd băuturi alcoo
lice în incinta stației termice...

Se pot pune, în asemenea situații, zeci 
de întrebări, se pot face tot felul de ipo
teze. Vom> sublinia și noi o singură pro
blemă, dar pe care o considerăm esen
țială : cum este posibil ca factorii de răs
pundere din unitățile menționate să nu 
întreprindă asemenea măsuri administra- 
tiv-educative, care să excludă' cu desăvîr- 
șire cazurile de sfidare a normelor legale 
de prevenire a stărilor, de pericol, ctnd se 
știe prea bine cît de gravb sînt consecin
țele în astfel de situații ?

Nu atît urmările de ordin penal pe care 
le suportă acum cei vinovați de încălcarea 
prevederilor Decretului nr. 400/1981, cît 
pericolul iminent pe care îl prezintă igno
rarea acestor obligații, sperăm să tre
zească la realitate pe toți cei care au da
toria să evite ireparabilul.

MIHAî GROZAVII ■

Cronica șoselei

După 15 ani...
Au trecut 15“ ani de lă evenimentul de 

răscruce în viața Lavinieî. Discutăm cu 
ea în biroul șefului de secție. O fată 
înaltă, cu un profil care amintește pe 
cel al Dianei, zeița vînătorii. Tenul, de 
un alb imaculat, contrastează puternic cu 
negrul, de abanos al părului bogat. 
Chiar cînd ride, Lavinia păstrează pe 
chip o umbră de tristețe, iar colturile 
gurii ușor lăsate în jos, anormal, poate, 
pentru o fată care abia a împlinit 25 de 
ani, amintesc despre o permanentă su
ferință. Ne cereip iertare că-i amintim 
despre un moment teribil, de cumpănă, 
din viața ei și o rugăm să ne povestească 
cum a răzbit de una singură să. învingă 
greutățile, nu puține, care i-au stat în 
cale de la vîrsta de 10 ani. „Nu mi-a 
plăcut niciodată, începe Lavinia povestea 
vieții sale, să mă laud, dar nici să mă 
lamentez. Am avut o copilărie, mai bine 
zis un început de copilărie frumoasă. 
Nu-mi lipsea nimic. Tata era inginer șef 
la o întreprindere de construcții. Iar 
mama directoare adjunctă la o fabrică. 
Oameni capabili, serioși, deosebit de a- 
preciați în orașul nostru. Eram singurul 
lor copil. Mă iubeau nespus, însă erau 
foarte pretențioși cu mine cînd era vorba 
de muncă, de învățătură. Poate asta-i cea 
mai mare dovadă a dragostei ce mi-o 
purtau. E drept că nici eu nu le dădeam 
probleme. Totul părea să arate că viitorul 
îmi era “ asigurat. întunplarea din ziua 

aceea de mai, care se anunța de dimi
neață atît de frumoasă, a fost pentru 
mine ca o lovitură de trăsnet. Plecasem 
într-o excursie, părinții și cu mine, in
vitați de o colegă a mamei, care era la 
primul drum mâi lung, după obținerea 
permisului de conducere. Atmosferă eufo
rică, specifică unor asemenea împrejurări. 
Nu pot s-o uit pe mama, cît de veselă 
era, cum îi străluceau ochii ei verzi, 
deschiși, în soare, iar gropițele dfn obraji, 
cînd rîdea., erau parcă mai adinei ca

•altă dată. Ea, cu firea ei veselă, opti
mistă însuflețea întregul nostru grup. 
Presimțea ea, oare, ceva ? Cine s-ar fi 
gîndit că peste cîteva ore, corpul ei 
neînsuflețit va sta întins, alături de al 
tatălui meu, pe masa lugubră a morgii 
din orașul vecin. Odată cu ea, în acci
dent a murit și soțul șoferiței. 
Fără măcar o zgîrietură m-au scos din 
mașina complet zdrobită. Colega mamei, 
șeferița, a rămas în spital vreo două 
luni, din cauza unei fracturi la picior. 
Istă-mă, deci, singură pe lume, la vîrsta 
de 10 ani. De ce n-am murit și eu ? îmi 
puneam mereu întrebarea, în lunile după 
accident. Ce rost are viața pentru mine 
fără părinții mei pe care îi iubeam atît 
dp mult și care, la rîndul lor, mă adorau? 
Am fost încredințată spre creștere unui 
unchi, fratele tatei, om cumsecade, bun, 
dar, atît de străin sufletului meu. N-am 
vrut să mă mut la ei". „Cum, tu, fetită 
de-abia 10 ani, o să locuiești singură ? 
Cine o să-ți gătească 1 Cine o să se 
îngrijească de tine ? Nu se poate să te 
lăsăm singură !“. „Cînd au văzut înver
șunarea (ei spuneau încăpățînarea) mea. 
S-aii lăsăt păgubași. Unit spufr și acum, ; 

după 15 ani, că n-am vrut să părăsesc 
casa pentru a nu-mi pierde averea. Mulți 
proroceau că din mine nu se va alege 
altceva, decît o stricată. Nu-și dădeau 
seama ce forțe nebănuite declanșase în 
mine, teribila tragedie. Am început să 
duc o viață ascetică, după un program 
riguros stabilit. Eu îmi făceam de mîn- 
care, eu îmi spălam. Mă străduiam, pe 
cît posibil, să cer cît mai puțin rudelor 
mele. De fapt, banii proveniti din vin
derea mașinii noastre au reprezentat 
resursa principală cu care am trăit pînă 
la terminarea facultății. Mi-a fost tare 
greu, teribil de greu, în primii doi ani. 
Apoi m-am obișnuit, inclusiv cu răutatea 
unor oameni. Mă durea, mai ales, cînd 
mamele unor colege nu-și lăsau fiicele să 
vină Ia mine, din cauza reputației 
proaste a... „casei mele". Cînd totuși 
primeam vizita unei fete, colega mea de 
bancă, un copil cu suflet deosebit, 
dintr-o familie de muncitori, care mai 
aveau îneă- trei fete ! și dansam cu ea 
după muzica de la radio, a doua zi se 
discuta printre vecini : „Iar a făcut-o 
lată, Lavinia. Știe ea de ce n-a vrut să 
plece din casă !" Au trecut anii, am 
terminat liceul, a doua din clasă și fără 
meditator, fără nici un sprijin, am reușit 
să intru la facultate, ce-i drept nu cu 
medie prea mare, dar totuși am intrat. 
„Pe asta a ajutat-o vreun profesor, că e 
frumoasă de pică. Nu vezi cu ce ochi se 
uită la bărbați. îmi amintesc eu de unul 
înalt, cu părul alb, care se tot învîrtea 
prin jurul casei Lavinieî, în special pe 
înnoptate" comentau binevoitorii. în 
primul an ;am luat ițote . mediocre, „apoi 
ă mers mâi bine ’șî “am terminat ‘anul 

trecut facultatea, șefă de promoție. Și... 
' iată-mă acum aci, inginer metalurgist.
M-am integrat, cum se spune, destul de 
repede. Oamenii, deși sînt tînără, fără 
prea multă experiență, mă respectă, îmi 
cer părerea. „Și pe cînd măritișul Lavi
nia ?“ „Singurătatea, duritatea vieții, 
m-au făcut mai circumspectă, chiar suspi
cioasă, așa că vreau să mă încredințez, 
în măsura în care se poate, desigur, ca 
viața noastră în doi, cu Dan, nu va fi 
un fiasco". „Ai mai avut vreun moment 
deosebit în viața ta, nu ușoară, Lavinia?". 
„Da, atunci cînd Matilda, colega mamei, 
cea care comisese’ accidentul a vrut să 
mă înfieze". „Sîntem singure amîndouă, 
Lavinia dragă, eu n-am copii, doar știi, 
împreună ne va fi mai ușor să suportăm 
suferințele prin care trecem". „Nu, tanti 
Matilda, i-am zis, nu vă port nici un fel 
de pică, n-am față de dv. nici un fel de 
pretenții, dar nu voi putea trăi alături de 
dv. în fiecare clipă îmi voi aminti de 
părinții mei, iar pentru dv. povara 
mustrărilor de conștiință va fi mai 
grea, răscolită permanent de prezen
ța mea... Dv. poate vă veți recăsători, 
sînteți tînără, aveți doar 35.Ide ani, iar 
eu voi fi, cu toate asigurările ce mi le 
dați acum, o piedică..." Mi-am dat seama, 
mai tîrziu, că făcuse propunerea de a 
mă înfia doar așa, formal, din obligație. 
Matilda m-a vizitat, în primul an după 
nenorocirea noastră, de două, trei ori, 
apoi n-am mai auzit de ea decît după ce 
s-a recăsătorit. 'Are un copil de 4 ani. E 
fericită, în măsura îh care cineva mai 
poate fi fericit, după cele întîmplate...

VICTOR BEDA M



roWâliștiî tricolori cu Rîndul ia Mexic!
® O victorie pentru moral ® „Este greu sâ te vezi așa cum te văd alții" •

Sport

SEMNE
Debutul international al reprezenta

tivei noastre de fotbal în sezonul 1985 a 
coincis, se știe, cu o victorie : 3—2 cu 
Portugalia, la Lisabona. înclin să cred că, 
deși obținut într-o partidă amicală, suc
cesul de miercurea trecută are o semnifi
cație deosebită, ce depășește cadrul nu 
foarte larg al „orgoliului rănit" la Nantes, 
cînd golul de final al lui Jordao i-a 
scos definitiv pe tricolori din cursa euro
penelor 1984 și i-a propulsat pe lusitani 
spre podiumul de premiere al clasamen
tului continental. Dincolo de datele ei 
strict tehnice, meci pe teren propriu pen
tru jucătorii lui Torres, campionat por
tughez în plină desfășurare, diferență de 
climă etc., izbînda din seara de 30 ianua
rie mi se pare că înseamnă un adevărat 
balon de oxigen pentru naționala pregă
tită' de Lucescu și Rădulescu, ieșită' mai 
degrabă timorată, cuprinsă de frămîntări 
și de îndoieli, din sezonul trecut, mai 
slab decît precedentul și, încă mai îngri
jorător, „agravat" de acel 2—3 de la Bel
fast, din primul test al preliminariilor 
C.M.

Nu zic, să fiu bine înțeles, că după 
acest 3—2 nu mai sînt probleme și că 
de-acum ne putem culca pe-o ureche și 
visa la Mexic. Ne așteaptă un an de mari 
încercări, 3 aprilie cu Turcia (a), 1 mai 
cu Anglia (a), 6 iunie cu Finlanda (d), 
28 august cu Finlanda (a), 11 septembrie 
cu Anglia (d), 16 octombrie cu Irlanda 
de Nord (a), 14 noiembrie cu Turcia (d), 
iar bătălia care urmează să înceapă se 
anunță dintre cele mai înverșunate. Dar 
una e una si alta e alta. Fie și păstrînd 
proporțiile, nu mă pot abține să nu ob
serv cît de reconfortantă și de venită la 
timp e victoria de la Lisabona ! Pe de-o 
parte, ea are darul, sper, să refacă mo
ralul fotbaliștilor noștri, mai conștienti 
azi decît în urmă cu 10 zile că stă în va
loarea și în puterea lor să rîvnească, pe 
merit, la o poziție cît mai înaltă în elita 
Europei. Pe de alta, ea generează o at
mosferă lucrativă, de liniște și încredere.

De la Viareggio [Italia] 

Juniorii Universității Craiova 
pe urmele celor mari

Azi a început aici, în această frumoasă 
stațiune balneară de pe malul Mării 
Tireniene, situată nu departe de Pisa, 
ceea ce organizatorii numesc, nu fără 
vanitate. Turneul mondial de fotbal 
„Coppa Carnevale" 1985. Poate că e și 
vanitate, fiind vorba despre ediția cu 
numărul 37 a competiției (desfășurată 
fără întrerupere din 1949), dar este și 
mult adevăr, căci sînt adunate aici 16 
echipe de tineret din elita continentală, 
alături de reprezentante de frunte ale 
fotbalului italian, Milan, Internazionale, 
Fiorentina, Torino etc., găsindu-se și 
șapte competitoare străine, între care, 
plasată în grupa a patra (alături de Fio
rentina, Atalanta și Aberdeen din Scoția), 
Universitatea Craiova. Formația româ
nă participă pentru a doua oară la în
trecere, dînd curs invitației organizatori
lor (care au plătit totul, inclusiv biletele 
de avion), dar primind astfel și o răs
plată din partea F.R.F. pentru cîștigarea 
campionatului intern de tineret anul tre
cut. La oca la care transmit aceste rân
duri. turneul a și pornit la drum, în me
ciul inaugural, cîștigătoarea de anul tre
cut, Torino, învingînd detașat pe Ajax 
Amsterdam cu 4—1. Programul Universi
tății pentru zilele următoare arată după 
cum urmează : joi cu Ațalanta la Livorno 
sîmbătă cu Fiorentina la Andella și 
marți la Poggio cu Aberdeen. Dacă va 
izbuti să se califice, ocupînd unul din 
primele două locuri, echipa antrenată de 
Nicolae Zamfir va continua cursa pentru 
dobîndirea trofeului, sistemul de desfă
șurare fiind, în ' continuare, asemănător 
cu cel al campionatelor europene desfă
șurate astă vară în Franța.

Cu o zi întârziere, datorită unor
încurcături făcute de cîțiva funcționari 
ai clubului, echipa română a sosit azi 
dimineață (miercuri) la Roma, de unde 
și-a continuat, în autocar, drumul pînâ 
fa Viareggio^ instalîndu-se la pensiunea 
Capitol. Un prim antrenament de acomo
dare este prevăzut pentru orele urmă
toare. Vreau să menționez că primirea 
făcută formației noastre a fost deosebit 
de călduroasă, faima echipei mari ajun- 
gînd pînă aici și cerîndu-ni-se deja auto
grafe în numele lui... Ștefănescu și 
Lung ! în general, competiția pare să se 
bucure, din ce m-am lămurit pînă. acum, 
de un deosebit interes, găsindu-se la 
fața locului peste 30 de ziariști din nu
meroase țări europene. Deși regulamen
tul prevede că pot fi folosiți jucători 
pînă la 21 de ani (partidele se joacă 90 
de minute), antrenorul Nicolae Zamfir a 
deplasat o garnitură foarte tînără, cu ® 
medie de vîrstă în jurul majoratului. 
Numele ’cele mai cunoscute din gruparea 
craîoveană sînt Zamfir, Badea, Prună *i 
Mitroi, cu toții Internaționali de Juniori.

OVIDIU L ■
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O certitudine numită Lăcătuș : două 
goluri înscrise în poarta lui Damas 

singura în măsură să stimuleze forma
rea celei mai bune garnituri pentru 
.campania mexicană". în acest context, 
îmi permit chiar să merg pînă acolo, 
greșesc oare ?, îneît să afirm că jocul 
în sine mă interesează mai puțin (deși, 
din cîte am aflat de la martorii oculari, 
românii l-au dominat fizic și tactic, mai 
ales după pauză) și să scriu, cu toate 
riscurile de rigoare, că rezultatul mă 
bucură. Pentru că în acest moment, cînd 
un nou drum foarte greu stă să înceapă, 
naționala noastră simțea nevoia unui 
rezultat încurajator, care să-i dea voie 
să ridice capul și s-o recalifice. Nu atît 
în ochii noștri cît, element infinit mai 
important. în ochii componenților ei.

Deși a jucat cu febră, Hagi a marcat 
la Lisabona un gol 'senzațional, 

golul victoriei

Turneele zonale (II)
Șahistele noastre vor participa la Tar 

Nova (Bulgaria) între 28 III—24 IV la 
prima fază a campionatului mondial. 
Fruntașele finalei campionatului național 
de curînd încheiat : 1. Marina Pogorevici, 
2. Gabriela Olârașu. 3. Daniela Nuțu, 4. 
Cristina Bădulescu. 5. Viorica Ionescu etc. 
vor lua startul în competiție în limita 
celor, trei locuri la care avem dreptul 
alături de șahiste cu mare palmares in
ternațional : E. Klimova, A. Brustman, 
H. Erenska, S. Verbci, M. Ivanka etc. 
pentru a reuși clasarea în primele Cinci 
locuri și prin aceasta calificarea la inter
zonale. *

Fiind' un ciclu accelerat, campionatul 
mondial nu va da răgaz celor cu șansă. 
Interzonaliștii vor începe deja în a doua 
jumătate a lunii aprilie turneul din Tu
nis. în timpul marelui festival de la Bieî 
(30 iunie—28 iulie) va avea loc cel de-al 
doilea interzonal, iar pentru al treilea 
ofertele organizatorice nu sînt nici dar
nice nici definitive. In grupele interzo
nalelor tragerea la sorți revine aprecierii 
FIDE. Calificați vor fi cei 33 jucători din 
zonale, patru din foștii candidați la ti
tlu (Beliavski, Hiibner, Portisch și Torre), 
14 jucători desemnați de către clasamen
tele Elo (Ljubojevici, Tal, Miles, lusupov, 
Andersson, Vaganian, Nunn, Sax, Polu- 
gaevski, Spasski, Seirawan, Timman, 
Hort, Sosonko) și trei jucători desemnați 
de federațiile gazdă a competițiilor. La 
feminin se calificau 30 jucătoare din zo
nale, cărora li se adaugă șase dintre fos
tele candidate la titlul mondial (Gaprin-. 
dașvili, Lemaciko, Alexandria, Ioseliani, 
Liu She Lan și Mureșan) pentru a parti
cipa în cele două turnee interzonale. Pia 
Cramling și-a anunțat participarea în 
actualul ciclu al campionatului mondial.

Fără să intru în prea multe amănunte, 
țin să precizez că nu doar rezultatul de 
Ia Lisabona îmi impune. Ci și, în ime
diata lui apropiere, faptul că s-au găsit 
în teren, întf-o fericită colaborare, „vechea 
gardă" și „noul val", adică Ștefănescu și 
Lăcătuș (cel mai bun dintre toți, autor 
a două goluri !), Bbloni și Mateuț, Negrilă 
și Hagi (Intrat cu febră !), Cămătaru și 
Bozeșan, Lucescu demonstrînd că știe să 
discearnă, înaintînd garantii pentru o 
schimbare din mers a generațiilor, chib
zuită, ferită de ambuscade. Parcă mai 
mult ca orieînd. el s-a detașat de senti
mentalism (a Se citi de Gabor, de Andone, 
de Geolgău ș.a.), mizînd pe cei mai buni 
și pe cei mai în formă. E demn de re
ținut, gîndesc, că formația aliniată în 
fața lui Carlos Manuel și a celorlalți 
aproape că s-a suprapus (cu excepția lui 
lorgulescu, nefolosit din cauza unei acci
dentări) peste echipa aniflui 1984. publi-

Ce spun alții
întreaga presă portugheză a re

marcat jocul exact, avîntat și tehnic 
al echipei noastre care, deși condusă 
la un moment dat cu 2—9, a reușit 
să răstoarne rezultatul și să obțină, 
in final, o victorie clară, pe deplin 
meritată.

Cotidianul sportiv ,A Boia", de pil
dă, a insistat asupra jocului precis 
al apărării formației române, care a 
știut să „închidă" drumurile spre 
poarta lui Lung, notind totodată Că 
jucătorii tineri, cu adresă mai ales la 
Lăcătuș și la Hagi. au adus un plus 
de vigoare echipei antrenată de 
Mireea Lucescu.

La rîndul lor, ziarele „A tarde" și 
„Dario de Noticias" an evidential 
jocul excelent prestat de Ștefănescu, 
Lăcătuș, Boloni și Ungureanu, pre
cum și evoluția in general bună a 
noii echipe a României, un ansam
blu destul de închegat și inspirat 
îndrumat din punct de vedere tactic.

Toate aceste referiri nu pot, firește, 
decit să ne bucure. Un meci amical 
rămine insă un meci amical și e de 
datoria fotbaliștilor tricolori să înțe
leagă că pînă departe, adică pină la 
Mexic, mai e mult! Semnele sînt, 
fără îndoială, Încurajatoare, dar ră- 
mîne incă loc pentru multă muncă și 
multă dăruire.

cată de „Flacăra" ta urma unul larg son
daj de opinie în care și-au spus cuvîntul 
tehnicieni, ziariști și numeroși «iubitori ai 
fotbalului ! E și aceasta o dovadă, veți 
fi de acord, că Lucescu e deschis și re
ceptiv, dispus să cîntărească de două wi 
,și să facă o singură dată.

Sînt, ca să închei, semne bune, eare 
ne sporesc încrederea în șansele tricolo
rilor de a ajunge la mondialele din 
Mexic.

OVID1U IOANȚOAIA ■

ta timp ce Zsuzsa Polgar aspiră ta con
tinuare la laurii competițiilor masculine 
(în exclusivitate). Turneul candidaților 
(la masculin) va avea loc între 12 oc
tombrie — 3 noiembrie 1985 la Montpel
lier cu ocazia comemorării a celei de-a 
1000 aniversare a orașului, urmind ca 
meciurile să se desfășoare începînd cu 
luna ianuarie a anului viitor. în compe
tiția feminină turneul candidatelor se va 
disputa în două tururi în perioada ianua
rie—martie 1986, iar meciurile vor începe 
din septembrie, anul viitor.

Nu putem să uităm turneele interzo
nale de la Riga sau de la Las Palmas, 
unde mai întîi Florin Gheorghiu a jucat 
magistral, iar apoi Mihai Șuba s-a con
sacrat definitiv în rîndul sportivilor fa
miliarizați cu lupta pentru primele 
locuri. Atunci fiecare a ratat milimetric 
calificarea în meciurile candidaților la 
titlul mondial și âu creat o mare emu
lație în rîndul iubitorilor șahului. Le 
dorim tuturor combatanților noștri în 
turneele zonale mult succes și perfor
manțe strălucite, acum, la început de 
drum.

MARGARETA MUREȘAN ■

FAIR PLAY

A te opri la timp
Continuăm să vă prezentăm fragmen

te din scrisoarea deschisă adresată de 
fostul super-câmpion al boxului profesio
nist Joe Louis mai tînărului său succesor 
Floyd Patterson. Difuzate în toată lumea 
de agențiile de presă, rîndurile • „bom
bardierului din Detroit" au stîrnit, în 
anii ’50, multe comentarii privind gran
doarea și decadența unor vedete ale 
aportului profesionist. Credem că este 
bine ca mărturisirile marelui Joc *8

La peluză

Cum ne grăbim ?
Victorie in Portugalia ! Revanșă 

în meci amical ! Definitoriu rămî- 
ne totuși turneul final din Franța I 
0—2 în prima repriză înseamnă un 
joc neșatisfăcător timp de 45 de 
minute. Ce s-a întîmplat în repriza 
a doua ? Ce s-ar fi întîmplat in
tr-un meci decisiv în repriza a 
doua ? Varianta care ne convine e 
că puștii noștri au fost irezistibili. 
Și cred. Cum mai cred că nu e sin
gura explicație. Cînd conduci cu 
2—0 într-un meci de verificare te 
mai gindești și la derby-ul de pes
te cîteva zile din campionatul in
tern oficial. A profitat Lăcătuș, de
stinul i-a fost de astă dată com
plice, și s-a impus, sperăm noi, de
finitiv. A marcat două goluri, dar 
se pare că meritul principal îl au 
cîțiva cronicari. Lăcătuș și Hagi 
înseamnă ei o victorie a tinereții ? 
Ștefănescu și Bbloni înseamnă ei 
o victorie a bătrîneții ? Nu cumva 
e vorba de valoare ? Mă bucură 
victoria tricolorilor, dar mai mult' 
decit că începutul e bun nu m-aș 
hazarda să afirm. Să nu uităm că 
într-o escapadă în care ne-am pro
pus să reconsiderăm ansamblul 
ofensiv al echipei, presa portughe
ză a remarcat în primul rînd sec
torul defensiv care de fapt a pri
mit două goluri din greșeli perso
nale. Mă miră declarația lui Luces
cu după meciul de verificare cu 
Petrolul : „După căderea avută, cu 
punctul culminant în vara trecută, 
se pare că jucătorii noștri și-au re- 
cîștigat încrederea, apetitul de joc, 
entuziasmul..." Nu turneul final 
din Franța era obiectivifl principal 
al acțiunii noastre, despre ce fel de 
„cădere" poate fi vorba ? Să înțe
legem din asta că după o vremel
nică ieșire din formă la Campio
natul european băieții și-au recîș- 
tigaț în sfîrșit pofta de joc în me
ciul cu Petrolul în vederea amica
lului de la Lisabona ?

Căpitanul Drogeanu, fratele fot
balistului Drogeanu. pe care l-am 
făcut celebru acuzîndu-1 în ru
brica noastră, mă amenință că-mi 
rupe picioarele dacă mă prinde pe 
la Mamaia. încet, încet, lucrurile 
se limpezesc. Handbaliștii noștri 
®u cucerit Trofeul Serdika. Ce-o fi 
semnificînd asta ? Pentru un sport 
care ne-a adus atîtea titluri mon
diale cît n-a dus nici un alt joc pe 
echipe comentariile și în general 
atenția publică ce i se acordă mi 
se par devitalizate.

NICOLAE CRISTACHE H

cunoscute (ele nu ati fost publicate pînă 
acum la noi) de tinerii sportivi, de cam
pionii de azi sau de mîine și de cei care 
se ocupă de pregătirea lor pentru cea 
mai importantă competiție, obligatorie 
pentru toți, viața.

CRISTIAN ȚOPESCU S

„...In box se spune : nu trebuie să revii 
niciodată ! Și totuși nopți întregi am fost 
incapabil să dorm. Am întors problema 
reintrării în ring pe toate fețele. Lipsa 
mea de pricepere în chestiunile finan
ciare, combinată cu matrapazlîcurile unui 
expert contabil, mă aduseseră in situația 
de datornic. Mă gîndeam mereu la toate 
lucrurile drăguțe pe care le-au spus oa
menii despre mine ani in șir, la artico
lele care mi s-au consacrat, la distinc
țiile și recompensele care mi-au fost 
atribuite, la toate onorurile de care am 
fost acoperit. Mă gîndeam la toate scri
sorile suporterilor mei și-ini aminteam 
ce mi-a spus mama intr-o zi : „Să știi că 
un om nu este nimic in viată atîta timp 
cît nu poate să-și plătească obligațiile și 
să vegheze asupra familiei sale". Nu cu
noșteam, din păcate, decit un singur 
mijloc de a mă menține pe linia de pld- 
tire : pumnii mei. Aveam 36 de ani și 
nu mai luptasem cu adversari adevărați 
de 2 ani. Tu știi ce-1 așteaptă pe un 
boxer care îmbătrînește și întrerupe an
trenamentele la un moment dat. li este 
imposibil să-și regăsească forma. Rugina 
se instalează repede. Reflexele devin mai 
întîrziate. Loviturile iși pierd viteza de 
execuție. Eu am descoperit toate aces
tea cînd m-am urcat in ring in fața lui 
Ezzard Charles. A fost una din serile 
cele mai umilitoare din viața mea. Ve
deam „găurile" din garda Iul, dar pumnii 
mei plecau prea tirziu. Presupun că tre
buia sâ arunc mânușile după această pe
nibilă întîlnire. Dar nu voiam să termin 
învins chiar dacă nu mai eram Joe Louis 
de odinioară. Prietenii, cei care îmi mai 
rămăseseră, mă sfătuiau să renunț. Dar 
este greu să te vezi așa cum te văd 
alții. Tu ești întotdeauna ultimul am 

glie unde ai ajuns..."

— Va urma — ,.



Univers Creațiile artistice ca marca a conștiinței naționale
• Somn fârâ vise • „De cînd am pârâsit pîntecul mamei, nu mai găsesc adăpost nicăieri" •

Un gaj pentru viitor
Cite opere de artă se găsesc în 

momentul de față în alte țâri decît 
acelea în care aU fost create ? Mul
te, enorm de multe, și cea mai mare 
parte a lor aparțin muzeelor și co
lecționarilor din țările dezvoltate.

Veacuri de-a rîndul statele occiden
tale, numite astăzi „industrializate", 
„dezvoltate", „bogate", s-au mulțumit, 
ca toată lumea, cu operele de artă 
ce se creau chiar pe teritoriul lor. 
Creațiile străine nu depășeau cadrul 
normal al circulației bunurilor, mate
riale sau spirituale, de la un popor 
la altul. Dar a venit epoca imperiilor 
coloniale. Și atunci goanei după mă
tăsuri, mirodenii sau aur i s-a adău
gat o alta, care cu timpul a luat o 
amploare nebănuită s goana după 
opere de artă.

La început au fost Grecia și Egip
tul, jefuite bine de multe din capo
doperele artei lor, care au poposit în 
muzeele marilor metropole occidenta
le. Au urmat obiectele de artă orien
tale, sud"-americane. Ultimele din se
rie, dar nu ultimele ca importanță, 
sînt creațiile artistice din Africa. Se 
știe cît de mult au influențat aces
te creații arta modernă. Intuiția ro
lului pe care avea să-l joace arta 
neagră africană au avut-o pentru pri
ma oară tinerii, pe atunci, Andre Bre
ton și Leopold Sedar Senghor, în timp 
ce priveau, in vitrina unui anticar pa
rizian, cîteva statuete africane, aproa
pe nebăgate în seamă.

Vîrtejul achizițiilor de obiecte de 
artă africane odată pornit, deposeda
rea țărilor continentului negru de pro
priile lor creații artistice a luat pro
porții cplosale. Sînt țări din care au 
fost scoase aproape toate obiectele 
care aveau o importanță culturală 
sau istorică ; în altele, patrimoniul lor 
cultural s-a redus la mai puțin de ju
mătate.

Ce-i de făcut ? Bineînțeles că se ta 
în considerare și restituirea, către ță
rile deposedate, a obiectelor de artă 
care le-au aparținut. Aceste țări au 
și formulat cereri în acest sens, s-a 
creat un organism internaționalizat 
specializat. Chestiunea este însă deo
sebit de complicată. Potrivit actuale
lor norme de drept internațional, o- 
biectele de artă, indiferent de locul 
unde au fost create, sînt proprieta
tea țărilor care le dețin. Acestea pot 
face — și au și făcut în mai multe

/Aii 

redivivus ?!
„Sînt mai popular ca niciodată. Cînd 

merg pe stradă, se opresc toți să mă 
vadă**.- Aceste declarații sînt caracteris
tice pentru boxerul care s-a autoprocla- 
mat „cel mai mare“ — și îndelungata 
perioadă cît a fost campion mondial poa
te îi dădeau dreptul să afirme acest lu
cru — cunoscutul Muhammad Aii. Pri
lejul — o festivitate recentă la New 
York în cadrul căreia i-a fost decernat 
trofeul Rocky Marciano. Și numeroșii re
porteri veniti să vadă obișnuitul show- 

rînduri ~ gestul reparator de a reîn
toarce, sub formă de donație, unele 
obiecte de artă către țările de unde 
proveneau. Dar în ultima vreme se 
manifestă din ce în ce mai puternic 
tendința de a nu mai. socoti valabi
le, cînd e vorba de bunuri cultura
le, normele de drept în vigoare, cu 
alte cuvinte, tendința de a impune, pe 
plan internațional, legea restituirii. 
Astfel, Grecia a cerut Angliei frizele 
Parthenonulul, Irakul a cerut' Franței 
Codul lui Hammurabi, Nigeria recla
mă, tot de la Anglia, magnificele 
măști din fostul regat Benin ș.a.m.d. 
Bineînțeles, actualii deținători ai va
lorilor culturale provenite de la alte 
popoare vin cu contraargumente, care 
însă, dupg aprecierea revistei france
ze „L’Express", nu sînt totdeauna de 
bună-credințâ. Astfel, unii afirmă că 
„cea mai mare parte a operelor re- 
damate sînt achiziționate în mod le

gal*. Este adevărat, însă potrivit le
gii celui mai puternic. De exemplu, 
în schimbul obeliscului de la Luxor, 
care ornează în prezent piața Con
corde din Paris, regele francez Louis- 
Philippe a dăruit lui Mehmet-Ali un.„ 
orologiu. Pe două superbe uși scuip-- 
tate nigeriene s-a dat un banal scaun 
de lemn etc.

Alteori se invocă motivul că țările 
de origine nu ar fi capabile să le a- 
sigure securitatea și buna conserva
re. Da, se mai întîmplă și așa. în 
unele muzee, prețioase exponate pu
trezesc ; mumia lui Ramses, ca si nu
meroase obiecte din Tezaurul lui Tu- 
tankamon au fost atacate de insec
te. Insă printr-un transfer de tehno
logie, asemenea neplăceri pot fi evi
tate. lată și opinia lui David Wilson, 
directorul lui British Museum, cam
pion al nerestituirii : „Trebuie să fii 
internațional. Marile muzee sînt des
chise culturii mondiale. Noi am a- 
chiziționat totdeauna opere care, la 
epoco respectivă, nu interesau pe ni
meni. Noi le-am făcut cunoscute, 
le-am adus la modă. Țările care ne 
cer astăzi obiectele pe care le dis-

Muhammad Aii nu au fost dezamăgiți 
nici de această dată, de un Aii care a 
făcut o bună impresie nu numai verbal, 
dar și în ce privește condiția sa fizică. 
Nu s-a mai observat nici una din mani
festările de pierdere a echilibrului și din 
tulburările de vorbire determinate de 
faptul că marele campion suferă de sin
dromul Parkinson, care i-a dat mult de 
furcă numai cu două luni în urmă.

„Mă simt bine — a declarat fostul, bo
xer, acum în vîrstă de 42 de ani, care 
își permite chiar să nu mai respecte o 
serie de prescripții ; ale medicului. M-aș 
simți probabil și mai bing dacă aș lua 
regulat toate medicamentele prescrise, 
dar în această privință sînt cam delăsă
tor..

Mai puțin serios, ceea ce nu este deloc 
uimitor în cazul lui, a fost Aii în alte 

prețuiau ieri n-au decît să procedeze 
ca noi : să înceapă de acum să co
lecteze obiecte «banale» și în două 
sute de ani vor avea și ele colecții 
inestimabile. Și de ce nigerienii să 
se simtă umiliți fiindcă măștile din re
gatul Benin se află la British Mu
seum ? Eu, ca britanic, sînt mîndru că 
văd tablourile lui Turner îa muzeul 
din Cleveland". Sfatul de a colecțio
na este, firește, bun, dar el nu con
stituie un argument împotriva cereri
lor privind restituirea bunurilor cultu
rale. Această problemă rămîne în a- 
tenția omenirii și ea își așteaptă re
zolvarea.

Insă, alături de ea, foarte presan
tă în momentul de față, este ches- 
tiunea opririi, de-acum înainte, a 
scurgerii de tezaure artistice din ță
rile în curs de dezvoltare spre metro
polele bogate. Căci deosebit de în
grijorătoare este ieșirea continuă, as
tăzi, prin fraudă, a obiectelor de artă 
din țările lumii a treia. Peste două 
treimi din obiectele de artă africane 
deținute astăzi de țările occidentale 
au părăsit ilegal continentul în ulti
mele două decenii.

Ce înseamnă pentru țările în curs 
de dezvoltare, și în primul rînd pen
tru cele africane, aceste pierderi î E- 
vident, imense pagube materiale. Dar 
ele înseamnă îndeosebi o frustrare 
culturală și spirituală. Căci pentru po
poarele care le-au creat, obiectele de 
artă posedă o imensă valoare inte
lectuală și afectivă. Și dacă vizitato
rul occidental al muzeelor sau colec
țiilor vede în exponatele provenite, de 
pildă, de pe continentul negru, doar 
obiecte de artă sau curiozități, afri
canul vede in ele, încrustat pentru ■ 
veșnicie, geniul și mesajul străbunilor, 
testamentul lor. în acest sens, este 
grăitoare aprecierea pe care a fă
cut-o președintele Comitetului intergu- 
vernamentaî al U.N.E.S.C.O. pentru 
promovarea reîntoarcerii bunurilor cul
turale în țările lor de origine : „A- 
ceste țări, care au lichidat colonia
lismul, încearcă să-și definească iden
titatea lor națională și politică și să 
dea un conținut real și specific aces
tei identități. Obiectele de artă con
stituie dovada vie a conștiinței lor cul
turale ; ele sînt nu nunjai o mărtu
rie a trecutului, ci și un gaj pentru 
viitorul lor“. Și, evident, acest gaj * 
trebuie să se afle în mîinile celor care 
își făuresc acum viitorul.
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declarații. De pildă cînd a afirmat cu 
figura cea mai gravă din lume : „Voi re
veni în arenă și voi lupta împotriva 
campionului WBA, Garrie Coetzee". De 
această dată, el s-a grăbit să precizeze 
că a fost vorba doar de o glumă. Poate 
pentru a sublinia că nu este nimic co
mic în afirmațiile sale următoare prin 
care arăta că în prezent nu există ni
meni care să domine boxul așa cum a 
făcut-o el în cariera sa de 21 de ani. „Nu 
cred că în următorii 200 de ani va mai 
apărea un asemenea om“, a adăugat-Aii. 
De unde se'poate vedea că „gură mare", 
cum a fost poreclit marele boxer, nu și-a 
pierdut deloc antrenamentul în ce pri
vește .sloganurile publicitare.

ROMEO NĂDAȘAN S

CUM DORM DELFINI!
Specialiștii de la Institutul de morfolo

gie evoluțională și ecologie a animalelor 
din cadrul Academiei de științe a U.R.S.S. 
au izbutit, după cercetări numeroase, să 
dezlege misterul somnului delfinilor : el 
au descoperit că cele două emisfere ale 
creierului delfinului dorm nu simultan, 
ci pe rînd. Tocmai partea care nu doar
me îi asigură acestui animal marin mo
bilitatea. De asemenea, s-a stabilit că 
delfinul nu visează. Spre deosebire de 
alte animale superior dezvoltate șl de 
om, delfinii nu au două faze ale somnu
lui — cea lină și cea rapidă (paradoxa
lă), în cursul căreia se nasc visele — ci 
una singură, pe cea dintîi.. Aceasta este o 
descoperire de mare importanță, întrucît 
pînă acum s-a considerat câ visele sînt 
o stare fiziologică obligatorie a creieru
lui, a sistemului nervos, o cerință vitală 
a organismului. Delfinii au dezmințit 
această părere. Surprize i-au așteptat pe 
oamenii de știință și în ceea ce privește 
limba delfinilor. S-a constatat .că în re
lațiile dintre ele aceste animale folosesc 
cîteva sute de semnale diverse, aproxi
mativ- tot atîtea cîte folosește și omul în 
relațiile cotidiene. In urma experiențelor, 
s-a dovedit că sistemul. de comunicare 
al delfinilor este structurat cam la fel 
cu graiul nostru, că semnalele nu sînt 
altceva, din punctul de vedere al semni
ficației și al conținutului informațional, 
decît unitatea de bază a limbii noastre 
— cuvîntuL.

CINE POATE TRADUCE 
3 000 DE CUVINTE PE ORĂ. ?

La Tokio a fost pus în vînzare un or
dinator -capabil să traducă un text japo
nez in limba engleză cu viteza de 3 000 
de cuvinte englezești pe oră, informează 
Agenția France Presse. Ordinatorul, cu o 
memorie de 40 000 de cuvinte din limba 
engleză, poate să redea cu o precizie de 
85—90 la Sută conținutul textului japo
nez. Pentru moment, este vorba de texte 
tehnice sau șițințifice care,. în cazul pu
blicării, trebuie să fie stilizate.

METODĂ NOUĂ
DE EXTRAGERE A AURULUI

De curînd, o firmă americană a elabo
rat un nou procedeu de extragere a au
rului din minereurlle aurifere sărace. 
Este vorba de o metodă electrochimică, 
utilizată pentru a atrage particulele de 
aur din minereu, gradul de recuperare a 
metalului prețios fiind de 90—100 la sută. 
Pe lingă faptul că durata operațiunii se 
scurtează de la cîteva săptămîni la cîteva 
ore, noua metodă este mult mai puțin 
poluantă și mai ieftină decît procedeul 
clasic. Ea poate fi utilizată chiar în ca
zul minereurilor cu un conținut de 0,083 
grame de aub la tona de minereu, față 
de 0,57 grame în prezent.

FRIGIDER CU BATERII SOLARE
Un grup de specialiști din Țașkent au 

pus Ia punct un frigider care funcțio
nează cu baterii solare. El este destinat 
păstrării fructelor in zonele însorite din 
Uzbekistan. Frigiderul funcționează au
tomat, este, ușor de exploatat și nu are 
nevoie de surse alternative de energie. 
Prototipul este cu 7 la sută mai eficient 
decît tipurile clasice de frigidere.

Roza viaturilor

Fus tăinuit în lună.
Cine-i cel care ne toarce timpul 

între tată și fiu, 
cine țese la orele de cîlți ale moTții, 
cine pune' toți picurii de ulei în feștilă 
și ochii ni-i poartă îndărătul luminii ?

Fusule, fusule — mă uit la tine, 
privesc prin roata dintre ziua de azi 

și ziua de mîine I
Dar astăzi îmi trece înrudirea 

prin inimă, 
dar astăzi cînepa 

îmi crește-mprejuru! gîtului 
șl îmbină acolo tatăl, fiul și timpul 
roata s-o ridiee din osie.

O, fusule, misterele dă-mî-Ie 1 
Strig la tine prin atîtea

și atîtea ore cîineșiî, 
ele tncercuie fructul timpului viu 
și lacoma trecere o ademenesc în opaiț 
mă ademenesc și pe mine

în amurgul trupului de mamă.

IISTINE. LAVANTr (Austri

vino și atinge nisipul ^crîșnind, 
care fără contenire țipă spre cer 
după furtuna readunării sale 1

Mai adine scobește scoica lunii, 
scobește, scobește mărul soarelui ! 
De cînd am părăsit pîntecul mamei 
nu mai găsesc adăpost nicăieri.

Urmează firele de nisip, scîncitoare, 
și lasă-le să urce spre cer 

în chip de coloană 
sau coace pîine din ele 
pentru foamea pămîntului !

Știu că fiece sămînță te-ascultă.
Nisipul meu vrea să pornească Ia drum 
acoperămînt s-ajungă 

pentru iarbă și mușchi 
numai ca-n jurul lui din nou 

să se-adune.

Demult ml-am bătui în cuie auzul, 
dar scrîșnește sub roata inimii mele.

I 
- ■ ■' (.
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fără contenire scrîșnește 
ziua și noaptea.

O, Doamne, indură-te de mine 1

Piaptănă-mă grabnic
cu pieptenele cocoșului, 

vîră-mi picioarele înrădăcinate 
în încălțări din lemn de piper și leagă 
mai puternic panglica

în jurul inimii mele. 
Oare mai stau pe ele versetele, 
n-a scăpat vreunul sub noduri ? 
Smulge-mi trandafirul din ceafă 
începutul pieirii să-1 pot mirosi. 
Stăpînul meu vine aici peste foc ;
stăpînul meu înmuiase porumbelul

în apă 
și ramura de măslin

a frînt-o-n pustiu. 
Ascute pumnalul în tîmplele mele, 
las’ să crească sîmburele ochiului ! 
Soare, mie trebuie tu să fii slujitor, 
stăpînul meu vine

arborele vieții să~I ia.

In românește de PETRE STOICA H

Protecția apelor, în primul rînd împo
triva poluării, necesită informații asupra 
calității apelor, costului și eficienței sta
țiilor de epurare, tratării și valorificării 
noroaielor etc. Avînd acestea în vedere, 
specialiștii elvețieni au creat un sistem 
de bănci de date, repartizat în mai multe 
domenii, ceea ce permite structurarea da
telor potrivit exigențelor specifice, asi- 
gurîndu-se o vedere de ansamblu a vo
lumului informațiilor.

ICEBERGURILE DE PE TRITON
Specialiștii americani susțin că pe 

Triton, un satelit al planetei Neptun, a 
cărui suprafață este acoperită cu azot 
lichid la o temperatură de minus 218 
grade Celsius, nu există continente, ci 
niște iceberguri care plutesc pe, întin
deri de azot. Ei susțin, de asemenea, că 
pe Titan, satelitul planetei Saturn, exis
tă oceane. care sînt formate în proporție 
de 70 la sută din etan, 25 la sută din 
metan și S la sută din azot.

ION CODRU 3
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IDEE ORIGINALĂ
Cincizeci dintre pensionarii închisorii 

Dartmoor, Anglia, au fost aleși de către 
un producător englez, să joace într-un 
film al cărui subiect va fi viața lui lulius 
Cesar. Producătorul a uitat să precizeze 
dacă cei cincizeci de deținuți vor avea 
parte de o croazieră pe galerele romane, 
în perioada filmărilor, sau vor fi obli
gați să spargă pietre în deșert pentru a 
construi piramide adevărate.

BUNICILE
Șl SCOTLAND YARDUL

Scotland Yardul a avut ocazia să feli
cite trei femei, după ce acestea au imobi
lizat trei răufăcători înarmați ce se pre
găteau să devalizeze casa de bani a unui 
spital londonez ce conținea salariile per
sonalului. Curajoasele femei, trecute cu 
toate de vîrsta de cincizeci de ani, au de
monstrat, o dată în plus, că bunicile nu 
se ocupă numai de nepoți.

4ASSA-MAIMUTA 
RECORDMANĂ

Massa este numele unei maimuțe, 
pensionară a Grădinii zoologice din Phi
ladelphia. Ea este deținătoarea unui re
cord extraordinar. Massa a împlinit 
Cincizeci și doi de ani, vîrstă ce repre- 
zihtă de trei ori viața riiedie a unei mai
muțe obișnuite, poate intra în cartea 
recordurilor, fiind cea mai bătrînă mai
muță din lume.

VIZITATORI NEOBISNUITI 
LA SPITALE

Bolnavii spitalizati în statul New Jer
sey vor primi în vizită nu numai per
soanele apropiate, ci și animalele domes
tice îndrăgite aflate în casele lor. Statul 
mai sus-amintit a promulgat legea care 
permite aceste vizite neobișnuite în spi
tale, în urma unei anchete efectuate de 
către Departamentul .Sănătății, care a 
ajuns la concluzia.că prezența animalelor 
are un efect benefic asupra tensiunii ar
teriale a oamenilor în vîrstă. Pentru ast
fel de vizitatori s-au creat spații spe- 

ale în spital, ba chiar a fost prevăzută 
mică gustare. Singura obligație pentru 

cei veniți în vizită, este de a purta lesa.

FARAONII ZILELOR NOASTRE
Doi americani plini de bani. Jim și 

Linda Wodan, au găsit de cuviință să-i 
cheltuie construindu-și o casă. La prima 
vedere, totul pare normal. Firescul dis
pare și ești tentat să-ți pui întrebări în 
momentul in care afli despre ce casă este 
vorba. Adăpostul celor doi are formă pi
ramidală, cu baza de 600 metri pătrați 
și înălțimea de 22 metri. Interiorul este 
decorat în întregime cu frunze din aur. 
Securitatea acestei fabuloase clădiri este 
asigurată de către un șanț plin cu apă 
în care colcăie rechinii. Deci, piramidă 
este, rechini sînt. sînt și faraoni — ce 
mai lipsește oare din decor ?

ROBOȚII CARE PiRĂSC
Douăzeci și cinci de unități școlare din 

regiunea Chicago au fost înzestrate cu 
roboți anti-chiulangiu. Robotul înmaga
zinează în memoria sa numele celor ab
senți, apoi începe să sune pe la casele 
impricinaților și nu se potolește pînă ce 
nu-i informează pe părinți despre absen
ta odraslei.

Lumea se amuză

ELENA GRECESCU ■

După N.B.I. După N.B.I.

Este axiomatic că pacea s-a impus ca 
un subiect de interes peren și vital în 
conștiința umanității. într-o recentă lu
crare colectivă, publicată simultan în 
S.U.A., Marea Britanie, Canada și Sue
dia sub titlul „O pace globală. îndrumar 
de studiu", încă din prima propozițiune 
se afirmă că năzuința spre pace este 
tot atît de veche, precum sînt înseși 
conflictele. Cu toate acestea, în trecut, 
numai situațiile conflictuale au format 
în mod frecvent obiectul examinării ști
ințifice. Preocuparea pentru cercetarea 
păcii a fost puternic manifestată, cu pre
cădere în perioadele de reconstrucție, 
după catastrofele militare. Pe plan isto
ric se atestă că pînă în secolul al 18-lea 
nici nu s-a putut constata un interes 
semnificativ al oamenilor de știință fată 
de modalitățile de statornicire a unei 
păci permanente între state. Pe măsură 
ce fenomenul războiului a devenit însă 
mai general și mai distrugător prin ca
racterul și consecințele sale, simultan, 
ca rezultat al evenimentelor conflictua
le, studierea științifică a păcii, în orga- 
nicitatea ei, s-a impus ea disciplină care 
își revendică și iși dobîndește propria sa 
legitimitate.

Eforturile mai vechi sau mai noi ale 
cercetătorilor, la care au fost asociați în 
mod strălucit și savanți români ca Di
mitrie Guști, Nicolae Titulescu și Ves
pasian Pella, au avut ca zonă de con
vergență teza potrivit căreia o pace ve
ritabilă și efectivă nu poate fi decît re
zultanta firească a unor eforturi stărui
toare și a unei voințe pașnice de nez
druncinat, manifestate prin fapte pozi
tive de majoritatea națiunilor lumii. 
Dacă zidirea păcii nu poate fi decît o 
operă colectivă, de dimensiuni univer
sale, în mod similar, știința păcii tre
buie să fie un corp de teorie științifică 
bazat pe examinarea obiectivă a feno
menelor vieții internaționale, pe anali
za atentă și responsabilă a evoluției ra
porturilor dintre națiuni. Așa cum arăta 
marele sociolog român Dimitrie Guști 
„în stabilirea unei păci durabile nu este 
de ajuns a elabora tratate ori formule 
de compromisuri politice, de multe ori 
numai aparente, ci de a opera în adîn- 
cime“.

îndrumarul de studiu al păcii globale 
la care -ne-am referit mai sus își propu
ne să se înscrie în linia indicată de Di
mitrie Guști, depășind concepția limita
tă a secolului al XIX-lea, cînd prin pace 
și pacifism se înțelegea dorința, sau 
posibilitatea de realizare a unei lumi fără 
războaie, fără a implica însă o rezisten
ță activă împotriva războiului. Autorii 
îndrumarului subliniază, pe bună drep
tate, că termenul de pacifism, însăși 
concepția generală a păcii au căpătat noi 
dimensiuni, odată cu dezvoltarea și ex
tinderea practicii mișcărilor pentru pace, 
care, dincolo de deosebirile de coloratu
ră ideologică, indică o alternativă, ne-

Mondo umano?

Obsesia
„armei absolute"

în diferite locuri de pe glob se fac 
planuri și pregătiri asidue spre a marca 
unul dintre cele mai importante momen
te ale acestui an : sărbătorirea împlinirii 
a patru decenii de la încheierea celui 
de-al doilea război mondial și zdrobirea 
fascismului. Deja, zilele trecute, cîteva 
zeci dintre milioanele de foști deținuți 
de la Auschwitz au participat, chiar la 
fața locului, la o ceremonie deosebită : 
40 de ani de la eliberarea lor din cel 
mai mare și mai crud crematoriu uman 
inventat vreodată de o . minte ome
nească (!?)

Dar, deși ,,remember“-ul respectiv_ co
pleșește încă, deși virtuțile păcii încă nu 
s-au descoperit în toată splendoarea lor, 
unii mai au nostalgia țăcănitului și ex
ploziilor. Mă refer, desigur, la producția 
de arme noi, și mai sofisticate. Din pă
cate ! Că e (încă) așa*.  aleg un exemplu, 
aparent hazliu, dar atît de elocvent prin 

• evoluția sa. Aceasta pentru că își are 

*acum rezultă că s-a declanșat o violentă 
cursă pentru a pune mîna pe proaspăta 
„armă absolută". Deși detaliile toate 
lipsesc, într-un scrupulos „jurnal de 
bord" al ex-agentului secret Massimo 
Pugliese se găsește tot ceea ce are tan
gență directă' cu descoperirea ieșită din 
cpmun și disputată de amintitii cointe
resați. Astfel, se precizează că, pe bandă 
video, s-a înregistrat, cti deosebit succes, 
o experiență „pe teren" care, privită de 
cei mai aleși specialiști (în ce ?) le-ar fi 
creat un sentiment de uluială și de mare 
încredere în viitorul armei. Ca urmare, 
în august același an. Statele Unite par a 
fi în fața celor ce-și dispută procurarea 
„razei morții" iar reprezentantul lor 
consideră că descoperirea valorează (nu
mai) „un miliard de dolari". In schimb, 
italienii cer arme : exact cinci milioa
ne 1 Nu se cunosc alte amănunte dar 
finalul — demn de o piesă a lui Goldoni, 
prin caracterul lui comic sau de un ro
man polițist al Agathei Christie, prin în
torsătura lucrurilor — în curînd. O ase- , 
menea „obsesie" merită un scurt suspans 
pentru a ne amuza la sfîrșit. Uneori e 
mai bine astfel.

DUMITRU CONSTANTIN ■

cunoscută în trecut, întrucît corelează 
pe planul acțiunii obiectivul promovării, 
ocrotirii și apărării păcii de alte teluri 
majore ale umanității, cum sînt eradi
carea colonialismului, combaterea milita
rismului, protecția mediului înconjură
tor, exercitarea dreptului popoarelor la 
autodeterminare. Pacea nu mai este con
cepută ca desemnînd doar absența răz
boiului, semnificație ilustrată prin însăși 
expresia de „pace negativă", ci este pri
vită în lumina celor mai noi evoluții și 
postulate, ca „pace pozitivă", pentru a 
reliefa situația din care va fi fost eradi
cată folosirea forței și amenințarea cu 
forța.

Terminologia legată de studierea păcii 
a cunoscut ea însăși un progres dintre 
cele mai semnificative. Astfel, alături de 
expresia descriptivă „știința păcii", în 
literatura de specialitate sînt folosite, 
fără a se fi impus în mod definitiv, nu
meroase alte expresii, cum sînt : jreno- 
logia, pacologia, paxologia, polemologia 
sau heralogia. Desigur,acești termeni, 
deși similari, nu sînt identici. Astfel, pe

A

Intre irenologie 
și polemologie

baza studiilor existente, se precizează că 
irenologia desemnează studierea unor 
modele de organizare pașnică a societății 
umane, de eradicare a conflictelor, de 
promovare a înțelegerii, a unor scopuri 
globale comune, punctul de convergen
ță reprezentindu-1 eforturile pentru sta
tornicirea unei noi ordini mondiale. Pa
cologia .se referă la ansamblul valorilor 
morale legate de pace, pacifism, de for
marea pașnică a opiniei publice, de edu
carea pentru pace. La rindul ei paxologia 
are ca obiect de studiu însăși ordinea 
mondială, examinată cu precădere pe 
plan’ juridic, fără a exclude însă elemen
tele de ordin militar, politic, economic, 
social și cultural.

Un loc aparte il ocupă în ansămblul 
științei, sau științelor păcii polemologia, 
care își propune să analizeze căile de 
limitare și eradicare a conflictelor și răz
boaielor. Pe plan concret, polemologia 
are menirea să cerceteze dinamica, mor
fologia, dezvoltarea și soluționarea ten
siunilor și diferendelor dintre grupuri 
de state, sau dintre state individuale. în 
aceeași zonă de preocupări heralogia își 
concentrează atenția pe teoria transfor
mării și stingerii situațiilor conflictuale, 
pe înfăptuirea planurilor de dezarmare, 

originea în ultimele zile ale celui de al 
doilea război mondial, cînd niște soldați 
nemți ar fi lăsat în regiunea italiană 
Brescia patru „mașini" capabile să pro
ducă un „fascicul de -. lumină". Abia la 
începutul anilor ’70, unul dintre aceste 
aparate „infernale" a ajuns în mîinile 
unui escroc, bine cunoscut politiei italie
ne. Nu se știe nici cum, în 1973, acest 
Rolando Pelizza l-a contactat pe ex-colo- 
nelul de carabineri și ex-agentul secret 
Massimo Pugliese, inculpat și el pentru 
un (oarecare) trafic de arme. care. în 
pană de afaceri, îi promite să-l sprijine 
concret să valorifice ceea ce se va numi 
ulterior „raza morții" un aparat ali
mentat de o baterie și presupus a pro
duce „anti-atomi". care pot distruge, la 
1,5 km, ținta stabilită fără a produce 
vreo pagubă la ceea ce întîlnesc în drum.

Citesc negru pe alb și nu-mi vine să 
cred că pătatul Pugliese a reușit să a- 
jungă să-1 intereseze pe președintele 
american Gerald "Ford (1974—1977) — în 
„cetatea eternă" a sosit chiar un repre
zentant personal al său —, cît și guver
nul belgian, unul dintre liderii democrat- 
creștini italieni, Flaminio Piccoli, și chiar 
pe șeful serviciilor secrete italiene, ge
neralul Santovito. Din cele aflate pînă 

de limitare a înarmărilor, de controlare 
a aplicării acordurilor de dezarmare, de 
prevenire și combatere a ostilităților 
dintre națiuni.

Din paginile îndrumarului de studiere 
a păcii globale, rezultă că în lume func
ționează sute de asociații naționale și in
ternaționale. cu caracter neguvernamen
tal, care își propun să aprofundeze pe . 
plan științific modalitățile concrete de 
promovare și apărare a păcii, ca valoare 
supremă a întregii umanități. Din docu
mentația existentă la Națiunile Unite 
rezultă că profesorul român Dimitrie 
Guști se numără printre pionierii insti- 
tuționalizării studierii științifice a păcii. 
Imediat după cel de-al doilea război 
mondial, el a propus înființarea unui In
stitut internațional pentru studiul și 
cunoașterea națiunilor, în speranța de a 
crea un climat prielnic pentru a se a- 
junge la o mai bună înțelegere interna
țională, bazată pe o știință a națiunilor, 
în opinia sociologului român, explicarea 
corelației dintre pace și viața socială nu 
este posibilă fără o interpretare cores
punzătoare a relațiilor societății cu me
diul geografic, biologic, cu mediul istoric 
și cu mediul psihic. Aceasta postulează 
o știință a națiunilor, realizată prin 
strînsa cooperare a specialiștilor din toa
te disciplinele.

Gu toate că proiectul lui Dimitrie 
Guști nu a fost realizat în forma pro
pusă inițial de el, in prezent, două uni
versități — Universitatea Națiuni
lor Unite- - cu sediul la Tokio și 
Universitatea Păcii cu sediul la 
San Jose, în Costa Rica. pre
cum și Institutul Națiunilor Unite pentru 
Cercetare și Formare stau mărturie că 
pe planul cercetării științifice a păcii 
gîndirea cutezătoare a sociologului, român 
își demonstrează viabilitatea, trecînd cu 
mult succes proba timpului. în mod fi
resc, instituțiile amintite figurează la 
loc de frunte în îndrumarul de studiere 
a păcii globale. In aceeași lucrare sînt 
menționate, de asemenea, două .impor
tante așezăminte științifice din România 1 
Asociația de Drept Internațional și 
Relații Internaționale- și Institutul de ști
ințe politice și de studiere a problemei 
naționale. îndrumarul cuprinde princi
palele date privind sediul, activitatea și 
publicațiile cvasitotalității instituțiilor de 
studiere a păcii din întreaga lume. Lu
crarea este dedicată în mod expres tu
turor celor care studiază pacea și mai 
ales celor care acționează pentru făuri
rea unui sistem permanent al ordinei 
mondiale, întemeiat pe justiție, funda
mentat pe norme universalizate de 
drept, norme puse în aplicare în lumina 
unei profunde cunoașteri a vieții, a unei 
experiențe valoroase dovedite pe plan 
istoric și în spiritul devoțiunii și altru
ismului față de înseși destinele uma
nității.

IOAN VO1CU II

Hoții si vardistii
* * *

Expresia „hoți de drumul mare" a 
devenit cît se poate de exactă, ea 
desemnînd o nouă specig de răufăcă
tori care, în loc să-și respecte statutul 
și să-i prade pe trecători, fură pur și 
simplu . dalele cu care sînt pavate 
străzile 1 „Am crezut că un banc idiot" 
— declara locotenentul de poliție Ed
ward Noian din Philadelphia cînd a 
fost informat că în sudul orașului au 
fost furate 8 000 de pietre de granit 
cu care era pavată o stradă veche de 
un secol. Pînă Ia urmă s-a descoperit 
că o întreprindere de lucrări publice 
a cumpărat de la doi oameni de afa
ceri al căror nume era, bineînțeles, 
fals, cele 8 000 de dale cu un dolar 
bucata.

O acțiune de asemenea anvergură,. 
care presupune un efort fizic deose
bit este de-a dreptul înjositoare pen
tru niște hoți care se respectă și 
dintr-o singură lovitură se aleg cu 
trei tone de aur. Ei bine, doi din au
torii „furtului secolului", petrecut în 
urmă cu un an în vecinătatea aero
portului londonez Heathrow au fost a- 
restați și condamnati la 25 de ani în
chisoare. Nici promisa reducere a pe
depsei, nici măcar o recompensă de 
2 milioane lire sterline nu i-au de
terminat pe cei doi să divulge locul 
unde este ascunsă prada. Ce com
portare deplorabilă ! Peste ocean, un 
deținut american care a petrecut — 
expresia este eufemistică — 24 de ani 
în pușcărie, din care 11 chiar în „ce
lula morții" va fi pus în libertate da
torită bunei sale conduite și talentelor 
sale gazetărești. Lui Wilbert Rideau 
condamnat mai întîi la moarte pentru 
un „hold-up“ criminal i-a fost comu
tată pedeapsa în recluziune pe viață. 
Ca să nu se plictisească, el a scos, cu 
concursul conducerii închisorii, o re
vistă bilunară care, culmea, a primit 
cele mai mari recompense americane 
In materie de presă.

IOAN ROȘCA S



— Așa cum am promis, H dăm astăzi 
cuvîntul, într-un fel peste rind, profe
sorului dr. Brad Segal, de Ia Universi
tatea din Galați, universitate despre care 
avem bucuria să spunem că este singu
ra care are în profil pregătirea de spe- 
cialiști în problemele alimentației.

Stimate tovarășe Adrian Păunescu
Vă sînt dator cu un răspuns într-o 

țrroblemă esențială și în același timp difi
cilă : ce se înțelege prin noțiunea de om 
sănătos ?

După cum. știți foarte bine, firescul este 
foarte greu de definit. Din cite știu, nici 
Organizația Mondială a Sănătății nu a 
dat o definiție satisfăcătoare acestei no
țiuni. Aș prefera să folosesc definiția dată 
de colegul meu de liceu, dr. doc. Marcel
Uluita de la Institutul 
mală și patologică : ,

i
1

i

1

E

tor (șobolani, șoareci) hrănite numai cu 
proteine vegetale este mult mai scurtă 
deoarece pubertarea se instalează, 'mai 
tirziu fi manifestările sexuale încetează 
mai curind decît la animalele in hrana 
cărora intră și proteine de origine ani
mală, Apoi, numărul cazurilor de sterili
tate pentru animalele hrănite numai cu 
proteine vegetale este foarte mare, chiar 
din prima generație și el se mărește de la

pentice. Produsele nu sînt omologate 
decît pentru industrie, dar dorim ca mal- 
tul vitaminic din orz să-l realizăm la 
început la nivel de stație pilot ți pentru 
consum individual și să-l punem la dis
poziția solicitanțilof potențiali.

Se fabrică industrial Biomalțul, la fa
brica de bere din Timișoara tot după un

bucătărie și acidul uric se 'găsesc in ple- ' 
frele la fiere. în fiecare caz compoziția 
pietrelor este diferită în funcție de ali
mentația predomiriantă. Organele noastre 
se transformă deci în depozite de resturi 
pentru că hrana este devalorizată prin 
fierbere, pasteurizate și denaturare ta

-- ----- . - ■ procesul de fabricație a alimentelor. To;
brevet romanesc. Acest produs, asemănă- to depunerile sînt constituite , din aci;

ie nor- 
datelor

de fiziologie modernă și activității prac
ticii medicale din țara noastră, starea de 
sănătate este dată de integritatea morfo- 
funcțională a tuturor organelor, apara
telor și sistemelor, de integrarea lor func
țională intr-un ansamblu armonios — or
ganismul întreg — și de inserția corectă 
a acestuia în raport de vîrstă în mediul 
extern fizic și social. Această definiție 
presupune recunoașterea unor variații 
ale nivelului funcțional în limitele așa 
numitei „constante variabile" sau „tole
ranți biologică", organismul fiind un an
samblu armonios cu mediul său." Deci, 
în esență, problema este tot de echilibru, 
fondul dialogului inițiat.

Dar și de această dată nu pot fi de 
acord cu dr. Giinter, care in pledoaria 
pentru reechilibrare încearcă să ne de-'

o generație 
chiar toate 
tal."

Cel de al

la alta, ajungind să cuprindă 
animalele lotului experiment

doilea război mondial a creat.
din nefericire, condiții să se evidențieze 
rolul nefast al alimentației lipsite de pro
teine animale asupra proceselor de repro
ducere, dezvoltării fătului, lactației, asu
pra femeii în perioada de maternitate și 

■ a dezvoltării armonioase a copilului. Stu
diile efectuate în Anglia, Norvegia și alte 
țări, folosind grupuri de femei cărora li 
s-au administrat suplimentar extract de 
ficat și alte produse cu valoare nutritivă 
ridicată au demonstrat eficiența acestora 
în toate situațiile. Recent, in presa .noas
tră a fost relatat un caz preluat din „Le 
Monde" (1 oct. 1980), semnat de dr. Esco- 
ffier-Lambitte : „Alexandra, de 2 7/2 ani, 
a fost trimisă la serviciul de pediatrie al 
spitalului St. Joseph din Paris prezentind 
tulburări musculare grave. Ea nu poate 
sta în picioare decît cîteva minute, nu se 
ridică după ce cade; se agață de mobile 
și merge extrem de greu. Palidă, obosită, 
fetița, are un rahitism foarte pronunțat ți 
tulburări de creștere. Explicația: ea a fost

monstreze că omul este ierbivor ți nu 
omnivor, împotriva celor mai autorizate 
surse antropologice (Omnivorus Primates. 
Gathering and Hunting tn Human Evolu
tion Eds. RN.O. Harding, G. Telelei; New . 
York, 1981). împotriva afirmațiilor accep
tate în unanimitate că : „omul este cel 
mai omnivor dintre animale" (Probleme 
de biologie umană, .V. Săhleanu, I.C. 
Voiculescu, Buc. 1975).

Culegerea fructelor și a rădăcinoaselor

alimentată potrivit prescripțiilor macro- 
biotice". Alimentația macrobiotică a fost 
prezentată în revista „Știință ți tehnică" 
ea o orientare - modernă în alimentație ! ?

Exagerările pot face un deserviciu unei 
cauze bune, ca aceea a promovării legu
melor șt fructelor în alimentație. Cum 
dealtfel, dr. Giinter își face singur un

șa Jăcut în paralel cu vlnătoarea și a
fost o perioadă cind omul a mincat și 
carne crudă. După cum maimuțele mă- 
nincă insecte !

Omul are, spre norocul speciei, o for
midabilă capacitate de adaptare. Exem
plul cel mai fascinant sînt eschimoșii care 
au o alimentație predominant carnivoră 
și s-au bucurat de o bună stare de sănă
tate pînă li s-a „occidentalizat" alimenta
ția. La aceștia, pentru specificul conste
lației lor enzimatice, reechilibrarea tre
buie gindită în sens invers. Aceasta nu 
înseamnă că pledez pentru o alimentație 
predominant carnivoră. Din ce-am spus 
șl voi mai spune, optez pentru o alimen
tație echilibrată cu o predominantă a 
produselor vegetale.

Specific pentru alimentația modernă a 
țărilor industrializate este diminuarea 
ponderii produselor vegetale cu efecte 
nefaste asupra sănătății. Recent, într-un 
amplu studiu al prestigioasei reviste New 
England J. Med,, nr. 10 și 11, 1984, se 
face o profundă analiză a relației dintre- 
dietă și cancer în cadrul proiectului de 
program al Institutului Național pentru 
cancer din S.U.A. Studiindu-se factorii, de 
risc și de protecție in cancerogeneză, se 
afirmă, după ce se analizează 211 lucrări

tor mierii de albine, este, intr-o oarecare
măsură, apropiat de „siropul de orz ver
de" despre care s-a vorbit in revista 
„Flacăra". Are, de asemenea, o mare va
loare nutritivă dată de conținutul ridicat 
de vitamine din grupul B și de bioele- 
mente; superior chiar mierii de albine, 
dar încă nu putem spune care sînt efec
tele terapeutice. In orice caz este un în
dulcitor natural care poate fi folosit la 
fel ca mierea de albine.

Germenii de griu și de porumb, incluși 
în programul alimentelor de protecție, 
vor fi valorificați la nivel superior tot. ca 
rezultat al unui brevet românesc. Dar de 
la început declarăm că nu există posibi
litatea valorificării ca atare, ci în urma 
unui tratament, termic, din mai multe 
considerente nutriționale. Natura a pus 
în germeni substanțe de inhibare a creș
terii foarte active, iar păsările și anima
lele care au fost hrănite cu germeni na
tivi de cereale și-au oprit dezvoltarea sau 
au murit. După un timp scurt de păstra
re, germenii rincezesc și devin improprii 
alimentației atît din punct de vedere gus
tativ cît și igienic deoarece peroxizii care 
se formează au puternice acțiuni citoto- 
xice și nimănui nu-i convine să dea zil
nic o fugă pînă la. moară pentru a-și 
procura germeni proaspeți. Tratarea ter
mică controlată elimină ambele efecte 
adverse și asigură o bună păstrare a va
lorii nutritive a acestor adevărate polivi- 
tamine șl concentrate proteice naturale 
într-un timp suficient pentru a putea fi 
comercializați corespunzător.

După cum s-a mai spus, pentru vindecase 
trebuie mai întîi înlăturată cauza, adică 
hrana fiartă. Deși, hrana crudă are efect 
curativ acest proces este în cazul nostru 
prea lent pentru că vrem să scăpăm 
cît mai repede de îngrozitoarele dureri. 
Fiecare proces de vindecare este accele
rat prin postire, organele sînt eliberate 
de munca lor obișnuită astfel încît își pot 
pune întreaga lor forță de curățire și 
combatere împotriva focarului bolii. în 
afara postului se poate recomanda și aici 
cura de transpirație. în plus se mai apli
că comprese fierbinți cu semințe de in 
și ulei de măsline pe locul dureros. Acest 
loc va fi masat. Spre sfîrșitul perioadei 
de ■ reobișnuire a organismului cu hrana 
sau în cazul postului întrerupt să se pre
pare o mîncare cu 1—2 cepe, mult hrean 
și mult usturoi în salată, amestecată cu 
mult ulei de măsline presat la rece. 
Este chiar recomandat să se mai bea și 
ulei de măsline și anume din oră în oră 
cite o linguriță. Acest ulei liniștește sen
zația de foame astfel încît se poate res
pecta regimul prescris pentru stomac. Se 
recomandă și ceai în amestec din . măceșe, 
grozamă, pătrunjel de cîmp, boabe de 
ienupăr, troscot, salvie și barba ursului 
(coada calului). Chiar și în timpul postu
lui poate fi băut acest ceai diluat și ne- 
îndulcit sau să se pună aceste plante în 
apa de legume care se bea în timpul 
postului. Cel care s-a operat deja este 
sfătuit să treacă la hrana crudă 'de legu
me, apă de târîțe, cei bolnavi de rinichi 
și fiere vor evita cu strictețe orice pră- 

. jitură și chiar plinea integrală. Pîinea 
necoaptă cu multă tărîță este de reco
mandat.. Zahărul alb- sub orice formă,

Știința de a fi sănătos (6)
chiar și zahărul brun se va evita. în 
schimb să se facă o cură cu sucuri 
proaspete din legume sau să se consume ■ 
zarzavat sub orice formă. Noi recoman
dăm în mod special cartoful crud și
sucul de cartofi. Coaja este 
în potasiu. ,

— INSOMNIILE

foarte bogată

ăeservicîu cină, după ce ia o corectă ati
tudine împotriva zahărului rafinat, exa
gerează spunind că acesta este format 
numai din carbon. Cum să-l mai creadă 
cineva, cînd la noi se știe încă din clasa 
a VIII-a că zahărul este format din car
bon, oxigen ți hidrogen, iar in organism 
el nu se transformă niciodată in elemen
tele chimice ce-l alcătuiesc, ci urmează 
căi metabolice binecunoscute. Aceasta na 
schimbă datele problemei nocivității za
hărului, dar nu se mai poate da credit 
cînd greșelile sînt flagrante și se submi
nează astfel partea bună a discursului.

Nu putem fi de acord cu dr. Giinter 
cină pune un semn de egalitate intre pro
teina animală și cea vegetală. Este, de 
asemenea, o greșeală nutrițională funda
mentală cînd se recomandă, înlocuirea 
zahărului cu glucoza. Zahărul este for-

Drojdia de bere intră alături de ger
menii de griu in mai multe rețete reco
mandate. Dar, din experiențele pe ani
male, se știe că ți in cazul ierbivorelor.
mai bine dotate cu echipament enzimatic

recente, că datele sînt încă incomplete și in
consistente. Se consideră că recomandă- mat din glucoza și fructoză, iar fructoza
rile Consiliului Național al Cercetării 
(S.U.A.) privind reducerea aportului de 
grăsimi, creșterea consumului de fructe, 
legume și cereale integrale, cu o mode- 
rație față de alcool și diminuarea la mi
nimum a alimentelor rafinate pot deter
mina o scădere sensibilă a nivelului can
cerului. Dar, cu moderația specifică a 
omului de știință, cînd se găsește pe un
teren cu nisipuri mișcătoare, se mențio- 

atit efec-nează că schimbarea poate avea
te pozitive cît și negative, în context cu 
alte boli.

Din fericire, se acumulează mereu noi 
date privind efectul protector al supli
mentării rației cu vegetate și în alte ma
ladii. Studii epidemiologice au stabilit 0 
semnificativă scădere a afecțiunilor car
diovasculare la colectivitățile care con
sumă o cantitate mare de vegetale (Amer. 
J. Cardiol., 1983, vol. 52, nr. 4, p. 13B— 
19B). Din Riga se comunică concluziile 
unui experiment efectuat pe o durată de 
10 ani în care s-au obținut rezultate foar
te bune in afecțiunile gastrointesfinale 
cronice prin suplimentarea dietei cu sa-, 
lată de crudități de 3 ori pe zi a 100 g. 
(Voprosî pitania, 1984, nr. S, p. 22—26).

Dar să arătăm, obiectiv, și cealaltă fa
țetă a medaliei care pune, sub semnul în
trebării un sistem exclusiv vegetarian. 
In „Alimentația rațională'a femeii în pe
rioada maternității" (Ed. Medicală, p. 16), 
prof. I. Gonțea menționează documentat : 
„încă de la primele cercetări asupra va
lorii nutritive a proteinelor s-a observat 
că viața sexuală a animalelor de labora-

este considerată de specialiști ca un glu
cid dietetic, fapt dovedit clinic, in timp 
ce glucoza este responsabilă de epuizarea 
mai rapidă a organismului in hormoni ți 
vitamine. Dar și consumul exagerat de 

. fructoză exercită un efect similar.
Am urmărit cu atenție rețetele propuse 

de dr. Giinter și am constatat că noi vom 
fi primii beneficiari, deoarece in progra
mul : „Produse alimentare de protecție", 
după cum am mai arătat, sînt incluse 
materii prime prevăzute în rețetele reco
mandate : alimente îmbogățite in tărițe, 
cereale încolțite, germeni de cereale, pro
duse din drojdii. Pentru că o întrebare 
justificată își pun cititorii în urma citi
rii dialogului IV : „unde se găsesc pro
dusele menționate ?“ In colaborare cu 
diferite întreprinderi din industria ali
mentară noi le fabricăm, I.M.F.-Iași le 
testează în condiții de clinică și în cazul 
în care distinșii profesori ai acestei pres
tigioase instituții de tnvățămint superior 
medical vor obține rezultate pozitive, le 
vom pune la dispoziția consumatorilor.

Malțul vitaminic din cereale, care re
prezintă griu, orz, secară și porumb în
colțite, pentru a acumula o cantitate ma
ximă de vitamine, in condiții speciale, 
este un brevet românesc. Srau fabricat

Nimeni nu se gîndește că 
zahărul alb și pîinea albă

hrana fiartă, 
ar putea £i

cauza insomniilor ; și totuși influențele • 
psihice nu declanșează această boală 
dacă nu s-ar adăuga slăbirea nervilor 
prin subnutriție îndelungată datorată 
hrănirii cu alimente devalorizate. Pentru

digestiv, celulele de drojdie nu sînt decît vindecarea’ său ameliorarea acestei boli 
■ • ■ " ■ - - hrana crudă acționează în două direcții :puțin hidrolizate și valorificate. Ca ur

mare, și în acest caz, se impune o prelu-
crgre sub formă de plasmolizat de droj
die. Cercetările efectuate de un (grup de
oameni de știință de. la I.I.S.P. și l M.F. 
— . lași au demonstrat efecte protective 
sensibile in cazul animalelor carențate.

In consecință, prin programul „Pro
duse alimentare de ■ protecție" se creează, 
baza realizării alimentelor necesare unei 
cure de echilibrare alimentară și sperăm 
că vom putea colabora cu tov. ing. Vale
riu Popa în această direcție.

Noi am prezentat concepția clasică a 
nutriției moderne in articolul pe care vi 
l-am trimis „Importanța echilibrului ali
mentar", care se bazează pe numeroase 
Studii de laborator și pe experiența uma
nă înregistrată de profesioniști obiectivi. 
Așa cum este normal, echilibrul trebuie 
păstrat, iar dezechilibrele corectate.

Această intervenție a mea nu se vrea e 
polemică ci o invitație la colaborare.

— O primim ca atare. întrucît tag. Va
leriu Popa, obosit poate de activitatea 
din ultima vreme nu a găsit timpul și 
nici starea să susțină în timp util dia
logul pentru acest număr de revistă, 
și întrucît oamenii ne cer o con
tinuitate cit" de cît în ideea întoarcerii la 
natură pe care o susținem, citim îm
preună cu cititorii noștri cîteva file din 
cartea Iui Ernst Giinter. Iată ce spune 
nutriționalistul citat despre tratarea pie
trelor la fiere și rinichi, și a insomniilor.

— PIETRELE LA FIERE Șl RINICHI 
DISPAR FARA OPERAȚIE

Din ce se compun pietrele la fiere 1
. în principal din colesterol, deci din a-

cîteva tone din acesta la fabricile de berc ceeași substanță care sclerozazâ arterela 
din Galați și lași, dar este încă în testare cardiacilor. Din acest motiv și cei cu 
clinică. Știm că are o mare valoare nutriti- pietre ia fiere vor respecta indicațiile 
vă, un conținut ridicat de vitamine și bio- date pentru cei bolnavi de inimă. în 
elemente disponibile, o mare diversitate de piUSi pietrele mai conțin unele săruri nu-
enzime ți fitohormoni, dar încă nu avem țrițive devalorizate prin fierbere, cum 
nici o certitudine că ar avea efecte tera- este, de exemplu, calciul. .Si sarea de

înlocuiește pe de o parte somnul astfel 
încît în ciuda unui somn scurt nu te 
simți obosit și moleșit, iar pe de altă 
parte hrănește nervii, ceea ce cu timpul 
condiționează ameliorarea. Dacă bolnavul 
consumă cafea, alcool sau nicotină' a- 
ceastă hrană îl eliberează și de aceste 
vicii. Eu am suferit ani de zile de in
somnii, lucru ce influerița negativ și 
scaunul. Atunci am descoperit întîmplător 
un somnifer . eficace și sănătos fără să-i 
caut de fapt. S-a întîmplat în felul ur
mător : in mîncarea mea zilnică de la 
prînz am amestecat 3 cățel de usturoi. 
Spre marea mea uimire am dormit în 
noaptea aceea mai mult de o oră. Deci 
am continuat cu consumul de usturoi. 
Cu somnul mai bun s-a reglat automat 
și scaunul. Usturoiul este in această pri
vință foarte curativ șl acționează în mare 
măsură în sensul prelungirii vieții. Poate 
fi recomandat «1 celor care nu mănîncă 
crudități, dar din păcate nu știu să-l 
neutralizeze (fără miros). în loc de 
usturoi recomandăm capsulele inodore 
de usturoi. Usturoiul tocat trebuie' înmu
iat în ulei. Pentru calmarea nervilor și 
de asemenea, pentru a ajunge la un somn 
mal bun se recomandă picăturile de va- 
leriană sau alte mijloace naturale si 

, ceaiuri din hamei, roiniță,- flori de por
tocal etc. Tabletele de dormit nu se re
comandă. Pentru timp mai scurt sau în 
cazul unor agitații puternice reprezintă 
un ajutor, dar niciodată să nu fie utili
zate pe perioade mai lungi. Eu cunosc 
diferite persoane care au făcut cele mai 
neplăcute experiențe în urma consumului 
de somnifere. Vine un moment. cînd tre
buie să renunți la ele că vrei sau nu 
pentru că nervii sînt ruinați, iar inima 
are palpitații din cauza intoxicării. De cs 
trebuie să se ajungă pînă în acest stadiu 
cînd orice ajutor este inutil ?

— O întrebare valabilă în general pentru 
problemele pe care ie discutăm în această 
rubrică. Și ne pot convinge multe alte 
argumente.
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